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 جمع آوری معتادان تهران سرعت گرفت

4مرکز نگهداری از معتادان متجاهر در جنوب تهران  افتتاح شد در یک ماه گذشته ظرفیت  مراکز نگهداری معتادان 4برابر شد 

توزیع برنج ایرانی در سامانه هوشمند
2رقم برنج ایرانی در سامانه بازرگام برای کاهش قیمت توزیع شد

قطار انقلاب  برای 
کسی توقف نمی کند

 قدرت نمایی ایران 
با زیست فناوری

خانه ای ایمن و راحت 
برای سالمندان

وقت رفتن 
جانسون

افزایش فروشنده ها 
در بازار طلا

موسی نجفی،  رئیس پژوهشگاه 
علوم انسانی و مطالعات فرهنگی: 
قرار نیست انقلاب خود را برای 

افراد فدا کند

باوجود تحریم ها، ایران توانسته  
است طی یک بازه 21ساله 
به »عمق فناوری« در حوزه 
 زیست فناوری دست پیدا کند

و در منطقه بی رقیب شود

چگونه خانه را برای کهنسالان 
مناسب سازی کنیم؟

نمایندگان حامي نخست وزیر 
 انگلیس،  خواستار استعفاي او

به خاطر رسوایي مهماني هاي متعدد 
در ایام قرنطینه شده اند
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سوپر گلات؟
عصر امروز در سیرجان 2تیم پرسپولیس 
و فولاد به دنبال بردن جامی هستند که در 
5سال اخیر فقط پرسپولیس آن را برده است

 دیدار ســوپرجام فوتبــال ایــران در فصل
1400-1399عصر امروز در سیرجان برگزار 
می  شود تا یکی از 2تیم پرسپولیس و فولاد این 
جام را به خانه ببرد. پرسپولیس فصل گذشته 
برای پنجمین بار متوالــی قهرمان لیگ برتر 
ایران شد و فولاد هم با شکست دادن استقلال 
در فینال جام حذفی توانست این جام را برای 
نخستین بار تصاحب کند. این دو تیم قرار بود 
قبل از شــروع فصل جاری، بازی سوپرجام را 
برگزار کنند اما این مسابقه به نیم فصل موکول 
شــد تا عصر امروز در ســیرجان برگزار شود. 
ورزشگاه شهید ســلیمانی سیرجان از ساعت 
17:15امروز میزبان آخرین بازی ســوپرجام 

ایران در قرن چهاردهم خواهد بود.

جاماختصاصیپرسپولیسازسال96
پرســپولیس و فولاد امروز برای بردن جامی 
تلاش می کنند که در 5سال اخیر هیچ تیمی 
جز پرسپولیس موفق به بردن آن نشده است. 
سرخپوشان دقیقا از همان سالی که با برانکو 
قهرمانی های مکرر خود را در لیگ اســتارت 
زدند، سوپرجام را هم هر ساله به خانه برده اند. 
پرسپولیس 4بار ســوپرجام را برده اما برای 
بردن این 4جام فقط 2بار در بازی سوپرجام 
به میدان رفته است. سرخپوشان در سوپرجام 
96 نفت تهــران را با 3گل بردند، ســال 97 
اســتقلال مقابل آنها حاضر نشــد و 3بر صفر 
باخت، سال 98 به خاطر بردن هر دو جام به طور 
اتوماتیک قهرمان سوپرجام شدند و نهایتا سال 
گذشــته با برتری یک بر صفر مقابل تراکتور 
سوپرجام را بالای سر بردند. به جز این 4دوره، 
سوپرجام ایران فقط 2بار دیگر برگزار شده که 
سال95 ذوب آهن با بردن استقلال خوزستان 
قهرمان شــد و ســال84 هم همیــن فولاد 
به عنوان قهرمان لیگ برتر با 4گل مغلوب صبا 
شد تا قهرمان جام حذفی سوپرجام را به خانه 
ببرد. در مجموع از 6ســوپرجام فوتبال ایران 
2جام به قهرمان حذفی، 3جام به قهرمان لیگ 
و یک جام هم بدون بازی بــه قهرمان دوگانه 

رسیده است.

فولادجدیدبا5تغییر
فولاد فعال تریــن باشــگاه در نقل وانتقالات 
زمستانی بوده و احتمالا امروز با چهره ای کاملا 
جدید مقابل پرسپولیس خواهد ایستاد. جواد 
نکونام که به خاطر پنجره بسته فولاد در یکی 
دو ســال اخیر هیچ گاه فرصت جذب بازیکن 
را پیدا نکرده بود، در یکی دو هفته گذشــته 
تلافی همه پنجره های بسته را در آورد و چهره 
تیمش را کاملا دگرگون کرد. شهاب گردان، 
عارف آقاسی، آرش رضاوند، علیرضا کوشکی 
و محمدرضا خلعتبری خریدهای جدید فولاد 
هستند که جواد نکونام اعلام کرده اگر مجوز 
بازی آنها به موقع صادر شود، از این بازیکنان 
در بازی سوپرجام اســتفاده خواهد کرد. این 
جابه جایی های پرتعداد، شمشــیر دولبه ای 
برای تیم فولاد خواهد بود، چون از یک طرف 
توانایی های فردی این ستاره ها می تواند قدرت 
این تیم را بالا ببرد امــا از طرف دیگر ممکن 
اســت ناهماهنگی بازیکنان جدید و قدیم به 

تیم نکونام لطمه بزند.

با3مصدومبهدنبالسومینبرد
بر خلاف فولاد که نیمــی از ترکیب اصلی اش 
را دگرگون کرده، پرســپولیس از کم کارترین 
تیم هــای نقل وانتقــالات بــوده و فقط یک 
دروازه  بــان ذخیره بــرای خــودش خریده 
است! باشگاه پرســپولیس این روزها شرایط 
نابسامانی دارد، بازیکنان هنوز به خواسته های 
مالی شان نرسیده اند، خریدهای جدید انجام 
نشده و سرمربی مستعفی بدون اینکه شروط 
سه گانه اش برآورده شود، به اجبار سر کارش 
برگشته است. به همه اینها مصدومیت میلاد 
سرلک، ســیامک نعمتی و عیسی آل کثیر را 
هم اضافه کنید که یحیی را از حضور 3بازیکن 
اصلی اش محروم کرده اســت. پرسپولیس در 
شرایط خوبی به بازی ســوپرجام نرسیده اما 
نباید فراموش کرد که در این فصل بازی های 
زیادی را در شرایط مشــابه برگزار کرده و به 
پیروزی رسیده است. پرسپولیس امسال 2بار 
فولاد را در اهواز و تهران شکست داده و امروز 
در سومین شــهر به دنبال ســومین پیروزی 

مقابل این تیم خواهد بود.
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لطف وارونه  به سیاوش
تمجید اغراق آمیز فرهاد مجیدی  از یزدانی ممکن 
است به سود این بازیکن تمام نشود و سرنوشت او 

را تغییر دهد
سعید افروز پس از کسب طلا در توکیو هم 

عنوان بهترین ورزشکار جهان را می خواهد و 
هم می خواهد به طلای المپیک پاریس برسد

فحش خور؟ اسکوچیچ!
دست کم یک نکته در مورد سرمربی تیم ملی 
قطعی به نظر می رسد؛ اینکه فحش خور مربی 
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اشکان دژاگه صعود تيم ملی را دستاورد بزرگی می داند و به همه اعضای اين تيم تبريک 

می گويد، اما در عين حال معتقد است رقبای ما در اين مرحله، نسبت به گذشته ضعيف تر 

شده  بودند و ما بايد به دنبال بازی تدارکاتی با تيم های قوی تری باشيم

نباید گول بازی های 
مقدماتی را بخوریم

وعده دادند اما اتفاقی نیفتاد
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یادداشت
علی شاکر؛ روزنامه نگار

احتمالا کسانی که سال 1897در مِین ایالات متحده 
انتشــار فیلم مسابقه  مشــت زنی را ممنوع کردند، 
خوابش را هم نمی دیدند که روزی سررشته  انتشار تصاویر از دست  سینماتوگراف 
و رسانه های جمعی در برود. جوری که برخی سِر شوند از دیدن تصویر خشونت 
عریان در اخبار و مطالب سرگرم کننده  رسانه ها. رسانه هایی که اکنون به شکلی 
»خودگزین«، هم تولیدکننده  و هم مصرف کننده  محتوا هستند و دارند غول های 

رسانه ای را کنار می زنند در میدان اقتصاد توجه.
در چنین میدانی، محتوا چیزی نیست که کسی انتشار آن را اجازه بدهد یا ندهد. 
اصولاً چنین کاری امکان ندارد. مردی با افتخار سر »ناموس«ش را می برُد و به 
خیابان می برَد. آنکه از او فیلم می گیرد و آنکه پخش می کند فاصله  چندانی از هم 
ندارند. همگی از نظام رسمی رسانه دورند. به همین خاطر وقتی یک خبرگزاری 
این فیلم را بازنشر می کند، با اتهام خدشه دار کردن امنیت روحی جامعه مواجه 

می شود و توقیف.
به راستی از منظر اخلاق حرفه ای و انسانی حد انتشار تصاویر خشن کجاست؟ 
اســتانداردهای فرهنگی و اجتماعی جوامع به این پرسش پاسخ های متفاوتی 
می دهند. اما از منظر حرفه ای گرایی پرسش مهم تر این است که انتشار این فیلم 

قرار است به چه نتیجه ای منجر شود؟
اینجاست که بسیاری از ســازمان های خبری مانند رویترز در خط مشی های 
اخلاقی و حرفه ای خود تأکید می کنند که نباید به سمت انتشار بی پرده خشونت 
رفت. پس نمایش خشونت در پرده ای استعاری از نشانه ها مخفی می شود. برای 
نمونه، ساختمان پلاسکو که فرو می ریزد، ما به تصویر عریان دست و پای برُیده یا 
سوخته نیاز نداریم. بتُن و آهن است که ذوب می شود و به اندازه  چشمان هراسان 
تک تک بینندگان وحشتی خشن شکل می گیرد. در واقع خشونت به یک تصویر 

خلاصه نمی شود و این، قصه را مؤثرتر می کند.
نکته  دیگری که معمولاً سردبیران به آن توجه بیشتری می کنند این است که بر 
فرضِ ضرورتِ انتشار تصویر خشن، این کار قرار است به کدام یک از پرسش های 
خوانندگان پاســخ دهد؟ به لحاظ خبری آیا انتشار تصویر خشن می تواند پیام 

رسانه را به مخاطب برساند؟
زمانی این تصاویر در انحصار رسانه های جریان اصلی و جمعی بود. هیچ گاه هم 
قرار نیست اگر خشونتی شکل گرفت، رسانه  به آن نپردازد. این برگ های تاریخ 
بشر است و واقعیت های تلخ رنج هســتی. پس باید آن را دید و نمایش داد. اما 
نکته اینجاست که گاهی عکس خودسوزی یک راهب، اعدام یک اسیر ویتکونگ 
یا دختری عریان و وحشــت زده از بمباران اشتباهی آمریکا در ویتنام، می تواند 

افکارعمومی را علیه جنگ بشوراند و جنگ را به پایان ببرد.
گاهی ارتش ها برای در هم کوبیدن کاریزمای یک دشــمن، تصویر مرگ او را 
منتشر می کنند. تصویری که احتمالاً باید باعث شود تا شایعه  نمردن یک قهرمان 
مخدوش شود. شــاید دیدن صورت خونی معمر قذافی برای اروپایی ها جذاب 

نباشد، ولی به یاد داریم که مردم لیبی برای دیدن نعش او صف کشیده بودند.
خبرگزاری رکنا در حالی با تنبیه هیأت نظارت مواجه و توقیف شد که می بایست 
به این پرسش جواب دهد که انتشار سر بریده در دستان یک مرد قرار است چه 
پیامی به جامعه  ایرانی بدهد؟ اینکه چرا جهلی دهشتناک دست به چنین عملی 

می زند، موضوع این یادداشت نیست.
کسانی که با توقیف مخالفند می گویند این تصویر بازنشر 
شده است. کاربران آن را دســت به دست می کردند. حال 

سؤال اینجاست که قصد سردبیران از انتشار این فیلم چه بود؟ آیا روی این فیلم 
تبلیغ پخش شده است؟

 جنگ علیه خشونت 
با کدامین غرض؟
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داده نما
گرافیک: مهدی سلامی

 دولت برای آسیب های اجتماعی 
چقدر خرج می کند؟

با تغییر ساختار و ادغام 
ردیف های بودجه ای در لایحه 
بودجه سال 1401کل کشور، 

بخش زیادی از عناوین و 
ردیف های اعتباری مرتبط با 

حوزه آسیب های اجتماعی حذف 
شده اند؛ ازاین رو، امکان برآورد 

دقیقی از میزان اعتبارات این 
حوزه در لایحه بودجه مانند 
سال های قبل وجود ندارد.

4.136میلیارد تومان
اعتبار در بودجه 1401 جهت اجرای 4  برنامه برای کنترل آسیب های اجتماعی 

تخصیص داده شده است.

619 میلیارد تومان 
کنترل و کاهش آسیب های اجتماعی

605 میلیارد تومان 
اعتبار مصوب این برنامه در قانون بودجه سال 1400 کل کشور

1.492میلیارد تومان 
پیشگیری از اعتیاد و مقابله با موادمخدر

1.498میلیارد تومان 
اعتبار مصوب این برنامه در قانون بودجه سال 1400 کل کشور

1.234میلیارد تومان 
توسعه خدمات سلامت و فوریت های اجتماعی

1090میلیارد تومان 
اعتبار مصوب این برنامه در قانون بودجه سال 1400

789میلیارد تومان 
ساماندهی بافت های فرسوده و حاشیه شهرها

490میلیارد تومان 
اعتبار مصوب این برنامه در قانون بودجه سال 1400

رشد 
%3.2

رشد 
%60

رشد 
%13

کاهش 
%4

از اعتبارات آسیب های اجتماعی %45
در لایحه دولت پنهان بوده و قابل رؤیت نیستند. 

اعتبارات پنهان
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 در جست وجوی تخت خالی
 برای فرزند بیمار

گزارشی از بیمارستان کودکان مفید؛ افزایش مراجعه  برای درمان کودکان مبتلا به کرونا

ویژه نامه   امروز

گفت وگو با 
هادی حجازی فر

به بهانه نمایش فیلم 
»موقعیت مهدی«
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 مرز ی ناپیدا 
میان واقعیت و مجاز

 علی حضرتی از ساخت  
فیلم »شهرک«  می گوید

 جنوب شهر 
پر از قصه است

امید شمس، کارگردان فیلم »ملاقات 

خصوصی« ازعشق و جنوب شهر  می گوید
 در شرایط سخت

 پای تئاتر ایستادیم
 علیرضا بهرامی

 از نمایش »سگک« می گوید

سجادپور 
درگذشت

  

ســجادپور،  علیرضــا 

تهیه کننده و مدیر سابق 

سینما بر اثر تومور مغزی 

درگذشــت.این خبر را 

روح الله سجادپور، فرزند 

این ســینماگر در صفحه 

شخصی خود تأیید کرد.

سجادپور از عارضه تومور 

مغزی رنج می بــرد. او به 

تازگی فیلم ســینمایی 

»مســتطیل قرمــز« به 

کارگردانــی حســن و 

حسین صیدخانی را تهیه 
کرده بود.

 واکنش بیرانوند
 به »بیرو«

  

علیرضا بیرانوند، دروازه 

بان تیم ملــی فوتبال با 

تعــدادی از هنرمندان و 

ورزشکاران به تماشای 

فیلم» بیرو« نشســت. 

علیرضــا بیرانونــد که 

به دلیل بیمــاری کرونا و 

تیم  بازی های  همچنین 

ملی فوتبال، موفق نشده 

بود این فیلــم را ببیند، 

شنبه، 16بهمن، در سینما 

هروی سنتر به تماشای 

»بیرو« نشست.بیرانوند 

بعد از تماشای این فیلم 

با تشــکر از کارگردان و 

تهیه کننــده آن، گفت: 

زحمــت زیــادی برای 

ساخت این فیلم کشیده 

شده و بسیار به زندگی 

واقعی من نزدیک است. 

به  نظر من مخاطب اصلی 

این فیلــم، نوجوانان و 

جوانانی هســتند که به 

هدف خود فکر می کنند 

و امیدوارم بعد از تماشای 

این فیلم، تلاش و انگیزه 

خود برای رســیدن به 

جدی تر  را  هدفشــان 

دنبال کنند و همه حرف 

فیلم این است که هرگز 

دست از تلاش برندارند.

معرفی، نقد و تحلیل فیلم به رغم اینکه واژگانی نزدیک 

به هم هستند، اما متفاوتند. معرفی فیلم چیزی مانند 

شناســنامه اســت که برای هر فرد صادر می شود. در 

شناسنامه هر فرد اطلاعات ســاده و اولیه ای از آن فرد 

ارائه شده است. اطلاعات اولیه و ساده از هر فرد شامل 

شخصیت، منش، وضعیت اقتصادی  و دیدگاه های آن 

فرد است. در واقع شناسنامه یک اطلاعات اولیه درباره 

هر فرد ازجمله نام پدر، مادر و تاریخ تولد است و به عنوان 

مثال، در شناسنامه درباره اینکه فرد ازدواج کرده و نکرده 

و فرزند دارد یا خیر نیز اطلاعات پایه ای ارائه شده است. 

معرفی فیلم هم معرفی اجمالی، اولیه و سردستی یک 

فیلم است. در واقع نوعی شناسنامه است که به ما درباره 

فیلم اطلاعاتی نظیر اینکه این فیلم درباره چیســت و 

سازنده آن کیست و از چه کشوری است و در چه تاریخی 

اکران خواهد شــد، ارائه می دهد. در شناسنامه فیلم، 

عمقی وجود ندارد و ازاطلاعات ســاده و اولیه تشکیل 
شده است.

نقد فیلم و تحلیل فیلم تشابهات و تفاوت هایی دارند که 

ذکر آنها ضروری به نظر می رسد. نقد فیلم نتیجه نهایی 

تحلیل فیلم است. تحلیل در اینجا به معنای تحقیق است. 

نقد صفحه آخر تحلیلی هزار صفحه ای اســت؛ چیزی 

شبیه یک پرونده حقوقی. اگر بخواهیم مقایسه ای صورت 

دهیم، می توانیم بگوییم که نقد، مشابه حکم قاضی است 

که نتیجه نهایی یک پرونده حقوقی محسوب می شود. 

حکم قاضی در لباس نقد فیلم اســت. حکم قاضی یک 

خط، 5خط و در نهایت یک صفحه A4 است. اما پشت 

حکم قاضی حداقل هزار صفحه مدرک درباره صحبت 

شــهود و تفحص بازجویی از متهم و اســناد و مدارک 

زیادی از تحقیقات جنایی وجود دارد. این هزار صفحه 

تحقیقاتی در نهایت قاضی را در صدور حکم به نتیجه 

رسانده است. نقد در واقع قضاوت نهایی درباره یک فیلم 

است، نگارش نقد زمانی میسر است که تحقیق و تحلیل 

جامعی از فیلم صورت گرفته باشد. تحلیل کامل نیازمند 

تحقیق همه جانبه است و برای تحقیق نیز به سواد نیاز 

است و نمی توان به صورت سر سری تحقیق انجام داد. نقد 

به دلیل اینکه ریشه در تحلیل و تحقیق دارد، هر چند تند 

و گزنده باشد، گوارا، مطلوب و پذیرفتنی است. تند بودن 

یک نقد چندان اهمیتی ندارد؛ چراکه نقد از دل تحلیل و 

تحقیق بیرون می آید. خام دستی در تحلیل فیلم، منتقد 

را به بیراهه می کشاند. هر چقدر تحقیق و تحلیل قوی تر 

باشد، در پایان نیز نقد غنی تری ارائه خواهد شد. تا منتقد 

به تحقیق نپردازد، تحلیل مهمی از او به دست نمی آید و 

لاجرم به قضاوت مهمی درباره فیلم هم نمی  رسد، کسی 

هم که نتواند قضاوت کند قادر به نقد نوشــتن نیست. 

نقد فیلم در پایان مسیر تحلیل فیلم، معنی خود را پیدا 

می کند. نقد فیلم به مثابه یک نظام سیستمی چیست؟ 

نقد فیلم در چارچوب یک سیستم حرکت می کند، نقد 

فیلم را نمی توان باری به هر جهت انجام داد. نقد فیلم 

کاملا حساب شده، بهنجار و اصولی شکل می گیرد. به 

هر پدیده ای می توان نگرش سیستمی داشت. نقد فیلم 

و منتقد فیلم را هم می توانیم با نگرش سیستمی ارزیابی 

کنیم. برای ســهولت در بحث، از یک نمونه معاصر به 

نام پی سی یا رایانه)کامپیوتر( شخصی، مثال می زنیم. 

کارکرد نقد منتقد با سیســتم کامپیوتر شخصی قابل 

مقایســه اســت. اطلاعات از طریق صفحه کلید وارد 

سیستم شده و در مرحله اول پردازش می شود و سپس 

نتیجه یا روی صفحه )مانیتور( نمایش داده می شــود 

یا توسط دســتگاه چاپگر چاپ و رویت خواهد شد. اما 

مراحل نقد در سیســتم منتقد چگونه است؟ اطلاعات 

با دیدن و مطالعه به ذهن و حافظه منتقد وارد می شود. 

سپس شــخص منتقد داده ها را در ذهن خود پردازش 

می کند. در نتیجه این اطلاعات پردازش شده به عنوان 

نقد فیلــم در قالب چند ورق کاغذ از سیســتم ذهنی 

منتقد خارج می شود. اینجا نظام سیستمی منتقد دارای 

کارکردی مشابه با سیســتم کامپیوتر شخصی است. 

کامپیوتر نمی تواند همین طوری و به طور بداهه چیزی 

را روی چاپگر خود بیاورد، مگر اینکه از واحد قبلی خود 

خوراک و مواد پردازش را دریافت کرده باشد. چیزی در 

سی پی یوی کامپیوتر پردازش نمی شود، مگر اطلاعاتی 

از صفحه کلید آمده باشد. نقد فیلم نیز در ادامه یک سری 

اطلاعات و پردازش این اطلاعات معنا پیدا می کند. در 

نظام نقد، اطلاعات بسیار مهم است، تا اطلاعات نباشد، 

حرکتی هم اتفاق نخواهد افتاد، از همین رو منتقد باید 

خود را موظف به جمع آوری اطلاعات کند و اطلاعات 

سمعی و بصری را به جان و دل و ذهن خود بسپارد.

شخصیت و اینکه منتقد کیست و دارای چه پیشینه ای 

است، از اهمیت ویژه ای برخوردار است. جایگاه اجتماعی 

نگاه منتقد، عقاید سیاسی و سواد و تجربه منتقد در زمینه 

دیدن فیلم، بسیار مهم است. در اینجاست که منتقدان از 

یکدیگر جدا می شوند و هر کدام مسیر خود را می پیمایند. 

زندگی خصوصی، شخصیت و رفتار و هزاران نکته دیگر 

در ساخت روح و روان آدمی مؤثر است. این خصوصیات 

که در هر فرد متفاوت است، در سازوکار پردازش اطلاعات 

از ســوی منتقد دخیل اســت. احتمال دارد اطلاعات 

یکسانی وجود داشــته باشــد، اما اطلاعات یکسان در 

افراد مختلف، کارکردهای متفاوتی دارد. طبعا اطلاعات 

یکسان در آدم ها نتایج یکسانی به بار نمی آورد، چون این 

اطلاعات در سی پی یوی افراد مختلف پردازش می شود. 

اگر نقد به عنوان مرحله نهایی را مرحله ای ساده  بدانیم، 

چندان اشتباه نکرده ایم، آماده شدن نقد روی چند ورقه 

کاغذ کار چندان مهمی به نظر نمی رسد. مراحل قبل تر 

از مرحله نهایی سخت بوده است. 2مرحله پیش از نقد 

مهم ترین مراحل هســتند؛ یکی مرحله به دست آوردن 

اطلاعات و دیگری پردازش آن در ذهن اســت. در واقع 

رد کردن اطلاعــات از ذهن، شــخصیت و صافی آدم، 

مشکل ترین مرحله پیش از نقد محسوب می شود.

اگر تقلبی در کار نباشــد، 2 نقد بر یک فیلم نمی تواند 

شبیه یکدیگر باشــد؛ چرا که راز آفرینش بر تولید یگانه 

است، اگر دقت کنیم هیچ دو برگ چنار با یکدیگر شبیه 

نیستند. هیچ دو موجودی در آفرینش شبیه نیستند و 

نمی توانند یکصدا و یکه باشند. تنوع و زیبایی نقد منتقد 

از این استقلال حرکت از دست دیگری است. جدا بودن 

یکی از دیگری اســت و اینکه مــا می خواهیم از نظرات 

متفاوت دیگران آگاه شویم. هر  ســازی  یک نوا دارد و ما 

به دنبال نقد جدیدی از منتقد هســتیم. کسی به دنبال 

نظرات یکســان در جهان نقد و منتقدنیست 

و هر نقــدی لبــاس و فــرم متفاوتــی دارد.

یادداشت 1

منتقد
خسرو دهقان

نقد یا تحلیل   

وقتی تیزر »موقعیت مهدی« قبل از اکران 

فیلمش پخش شد، خیلی ها معتقد بودند 

که حجازی فر به سبک و سیاق دوست 

قدیمی اش)محمدحسین مهدویان( فیلم 

ساخته است؛ اما تماشــای فیلم به این 

حدس و گمان پایان می دهد. نخستین 

فیلم هادی حجازی فر فیلمی در 6پرده 

از زندگی شــهید مهدی باکری است، 

برادرش حمید و ناگفته هایی از فرماندهی 

باکری در روز های دفاع مقدس. اما نکته 

قابل توجه در این فیلم زندگی شــهید 

باکری و لحظاتی است که حجازی فر به آن 

پرداخته و با تماشای »موقعیت مهدی« 

می تــوان ردپای حجازی فــر به عنوان 

نویسنده قصه و حتی مشورت دادن در 

اجرا و کارگردانــی در »آتابای« را کاملا 

حس کرد. گفت وگــو پیش تر از نمایش 

فیلم انجام شده است.

گفت و گو

روزنامه نگار
فهیمه پناه آذر

 سیمرغ
سودای

 سیمرغ
سودای

     

بازیگــران فیلم باید کســانی مي بودند کــه علاوه 

بــر ترک زبــان بــودن شــباهت بــه کاراکترهــای ما 

داشته باشــند. انتخاب بازیگران پروسه سختی 

بــود؛ از فراخوان تــا معرفــی و انتخــاب بازیگران 

کــه به نظــرم پــروژه مســتقلی به حســاب می آمد

30درصد ظرفیت 

برای جشنواره 
موسیقی

  

محمد الهیاری، رئیس سی و 

هفتمین جشنواره موسیقی 

فجر در نشست خبری این 

دوره از جشنواره، با اشاره 

به ایــن نکته کــه برای 

برپایی این جشنواره چند 

ماهی است که مسئولان 

برنامه ریزی کرده اند، اظهار 

کرد: »سال گذشته با توجه 

به پاندمــی کرونا، از پیش 

مشــخص بود که امکان 

حضور مردم وجود ندارد. 

برای سال جاری هم با توجه 

به گسترده تر شدن روند 

واکسیناســیون و کاهش 

پیک های قبلی، این امید 

به  وجود آمده که جشنواره 

می تواند بــا حضور مردم 
برگزار شود«.

وی یادآور ی کــرد: »در 

ماه های اخیر بــا توجه به 

همه گیری ســویه جدید 

اومیکرون، مشابه اتفاقی که 

برای تئاتر فجر و همینطور 

فجر سینما شاهد هستیم، 

در جشنواره موسیقی فجر 

نیز با ظرفیــت 3۰ درصد، 

پذیرای مردم در سالن های 

اجرای جمعــی خواهیم 

بود.« جشنواره موسیقی 

فجر امسال، میزبان 16۹۰ 

هنرمند در قالب 1۷۰ اجرا 

ـ 13۰4 هنرمند مرد و 3۸6 

هنرمند زن ـ خواهد بود 

که برنامه های خود را اجرا 

می کنند. ســی وهفتمین 

جشــنواره موسیقی فجر 

از تاریخ 22 تــا 26 بهمن 

ماه 14۰۰ به دبیری حسن 

ریاحی در بخش های رقابتی 

)جایزه باربد( و غیررقابتی 

برگزار می شــود و جایزه 

ترانه، جایزه موســیقی 

و رســانه و نشست های 

پژوهشی،برنامه های دیگر 

ایــن دوره از جشــنواره 
خواهد بود.

علاقه مند به بازی در نقش مهدی باکری بودید، چطور شد 

که علاوه بر بازی،  کارگردانی »موقعیت مهدی« را هم قبول 
کردید؟

اولین پیشنهادی که به من شد، بازی در نقش شهید مهدی باکری 

بود. صحبت های اولیه زمانی بود که هنوز کارگردان کار قطعی نشده 

بود و همان زمان خیلی صریح و واضح اعلام کردم که نقش مهدی 

باکری را برای کسی بازی نمی کنم. دلیلش این بود که خودم به اندازه 

کافی درباره این شخصیت شناخت و اطلاعات لازم را داشتم و از 

مدت ها پیش در ذهنم بود تا برای مهدی باکری و رزمندگان لشگر 

عاشورا فیلمی بسازم. کارگردانی کار را پیشنهاد دادم و با تلویزیون 

در این باره صحبت هایی شد و دوستان پذیرفتند. به نظرم با پذیرش 

این پیشنهاد سیما فیلم هم ریسک بزرگی انجام داد و البته دلیل و 

چرایی اش را نمی دانم.

بعد از قبول کارگردانی کار، فیلمنامه را تغییر دادید؟

آن زمان با فیلمنامه ای روبه رو بودیم که فیلمنامه جذابی 

نبود به همین دلیل آن را به طور کامل کنار گذاشتیم و با یک تیم مجزا 

شروع به تحقیق و پژوهش و در ادامه به نگارش سناریو پرداختیم.

فیلمنامه جدید چطور شــکل گرفت؟ چقدر تحقیق و 

پژوهش بوده و چه اندازه با خانواده باکری صحبت کردید؟

از گفت وگوهای میدانی در شهرهایی چون تبریز، ارومیه و زنجان 

تا منابع صوتی و تصویری را که درباره شهید باکری بود جمع آوری 

و همه را دیدیم.قرار بود که مینی سریالی ساخته شود. قصه هایی 

را که داشتیم انتخاب و به اولویت بندی و اعتبارسنجی پرداختیم. 

در این میان هم قصه هایی را برای مخاطبان غیرتخصصی گفتیم و 

درمجموع امتیازبندی و در نهایت به ســاختاری که می خواستیم 
رسیدیم.

وقتی خبر ســاخت زندگی باکری رسید، ابتدا صحبت از 

ساخت سریال بود، بعد نسخه سینمایی آن رو شد؛ نسخه 

سینمایی )موقعیت مهدی( تا چه اندازه با سریال متفاوت است؟

از همان ابتدای کلید خوردن سریال، صحبت از تولید یک نسخه 

سینمایی بود. یک سری قصه ها و خط داســتانی را برای نسخه 

سینمایی نگه داشتیم. البته برخی مشترک بود اما به لحاظ فرمی 

امکانش وجود نداشت که برخی سکانس های سریال را برای نسخه 

سینمایی استفاده کنیم؛ مثلا راوی در سریال، کس دیگری است 

که ما نمی توانستیم در فیلم سینمایی سراغ او برویم که در نسخه 

سینمایی شــخصیت فرعی بود. بنابراین از همان ابتدا برخی از 

سکانس ها به 2شکل و مدل گرفته شد و پروسه زمانی حدود یک 

سال را طی کرد تا وارد تولید شدیم. ســریال با نسخه سینمایی 

خیلی فرق دارد. چه در قصه ها و چه در اجرا کاملا متفاوت هستند. 

تلاش کردیم احترام به مخاطب را حفظ کنیم و اینطور نباشد که 

کسي که نسخه سینمایی را می بیند بتواند سریال و قصه اش را هم 
حدس بزند.

درباره انتخاب نام فیلم برای مدیوم سینما )موقعیت مهدی( 

بگویید .به نظر اسم جذاب و خاصی است. چطور به این اسم 
رسیدید؟

اســم های مختلفی مدنظرمان بود؛ حقیقت این است که در فیلمی 

که به زندگي شــهید مهدی باکری می پردازد حساسیت های زیادی 

وجود دارد. طبعا خیلی گزینه ها داشتیم و در نهایت احساس کردیم 

دراماتیک ترین و خاص ترین اسم به لحاظ انسانی و همچنین نظامی 

همین اسم )موقعیت مهدی( است. اسم جذابی که شاید در نگاه اول 

به نظر می رسد موقعیت هایی است که مهدی باکری در طول فیلم در آن 

قرار می گیرد و در پایان فیلم متوجه می شویم که شاید موقعیت نظامی 

و یا اسم رمز باشد.  با کسانی که در این پروژه با من همکاری داشتند، 

ازجمله ابراهیم امینی که در نگارش نسخه سینمایی کنارم بود به این 

اسم رسیدیم و به نظر خودم جذاب است.

با توجه به آذری صحبت کردن شخصیت ها در فیلم، انتخاب 

بازیگران از خود مهدی باکری گرفته تا دیگر نقش ها چگونه بود؟

بازیگران فیلم باید کســانی مي بودند که علاوه بر ترک زبان بودن 

شباهت به کاراکترهای ما داشته باشــند. انتخاب بازیگران پروسه 

سختی بود؛ از فراخوان تا معرفی و انتخاب بازیگران که به نظرم پروژه 

مستقلي به حســاب می آمد. تلاش این بود که بازیگران انتخابی به 

شخصیت نزدیک شوند اما نمی شد و حتی بعد از یک یا دو سکانس 

کاراکترها را تغییر دادیم. از ابتدا مبنا بر بازی خودم بود و پیشنهاد بازی 

ابتدا داده شده بود؛ به همین دلیل این موضوع در ذهنم بود و گزینه 

خاصی به خاطر شباهت و ترک زبان بودن نداشتیم. البته اگر الان این 

پیشنهاد بود این کار را نمی کردم چرا که کارم به مراتب سخت تر می شد 

اما باز هم فکر می کنم گزینه دیگری نبود.

با توجه به مینی سریال بودن و تصمیم درباره ساخت فیلم 

ســینمایی چرا تولید کار طول کشید؟ چه مشکلاتی در 
مدت تولید وجود داشت؟

وقتی عنوان مینی سریال ۷قسمتی مطرح می شود، به ذهن همه 

می رسد که چرا این همه طول کشید، اما حقیقت این است که ما 

تعداد جلساتی که کار کردیم خیلی پایین بود و در مابین هم وقفه 

در کار داشتیم،  به خاطر مسائل مالی ، نظامی و به خاطر ملاحظاتی 

که وجود داشت راستش ترجیح می دهم که دیگر به گذشته فکر 

نکنم؛ هنوز تلخی اتفاقات افتاده در پروسه تولید در بدن و روحم 

هست. آرزوي صبر می کنم برای کسانی که در دل تولید کارهایی 

شبیه »موقعیت مهدی« هستند.

حضور »موقعیت مهدی« در جشنواره به تصمیم چه کسی 

بود و خودتان چه پیش بینی برای حضور و نمایش فیلم در 
جشنواره داشتید؟

پیشنهاد سیمافیلم بود که این مینی سریال نسخه سینمایی داشته 

باشد. راستش اگر دست خودم بود به خاطر فشار و حجم کار ترجیح 

می دادم در جشــنواره فیلم فجر حضور نداشته باشم اما به خاطر 

گروه فوق العاده اي که داشتیم و از گرمای 5۰درجه بالای صفر تا 

سرمای منفی 2۰درجه یک سال و نیم همراه هم بودیم تصمیم بر 

این شد که در جشنواره باشیم؛ بنابراین درخواست پروانه ساخت 

دادیم که گفتند برای تلویزیون است و فقط نیاز به پروانه نمایش 
دارد.

پخش سریال از تلویزیون چه زمانی است و آیا صحبتی 
شده؟

هنوز زمان پخش سریال مشخص نیســت و بستگی به تصمیم 

مدیران سازمان دارد.

یکی از سختی هاي ســاخت فیلم درباره شخصیت های 

تاریخ معاصر، به خصوص اگر مرتبــط با جنگ و انقلاب 

باشد، اظهارنظرها از سوی افراد یا ارگان هاست، شما با این موضوع 
روبه رو شدید؟

تا دلتان بخواهد ســر شخصیت هاي معاصر مشــکلات داشتیم. 

در پروســه تولید این نوع فیلم؛ خانواده ها در اولویت هســتند و 

حساسیت هایشان قابل درک است. با توجه به تجربه های نه چندان 

موفق قبلی گاهی هم نگران می شدند.تمام خانواده ها با پروژه های 

مختلف مصاحبه مي کنند و دچار تردید می شوند. موانع سختی در 

تولید زندگی شخصیت های معاصر چه در سینما و چه در تلویزیون 

وجود دارد. خوشحالم که خانواده های شهید مهدی و حمید 

باکری دوباره اعتماد کردند و با من و گروهم همکاری کردند.

موقعیت هادی
هادی حجازی فر در نخستین فیلم سینمایی خود به عنوان کارگردان  

زندگی و شهادت برادران باکری را دستمایه قرار داده است

 جنوب شهر 
      پر از قصه است

امید شمس، کارگردان فیلم »ملاقات خصوصی« 

در شرایط سخت
پای تئاتر ایستادیم

 مرز ی ناپیدا 
میان واقعیت و مجاز

علیرضا بهرامی از نمایش »سگک« می گوید

علی حضرتی از ساخت  فیلم »شهرک«  می گوید

صفحه3

صفحه16

مجازات قاتل اهوازی  چیست؟
صفحه های5 و 6دادستان اهواز:  اشد مجازات در انتظار مرد همسرکش است

 اخراج 
موتورهای آلاینده 

تردد موتورسیکلت های 
کاربراتوری  از ابتدای 

سال1401 ممنوع  می شود

 سهم موتورسیکلت ها 
در تولید آلاینده های گازی

 سهم موتورسیکلت ها 
از تردد روزانه در ساعات عادی

 سهم موتورسیکلت ها از 
تردد در ساعات اوج ترافیک

متوسط پیمایش روزانه 
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 شماره  8433

  درحالی که در آستانه ازسرگیری دور 
هشتم مذاکرات کمیسیون مشترک 
برجام در وین، سیر تحولات پیرامون 
گفت وگوهای هســته ای جمهوری اســامی ایران 
و 1+4شــتاب بیشــتری گرفته ، اما به نظر می رسد 
طرف های غربــی و همچنیــن آمریــکا همچنان 
می کوشند با اقدام های حاشیه ای، مذاکره کنندگان 
کشــورمان را از پیگیری مطالبات بحق مردم ایران 

دور کنند.
در چنین شرایطی هم بود که اقدام وزارت امورخارجه 
آمریکا در بازگرداندن معافیت از تحریم های مربوط به 
فعالیت های هســته ای غیرنظامی ایران واکنش های 
بسیاری را به همراه داشت. در این میان با وجود استقبال 
برخی طرف های حاضــر در مذاکــرات از این اقدام 
ایالات متحده و تأکید بر اینکه صدور این معافیت ها 
می تواند راهگشای دستیابی به توافق در وین شود، اما 
مقام های وزارت امورخارجه کشورمان انجام اقدام هایی 
از این دست را »ناکافی« دانستند و عنوان کردند که 

واشنگتن باید گام های ملموسی در این زمینه بردارد.
برهمین اساس هم بود که مذاکره کنندگان 3کشور 
اروپایی عضو برجام در بیانیه ای از بازگشــت  برخی 
معافیت های تحریمی ایران استقبال کردند و از تهران 

خواستند از فرصت ایجادشــده استفاده کند. در این 
بیانیه آمده است که این موضوع باید زمینه ساز تسهیل 
بحث های فنی لازم برای حمایت از مذاکرات وین درباره 

بازگشت به برجام شود.
آنها همچنین در بیانیه خــود تاش کردند توپ را به 
زمین ایران بیندازند؛ »مــا از ایران می خواهیم از این 
فرصت به وجود آمده به سرعت اســتفاده کند؛ زیرا 
زمانبندی معافیت بر دیدگاه مشترک ما با آمریکا بر این 
تأکید می کند که زمان اندکی برای به نتیجه رسیدن 

موفقیت آمیز مذاکرات برجامی باقی مانده است.«
ازسوی دیگر مسئول سیاســت خارجی اتحادیه اروپا 
نیز در گفت وگوی تلفنی با وزیرامورخارجه کشورمان 
با بیان اینکــه مذاکرات در برهه زمانــی مهمی قرار 
دارد، گفت: انتظار این اســت همــه طرف ها با یک 
دستور کار مشخص و در راســتای رسیدن به توافق 
به وین بیاینــد و آماده اتخاذ تصمیم های سیاســی 
باشــند. فرار به جلوی طرف های غربی درحالی است 
که براساس موضع شــفاف جمهوری اسامی ایران، 
اگرچه تحــولات مثبتــی در جریان مذاکــرات رخ 
داده است، اما هنوز انتظارات ایران برآورده نشده است 
و مذاکره کنندگان کشورمان همچنان با »قاطعیت« 
و »صراحت«به دنبــال »توافق خوب« هســتند و بر 

 حراســت از خطوط قرمز و منافع ملی تأکید دارند.

نگاه ایران به اقدام های عملی آمریکاست
همه اینها درحالی است که در روزهای اخیر رسانه های 
غربی موج جدیدی از خبرسازی ها پیرامون مذاکرات 
وین را آغاز کرده اند و می کوشند با بهره گیری از تحولات 
حاشیه ای، روند اصلی مذاکرات را تحت تأثیر قرار دهند؛ 
برهمین اســاس هم بود که دیروز وزیــر امورخارجه 
کشــورمان در گفت وگویی با بیان اینکــه ایران هیچ 
پیش شرطی از طرف آمریکایی دریافت نکرده  است، بر 
این نکته تأکید کرد که موضوعی به عنوان پیش شرط 
مطرح نیست و ایران متن یا پیشنهادی در چارچوب 
»پیش شرط« دریافت نکرده اســت؛ برهمین اساس 
مذاکرات قطعا بر مبنای نقطه نظرات کارشناسی و در 

راستای منافع ملی پیش خواهد رفت.
حسین امیرعبداللهیان با بیان اینکه اقدام هایی که روی 
کاغذ انجام می شود، می تواند اقدامات خوبی باشد، ادامه 
داد: یعنی هر فرمان اجرایی یا اقدامی که تحریم های 
وضع شده پس از خروج آمریکایی ها از برجام را مجددا 
به حالت قبلی خود و رفع تحریم ها برگرداند، از نظر ما 
»اقدام خوب« قلمداد می شــود. وی با تأکید بر اینکه 
آنچه برای ما اهمیت دارد، عمل طرف آمریکایی است، 

تصریح  کرد: ما نگاه می کنیم که روی زمین چه اتفاقی 
به وقوع می پیوندد. برای ما این مهم اســت که رفتار 
عملی آمریکایی ها در لغو تحریم ها را به طور ملموس 
و عینی مشــاهده کنیم. آنچه برای ما ماک اســت، 
نتیجه گفت وگوهایی است که در مذاکرات وین دنبال 
می کنیم و توافقی که حاصل خواهد شد. رئیس دستگاه 
دیپلماسی همچنین گفت: البته آمریکایی ها از طریق 
برخی واسطه ها، پیام های مکرری می فرستند و مدعی 
هستند که ما دارای حسن نیت هســتیم، اما در روند 
فعلی مذاکرات، ابتکار جدی و قابل توجهی را از طرف 
آمریکایی ندیدیم. وی افزود: بخشی از ابتکارات از نظر 
ما باید در مذاکرات 1+4 و از طریق non-paper  هایی 
که به واسطه اتحادیه اروپا بین ما و آمریکایی ها تبادل 
می شود، قابل مشاهده باشــد یا ما در عمل شاهد لغو 
بخشی از تحریم ها باشیم؛ لذا رفتار عملی آمریکا برای 

ما ماک است.
امیرعبداللهیان به خبر دســتیابی به توافق 2ساله و 
موقت در وین که طی روزهای اخیر بارها ازسوی برخی 
رسانه های منطقه ای منتشر شد نیز واکنش نشان داد 
و بار دیگر تأکید کرد که جمهوری اسامی ایران صرفا 
به دنبال یــک »توافق خوب« اســت و توافق موقت و 

محدود موضوعیتی ندارد.

گره گشایی از مذاکرات وین فقط با گام های عملی
   امیرعبداللهیان: آنچه برای ما اهمیت دارد، عمل طرف آمریکایی  است و نگاه می کنیم که روی زمین چه اتفاقی به وقوع می پیوندد 

ظهره وند در گفت وگو با همشهری تشریح کرد

 بازی فریبکارانه آمریکا در مذاکرات وین
 در شرایطی که رسانه های غربی در روزهای اخیر 
تلاش کرده اند اقدام اخیــر آمریکا در بازگرداندن 
بخشــی از معافیت های تحریمی برنامه هسته ای 
ایران را برجسته کرده و آن را تسهیل کننده دستیابی به توافق در 
مذاکرات وین و اقدامی »اعتمادساز« در این مورد عنوان کنند، اما 
واقعیت این است که این اقدام در حوزه تحریم های وضع شده علیه 

کشورمان کارکرد ویژه ای ندارد.
از سوی دیگر به نظر می رسد تصمیم سازان کاخ سفید با این اقدام 
قصد دارند از فشارهای سیاسی ناشــی از تناقض های عملی در 
قبال احیای توافق هسته ای ســال2015 بکاهند و با فرار به جلو، 
تیم  مذاکره کننده کشورمان در وین را تحت فشار قرار داده و بازی 
»مقصرنمایی ایران« را در فــاز جدیدی پیگیری کنند؛ موضوعی 
که ابوالفضل ظهره وند، عضو پیشین تیم مذاکره کننده هسته ای 
کشورمان و سفیر سابق ایران در ایتالیا و افغانستان نیز آن را تأیید 
می کند و معتقد است آمریکایی ها در شرایط کنونی راهبرد »فرار 
به جلو« را درپیش گرفته اند و قصد دارند مذاکره کنندگان کشورمان 
را در وین تحت  فشار قرار دهند. در ادامه گفت وگوی همشهری با 

ظهره وند را می خوانید:

باتوجه به شرایط کنونی مذاکرات در وین، آمریکایی ها 
از بازگرداندن بخشی از معافیت های تحریمی برنامه هسته ای ایران 

چه اهدافی را دنبال می کنند؟
معتقدم با توجه به تحولات جاری در حوزه مذاکرات هسته ای در وین، 
آمریکایی ها از اعمال بخشــی از معافیت های تحریمی برنامه هسته ای 
کشورمان، 2هدف عمده را دنبال می کنند؛ آنها از یک سو می کوشند تیم 
مذاکره کننده کشورمان را در وین تحت فشار قرار دهند و درمسیر تحقق 
مطالبات بحق کشورمان سنگ اندازی کنند و ازسوی دیگر روی افکار 
عمومی کشورمان هم تأثیر بگذارند. درمجموع اینگونه به نظر می رسد 
که آمریکایی ها با انجام این دســت از اقدام ها بیشتر قصد دارند شرایط 

موجود را به نوعی آزمایش کنند تا ببینند که چگونه می توانند 
اهداف خود را در زمینه چگونگی احیای توافق هســته ای 

سال 2015عملی کنند.
تلاش آمریکایی ها برای تأثیرگذاری بر 

افکار عمومی کشورمان چگونه عملی می شود؟
آمریکایی ها درواقع می کوشــند با القای این فکر 

که اقتصاد ایران با برجام گره خورده اســت، 
افکارعمومــی و درنهایت تصمیم ســازان 

سیاسی کشور در این حوزه را تحت تأثیر 
قرار دهند تا کشورمان از مواضع اصولی 

خود که در ایــن دور از گفت وگوها 
اتخاذ کرده اســت، کوتــاه بیاید. 

متأسفانه در سال های اخیر شاهد 
بودیم که اقتصاد کشور توسط 
برجام و برخی سیاست های 
اعمال شــده در گذشــته، 
به نوعی »شرطی« شده است؛ 

به عنوان مثال با اعام خبر اعمال برخــی معافیت های مرتبط با برنامه 
هسته ای کشورمان ازسوی آمریکا، شــاهد کاهش قیمت دلار در بازار 
بودیم یا اینکه طی 2،3 روز اخیر قیمت طا کاهش پیدا کرد. آمریکایی ها 
درواقع تاش می کنند اینگونه القا کنند که اگر ایران با هر شرایطی به 
توافق تن دهد، شاهد گشایش اقتصادی در همه زمینه ها خواهیم بود و 
این موضوع به  افکار عمومی به نوعی شکل می دهد؛ آمریکایی ها روی این 
موضوع حساب ویژه ای باز کرده اند. این درحالی است که معافیت های 
اخیر از لحاظ کارکردی، بیش از اینکه گرهی از مشکات ایران بگشاید، 

بیشتر در حوزه موارد مرتبط با خودشان است.
 این معافیت ها چه کارکردی برای خود آمریکایی ها دارد؟

درواقع با اعمال این معافیت ها، کارشناسان  آنها به تأسیسات ما دسترسی 
پیدا می کنند و تاحدودی می توانند نســبت به فعالیت های هسته ای 
صلح آمیز ما برآورد روشن تری داشته باشند؛ بنابراین حضور شرکت های 
خارجی در تأسیسات بوشهر و اراک بیش از اینکه برای جمهوری اسامی 

ایران منفعت داشته باشد، به سود خود آنهاست.
این معافیت ها چگونه می تواند به ابزاری برای فشار به تیم 

مذاکره کننده کشورمان ازسوی آمریکایی ها تبدیل شود؟
آمریکایی ها تاش می کنند با استفاده از برگ جدید خود که در روزهای 
اخیر رو کرده اند، به تیم مذاکره کننده کشورمان در وین فشار مضاعفی 
وارد کنند که از تحقق مطالبات درنظر گرفته شده کوتاه بیاید. ازسوی 
دیگر قصد دارند به مذاکره کنندگان کشورمان این پیام را ارسال کنند 
که چنانچه خواســته ها و مطالبات خود را تعدیل نکنید، اقتصاد ایران 
دچار مشکات اساسی می شــود و افکارعمومی نیز دچار شبهه خواهد 
شــد. درمجموع معتقدم اقدام اخیر ایالات متحده، بیش از یک »بازی 
سیاسی« نیست و آنها قصد دارند در شــرایط کنونی تست هایی انجام 
دهند و برآورد کنند که بــا توجه به تحولات به وقوع پیوســته در این 
عرصه، تا چه میزان می توانند اهداف خود را در چگونگی بازگشــت به 
توافق هسته ای سال2015عملی کنند. این درحالی است که معتقدم با 
قدرت تمام باید در مقابل دسیسه های آنان ایستاد. اکنون آمریکایی ها در 
موقعیتی نیستند که مانند گذشته منویات خود را عملی کنند و در 
جریان دور جدید مذاکرات در وین در موضع ضعف قرار گرفته اند 
و مذاکره کنندگان کشورمان با دست پر و منطق قوی در مقابل 

زیاده خواهی های آنان ایستاده اند.
اقــدام اخیر آمریــکا را می تــوان به عنوان 
پیش درآمدی برای هموار کردن مسیر »مذاکره مستقیم« 

دانست؟
طبیعتا آنها به دنبال مذاکره مستقیم هستند. 
معتقدم در شرایط کنونی، مذاکره مستقیم 
به نفع مــا نیســت. آمریکایی ها تاش 
می کنند بــا کمترین هزینــه به برجام 
بازگردند و از فضا و زمینه توافق هسته ای 
برای پیشبرد اهداف و برنامه های خود 
اســتفاده کنند. این در شرایطی است 
که درحال حاضر ما در موقعیت خوبی 
قرار داریم و نباید بــا دور زدن 1+4، با 
»بدهــکاران« مســتقیما وارد مذاکره 

شویم. به عنوان یک دیپلمات می گویم که مذاکره اساسا هدف و دستاورد 
نیســت، بلکه فقط ابزاری برای دســتیابی به اهداف ترسیم شده است. 
معتقدم در شرایط کنونی مذاکره مستقیم با آمریکا نمی تواند موضوعیت 
داشته باشد؛ چراکه آنها ابتدا باید به تعهدهای خود بازگردند و به اصطاح 
چک هایی را که در دست ملت ایران دارند وصول کنند تا بعد بتوانیم در 

این زمینه با برآورد کردن شرایط، تصمیم های مقتضی را بگیریم.
 بنابراین معتقدید اعمال معافیت های جدید عملا سودی 

برای ایران ندارد و نمی تواند گرهی از مذاکرات وین بگشاید؟
اعمال معافیت های هسته ای جدید قطعا آورده ای برای کشور ما ندارد. 
آنها درواقع با این اقدام می گویند که اجازه می دهیم آب سنگین خود را 
بفروشید؛ آب سنگینی که حکم طا را دارد. ازســوی دیگر باید به این 
موضوع هم اشــاره کرد که اساســا تحریم ها غیرقانونی است و بالطبع، 
لغو آنها نیز نمی توانــد »امتیاز« و »اقدام ویژه« به حســاب  آید. درواقع 
آمریکایی ها قوانیــن داخلی خود را نه تنها علیه ملــت ایران، بلکه علیه 
جامعه جهانی به نوعی تحمیل می کنند. همچنین باید اشــاره کرد که 
جمهوری اسامی ایران تاکنون به شکل مناســبی در برابر تحریم های 
ظالمانه مقاومت کرده اســت. با توجه به این موضوع آمریکایی ها تاش 
می کنند با انجام اقدام هایی از این دست، در جریان مذاکرات وین برای 
خود زمان بخرند تا ببینند که چگونه می توانند به موقعیت بهتری برگردند 

و اهداف موردنظر خود را عملی کنند.
 درواقع می خواهند توپ را به زمین ایران بیندازند؟

قطعا. همانگونه که اشاره کردم، آنها می خواهند با انجام چنین اقدام های 
ابهام آلودی، بر تیم  مذاکره کننده و همچنین افکارعمومی ما فشار وارد 
کنند. کارشناســان باید این موضوع را به خوبی تحلیل و به جامعه هم 
منتقل کنند که این  دست اقدام ها یک »فریب« و نوعی »عملیات روانی« 
است و آنها مترصد این هستند که با کمترین هزینه به برجام بازگردند. اما 
نکته اینجاست که آنها نمی توانند توپ را به زمین ایران بیندازند؛ چراکه 
این اقدام آنها، »امتیاز« به حســاب نمی آید. درواقع قصد دارند با اعمال 
فشار، از جمهوری اسامی ایران امتیاز بگیرند تا ما از مواضع اصولی خود 

کوتاه بیاییم.
 با توجه به مواضــع مقام های کشــورمان که اعمال 
معافیت های جدید را از ســوی آمریکا برای اعتمادسازی کافی 
ندانســتند، به نظر شــما اقدام های »ملموس« و »اعتمادساز« 

آمریکایی ها در جریان مذاکرات باید شامل چه مواردی باشد؟
به نظرم آنها باید ابتدا بپذیرند که خروج دولت آمریکا از توافق هسته ای 
2015اقدامی غیرقانونی بوده و خســارت های بســیاری را برای ایران 
به همراه داشته است. ازسوی دیگر واشنگتن باید همه تحریم های وضع 
شده بعد از سال2015را غیرقانونی اعام کرده و لغو کند. معتقدم بعد از 
اینها، نخستین گام اعتمادساز، دسترسی ایران به منابع بلوکه شده خود 
در کشورهایی مانند کره جنوبی، عراق و ژاپن و همچنین فروش نفت است 
و رفع تحریم های حوزه بیمه، کشتیرانی و نقل وانتقال های مالی می تواند 
گام های بعدی باشد. درمجموع باید به این نکته هم اشاره کنم که باید 
متوجه موقعیت ضعیف کنونی آمریکا در عرصه جهانی، به ویژه در مناطقی 
مانند اوکراین و خاورمیانه باشیم و فریب اقدام های ایضایی آنها را نخوریم 
و بدانیم میان آنچه آمریکایی ها اعام می کنند و آنچه باید انجام دهند، 

فاصله بسیاری وجود دارد. 

دهه فجر

رئیس قوه مقننه در مراسم تجدید میثاق نمایندگان 
مجلس با آرمان های امام)ره( و شهدا:

نباید حتی یک لحظه مردم را 
فراموش کنیم

نمایندگان مجلس شــورای اســامی با حضور در حرم مطهر 
امام خمینی )ره( بــا آرمان هــای انقاب اســامی و بنیانگذار 

جمهوری اسامی تجدید بیعت کردند.
صبح دیروز و در پنجمین روز از دهه مبــارک  فجر نمایندگان 
مجلس شورای اســامی پس از برگزاری جلسه علنی به مدت 
2ساعت، در مرقد مطهر امام خمینی)ره( حضور یافتند و ضمن 
نثار تاج گل، با آرمان های بلند امام)ره( و شــهدا تجدید بیعت 
کردند. همچنین رئیس مجلس به همراه جمعی از نمایندگان، 
پس از تجدید میثاق با آرمان های بنیانگذار کبیر انقاب اسامی، 
برسر مزار شهدای 72تن و شــهیدان رجایی، بهشتی و باهنر، 
شهدای دولت و هفتم تیر و گلزار شهدای بهشت زهرا)س( حضور 
یافتند و با قرائت فاتحه و اهدای گل به مقام شامخ این شهدای 

والا مقام ادای احترام کردند.

تکیه به مرام امام)ره(، راه غلبه بر مشکلات
رئیس مجلس شورای اسامی دراین مراسم، این بیعت را حاکی 
از یک حقیقت مهم دانست: »اینکه ما به مسیر انقاب مان باور 
و ایمان داریم و همچنین بــاور داریم که برای پیروزی و غلبه بر 
مشکات مان باید به مرام امام)ره( تکیه کنیم و در مسیر ایشان 

گام برداریم.«
محمدباقر قالیباف با بیان اینکه اگر می خواهیم در کشور در مسیر 
انقاب حرکت کنیم، باید در زمینه های مختلف در مسیر امام)ره( 
باشیم و به صورت متوازن حرکت کنیم، افزود: این موضوع به این 
معنی است که حق همه چیز را به درســتی و در همه ابعاد به جا 
بیاوریم. ما باید حق جمهوریت، اســامیت، استقال، آزادی، 
عقانیت و معنویت را به جا بیاوریم و در حکمرانی نیز حق عدالت 
را به جا آورده و دقت کنیم همه اینها در یک منظومه و باهم معنی 
دارند و این مکتب، راه و مســیر امام)ره( اســت. وی همچنین 
تأکید کرد: باید بدانیم کــه همه ما یک تعهــد انقابی داریم، 
به ویژه با رهنمودهای رهبر معظم انقاب اسامی در نامه »گام 
دوم انقاب« که سند مسیری است که باید درآن حرکت کنیم؛ 
باید بدانید اگر ما در این مسیر گام برنداریم، خدا عهد اخوت با 
کسی ندارد و حتما گروه، افراد و قبیله دیگری دین خدا را جاری 
خواهند کرد. قالیباف تصریح کرد: جوانان و نیروهای انقابی ما 
و آنهایی که به سنت های الهی و مردم باور دارند و به دنبال یک 
تحول جدید و یک حکمرانی نو بــوده و می خواهند فرزند زمانه 
خویش باشند، باید مسیر انقاب بالنده مان و حقیقت زنده امام 
راحل را در مسیری که منطبق با رهنمودهای رهبرمعظم انقاب 
اســامی اســت، به پیش ببرند و امروز مردم از مجلس انقابی 
چنین توقعی دارند. رئیس مجلس همچنین با تأکید بر اینکه در 
آرمان ها، شعارها و حرکت های امام)ره( مهم ترین موضوع مردم 
هســتند، آن هم مردم محروم و پابرهنگان، گفت: همانطور که 
امام)ره( فرمودند، آنهایی تا آخر پای انقاب هستند که طعم فقر 
را چشیده اند، این انقاب مستضعفین است. قالیباف ادامه داد: 
در همه صحنه های انقاب و در این 40سال پس از آن، مشاهده 
کردیم که این افراد همیشه به انقاب و نظام وفادارند. بر همین 
اساس باید نسبت به آنها، به عنوان نمایندگان مردم در مجلس 
شورای اسامی، التزام داشته باشیم و در آن مسیر حرکت کنیم 

و لحظه ای مردم خود را فراموش نکنیم.

انقلاب اسلامی؛ یک حرکت همیشه بالنده
رئیس مجلس با بیان اینکه ما براین باوریم انقاب ما و امام)ره( 
ما، یک برگ از تاریخ نبود، بلکه امام)ره( یک حقیقت همیشــه 
زنده و انقاب ما یک حرکت همیشــه بالنده اســت، ادامه داد: 
دلیل روشن آن، این است که این انقاب ما منطبق با سنت های 
الهی بوده و یک انقاب مردم مدار اســت. قالیباف با بیان اینکه 
اگر نگاهی به 40ســال گذشــته بیندازیم، خواهیم دید هرجا 
موفقیت داشتیم، حقیقت زنده بودن امام)ره( را هم می بینیم، 
گفت: هرکجا به مبانــی امام)ره( عمل کردیــم، در آنجا موفق 
بودیم و هرکجا تلخی، ناکامی و چالش می بینیم، زمانی است که 
از مســیر انقاب و باورهای امام راحل فاصله گرفتیم. این یعنی 
زنده بودن حقیقت امام)ره( و بالنده بودن انقاب اسامی؛ این 
حقیقت امام)ره( اســت که هم الگوی عمل به ما می دهد و هم 
شاخص حرکت و هر وقت از الگوی عمل و شاخص حرکت فاصله 
گرفتیم، دچار مشکل شدیم. وی ادامه داد: اگر امروز در جامعه 
افرادی را مشاهده می کنیم که ناامید هستند، افرادی که یک روز 
همراه انقاب بودند و امروز از گذشته خود پشیمانند، باید بدانند 
از راه و مسیر امام)ره( فاصله گرفته اند؛ لذا لازم است به این مهم 
دقت کنیم؛ به ویژه بنده و همه آنهایی که امروز مسئولیت داریم 
و این مسئولیت بر دوش ما وظیفه گذاشته است، باید همیشه به 
حرکت هایی که کشور و انقاب به آن نیازمند است، التزام داشته 
باشیم و در این مسیر باید براساس اصول و مبانی که از امام)ره( 

آموختیم، حرکت کنیم.

احمد وحیدی
وزیر کشور

ایــران و پاکســتان از ظرفیت هــا و 
فرصت هــای مناســبی برای گســترش 
و توســعه همکاری هــا در زمینه هــای 
تجاری، امنیتی و فرهنگی برخوردارند. 
توســعه بازارچه هــای مــرزی بســتر 
مناســبی بــرای توســعه همکاری هــای 

2کشور ایجاد می کند./فارس

امیر سیدعبدالرحیم موسوی
فرمانده کل ارتش

مــردم عزیــز ایــران اســامی، ارتــش را 
دوســت دارنــد و ارتــش مــورد احتــرام 
و اعتمــاد ملــت اســت کــه این حســن 
یکایــک  بــرای  احتــرام  و  اعتمــاد 
فرماندهان و کارکنان ارتش ارزشــمند 
اســت و برای حفظ این جایگاه از هیچ 

تاشی دریغ نخواهیم کرد./ ایسنا

محمدحسن آصفری
نماینده مجلس

آرای  شــفافیت  طــرح  تصویــب 
نماینــدگان، قانونگــذاری در کشــور را 
تقویــت می کنــد و زمینه ســاز فعالیت 
بیشــتر نماینــدگان می شــود. اگرچــه 
مجلس این طرح را از خــود آغاز کرده ، 
اما همه دستگاه های اداری کشور باید 

به سمت شفاف سازی بروند./ایرنا

نقل قول خبر

خبرهای 
کوتاه

   2دلیل جایگزینی امام جمعه تفرش 
شــورای سیاســتگذاری ائمه جمعه از عزل امــام جمعه 
شهرستان تفرش، به دنبال حادثه رانندگی در جاده دستجرد 
به تفرش خبر داد. به گزارش فارس، این شورا تصریح کرده 
که جایگزینی حجت الاسام حسین حاجیلری با امام جمعه 
جدید به 2دلیل صورت پذیرفته است: نخست اینکه تخلف 
صورت گرفته اقتضا می کند مســیر رســیدگی در مراجع 
مســئول، فارغ از هرگونه حاشــیه ای که می تواند منجر به 
تضییع حقوق طرفین شود، براســاس عدالت و انصاف طی 
شود. دلیل دوم هم این اســت که هرچند نتیجه رسیدگی 
قانونی به این پرونده قابل پیش بینی نیســت، لیکن شدت 
صدمات وارده بر امام جمعه سابق، از دوره طولانی بستری 
در بیمارستان و طول درمان چند ماهه حکایت می کند که 
لاجرم مستلزم استقرار امام جمعه جدید در شهرستان است.

   گسترش همکاری های نظامی ایران و هند
فرمانده نیروی دریایی ارتش در دیدار با وابسته نظامی هند 
در جمهوری اسامی ایران گفت: همکاری نظامی 2کشور، 
یکی از عوامل اصلی گســترش روابط در حوزه های مختلف 
است. به گزارش ایسنا، امیر دریادار شهرام ایرانی با اشاره به 
مزایای گسترش همکاری های نظامی مشترک میان 2کشور 
تصریح کرد: تعامل و تبادل تجربیات مشــترک، به ویژه در 
حوزه آموزش باعث پیشرفت نیروهای دریایی هر دو کشور 
می شود. کاپیتان سیمای نیز با اشاره به پیشرفت چشمگیر 
روابط میان 2کشور اضافه  کرد: نیروی دریایی هند آمادگی 
حضور در همه برنامه ها و مراسم  تعیین شده ازسوی نیروی 

دریایی ارتش ایران را دارد.

 گام جدید دستگاه قضایی
 در مسیر مردمی شدن 

رئیــس قوه قضاییه دســتورالعمل ســاماندهی 
حل وفصل اختافات از طریــق داوری و ایجاد و 
توسعه نهاد های داوری را اباغ کرد؛ اقدامی که در 
راستای سیاست های دوران تحول و تعالی دستگاه 
قضایی و در مسیر مردمی شدن این نهاد و مقابله 
با مشکل و معضل اطاله دادرسی انجام شده  است.

به گزارش میزان، این دستورالعمل، به عنوان یکی 
از راهکار های »توســعه روش های حل اختاف 
جایگزین رســیدگی قضایی« منــدرج در فصل 
دوم سند تحول قضایی، در 1۹ماده و 3تبصره از 
سوی رئیس دستگاه قضا اباغ شده  است. ماده3 
این دستورالعمل عنوان می کند که مرکز توسعه 
حل اختاف می تواند بخشی از وظایف خود را در 
راســتای برنامه ریزی، اعطای پروانه و تمدید آن، 
لغو پروانه و ساماندهی و نظارت در حوزه داوری به 
کانون های داوری واگذار کند. همچنین براساس 
ماده4، به منظور سیاستگذاری و برنامه ریزی کان 
توسعه داوری در کشور، شورای مشورتی داوری در 
مرکز توسعه حل اختاف تشکیل می شود.براساس 
این دستورالعمل رؤسای حوزه های قضایی موظف 
هســتند تمهیدات لازم را بــرای ترویج داوری و 
ترغیب طرفین دعوا به حل وفصل اختاف از طریق 

داوری ترتیب دهند. 

 خبر

گفت وگو

گزارش

 جنگ علیه خشونت 
با کدامین غرض؟

ادامه از  اگر چنین اســت باید گفت که به نظر 
می رســد »کســب توجه« در اولویت صفحه اول

سردبیران این خبرگزاری بوده است. چنین کاری به لحاظ 
اخاقی نمی تواند صحیح باشد. چرا باید یک خبرگزاری برای 
جلب کلیک و سوزاندن ترافیک کاربران به تیترهای جنجالی 
پناه ببرد؟ یک خبرگزاری رسمی به هر قیمتی قرار نیست 

کسب درآمد کند. 
موضوع این است که اســتفاده از اهرم خشونت عریان برای 

جلب توجه و درآمد نمی تواند صحیح باشد.
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جمع آوری معتادان تهران سرعت گرفت
 4مراکز نگهداری از معتادان متجاهر در جنوب و جنوب شرق پایتخت

 پس از تجهیز و بهسازی تحویل بهره برداران شد

 ۲۲۵پرونده ساخت وساز بدون پروانه 
مربوط به شورای پنجم

عضو هیأت رئیســه شــورای شــهر 
تهران در پاسخ به این پرسش که در 
منطقه۲۲ بســیاری از تعاونی های 
مســکن ۷۰درصد از زمین هــای خــود را در قالب 
مجوزهای صدور پروانه ارائه دادند تا بتوانند بسازند، 
آیا این موضوع عطف به ماســبق خواهد شد یا خیر، 
توضیح داد: »در مورد تعدادی پرونده صحبت می کنیم 
که توافقاتی درباره آنها شــده، ولی پروانه برای آنها 
صادر نشده، اما پرونده ها و املاکی که پروانه ساخت 
آنها صادر شده، عطف به ماسبق نمی شوند و موضوع 
بحث ما فقط این ۲۲۵پرونده هســتند.« به گزارش 
همشهری، جعفر بندی شربیانی درباره لایحه الحاق 
پرونده های توافقات فاقد پروانه ســاختمانی گفت: 
»تعدادی پرونده شهرسازی توافق شده بدون صدور 
پروانه در منطقه۲۲ داریم که از شورای پنجم )شورای 
دوره پیشین( مصوبه ای در مورد آنها وجود داشت که 
تعدادی از اعضای شــورا نیز عضو کمیته بررسی آن 
موضوع بودند که زمان تشکیل این کمیته گذشته اما 
به نتیجه نرسیده است؛ بنابراین معاونت شهرسازی و 

معماری شهرداری تهران طی یک لایحه این موضوع 
را به صحن شــورا آورد و مورد بررســی قرار گرفت. 
باتوجه به اینکه ۲۲۵پرونده در این مورد وجود دارد 
که بســیاری از آنها انبوه ســازی محاسبه می شوند، 
برای اینکه حقوق عمومی شهرداری در آن به صورت 
ویژه استیفا شــود و همچنین حقوق مالکین تضییع 
نشود، به منظور بررسی تخصصی بیشتر به کمیسیون 
معماری و شهرسازی برگشت خورد که امیدواریم در 
اسرع وقت و تا یک هفته بررسی های کامل انجام شود 

و با رعایت حقوق همه کسانی که در این پرونده ها 
دخیل هســتند، آن را دوباره به صحن علنی 
بیاوریم و تصمیم خوبی برای مردم منطقه۲۲ 
بگیریم.« به گفته  شــربیانی تعداد زیادی از 
این مالکان هنــوز کار عملیاتی و عمرانی 
را شروع نکرده اند و در مرحله صدور پروانه 

هستند.  او افزود: »توافقاتی از 
قبل با این افراد انجام شده 
که باید بررســی کنیم 
که آیا در آن توافقات و 

حقوق مکتســبه ای که براســاس پرداختــی ایجاد 
شده،   مبنا را همان زمان قرار دهیم یا این مسئله را 
به روز کنیم.  در این موضوع به دلیل اینکه باید هم به 
حقوق عمومی شــهرداری و مردم توجه شود و هم 
به زیرساخت ها در آن منطقه با توجه به بارگذاری 
جمعیتی که این پروژه ها در منطقه خواهند داشت، 
دقت داشته باشیم و هم حقوق خصوصی تعاونی ها 
و مردمی که عضو این تعاونی هستند و امروز انتظار 
بحث مسکن خود را می کشند، توجه شود، این 
لایحه به کمیسیون شهرسازی برگشت. 
آنچه مــا در کمیســیون معماری و 
شهرسازی در بررسی لایحه توجه 
داشتیم این بود که این مسئله خارج 
از طرح تفصیلی و بارگذاری که طرح 
تفصیلی برای منطقه۲۲ مشخص 
کــرده، نباشــد و 
درواقــع مطابقت 
در ایــن موضوع 

وجود دارد.«

شورا

 بازدید رایگان از موزه ها 
با کارت منزلت

 دیــروز در پارلمان شــهری پس از بررســی نامــه اعتراض 
هیأت تطبیــق و رفع ایرادات مطرح شــده درخصوص مصوبه 
قیمت گذاری بهای بلیت و سیاســتگذاری مدیریت موزه های 
شهرداری تهران، نرخ بلیت موزه های تحت مالکیت شهرداری 
تهران تعیین شد. به گفته رئیس کمیســیون برنامه وبودجه، 
اعلام نشــدن مبلغ بلیت برای گردشــگران خارجی، افزایش 
غیرمتعارف بلیت بازدید از موزه ها و مشخص نبودن تسهیلات 
)تخفیف نیم بها یا رایگان( برای ایثارگــران و دارندگان کارت 
منزلت، ایرادات مطرح شده از ســوی هیأت تطبیق بود که در 
نهایت با پیشنهادهای ارائه شده توســط اعضای شورا اصلاح 
و نرخ بلیت موزه های شــهرداری تهران تعیین شــد. محمد 
آخوندی گفت که مقرر شد بازدیدهای گروهی با یک سوم بها 
انجام شــود و برای جانبازان و ایثارگران تخفیف ۵۰درصدی 
پیش بینی شد. خبرنگاران و افرادی که کارت منزلت دارند هم 
می توانند رایگان از موزه هــا بازدید کنند. همچنین تصمیم بر 
آن شد تا برخی از خانه موزه ها با پیشنهاد شهرداری و تصویب 
کمیسیون برنامه وبودجه رایگان باشند. به گزارش همشهری، 
در جریان بررســی نامه اعتــراض هیأت تطبیــق فرمانداری 
به مصوبــه قیمت گذاری موزه های شــهرداری تهران، نرگس 
معدنی پور، رئیس کمیســیون فرهنگی اجتماعی شورا گفت: 
»از سال 9۷تا کنون هیچ تغییر و افزایش قیمتی در بهاي بلیت 
موزه ها، خانه موزه ها و باغ موزه ها صــورت نگرفته بود؛ ازاین رو 
قیمت گذاری در لایحه برای سال۱4۰۱ پیشنهاد داده شد که 
مورد تأیید اعضای شورا در صحن قرار گرفت.« گفتنی است  نرخ 
بلیت مجموعه های موزه ای شهرداری تهران به ترتیب ۲۰هزار 
تومان برای موزه ها، ۱۵هزار تومان بــرای باغ موزه ها و ۵هزار 

تومان برای خانه موزه هاست.
همچنین لایحه اصلاح مصوبه طراحی، پایش و اجرای نماهای 
شهر تهران، دیروز با قید یک فوریت در صحن شورا به تصویب 
رسید. پرویز ســروری در جریان بررسی این لایحه به ضرورت 
فوریت آن اشــاره و عنوان کرد: »یکی از اهداف شورای ششم 
کم کردن زمان صدور پروانه است که یکی از موانع بحث نماست 
که شهرداری در قالب یک فوریت درخواست اصلاح آن را دارد.« 
سپس معاون شهرسازی و معماری شــهردار تهران هم گفت: 
»یکی از اقداماتی که باعث طولانی شدن فرایند صدور پروانه 
ساختمانی می شــود، کمیته نماســت؛ ازاین رو در این لایحه 
پیشنهاد شده به مالک فرصت داده شــود تا ایجاد سقف اول 
تأییدیه کمیته نما را دریافت و ارائه دهد.« حمیدرضا صارمی 
تأکید کرد که با این پیشــنهاد صدور پروانه ساختمانی منوط 
به تأیید نما نخواهد بود و قطعا این اصلاح، فرایند زمان صدور 

پروانه را تسریع می کند.

نقل قول خبر

دستگیری سارقان پل وردآورد 
برای پیشگیری از ســرقت سریالی پل های روی 
رودخانه وردیــج تیم عملیــات کلانتری۱8۱ 
وردآورد ۲9ســارق را تاکنون روانه زندان کرده 
اســت. ســرهنگ جلیل موقوفه ای با اعلام این 
خبر گفــت: »ســرقت پل های آهنــی بزرگراه 
شهید خرازی و بزرگراه شهید همدانی که روی 
رودخانه روستای وردیج قرار دارد، تقریبا از اواخر 
سال۱۳9۷ شروع شــده و هر بار سارقان بخش 
کوچکی از قطعات پل مانند پیچ و پنل های آهنی 
و پایه های مربوط به پل را ســرقت می کنند و از 
همان زمان کلانتــری۱8۱ وردآورد با همکاری 
شهرداری منطقه۲۲ اقدام به دستگیری سارقان و 
اعزام آنان به دادسرا می کرد و اکنون تیم عملیات 
کلانتری۱8۱ وردآورد به طور مســتمر در محل 

پل ها گشت زنی می کند.«

 خبر

 سيدمجتبی شفیعی
 معاون حمل ونقل شهرداری تهران

بخش زیادی از قرارداد خرید اتوبوس ها 
به صــورت غیرنقــد بــود و فراینــد اجــرای 
پرداخت غیرنقدی برای نخستین بار طی 
می شــود. الان قســمت نقــدی آن کامل 
پرداخت شــده و در بخش غیرنقد آن که   
۶۵دستگاه بوده، توافقات اولیه صورت 

گرفته است.

 سیدجعفر هاشمی تشکری
 رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل 

شورای شهر تهران
خودرو های پلاک شهرستان در محدوده 
طرح ترافیک آزادانه فعالیت می کنند، اما 
به معنی مجاز بودن نیست. حرکت آنها 
در محدوده طرح ترافیک به عنوان عارضه 
اســت و مبلغی هم تحت عنوان عوارض 

لحاظ شده است.

زهرا کریمیگزارش
روزنامه نگار

  به منظــور افزایــش مراکز 
نگهداری از معتادان متجاهر در 
پایتخت، 4مرکز دیگر با اقدامات 
عمرانی تکمیلی تحویل بهره برداران شــد. 2مرکز دیگر هم درحال 
بهسازی و تجهیز است. هادی حق بین، سرپرست سازمان عمرانی مناطق 

شهرداری تهران درباره اقدامات انجام شده گفت: »در راستای تدابیر 
مدیریت شهری پایتخت مبنی بر ساماندهی معتادان متجاهر در مراکز 
ویژه نگهداری، در اولویت ویژه 4مرکز در مناطق 13، 15و 20تکمیل و 
آماده تحویل به بهره بردار شده است.«   عملیات بهسازی مراکز چهارگانه 

نگهداری از معتادان طی یک زمانبندی یک ماهه انجام شده است.

مرکز طراو ت 
  مخصوص بانوان درگیر اعتیاد

  تجهیز مرکز با همکاری سپاه پاسداران انقلاب اسلامی
  ظرفیت:400نفر )ظرفیت پیشین 200نفر بود(

  اقدامات انجام شــده: حذف دیوار حدفاصل ساختمان ها، 
اجــرای ســرامیک کــف، دیوارکشــی، جمــع آوری جــداول و 
آســفالت محوطــه، اجرای دیــوار پیش ســاخته، تغییــر مکان، 
رنگ آمیــزی درهــای ورودی مرکــز و نصــب تاسیســات برقــی 

و مکانیکی

 نتایج حاصل شده  پس از قرارگاه اجتماعی
  ایجاد یک مدیریت واحد با محوریت شهرداری 
تهران و همراهی نهادهای مســئول دیگر برای 

جمع آوری و بازگشت به زندگی معتادان متجاهر
  ساماندهی 4 هزار معتاد متجاهر 

  افزایش تأثیر اقدامات صورت گرفته به میزان 
80درصد نسبت به گذشته

  افزایــش ظرفیت 4برابــري مراکز نگهداری 
معتادان متجاهر اســتان تهران نسبت به سال 

96)4هزار نفر به 16هزار نفر رسیده است( 

شهرسازی

بازآفرینی

 بازآفرینی نفرآباد سرعت گرفت 
سازمان نوسازی شــهر تهران در ســال۱۳98 از سوی شهرداری  

ماموریت پیدا کرد تا محله نفرآباد را که بیش از ۲دهه بلاتکلیف مانده 
و به حال خودش رها شــده بود، بازآفرینی و احیا کند. به گزارش 
همشهری، طرح بازآفرینی بافت فرســوده محله نفرآباد در بهمن ماه سال گذشته 
به تصویب کمیسیون ماده۵ رسید و در شــهریور۱4۰۰ شورای شهر تهران لایحه 
مجوز انتشار اوراق مشارکت )اوراق مالی اسلامی( برای بازآفرینی محدوده پیرامونی 
حرم حضرت عبدالعظیم حسنی)ع( در محله تاریخی نفرآباد را تصویب کرد. به این 
ترتیب نفرآباد با قدمتی بالغ بر 4۰۰سال، پس از چند دهه سردرگمی بین طرح های 
مختلف، که فرصت و مجال هرگونه توسعه و حتی مرمت و بازسازی ساده را از اهالی 
محله گرفته بود، از این حالت فریز شده خارج شد تا در قالب یک محله مسکونی پویا 
در جنوب تهران جانی دوباره بگیرد.  سرانجام خبر خوشی که اهالی محله قدیمی 
و همجوار با حرم حضرت عبدالعظیم حسنی)ع( مدت ها درانتظار شنیدن آن بودند 
از راه رسید. با اعلام سیداحمد علوی، عضو کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای 
شهر تهران، پس از پیگیری های انجام شده، وزیر کشور با تخصیص اوراق بازآفرینی 
به میزان ۲۵۰میلیارد تومان موافقت کرده است تا در ادامه، نوسازی و بازنده سازی  این 
محله در سریع ترین زمان ممکن آغاز شود. سیداحمد علوی، عضو کمیسیون فرهنگی 
و اجتماعی شورای شهر تهران درباره موافقت وزارت کشور با کمتر از نیمی از ظرفیت 
درخواست شده از سوی شهرداری تهران برای انتشار اوراق مشارکت طرح بازآفرینی 
محله نفرآباد به همشهری می گوید: »هرچند مبلغ درخواستی ما برای انتشار اوراق 
۵۵۰میلیارد تومان بود، اما فراموش نکنیم که براساس قانون، تصمیم گیری نهایی 
در این خصوص با وزیر محترم کشور اســت.« علوی درباره زمان اندک باقیمانده تا 
پایان سال برای انتشار اوراق هم تأکید می کند که مشکلی در این زمینه وجود ندارد: 
»نگرانی ای از بابت زمان نداریم.  همچنین در سال۱4۰۱ نیز امکان استفاده مجدد از 

اوراق مشارکت و همچنین منابع مالی مدیریت شهری فراهم است.« 

منطقه13

 مرکز شفق
مخصوص بانوان معتاد

  ظرفیت: ۶00نفر
  اقدامــات انجــام شــده: بازســازی موتورخانــه، 
رنگ آمیزی ساختمان قرنطینه، بازسازی 3۵حمام، 
ســاختمان غربالگــری، 30چشــمه ســرویس 
بهداشتی، ۶حمام در ساختمان مرکزی، احداث 
فاضــلاب، رنگ آمیــزی ســالن های آشــپرخانه و 

غذاخوری، 2000متر لوله کشی برای تاسیسات 

منطقه20
کهریزک

 مرکز خاوران
مخصوص معتادان متجاهر زیر 18سال

  ظرفیت عادی: 1۵0نفر 
  ظرفیت برای بالای ۶۵سال: 800تا 1000نفر

  اقدامات انجام شده: نازک کاری و سفت کاری، 
اجرای روشنایی، بازسازی و اورهال تاسیسات و 
راه انــدازی موتورخانــه، اجــرای ایزوگام ســقف و 

احداث 8حمام و 29چشمه سرویس بهداشتی

 مرکز خاورشهر
مخصوص معتادان متجاهر زخم باز

  ظرفیت: بین 800تا 1000نفر 
  اقدامــات انجام شــده: ســنگ کاری دیــوار، 
کف ســازی ، بهســازی ســرویس های بهداشتی، 
سرامیک کف، لوله کشی فاضلاب، مناسب سازی  

مراکز پزشکی و مددکاری 

 مرکز شهید زیادیان
مخصوص معتادان متجاهر

  ظرفیت: 1200نفر )پس از تجهیز، ظرفیت آن 
به زودی به ۵هزار نفر می رسد.(

  اقدامــات درحــال انجــام: اجــرای ســرامیک 
کف، دیوارکشی، جمع آوری جداول و آسفالت 
محوطــه، اجــرای دیــوار پیش ســاخته، تغییــر 
مکان، رنگ آمیزی درهای ورودی مرکز و نصب 

تاسیسات برقی و مکانیکی

منطقه15

 مرکز حکیمیه
مخصوص توانمند سازی  کودکان کار و مرکز آموزشی معتادان متجاهر

  ظرفیت: 1200نفر
  اقدامــات در حــال انجــام: تکمیــل و تجهیــز ســوله ای کــه در محــدوده خیابان 
اتحاد قرار دارد. فرق این مرکز با گرمخانه ها در این اســت کــه افراد بی خانمان و 
کارتن خواب برای دریافت خدمات رفاهی مراجعه می کنند؛ درحالی که در مراکز 
توانمندسازی براساس ماده 1۶، معتادان متجاهر، مجرمان مهجوری هستند که 
باید در محیط بســته در بازه زمانی حداقل ۶تا 9ماهه با شــیوه تربیتی و مهارتی 

بازتوانی شوند.

منطقه4



دوشنبه 18 بهمن 41400
 شماره  8433

هزینه معیشــت کارگران به عنوان 

دستمزد
یکی از ارکان قانونی تعیین مزد سال 
آینده، 89میلیــون و 798هزار و 
205ریال در ماه برای یک خانوار 3.3نفره کارگری 
تعیین شد. اعضای شورای عالی کار می گویند مبنای 
تعیین این رقم تورم دی ماه بوده، اما میزان رشــد 
هزینه معیشــت نســبت به آمارهای رسمی تورم، 

حداقل 5.7و حداکثر 12.2درصد کمتر است.
به گزارش همشــهری، طبق بند 2مــاده 41قانون 
کار، حداقل مزد باید به اندازه ای باشد تا زندگی یک 
خانواده )معیار( را تأمین کند. هزینه سبد معیشت 
کارگران چند سالی است که با اصرار طرف کارگری 
و پیرو همین الزام قانونی محاســبه می شود. البته 
به واسطه بی توجهی سیاســتگذاران اصلی تعیین 
دستمزد به بند 2ماده 41قانون کار، هنوز این شاخص 
مهم اثری در تعیین دستمزد ندارد، اما اینکه رشد این 
شاخص کمتر از نرخ تورم اســت و بخشی از هزینه 
تحمیل شده از ناحیه تورم به معیشت کارگران در 
محاسبات سبد معیشت امسال نادیده گرفته شده، 
می تواند نشانگر عزم سکانداران اصلی شورای عالی 
کار برای افزایش دســتمزد کمتر از مقــدار انتظار 

جامعه باشد.
 

فرایند تعیین هزینه معیشت
پس از برگزاری 8نشســت فشــرده در کمیته مزد 
شورای عالی کار، بالاخره شرکای اجتماعی روی رقم 
سبد معیشت خانوارهای کارگری به توافق رسیدند 
و این شــاخص را با 30.2درصد افزایش نسبت به 
سال قبل، 89میلیون و 798هزار و 205ریال تعیین 

کردند. 
برخی اعضای شــورای عالی کار می گویند مبنای 
محاسبات هزینه معیشت کارگران، اطلاعات مربوط 
به تورم دی ماه بوده؛ درحالی که مرکز آمار ایران در 
دی ماه، تــورم نقطه به نقطــه را 35.9درصد و تورم 
ســالانه را 42.4درصد اعلام کرده بود. البته شیوه 
محاسبه هزینه معیشت در شورای عالی کار به این 
صورت است که ابتدا هزینه خوراکی های موردنیاز 
یک خانوار 3.3نفره کارگری محاســبه می شود و 
پس ازآن با درنظر گرفتــن مختصات تورمی دهک 
چهارم جامعه به عنوان دهک غالب کارگری، سهم 
خوراکی ها در کل ســبد مصرفی کارگران مشخص 

می شود. 
در ادامه نیز به تناســب افزایــش هزینه خوراکی ها 

و سهم آنها در ســبد خانوار، میزان افزایش مابقی 
هزینه های خانوار محاســبه خواهد شد. بر همین 
اساس در نشست اخیر شورای عالی کار، ابتدا هزینه 
خوراکی های یک خانوار کارگری براســاس جدول 
انستیتو تغذیه ایران، مطالعات کارشناسی و مذاکره 
شرکای اجتماعی 32میلیون و 866هزار و 143ریال 
تعیین شــد. با توجه به ســهم 36.6 درصدی اقلام 
خوراکی و ســهم 64.4 درصدی اقلام غیرخوراکی 
در سبد مصرفی دهک چهارم، رقم هزینه معیشت 
کارگران 89میلیون و 798هزار و 205ریال تعیین 

شده است. 
با توجه به اینکه مرکز آمار ایران تورم گروه خوراکی 
و آشامیدنی در یک سال منتهی به دی ماه 1400را 
56درصد اعلام کرده، به نظر می رســد محاسبات 
شــورای عالی کار با حداکثر انقباض انجام شده که 
نتیجه آن رشد 30.2درصدی هزینه خوراکی های 

سبد معیشت امسال نسبت به سال قبل بوده است.

هزینه معیشت به روایت آمار
در سال گذشته، هزینه معیشت کارگران 68میلیون 
و 950هــزار و 596ریال تعیین شــد کــه حداقل 
دستمزد تعیین شــده برای ســال 1400کمتر از 
59درصد آن را پوشش می داد. در این وضعیت اگر 
قرار باشد قدرت خرید دســتمزد کارگران در سال 
1401همان میزان از هزینه معیشت 89میلیون و 
798هزار و 205ریالی را پوشــش دهد، فقط کافی 
اســت مجموع حقوق پایــه و مزایای یــک کارگر 
)سرپرســت خانوار 3.3نفره( نسبت به سال جاری 
30.5درصد افزایش پیدا کند و با رشد یک میلیون 
و 240هزارتومانی، به مرز 53میلیون ریال برســد. 
واقعیت های مربوط به رشد هزینه های معیشت ارقام 
به مراتب بالاتری را نشان می دهد. در حقیقت اگر فارغ 
از فرمول شورای عالی کار برای تعیین هزینه معیشت 
در سال جاری، قرار باشد این شاخص براساس نرخ 
تورم رسمی محاسبه شــود، مبلغ آن باید براساس 

نرخ تــورم نقطه به نقطه و ســالانه به ترتیب 93.7و 
98.2میلیون ریال باشد. بنابراین برای تحقق آنها، 
باید حداقل مزد و مزایای کارگری به ترتیب 36.2و 
42.7درصد افزایش پیدا کند. علاوه بر این، اگر مقرر 
شود هزینه معیشت بر مبنای زندگی شرافتمندانه و 
رفع چالش مالی شاغلان فقیر رشد کند، رقم هزینه 
معیشت به حوالی 11میلیون تومان می رسد. در این 
شرایط حفظ قدرت خرید یک سال پیش کارگران در 
ورودی سال 1401جز با افزایش 60درصدی حداقل 
مزد و مزایای یک خانوار 3.3نفره امکان پذیر نخواهد 
بود. به گزارش همشــهری، فعلًا هزینه معیشــت 
محاسبه شده در شورای عالی کار در حداقلی ترین 
سطح ممکن قرار دارد، اما همچنان می توان امیدوار 
بود با راهبرد عدالت مزدی دولت سیزدهم و رویکرد 
شــخص رئیس جمهوری در این زمینــه، گام های 
مثبتی برای جبــران هزینه معیشــت کارگران و 

واقعی سازی دستمزد برداشته شود.

سیگنال منفی سبد معیشت به دستمزد
همشهری از تعیین تکلیف یکی از ارکان مزد 1401گزارش می دهد

گفت وگو

رئیس مرکز پژوهش های مجلس در گفت وگو با همشهری تشریح کرد

رشد 2/8درصدی اقتصاد در سال آینده
اقتصاد ایران سال آینده رشد می کند، اما نه به میزان 8درصد 
مورد انتظار دولت. بابک نگهداری، رئیس مرکز پژوهش های 
مجلس در گفت وگو با همشهری می گوید: برآورد این نهاد 
تحقیقاتی نشان می دهد رشد اقتصاد ایران در سال آینده 
با احتساب ارزش افزوده بخش نفت 2.8درصد و بدون آن 
1.6درصد خواهد بود. به گزارش همشهری، محاسبات بازوی 
تحقیقاتی مجلس این فرضیه را تقویت می کند که روند ارزش 
افزوده بخش نفت در سال آینده مثبت خواهد بود و صادرات 
نفت بیشتر خواهد شد. نگهداری در این گفت وگو هشدار 
می دهد: رشد موجودی سرمایه برای سومین سال متوالی 
در سال 1400نیز منفی خواهد بود، این موضوع، نگران کننده 
است و می تواند رشد اقتصادی میان مدت ایران را متأثر سازد.

ارزیابی مرکز پژوهش ها از وضع بخش حقیقی 
اقتصاد ایران، خصوصا رشد اقتصادی در سال 1400چیست؟ 
رشد اقتصادی از سال 1397در دامنه منفی قرار گرفت و با شیوع 
ویروس کرونا در ماه های پایانی سال 1398، اقتصاد ایران متحمل 
شوک جدیدی شد و عملکرد اقتصادی سال 1399بیش از هر چیز 
از این شــوک متأثر بود. بزرگ ترین ویژگی شیوع ویروس کرونا 
کانال اثرگذاری متفاوت آن بود. درحالی که اعمال تحریم ها عمدتاً 
بخش نفت و صنایع بزرگ مثل خودروسازی را متأثر ساخته بود، 
شیوع ویروس کرونا عمدتاً بر بخش های خدماتی و صنایع کوچک 
اثرگذار بود. با این حال با گذر از اثر اولیه شوک کرونا، روند رشد 
اقتصادی، صعودی شد. تحقق رشد 7/3درصدی گروه خدمات 
در بهار 1400براساس آمارهای بانک مرکزی حاکی از بازیابی این 
بخش از اقتصاد از تبعات منفی شیوع ویروس کروناست. ارزش 
 افزوده این گروه در بهار 1399با کاهش 2/5درصدی مواجه شده 
بود. در سه ماهه اول امسال بخش حقیقی اقتصاد ایران رشد مثبتی 
را تجربه کرده  اســت. دلیل آن بازیابی بخش خدمات از تبعات 
منفی شیوع کرونا و رشد مثبت بخش نفت درنتیجه رشد قابل 
توجه صادرات نفت خام و میعانات گازی بوده است. برآوردهای 
مرکز پژوهش ها نشان می دهد در ســال 1400رشد اقتصادی 
ایران 2/8درصد و رشد بدون نفت 1/6درصد خواهد بود. صندوق 
بین المللی پول و بانک جهانی نیز در آخرین گزارش های خود 
رشد اقتصادی ایران را در سال 2021به ترتیب 2/5و 2/4درصد 

پیش بینی کرده اند.
ارزیابی مرکز پژوهش ها از وضع بخش کشاورزی 

در سال 1400 به چه صورت است؟
اساساً رونق و رکود بخش کشاورزی بیش از هر چیز متأثر از وضع 
بارندگی است. علاوه بر این شیوع کرونا و برخی تکانه های دیگر 
نیز بر کاهش تولید در بخش کشاورزی مؤثر بوده اند، ولی تأثیر آنها 
از کاهش بارندگی ها کمتر بوده است. از طرفی انگیزه پایین کاشت 
گندم به دلیل پایین بودن قیمت تضمینی، سبب شده تولید این 
محصول استراتژیک کاهش یابد. همچنین بالا رفتن هزینه های 
نهاده ها باعث کاهش تولید سایر محصولات زراعی شده است؛ 
به طوری که براساس برآورد وزارت جهاد کشاورزی، درنهایت در 
سال 1400 رشد تولید محصولات زراعی منفی 13درصد و رشد 
تولید غلات منفی 27 درصد پیش بینی شده  است. برآوردهای 
وزارت جهاد کشاورزی از میزان تولید انواع محصولات کشاورزی، 
شامل محصولات زراعی، باغی و دامی و تطبیق آن با چارچوب 
حساب های ملی مبین رشد 3/1- درصدی بخش کشاورزی در 
سال  1400است. با توجه به کاهش شدید بارش در حوضه های 
آبریز سراسر کشور در سال آبی 1399-1400که عملکرد سال 
1400 متأثر از آن اســت، انتظار می رود کشور با سالی خشک 
و کم آب مواجه شــود؛ درنتیجه کاهش رشد تولید محصولات 

کشاورزی قابل توجیه است.
رشد بخش های نفت و صنعت را چگونه ارزیابی 

می کنید؟
بخش نفت درنتیجه گسترش واکسیناسیون جهانی برای مقابله 
با ویروس کرونا )و افزایش تقاضای جهانی نفت خام( از یک سو و از 
سوی دیگر ثمردهی تلاش ها در جهت خنثی سازی تحریم های 
صادرات نفت با رشــد قابل توجهی مواجه بوده است. درنتیجه 
می توان گفت روند صادرات، صعودی بوده و برای ســال 1400 
انتظار رشــد 19/5درصدی در بخش نفت و گاز وجود خواهد 
داشت. همچنین تولید محصولات صنعتی در سال های اخیر با 
چالش مواجه بوده است؛ به طوری که در تمام فصول سال 1399 
بخش صنعت رشد مثبتی را تجربه  کرد، اما در ماه های خرداد، تیر 
و مرداد 1400همزمان با قطع برق صنایع فولاد و سیمان، شاخص 
تولید این رشته فعالیت ها با رشد منفی نسبت به ماه مشابه سال 
قبل مواجه شدند. با توجه به ضریب بالای رشته فعالیت فلزات 
اساسی در شاخص کل تولید صنعت، رشد صنعت در 6ماه منتهی 
به شهریورماه 1400 نسبت به دوره مشابه سال قبل 1/27درصد 
کاهش یافته است. عملکرد زیربخش های صنعت در 6ماه اول 
سال 1400بهبودهایی را در وضع برخی صنایع نشان می دهد. 
این موضوع به خصوص برای رشــته فعالیت خودرو و قطعات، 
منسوجات، تجهیزات برقی، کاشی و سرامیک و محصولات فلزی 
به جز ماشین آلات و تجهیزات ملموس است. در نهایت، براساس 
شاخص تولید شرکت های بورســی مرکز پژوهش ها، از ابتدای 
تابستان، مســئله کمبود برق که بار آن عمدتاً به بخش صنعت 
منتقل شده باعث رشد منفی در این فصل شده  است. همچنین 
در فصل تابستان »شاخص مدیران خرید )شامخ(« صنعت نیز 
فقط در شهریور ماه بالاتر از 50 گزارش شده است، در نتیجه رشد 

بخش صنعت در سال جاری 1/1درصد برآورد می شود.
بخش خدمات در سال 1400چه شرایطی داشت؟

بیشــترین اثرپذیری از شــیوع ویروس کرونا میان بخش های 
اقتصادی در بخش خدمات رخ داد. بخش خدمات در بهار سال 
1399متأثر از شــیوع ویروس کرونا رشد منفی 2/5درصدی را 
تجربه کرده، اما در فصل زمستان 1399و بهار 1400 به ترتیب 
به رشد مثبت 0/8و 7/3درصدی رسیده که عمدتاً به دلیل شروع 
واکسیناسیون و کاهش محدودیت های کرونایی بوده  است. به نظر 
می رسد بخش مهمی از رشد مثبت فصل بهار ناشی از بازیابی این 
بخش درنتیجه کاهش اثرات شــیوع ویروس کرونا بوده است. 
برآورد رشد بخش خدمات با درنظر گرفتن تحولات زیربخش های 
خدمات در ســال جاری 2/5درصد برآورد می شود. در مجموع 
هرچند رشد اقتصادی امسال 2/8درصد برآورد می شود، اما نتایج 
بررسی های مرکز پژوهش ها نشان می دهد رشد موجودی سرمایه 
برای سومین سال متوالی در سال 1400نیز منفی خواهد بود که 
این موضوع نگران کننده است و می تواند رشد اقتصادی میان مدت 

ایران را متأثر سازد.

چهره روز

 توسعه
در حمل ونقل

یکی از مشهودترین دســتاوردهای غیرقابل انکار 
انقلاب اســلامی را می توان در حــوزه حمل ونقل 
مشاهده کرد. افزایش 1760درصدی طول آزادراه ها 
در 43سال گذشته، رشــد 6.1برابری طول شبکه 
بزرگراه های کشــور و افزایش 3.1برابری شــبکه 
راه آهن، واقعیتی است که با هیچ معیاری نمی توان 
از ارزش و بزرگی آن کاست. امروز درنتیجه یک عمر 
توسعه در این حوزه کمتر شــهری در کشور بدون 

اتصال آزادراه، بزرگراه و راه آهن باقی مانده است.

یم
سن

س: ت
عک

 بانک ملی ایران، در تعطیلی
واحدهای تولیدی سهمی ندارد

بانک ملی ایران در پاسخ به گزارش همشهری اعلام کرد: نه تنها زمینه ساز تعطیلی هیچ 

جوابیه
واحد تولیدی نبوده است، بلکه با کمک به تکمیل و راه اندازی طرح های نیمه تمام و تامین 
ســرمایه در گردش مورد نیاز واحدهای تولیدی به حفظ و ایجاد اشتغال پایدار کمک 
شایانی کرده است. یکی از اقدامات مؤثر این بانک، کمک به تولید کنندگان آسیب دیده از شرایط تحریم 
ظالمانه است. در این زمینه بانک ملی ایران با مساعدت و اعطای مهلت زمانی مناسب و عدم انجام اقدام های 

قهری، زمینه روند تولید و اشتغال و تحقق اهداف حمایتی در این بخش را فراهم کرده است.
در این جوابیه آمده است: همچنان که در جدول ذیل مشهود است، تعداد واحدهای صنعتی تملیکی در 
حدود نیم درصد واحدهای تامین مالی شده این بانک بوده است. همچنین 242فقره از اموال تملیکی 

صنعتی، در زمان تملیک غیرفعال و تعطیل بوده اند.

تعداد اشخاص بهره مند 
از تسهيلات بخش صنعت 

و معدن

تعداد اموال 
تمليكي با كاربري 

صنعتي

تعداد واحد 
فعال زمان 

تمليك

تعداد واحد 
تعطيل در زمان 

تمليك

تعداد دفعات امهال
حداقل 
يك نوبت

حداقل 
2نوبت

بيش از 
3نوبت

4900030159242301270190

در اختيار بانكدر اختيار مالكان قبلي )بدهكاران(
غيرفعالفعالغيرفعالفعال
59149093

   از مجموع 301فقره ملک با کاربری صنعتی، صرفا 59فقره از آنها در زمان تملیک در حال فعالیت 
تولیدی بوده است که علی رغم تملیک توســط بانک، همچنان در اختیار مالکان قبلی و در حال تولید 

هستند و تملیک بانک منجر به تعطیلی واحد تولیدی نشده است.

  بقیه املاک یادشــده )توضیحا 242فقره غیرفعال( در زمان تملیک فاقد فعالیت تولیدی بوده که با 
وجود اینکه 149فقره از آنها پس از گذشت چندین سال همچنان در اختیار مالکین قبلی است، اقدامی 

برای فعال کردن آن از سوی ایشان انجام نشده است.

این در حالی است که براساس قوانین بودجه، مصوبه های هیأت محترم وزیران، تصمیم های شورای پول و 
اعتبار و ستاد کارگروه های تسهیل و رفع موانع تولید درباره هریک از واحدهای صنعتی تملیکی، حداقل 

یک یا 2 و یا بیش از 2نوبت امهال و مساعدت از سوی بانک ملی ایران انجام شده است.
میانگین زمان سپری شــده نیز از تاریخ سررسید تســهیلات و عدم بازپرداخت بدهی تا تاریخ تملیک 
اموال مذکور، بیش از 5سال است. ذکر این نکته حائز اهمیت است که اقدامات بانک ملی ایران منجر به 
تعطیلی هیچ یک از واحدهای تولیدی نشده است، ضمن اینکه از 301 واحد تملیک شده به شرح جدول 
فوق همچنان تعداد 208فقره از آنها به رغم تملیک و گذشــت سنوات متمادی، در اختیار مالکان قبلی 
هستند. همچنین طی سال جاری تعداد 27فقره از اموال تملیکی با کاربری صنعتی به افراد واجد شرایط 
واگذار شده است. بانک ضمن تسهیل در روند واگذاری واحدهای تولیدی به مالکان قبلی، به منظور اجرای 
سیاست های دولت محترم مبنی بر حمایت از تولید و اشتغال، تصمیماتی را اتخاذ و به واحدهای تابعه 

سراسر کشور ابلاغ کرده است. 

این تصمیم ها به شرح ذیل هستند: 
الف  تسهیل شرایط تعیین تکلیف مؤثر دیون واحدهای تولیدی با هدف جلوگیری از انباشت بدهی 

ب  بخشودگی جرایم تأخیر مازاد بر نرخ معامله بدهی واحدهای تولیدی

ج  تداوم اجرای قانون تسهیل تسویه بدهی بدهکاران

د  توقف اقدامات قانونی که موجب تعطیلی واحدهای تولیدی می شــود. که شــامل مواردی چون 

ممنوعیت صدور اجراییه و یا تعقیب اقدامات اجرایی در مورد وثایق محل اجرای طرح، ماشــین آلات و 
مواداولیه و در جریان واحد تولیدی

در پایان تأکید می شود که بانک ملی ایران همراستا با سیاست های کلان کشور، با بهره گیری از حداکثر 
ظرفیت های قانونی با همه توان به حمایت از واحدهای تولیدی ادامه می دهد. به همین منظور برای تسهیل 

شرایط، پیشنهادهایی را برای طرح و تصویب به شورای محترم پول و اعتبار ارائه داده است.
خواهشمند است دستور فرمایید جهت تنویر افکار عمومی و طبق قانون مطبوعات مطلب فوق در روزنامه 

مذکور منتشر شود.

چاره اندیشی بهتر از همدردی
احمد توکلی، عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظــام در نامه ای به ســران قــوا، مقامات و 
سیاستمداران پیشــنهاد داده با هدف ایجاد 
حس همدردی با مردم، همه مقامات در سال 
آینده دریافتی خود را بین 5 تا 30 درصد کاهش دهند. این پیشنهاد 
اگرچه از دلسوزی و حس همدردی این چهره سرشناس اقتصادی 
اصولگرا حکایت دارد، اما باید دید آیا چنین روشی کارآمد خواهد بود 
یا نه؟ به استناد آمارهای منتشرشده در مراجع رسمی، بعید است 
مقام های ارشد قوای سه گانه و حتی مسئولان میانی از وضع معیشت 
مردم بی اطلاع باشند. در نتیجه درست این است که اقتصاد را اصلاح  
کنیم به گونه ای که تورم تک رقمی شود وگرنه بدیهی است که با تورم 
بالا و رشد پایین اقتصاد، فشار بر سفره خانوارها حفظ خواهد شد؛ 
در چنین شرایطی حتی همدردی مســئولان با مردم هم مشکلی 
را حل نمی کند. انتظار مردم از مســئولان همدردی نیست، بلکه 

چاره اندیشی برای بهبود وضع اقتصاد است.

روند کاهشی بارندگی 
وزارت نیرو می گوید: بارش ها به سمت کاهش پیش رفته، هر چند در هفته منتهی 
به 22بهمن امسال برآورد می شود هیچ کدام از حوضه های آبریز درجه2 و 3 کشور 
بدون باران نباشند. طبق این گزارش 7حوضه آبریز درجه2 کشور در هفته منتهی به 

29بهمن ماه هیچ میزان بارشي دریافت نخواهند کرد.

پیش بینی بارش های هفته در حوضه های اصلی آبریز تا شب 22بهمن

 دریای
خزر

فلات 
مرکزی

خلیج فارس و 
دریای عمان

دریاچه 
مرزی قره قومارومیه

شرق

74
میلی لیتر

41
میلی لیتر

39
میلی لیتر

52
میلی لیتر

25
میلی لیتر

15
میلی لیتر

1357آزادراه
1400

150 Km
2790 Km

18.6
برابر

راه و 
بزرگراه

1357
1400

47000 Km
290000 Km

6.1
برابر

1357راه آهن
1400

4560 Km
14270 Km

3.1
برابر

 تورم 
غیرخوراکی
35.9

درصد

تورم خوراکی
و آشامیدنی

56
درصد

 تورم سالانه 
دی  1400
42.4

درصد

 درصد افزایش 
هزینه معیشت مصوب

30.2
درصد

 تورم نقطه به نقطه 
دی  1400
35.9

درصد

 هزینه 
معیشت کارگران

89.798.205
ریال

کارنامه 
انقلاب
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براســاس جدیدتریــن گــزارش 
شکایت های مردمی از رعایت نشدن 
پروتکل های بهداشــتی، مدارس و 
نانوایی ها در فهرست متخلفان کرونایی قرار گرفتند. 
بنا بر گزارش معاونت بهداشــتی وزارت بهداشــت، 
میانگین رعایت پروتکل های بهداشــتی در کشــور، 
از دوم تا نهم بهمن امســال، 57.95درصــد بود و در 
همین مدت هم 2هزارو579شــکایت از سوی مردم با 
موضوع تخلف های کرونایی گزارش شــد. آنطور که از 
این گزارش ها مشخص است، بیشترین مورد شکایت 
مانند گزارش های قبلی، مربوط می شود به نانوایی ها. 
به این معنی که این مکان ها کمترین میزان از رعایت  
پروتکل های بهداشتی را داشــته اند. در رتبه بعدی اما 
مدارس قــرار می گیرند. در همین مــدت، 213مورد 
شکایت از رعایت نشدن پروتکل های بهداشتی در این 

اماکن گزارش شده است.  بیشترین موضوع شکایت، 
رعایت نکردن فاصله گذاری ها و نبود تهویه مناســب 
در کلاس های درس بوده است. براساس اعلام وزارت 
بهداشت، این شــکایت ها در هفته گذشته، جزو موارد 
پرتکرار بوده است. کمرنگ بودن رعایت پروتکل های 
بهداشتی در مدارس در حالی است که پس از یک دوره 
طولانی از برگزاری غیرحضوری کلاس های درس در 
مدارس و دانشگاه ها، امسال تأکید ویژه ای بر برگزاری 
حضوری کلاس های درس شد. این در حالی بود که از 
اواخر آذر، اومیکرون به تدریج در کشور شایع شد و حالا 
در آستانه رسیدن به قله اســت و بسیاری از گروه های 
سنی زیر 12سال به دلیل محدودیت در تزریق واکسن، 
هنوز واکسینه نشده اند. هفته گذشته، استاندار تهران، 
مدارس این استان در مقطع ابتدایی را به مدت یک هفته 
غیرحضوری اعلام کرد و خبــر از توقف کار مهدهای 

کودک داد. روز گذشته هم رئیس جمهوری دستور داد 
تا هر اســتان درباره محدودیت های کرونایی، خودش 
تصمیم بگیرد و   حضوری یا غیرحضوری بودن مدارس 
و دانشگاه ها هم بر همین اساس مشخص می شود. حالا 
اما از شهرهای مختلف، خبر افزایش موارد ابتلا به کرونا 
در میان دانش آموزان می رســد. مثــل کرمان که روز 
گذشته مدیرکل بازرسی استانداری آن اعلام کرد که 
موارد ابتلای معلمان و دانش آموزان این استان به کرونا، 
بالا رفته است. او پیشنهاد داد با توجه به سرعت شیوع 
اومیکرون، تصمیم لازم در این زمینه در شهرهای قرمز 

اتخاذ شود.
قرار گرفتن مدارس در رتبه دوم شکایت های مردمی 
در رعایت نکــردن پروتکل های بهداشــتی در حالی 
اســت که براســاس اعلام معاونت بهداشــتی وزارت 
بهداشت، در سال تحصیلی 1401-1400، تا 6بهمن 

 افزایش شکایت های مردمی
 از تخلفات کرونایی

بیشترین نارضایتی از رعایت نکردن پروتکل های بهداشتی در  نانوایی هاست؛  مدارس  در رتبه دوم قرار دارند

یادداشت 1

واکاوی حوادث 
به جای انتشار تصاویر

باید به مسئله انتشار فیلم ها و عکس های خشونت آمیز در 
رسانه های رسمی و غیررســمی از 3دریچه روان شناختی، 
جامعه شــناختی و ارتباطــی نگاه کــرد و بعــد به یک 
نتیجه گیری درست درباره آنچه امروز در رسانه های ایران 

می گذرد، پرداخت. 
از دیدگاه روان شــناختی، روزنامه نگاران باید این مسئله 
را ریشــه یابی کنند که چرا و چگونه چنین قتل هایی رخ 
می دهد یا به عبارت دیگر واقعیت را واکاوی و ریشــه یابی 
کنند و در بستری مناســب به مخاطب آموزش دهند که 
از بعــد فرهنگی و اجتماعی چگونه ایــن نابهنجاری ها را 
داریم. در واقــع روزنامه نگاران نباید به انتشــار یک خبر 
بســنده کنند و باید حقایــق و دلایــل آن را برای مردم 
 شــرح دهند و آن را از طریق کارشناســان و متخصصان

آسیب شناسی کنند.
از بعد جامعه شناختی، روزنامه نگاران باید واکنش جامعه را 
نسبت به این حوادث بررسی کنند و یک تصویر درست و 
دقیق از رفتار جامعه را نمایــش دهند که آیا برخوردها به 
اندازه کافی مطلوب است، یا نادرســت و خطرناک بوده یا 

ناقص و ناکافی در میانه راه رها شده است.
از منظر ارتباطــی هم روزنامه نــگاران بایــد ببینند چرا 
افراد در فضای مجازی دنبال بازنشــر این تصاویر خشــن 
هستند. واکنش مخاطبان دیگر چیست؟ آیا از این موضوع 
رنجیده اند یا دیگر برایشــان عادی شده است؟ سپس باید 
به جامعه آمــوزش داد که چقدر انتشــار چنین تصاویری 
می تواند نسل بعدی را در معرض آسیب قرار دهد و به آنها 
آسیب بزند و چگونه ما باید بهداشت روان را در مورد آنها 

رعایت کنیم.
البته در بخش آموزش ها باید مدام دقت کرد که از نصیحت 
بپرهیزیم و پنــد و اندرز ندهیم چون قطعــا مخاطب آزار 
می بیند. در واقع باید ماهرانه هم اصــل ماجرا را در قالب 
گزارش بازگو کرد و هم در خلال  آن، آموزش های لازم را 

به مخاطب داد.
درباره مواجهه با بازنشــر چنین فیلم هــا و عکس هایی در 
شبکه های مجازی هم باید به زبان رســانه با مدیران آنها 
گفت وگو کرد. یعنی با تشــکیل کمپین و جمع آوری امضا 
و هشتگ گفت که انتشــار چنین فیلم هایی به کودکان و 
نوجوانان حاضر در این شبکه ها آســیب می زند و جامعه را 
هم دچار التهاب می کند؛ پس بنابراین به شیوه های قانونی 
با منتشــر کنندگان برخورد کنند و جلــوی فعالیت های 

مخاطره آمیز آنها را بگیرند.

یادداشت2

یک فاجعه و چندین خطا
درباره شــهادت علی اکبر رنجبر، تعرض به روح و روان کودکان، 
تعارض اطلاعاتی و تضعیف پلیس در پوشش خبری اتفاق افتاد 
به این معنا که در 48ساعت گذشته عکس ها و فیلم های زیادی 
از دختر 8ساله و پسر 13ساله شهید رنجبر با موضوعات مختلف 
ازجمله روبه رو کردن فرزندان شهید با قاتل، درخواست از فرزند 
خردسال برای تعریف خاطره از پدر و غیره در حجم بسیار زیادی 
در رسانه های مختلف حتی رسمی منتشر شده که غیرحرفه ای و 
غیرمسئولانه است. تهیه این تصاویر و فیلم ها برای گزارش کار و 
جذب کاربر یا مخاطب مؤثر است اما بی تردید تهیه و انتشار تصاویر 
خشن، تعرض به روح و روان کودکان و در مورد موضوع مورد بحث، 
حمله به سلامت  روحی فرزندان این شــهید است و آسیب های 
جبران ناپذیری را در آینده برای آنها خواهد داشــت. در پوشش 
خبری شهادت سرهنگ رنجبر همچنین تصاویری از دیدار چند تن 
از فرماندهان پلیس با فرزندان او در روز شهادت منتشر شده است 
که نشان می دهد، مأموران به شکل نامناسبی روی فرش نشسته اند. 
این نوع تصاویر که اقتدار پلیس را زیر ســؤال می برد و نیروهای 
 امنیتی را زمینگیر نشان می دهد پیش از این در حوادث مختلف 
ازجمله در جریان حمله تروریســت ها به رژه نظامی در اهواز هم 
نشان داده شد. همچنین تعارض اطلاعات یکی دیگر از اشکالات 
همیشگی در پوشش اخبار حوادث و بحران است که در این حادثه 
نیز رخ داد. شب جمعه حتی در اخبار 20/30درجه شهید، سروان 
گفته شد در صورتی که در فیلم پخش شده هم مشخص بود ایشان 
سرهنگ دوم اســت. در مجموع در صدها خبری که در این مورد 
منتشر شده به موضوع رویدادی، شعاری و احساسی پرداخته شده 
 است و رســانه ها در مورد علت درگیری، سابقه تعرض به پلیس، 
اشکالات قانون فعلی استفاده از سلاح و سایر اطلاعات تحلیل محور 

و کمک کننده، برای اصلاح وضع موجود چیزی نگفته اند.

انسیه خزعلی
معاون رئیس جمهوری در امور زنان

 آســیب زدایی از خانواده با هدف کاهش 
آمــار طــاق و تقویــت نظــام خانــواده از 
طریــق مشــاوره، در دســتور کار معاونت 
امــور زنــان و خانــواده ریاســت جمهوری 
قرار دارد. رویکــرد معاونت در حــوزه زنان 
سرپرست خانوار، توانمندسازی زنان در 
حوزه کارآفرینی، مهارت آموزی و افزایش 

تاب آوری است. )ایرنا(

نقل قول

عدد خبر

پــروژه عمرانــی و خدماتــی توســط 
دهیاری هــا در دهــه فجــر بــا صــرف 
بیــش از ۱۶۵۶ میلیــارد تومــان اعتبــار 
در روســتاها بــه بهره بــرداری رســید. 
علــی قربــان، معــاون امــور دهیاری ها 
می گویــد: بیشــترین تعــداد پروژه هــا 
مربــوط بــه بهســازی معابــر روســتایی 
با ۳۶۹۰ پــروژه، معــادل ۷۴درصد کل 

پروژه هاست. )ایسنا(

4959

مســتمری بگیر از ابتــدای ســال  جــاری 
تا کنون وام دریافت کرده اند و با پیش بینی 
اعتبارات لازم تا پایان سال جاری این عدد 
به بیــش از ۳۷۰ هــزار نفــر خواهد رســید. 
رئیــس کانــون عالــی کارگــران بازنشســته 
تأمیــن  ســازمان  مســتمری بگیران  و 
اجتماعی، از افزایش ســقف وام پرداختی 
به بازنشستگان و مستمری بگیران تامین 

اجتماعی در سال آینده خبر داد. )مهر(

280
هزار

گزارش

سلامت

وقتی کشته شدن رومینا اشرفی، 
دختر 14 ســاله تالشی به دست 
پدرش پیکــر جامعــه را لرزاند، 
رئیس جمهور دولت دوازدهم، دســتور رسیدگی 
به لایحه منع خشــونت علیه زنــان را صادر کرد. 
لایحه ای که در دولت دهم کلیــد خورده بود و در 
واپسین ماه های دولت دوازدهم، در انتظار رسیدگی 
به مجلس یازدهم سپرده شد. ماجرا از این قرار بود 
که با روی کار آمدن دولت یازدهم در مرداد1392، 
این معاونت دوباره لایحه را در دستور کار خود قرار 
داد. بررسی ها و کش و قوس ها ادامه داشت تا اینکه 
در اردیبهشت ســال1396، دولت این لایحه را در 
کمیسیون لوایح رســیدگی کرد و قرار شد لایحه 
به قوه قضاییه ارسال شــود. در شرایطی که دولت 
و مجلس منتظر اعلام نظر قوه قضاییه بودند، اواخر 
مهر1397 قوه قضاییه برای مشورت با روحانیون و 
حوزه های علمیه  این لایحه را به قم فرســتاد. اما 
چون ماجرا ابعاد قضایی داشت، دوباره به قوه قضاییه 
ارجاع داده شــد. درنهایت، آذر1398 بود که قوه 
قضاییه لایحه تامین امنیت زنان در برابر خشونت را 
پس از حدود 2سال تأیید و به دولت ارسال و دولت 
هم برای تکمیل مراحل قانونی آن را به کمیسیون 
لوایح دولت تقدیم کرد. در این تعلل ها، تغییراتی 
در متن لایحه ایجاد شــد و جرایم جدیدی هم به 
متن آن الحاق شدند. قوه قضاییه نام این لایحه را 
به »صیانت، کرامت و تامین امنیت بانوان در برابر 
خشــونت« تغییر داد. در 3سال گذشته، تغییرات 
ایجاد شده در لایحه، ضرورت بحث های کارشناسی 
دنباله دار و ارجاع چند باره آن به کمیســیون های 
تخصصی و فرعی لوایح موجب شد تا بررسی نهایی 
آن طولانی تر از انتظار شود. حالا خبرهای پی درپی 
درباره این خشــونت ها دیگر ذهن جامعه را نیز از 

پیگیری این لایحه خسته کرده است. حالا با انتشار 
تصاویری از سر بریده شده دختر 17ساله اهوازی، 
خیلی ها این ســؤال را دوباره مطرح کرده اند که از 
لایحه چه خبر؟ تجربه نشــان داده که قرار نیست 
این لایحه به راحتی به سرمنزل مقصود برسد. پس 
از انتشار خبر قتل دختر اهوازی در فضای مجازی و 
تصاویر آن، فاطمه قاسم پور، رئیس فراکسیون زنان 
مجلس درباره آخریــن وضعیت لایحه جلوگیری 
از خشــونت علیه زنان گفت بررســی اولیه لایحه 
خشــونت علیه زنان به اتمام رسیده و منتظر ورود 
به کمیسیون زنان برای بررســی است. لایحه  ای 
که پس از گذشت قریب به 10ســال از تدوینش 
همچنان در دست بررسی بهارستان نشین هاست. 
قاســم پور دلیل تأخیر طولانی مدت در بررســی 
لایحه خشونت علیه زنان را بدون اسناد پشتیبان 
بودن لایحه ارائه شده توسط دولت پیشین می داند. 
رئیس فراکســیون زنان مجلس اعــلام کرده که 
مجلس مجبور شده بود به مسئله خشونت از بعد 
اسناد بالادستی و پژوهش های اجتماعی که انجام 
شده و قوانین مصوب رجوع کند و دستگاه هایی که 
اسم شان در این لایحه به عنوان متولی مطرح شده را 
به مجلس دعوت کند تا بررسی های لازم انجام شود. 
به نظر او این لایحه ابتدای ســال1401 به صحن 

علنی مجلس خواهد رفت. 
الهام آزاد، عضو فراکســیون زنــان مجلس نیز به 
ما می گوید: »اکنون نســخه نهایــی لایحه آماده 
شــده و بعد از اتمام بررســی های تکمیلی توسط 
کمیسیون زنان، مرکز پ ژوهش ها و کارشناسان قوه 
قضاییه ضعف های آن رفع خواهد شــد. امید است 
این لایحه بدون نوبت به صحن علنی مجلس برود. 
درصدد آن هستیم زودتر این اتفاق رخ دهد. هرچند 

مجلس هم اکنون درگیر بودجه است.« .

به دنبال قانون در پی خشونت

مجید رضائیان
پژوهشگر روزنامه نگاری

اکبر نصراللهی 
عضو هیأت منصفه دادگاه های 

مطبوعاتی و سیاسی

محسن منصوری
 استاندار تهران

اســتانداری بــرای جلوگیــری از مهاجــرت 
بی رویه به شهر تهران در حال تهیه طرحی 
به عنــوان طــرح جامــع مهاجــرت اســت. 
بایــد از مبــدأ مهاجــرت صــورت نگیــرد یــا 

ساماندهی در این باره انجام شود. )ایلنا(

از 135هزارو856 مدرسه )107هزارو171ساختمان( 
ثبت شــده، 116هزارو369مورد بــا موضوع رعایت 
پروتکل های بهداشــتی  بازرسی شده است. نتایج این 
بازرسی ها نشان می دهد که مهم ترین چالش مدارس 
در رعایت پروتکل ها، متناسب نبودن فضای کلاس ها با 
تعداد دانش آموزان، یعنی پذیرش بیش از حد ظرفیت 
کلاس، رعایت نکــردن فاصله گذاری مناســب میان 
دانش آموزان، رعایت نکردن چیدمان صندلی براساس 
فاصله، فراهم نکردن شرایط مناسب برای تهویه و جریان 
هوا در کلاس هــای درس و تجمع والدیــن در مقابل 

درهای ورودی و خروجی مدرسه است.
پروتکل های بهداشــتی در شــرایطی در مدارس، به 
درستی رعایت نمی شود که پیش از این اعلام شده بود 
جمعیت کل فرهنگیان، دانش آموزان و سایر کارکنان 
این بخش، بیش از 15میلیون نفر اســت و درصورت 
ابتلای گسترده، گروه بزرگی از این افراد گرفتار بیماری 
می شوند. با اعلام بازگشایی مدارس، دستوالعمل مراقبت 
و کنترل کرونا برای مدارس هم منتشر شد که شامل 
25مورد بود که مهم ترین آن ها، الزامی بودن استفاده از 
ماسک برای همه، تأکید بر شست و شوی مرتب دست ها 
با صابون و استفاده از ژل ضدعفونی کننده، استفاده از 
مهر و سجاده شخصی در نمازخانه ها و رعایت فاصله ، 
جلوگیری از همراه داشتن موبایل و وسایل الکترونیکی 
غیرضروری از ســوی دانش آموزان، جــدا بودن گچ یا 
ماژیک وایت برد معلمان و دانش آموزان، استفاده از لیوان 
کاغذی و همراه داشتن دستمال کاغذی برای معلمان 
و دانش آمــوزان، خودداری از تجمــع در محیط های 
خاص مدرسه مثل دفتر، آبدارخانه، اتاق کپی، اتاق های 
کار عملی و آزمایشــگاهی و نظارت بر گواهی سلامت 

مستخدمان و سرایداران مدارس است.

ف 
صنا

از ا
درصد فراوانی شکایت های مردمی 

%14

ناتواییها

اماکنمسکونی
مدارس

اغذیهفروشی)ساندویچوپیتزا(
سلفسرویسورستوران
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خبراشد مجازات در انتظار مرد همسرکش 

زن جوان و کودک خردسال 
همدستان سارقان مسلح بودند

اعضای باند ســرقت های مســلحانه، برای گمراه کردن مردم 
و پلیس از زنی جوان و کودکی خردســال به عنوان همدســت 
اســتفاده می کردند. آنها در آخرین سرقت شان در درگیری با 
پلیس، یکی از مأموران را مجروح کردند و درحالی که 3نفرشان 

دستگیر شده اند، پلیس در تعقیب 2عضو فراری این باند است.
به گزارش همشهری، شامگاه شنبه به مأموران پلیس پایتخت 
خبر رسید که اعضای یک باند سرقت قصد دستبرد به خانه ای 
ویلایی در منطقه میرداماد را دارند. آنطور که شاهدان می گفتند 
سارقان 3مرد جوان بودند که زنی جوان و کودکی خردسال هم 
همراه شان بودند. در این شــرایط گروهی از مأموران عملیاتی 
ســرکلانتری ســوم پایتخت راهی محل حادثه شدند. یکی از 
ســارقان همراه با زن و کودک که اعضای خانواده اش بودند با 
دیدن مأموران، ســوار بر یک خودروی پژو 207شده و تلاش 
کردند که فرار کنند. 2ســارق دیگر نیز سوار بر موتورسیکلت 
راه فرار را در پیش گرفتند. تبهکاران که مأموران پلیس را مانع 
فرارشان می دیدند برای فرار از این مخمصه شروع به تیراندازی 
به ســوی مأموران کردند و در این بین یکی از مأموران از ناحیه 
شکم هدف گلوله سارقان مسلح قرار گرفت و مجروح شد. در این 

شرایط بود که تعقیب و گریز پلیس با سارقان مسلح آغاز شد.

با وجود اخطارهای مأموران پلیس، سارقان مسلح حاضر نبودند 
خودشان را تسلیم کنند و راننده پژو 207به شکلی دیوانه وار در 
خیابان رانندگی می کرد. در این شرایط تعقیب و گریز پلیس با 
سارقان ادامه پیدا کرد تا اینکه مأموران پس از اخطارهای مکرر و 
شلیک چند تیر هوایی، لاستیک خودروی سارقان را هدف قرار 
دادند. با وجود اینکه ادامه مسیر برای آنها دشوار شده بود اما آنها 
همچنان به فرار ادامه دادند تا اینکه پس از ساعتی تعقیب و گریز 
مأموران توانستند خودروی سارقان را متوقف کرده و آنها را که 
مردی جوان به همراه همسر و فرزند خردسالش بودند دستگیر 
کنند و 2سارق دیگر که سوار موتورسیکلت بودند نیز توانستند 

فرار کنند.
ســرهنگ جلیل موقوفه ای، رئیس پلیس پیشگیری پایتخت 
در این باره گفت: در این عملیات هرچند 3نفر از اعضای باند، از 
جمله یک زن و کودک دستگیر شدند، اما 2نفر دیگر از اعضای 
این باند که  هویت آنها شناسایی شده متواری شدند. وی ادامه 
داد: در بررسی های صورت گرفته، مشخص شد که اعضای این 
باند برای پوشــش ســرقت های خود با به همراه داشتن زن و 
کودک در قالب یک خانواده اقدام به سرقت می کردند. آنها برای 
انجام سرقت از پلاک های ســرقتی استفاده می کردند و پس از 
متوقف شدن خودروی شان، یکی از اعضای باند به سوی مأموران 
تیراندازی کرد که در این حادثه یکی از مأموران از ناحیه شکم 
هدف اصابت گلوله قرار گرفت و به بیمارستان منتقل شد. رئیس 
پلیس پیشگیری پایتخت در ادامه گفت: مأموران در این عملیات 
تلاش کردند که هیچ گونه خسارت مالی و جانی به شهروندان 

وارد نشود و تلاش ها برای دستگیری 2سارق فراری ادامه دارد.

افشای اسرار قتل کودک 2ماهه 
ادعای مردی درخصوص اینکه همســرش مدتــی قبل فرزند 
2ماهه شان را با یک پرتقال خفه کرده باعث شد بازپرس جنایی 

حکم جلب این زن را صادر کند.
به گزارش همشهری، چند روز قبل مردی به شعبه دهم دادسرای 
امور جنایی تهران رفت و ادعا کرد همســرش 2سال و نیم قبل 
فرزندشــان را که 2ماه داشــت با یک پرتقال خفه کرده است. 
این مرد به بازپرس محمدتقی شعبانی گفت: ما دختری 5ساله 
داشتیم که حدود 2سال و نیم قبل صاحب فرزند دیگری شدیم 
 اما دومین فرزندمان معلول بود. با وجــود معلولیت فرزندم، او را 
دوست داشتم و به دنبال درمانش بودم. این مرد ادامه داد: همسرم 
از به دنیا آمدن فرزند معلول مان ناراحــت بود و رفتار خوبی با او 
نداشــت تا اینکه یک روز او یک پرتقال برداشت و داخل دهان 
بچه گذاشت و از قصد او را خفه کرد. من و فرزند دیگرم شاهد این 
صحنه بودیم و فورا با اورژانس تماس گرفتیم اما وقتی آنها آمدند 
دیگر کار از کار گذشته بود و همه فکر کردند او به دلیل معلولیتی 
که داشته فوت شده اســت. این مرد در ادامه گفت: در این مدت 
سعی کردم برای حفظ آبرویم حرفی نزنم اما حالا عذاب وجدان 
اجازه نمی دهد ماجرای قتل فرزندم به دســت همسرم را پنهان 
کنم و خواستار مجازات همسرم هســتم. به دنبال این اظهارات 
تحقیقات در این باره آغاز شد. این مرد حتی دختر خردسالش که 
صحنه قتل را دیده بود به عنوان گواه معرفی کرد. دختر خردسال 
درباره حادثه گفت: من دیدم که مادرم پرتقال را داخل دهان برادر 
دو ماهه ام فرو کرد و او خفه شد. بعد هم مادرم من را تهدید کرد که 
نباید در این باره با کسی حرف بزنم و اگر این کار را بکنم همین بلا 
را هم بر سر خودم می آورد. شاهد دیگری که این مرد برای اثبات 
گفته هایش به دادسرا معرفی کرد حسابدارش بود. این زن گفت: 
یک روز که پیش این زن و شوهر بودم آنها با هم دعوایشان شده و 
زن عصبانی بود. او درحالی که بر سر شوهرش فریاد می کشید گفت 
به جای بچه دوماهه مان باید تو را می کشتم. به دنبال این اظهارات 
بود که بازپرس پرونده حکم جلب متهم را صادر کرد اما وقتی او 
تحت بازجویی قرار گرفت همه حرف های شوهرش را انکار کرد. 
او گفت: من با شوهرم اختلاف دارم و مهریه 600سکه ای ام را به 
اجرا گذاشته ام و به همین دلیل او این حرف ها را می زند. فرزند ما 
به دلیل نقص مادرزادی فوت شد و گواهی فوتی که برای او صادر 
شده این موضوع را تأیید می کند. حسابدار شوهرم از اقوام اوست و 
از او جانبداری می کند. شوهرم دخترم را هم ترسانده و حرف های 
او هم به خاطر ترس از پدرش است. براساس این گزارش هم اکنون 

متهم در بازداشت به سر می برد و تحقیقات در این باره ادامه دارد.

با مردم

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگان

ارسال پيام کوتاه خوانندگان

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردم

افرادی که زباله هایشان را روی ســقف و صندوق خودرو 
می گذارند جریمه شوند

بعضی از افراد چون فراموش کرده اند راس ساعت مقرر زباله هایشان 
را در سطل زباله شــهرداری قرار دهند، اقدام به گذاشتن آن روی 
خودرو می کنند تا به نزدیک ترین سطل زباله محل سکونت شان 
برسند اما بسیاری از اوقات زباله ها بر اثر وزش باد و تکان های خودرو 
پخش زمین و خیابان می شود که علاوه بر ظاهر نامطلوب، موجب 
گسترش بیماری هم می شود. از پلیس درخواست داریم تا این قبیل 

رانندگان را مشمول اخذ جریمه و اخطار کنند.
علاقه بند از تهران

پارکينگ رایگان برای خودروهایی که به معاینه فنی می روند 
منظور کنند

خودروهایی که برای معاینه فنی به پارکینگ بیهقی مراجعه 
می کنند باید مثل ســایر خودروهای در حــال تردد هزینه 
پرداخت کنند. این در حالی است که بسیاری از اوقات به علت 
شلوغی یا مشکلات فنی خودرو، رانندگان مجبورند تا چند 
ساعت در این محل توقف کنند و این موضوع هزینه را افزایش 
می دهد. بهترین راهکار این اســت که یــک درب جداگانه 
مخصوص خودروهایی که صرفا جهــت معاینه فنی به این 

محل مراجعه می کنند درنظر گرفته شود.
غياثوند از تهران

خيابان ظفر را یک طرفه کنند تا ترافيک مدرس کم شود
ترافیک بزرگــراه مدرس در تقاطع ظفر، با یکطرفه شــدن 
خیابان ظفر در حدفاصل مدرس تا نفت از غرب به شرق رفع 
خواهد شد زیرا دسترسی ظفر به مدرس شمال، از خروجی 

بلوار آرش امکان پذیر است. 
ظهوریان از تهران 

همسان سازی  ها چه زمانی شامل همه بازنشستگان می شود؟
مسئولان بیشــتر به فکر بازنشستگان تأمین اجتماعی باشند 
زیرا همسان ســازی  در مورد همه آنها اجرایی نشده است. آیا 
رواست من بعد از 30سال کار شرافتمندانه به فکر کار با تاکسی 

اینترنتی و با این تورم و گرانی شرمنده زن و بچه ام باشم.
محمودی از کرج

مبلغ اجاره کيوسک های روزنامه فروشی سنگين و ناعادلانه است
افرادی که اقدام به اجاره کیوسک جهت فروش روزنامه و تنقلات 
می کننــد ناچارند تا علاوه بــر ودیعه ســنگین )چیزی حدود 
200میلیون تومان( حدود 2میلیون تومان هم به طور ماهانه به 
شهرداری پرداخت کنند. با توجه به وضعیت بد اقتصادی و درآمد 
این افراد از این راه، مبلغ ودیعه و اجاره غیرمنطقی و سنگین است.
توکلی شهميرزادی از قائم شهر

کنارگذر شرقی اتوبان امام علی )ع( تکميل شود
کنار گذر شرقی اتوبان امام علی)ع( به نام شهید یزدان پناه 
حدفاصــل خیابــان دماوند تا شــهید مدنــی در منطقه 
7شهرداری فقط تا کوچه شهید شیرین اصفهانی فعال است 
و کوچه شهید شیرین تبدیل به خیابان اصلی شده است و 
عابران و ســاکنان آن امنیت ندارند. از مسئولان تقاضای 

تکمیل کنار گذر شرقی اتوبان امام علی )ع( را داریم.
محمودزاده از تهران

چرا اعلام تعطيلی و محدودیت کرونایی صورت نمی گيرد
همه جهان درگیر کروناست و هر روز آمار ابتلا بالاتر می رود 
و حتی شهر تهران هم قرمز شده است. آیا همه اینها نشان 
نمی دهد که باید ســختگیرانه تر دســتورات بهداشتی را 
رعایت کنند و اعلام تعطیلی سراسری و محدودیت صورت 
گیرد. آیا باید صبر کنیم دوباره آمار فوتی ها 3رقمی شود تا 

باور کنیم جان ها در خطر است؟
صبوری از رشت

پیامک

ایمیل

در روزهــای گذشــته انتشــار 
کلیــپ وحشــتناکی از یــک 
جنایت هولنــاک در اهواز، افکار 
عمومی جامعه را جریحــه دار کرد؛ کلیپی که در 
آن مرد جوانی پس از قتل همســر 17ساله اش 
که دخترعمویش بود، ســر بریده او را به دســت 
گرفته و درملأعام به نمایش گذاشــته است. هر 
چند عامل این جنایت پس از 4ســاعت دستگیر 
شــد اما زمزمه هایی درباره اینکه خانواده مقتول 
شــکایتی از عامل جنایت ندارد، نگرانی ها درباره 
مجازات قاتل را افزایش داده و این درحالی است 
که مقامات قضایی خوزستان از اشد مجازات برای 

او خبر داده اند.
به گــزارش همشــهری، جنایتی که شــنبه در 
اهواز رخ داد، افکار عمومی را در شــوک فرو برد. 
ماجرا از این قرار بــود که دختری نوجوان در این 
شهر، مطابق سنتی قدیمی در طایفه اش به عقد 
پسرعمویش درآمد و زندگی مشترک با او را شروع 
کرد. اما چندی قبل بی آنکــه هیچ یک از اعضای 
خانواده اش در جریان باشــند از خانه فرار کرد و 
پس از آن مشخص شد که او به ترکیه رفته است.

به گفته عباس حسینی پویا، دادستان اهواز، ظاهرا 
این خانم از ترکیه یکسری تصاویر را برای همسر 
خود ارسال کرده بود که این تصاویر سبب تحریک 

احساسات همسر وی شد.
وی با بیان اینکه انگیزه این قتل ناموســی بوده 
اســت، افزود: پدر مقتول با تلاش فراوان دختر 
خود را به ایران بازمی گرداند و زمانی که همسر 
دختر متوجه حضور او در اهواز می شود، جرأت 
پیدا کرده و برای کشــتن وی اقــدام می کند. 
براســاس این گزارش، قاتل با ادعای اینکه اقدام 
همسرش باعث رفتن آبروی خانوادگی آنها شده 
به همراه برادرش به سراغ این زن 17ساله رفتند 
و درحالی که برادرش نیز بــه او کمک می کرد، 
وی را به قتل رسانده و درحالی که سر بریده او را 
به دست گرفته بود، برای زمانی کوتاه در خیابان و 
در ملأعام حاضر شده و پس از آن متواری شد که 
به دنبال انتشار این کلیپ وحشتناک، پلیس وارد 
ماجرا شد و عامل جنایت و همدستش را دستگیر 
کرد. به گفته دادستان اهواز، هم  اکنون هر دومتهم 
در بازداشت هســتند و قطعا به شدت با متهمین 
برخورد خواهد شــد چرا که علاوه بر بحث قتلی 

که اتفاق افتاده، گردن زدن این خانم در ملأعام 
نیز جرم است.
جنایت مشابه

جنایتی که در اهــواز رخ داد، شــباهت زیادی به 
جنایتی دارد که یک سال قبل در آبادان رقم خورد. 
اواخر خرداد سال گذشته زنی 19ساله به نام فاطمه 
توسط شــوهر  23ســاله اش به قتل رسید. شوهر 
فاطمه، پســرعمویش بود و تحقیقــات پلیس از 
این حکایت داشــت که فاطمه به اجبار به عقد این 
مرد درآمــده بود. فاطمه تنهــا 2روز پس از عقد با 
پسرعمویش، از خانه گریخت و به مشهد فرار کرد. 
او همراه یکی از دوســتانش راهی مشــهد شد به 
امید اینکه زندگی تازه ای در آنجا شــروع کند و تن 
به زندگی اجباری با پسرعمویش ندهد. اما پس از 
فرار او، خانواده اش تلاش زیادی کردند که ردی از 
وی به دست آورند و درنهایت پس از گذشت حدود 
یک سال از این ماجرا، موفق شدند او را پیدا کنند. 
آنها پس از پیدا کردن فاطمه با او تماس گرفتند و با 
گفتن این جمله که او را بخشیده اند، از وی خواستند 
که به خانه برگردد. حتی به او گفته شد که شوهرش 
نیز وی را بخشیده است و به این ترتیب دختر جوان 

که از در به دری در مشهد خسته شده بود، قبول کرد 
که به خانه برگردد. اما وقتی وی از مشهد به آبادان 
برگشت شوهرش به بهانه حرف زدن با او، نزد فاطمه 
رفت و زمانی که با وی تنها بود، با استفاده از چاقو او 
را به قتل رساند و جسدش را به کنار شط بهمنشیر 
برد و در آنجا رها کرد. هر چند این مرد دســتگیر 
شد اما چند روز بعد اولیای دم فاطمه با مراجعه به 
دادسرای آبادان، رضایت خود را مکتوب نسبت به 

قاتل دخترشان اعلام کردند.

عملیات بزرگ نجات پسربچه 5ساله 
که در عمق 32متری چاهی باریک 
گرفتار شده بود پس از 5روز در حالی 
پایان یافت که خبر مرگ پســربچه، جشن مردم را 
به عزا تبدیــل کرد. به گزارش همشــهری به نقل از 
رویترز، از روز سه شنبه هفته گذشته که خبر سقوط 
پسربچه ای 5ساله به نام رایان به عمق چاهی باریک 
در دهکده ای در شمال مراکش به تیم های امدادی 
مخابره شــد، عملیات نجات او کلید خــورد. دهانه 
45سانتی متری چاه مانع از آن می شد که امدادگران 
بتوانند با ورود به داخل آن به پسربچه برسند و این در 
حالی بود که وقتی دوربینی را با استفاده از طناب به 
اعماق چاه فرستادند متوجه شدند که رایان زنده است 
و زخمی شده است. خاک بسیار سست محل حادثه 
امکان حفاری در چاه مورد نظر را ســلب کرده بود و 
هر لحظه احتمال داشت که بر اثر ریزش دیواره های 
چاه، پسربچه خردسال زیر خاک مدفون شود. در این 

شرایط امدادگران با استفاده از طناب و لوله اقدام به 
انتقال غذا و اکســیژن برای رایان کردند و در ادامه 
تصمیم گرفتند با حفر گودالی بــه عمق 32متر به 
موازات چاه و حفر تونلی افقــی در انتهای گودال به 
محل گرفتار شدن پسربچه رسیده و او را نجات دهند.

درحالی که عملیات امدادگران آغاز شده بود، انتشار 
گزارش هایی در رســانه های بزرگ دنیا توجه مردم 
مراکش و دیگر کشــورها را به این حادثه جلب کرد 
و طولی نکشید که هشــتگ »رایان را نجات دهید« 
فضای مجازی را تسخیر کرد. تصاویر منتشر شده در 
شــبکه های اجتماعی صدها نفر از نیروهای امدادی 
و تماشاچیان مضطربی را نشــان می داد که در محل 
حادثه در انتظار معجزه نجات رایان بودند و امدادگران 
پس از 5روز از سقوط پســربچه به چاه در اواخر روز 
شنبه توانستند از طریق تونلی افقی به رایان رسیده و 
او را از داخل چاه بیرون بکشند. لحظه  ای که امدادگران 
در حال انتقال پیکر پســربچه به آمبولانس اورژانس 

بودند، مردمی که در محل حضور داشتند از خوشحالی 
فریاد می کشیدند. این در حالی بود که مردم در سراسر 
مراکش از طریق رسانه ها پیگیر جزئیات عملیات نجات 
بودند. همه تصور می کردند که عملیات با موفقیت به 

پایان رسیده است اما تنها دقایقی بعد از انتقال رایان به 
بیمارستان، پادشاه مراکش با انتشار بیانه ای به خانواده 
پسربچه تسلیت گفت و معلوم شد که او لحظاتی پیش 

از اینکه نجات پیدا کند، جانش را از دست داده بود.

روز گذشته نخستین جلسه رسیدگی به 

داخلی
پرونده جمشید شارمهد، سرکرده گروهک 
تروریستی تندر به ریاست قاضی صلواتی 

در دادگاه انقلاب برگزار شد.
به گزارش میزان، در ابتدای جلســه بهروز حسنی اعتماد، 
نماینده دادســتان به بیان کیفرخواست پرداخت و گفت: 
جمشید شارمهد متولد1334 تبعه ایران و دارای تابعیت 
مضاعف آلمان و اقامت در آمریکاســت. وی متهم اســت 
به افســاد فی الارض از طریق طراحــی و هدایت اقدامات 
تروریستی ازجمله بمبگذاری در حسینیه شیراز در تاریخ 
24فروردین13۸7 که موجب به شــهادت رسیدن 14نفر 
و مجروح شــدن تقریبا 300نفر شده اســت که 15نفر از 
آنها کودک بودند. نماینده دادســتان افــزود: تلاش برای 
بمبگذاری در سد سیون شــیراز در تاریخ 25آبان13۸5 
و برنامه ریزی جهت ترور مســئول پروژه ســد، همچنین 
انفجار در کفشــداری حــرم حضرت امــام)ره( در تاریخ 
30آبان13۸۸ و آتش سوزی در هتل جهان تهران هنگام 
ســاخت و تهیه بمب جهت انفجار در حوزه علمیه آیت الله 

العظمی گلپایگانی از دیگر موارد اتهامی متهم است.
حســنی اعتماد گفت: گروهک تروریستی تندر در اواسط 
سال13۸2 توســط تعدادی از عناصر ســلطنت طلب به 
سرکردگی فتح الله منوچهری و فرود فولادوند در انگلستان 
تاسیس شد. این گروهک تروریستی در ابتدا با بهره گیری 

از رسانه ها مطالب توهین آمیزی را علیه دین مبین اسلام 
گسترش مي داد، اما پس از انتخاب شــارمهد در سال۸5 
به عنوان ســرکرده گروه از رویکرد نرم به رویکرد سخت و 

تروریستی تغییر مسیر داد.
در ادامه جلسه دادگاه کلیپی از گفته های جمشید شارمهد 
پیش از دستگیری در دادگاه به نمایش گذاشته شد که متهم 
در این فیلم عنوان می کند که »ما خجالت نمی کشیم کسی 
را بکشیم؛ مگر انفجار شیراز را انکار کردیم ما ترور می کنیم، 
وحشت ایجاد می کنیم.«  در ادامه، پخش فیلم لحظه انفجار 
بمب در حسینیه شیراز منجر به حزن و گریه خانواده شهدا 
شد که در دادگاه حضور داشــتند.  نماینده دادستان ادامه 
داد: متهم علاوه بر اعتراف به جنایات تروریستی ذکر شده، 
اعتراف کرده که قصد عملیات های تروریســتی دیگری را 
نیز ازجمله انفجار بمب مقابل وزارت امور خارجه ایران یا 
سفارت چین را داشته که ناکام مانده است. این متهم قصد 
انجام 23اقدام تروریستی را داشته که موفق به انجام 5مورد 
از آنها شده است. طبق گفته های نماینده دادستان، متهم 
بعد از انجام عملیات های خود با افسران آمریکایی ارتباط 
برقرار کرده است و نخســتین ارتباط او با اف بی آی بعد از 
انفجار شیراز بوده که آنها در این دیدار برخی نکات امنیتی را 
به متهم تذکر داده اند. او همچنین با 2سناتور محلی ملاقات 
داشته و درباره اهداف و اقدامات گروه تندر با آنها صحبت 
کرده است. در اقاریر متهم آمده است که با یک تیم سیاسی 

از اف بی آی در ارتباط بوده است. شارمهد نقشه فتح تهران 
و راه کــورش را برای ترامپ، جان بولتون و هوک ارســال 
کرده بود و هوک در یکی از ســخنرانی ها از گروهک تندر 
یاد کرده است. در ادامه جلســه دادگاه 2نفر از نمایندگان 
خانواده شهدا شکایت خود را بیان و برای متهم تقاضای اشد 
مجازات را کردند. همچنین مریم سعدی، مادر شهید راضیه 
کشاورز گفت: فرزند من یک انســان مهربان، ورزشکار و 
محصلی توانمند بود. او به حسینیه سیدالشهدا رفته بود تا با 
خدای خودش و حضرت زهرا)س( رازونیاز کند، اما گروهک 
تروریستی تندر، دختر نوجوان، مظلوم و مهربانم را با انفجار 
به شهادت رساند. من از محضر دادگاه می خواهم مظلومیت 

ما را به گوش جهانیان برساند. 
پس از آن، قاضی صلواتی ختم جلسه را اعلام کرد و گفت: 

زمان و مکان جلسه بعدی متعاقبا اعلام خواهد شد.

کليپ وحشتناک همسرکشی در اهواز افکار عمومی را در شوک فرو برد

افشای جزئیات جنایات گروهک تندر در دادگاه 

پایان دردناک عملیات نجات 
نجاتگران وقتی به پسربچه مراکشی رسيدند که او جان باخته بود

پیگیری

گزارش

جنبه عمومی مجازات قتل، بازدارنده است؟
عيسی غفاری، قاضی سابق دادگاه کيفری یک استان تهران
قتلی که در اهواز اتفــاق افتاد و فيلم آن در فضای 
مجازی منتشر شد، در ظاهر با سایر پرونده های قتل 
تفاوت چندانی ندارد اما به لحاظ مانوری که قاتل بعد 
از آن انجام داد  و نمایش فيلم، بازتاب گسترده ای 
داشــت و امنيت روانی جامعه را به خطر انداخت 
و موجب وارد شدن آســيب روانی به شهروندان، 
به خصوص جوانان و کودکان شــد که از این زاویه 
قابل بررســی و واکاوی اســت. اما در قانون برای 
چنين عملی چه مجازاتی درنظر گرفته شده است؟ 
طبق ماده۳۸۱ قانون مجازات اســلامی، مجازات 
ارتکاب قتل عمدی، قصاص است. در این ماده آمده: 
مجازات قتل عمدی درصــورت تقاضای ولی دم و 
وجود سایر شــرایط مقرر در قانون، قصاص و در 
غيراین صورت مطابق مواد دیگر این قانون از حيث 
دیه و تعزیر عمل می گردد. اما آنطور که شــنيده 
شــده در پرونده قتلی که در اهــواز اتفاق افتاده 
است احتمالا اوليای دم مقتول نسبت به قاتل اعلام 
رضایت کرده اند. حالا سؤال اساسی این است که با 
شخصی که مرتکب چنين جنایت فجيعی شده و آن 
را در ملأعام به نمایش گذاشته و این عمل موجب 
تشویش و جریحه دار شــدن افکار عمومی شده، 
چگونه باید برخورد کرد. آیا به صرف اعلام گذشت 
اوليای دم، او از مجازات رها می شود؟ در ماده ۶۱2 
قانون مجازات اســلامی پيش بينی های لازم برای 
مجازات افرادی که مرتکب قتل شده اند، از لحاظ 

جنبه عمومی جرم شده اســت. در این ماده آمده 
است: هر کس مرتکب قتل عمد شود و شاکی نداشته 
یا شاکی داشته ولی از قصاص گذشت کرده باشد و 
یا به هر علت قصاص نشود، در صورتی که اقدام وی 
موجب اخلال در نظم و صيانت و امنيت جامعه یا بيم 
تجری مرتکب یا دیگران گردد، دادگاه مرتکب را به 

حبس از ۳ تا ۱0سال  محکوم می نماید.
 عمل قاتل در اهواز به طور مشــخص از مصادیق 
ماده ۶۱2 قانون مجازات اسلامی است و قانونگذار 
پيش بينی کرده که برای چنين فردی اشد مجازات 
یعنی ۱0ســال حبس درنظر گرفته شــود. به نظر 
می رسد این مجازات از تناسب و بازدارندگی کافی 
برای چنين جرمی برخوردار باشد. چراکه علاوه بر 
آن در قانون مجازات تکميلی نيز برای مجرم درنظر 
گرفته شده است. این مجازات می تواند شامل  تبعيد 
و اقامت اجباری در مکان معين، منع اقامت در محلی 
معين، منع اشــتغال از حرفه معين، منع رانندگی، 
الزام به انجام خدمات عمومی، یادگيری حرفه  ای 
معين و... باشد. علاوه بر آن قاضی می تواند در ادامه 
مجر م را از ارفاق های پيش بينی شده در قانون مثل 
تعليق مجازات، آزادی مشروط و... محروم کند. در 
کنار درنظر گرفتن مجازات برای چنين افرادی باید 
ریشه یابی و عوامل زمينه ای وقوع چنين حوادثی را 
نيز درنظر داشت. به جای مجازات محور بودن باید 
زمينه ارتکاب این رفتار ریشه یابی و مشکلات به 
شکل ریشه ای حل شــود والا بدون برطرف شدن 
زمينه های وقوع جرائم با مجازات ســنگين وقوع 

جرائم کاهش نخواهد داشت.

مکث

سازو كار انتشار تصاوير خشن در رسانه ها
آني ميرزاخانيان، استاد علوم ارتباطات

رسانه ها در تمام جنبه های زندگی ما رسوخ کرده اند و جزو جدایی ناپذیر زندگی بشر 
هستند. رسانه های جدید مثل شبکه های اجتماعی که در دسترس تر هستند رواج 
بيشتری پيدا کرده اند و شاید این ضرورت ایجاد شده باشد که خيلی از وقایع بصری 
شود. در این حوزه ابتدا باید خشونت را تعریف کرد و زوایای مختلف آن را شناخت. 
خشونت مفهوم گسترده ای دارد. بسياری از سازمان های جهانی خشونت بصری 
را نفی می کنند. همچنين تعاریف زیادی در حوزه خشونت وجود دارد و اینکه آیا 
درست است که خشونت بصری را از طریق رسانه رواج دهيم یا نه نظریه های مختلفی 
وجود دارد. مثل نظریه حساسيت زدایی، نظریه بازداری زدایی، نظریه تضعيف اعتماد 
اجتماعی و... اغلب نظریه پردازان معتقدند اگر خشونت را بصری کنيم امکان دارد 
در جامعه ایجاد نااميدی و ناامنی کند و مشکلات زیادی به وجود آورد. شاید از این رو 
است که انتشار تصاویر خشونت بار مثل جسد و حتی لکه های خون در رسانه های 
معتبر دنيا ممنوع است. در مقابل نظریه ای تحت عنوان خنثی سازی  وجود دارد که 
می گوید اگر خشونت بصری شود باعث می شود پيشگيری از جرم اتفاق بيفتد. به 
این معنا که افراد با دیدن نتيجه خشونت به عواقب آن می اندیشند و از انجام رفتار 
خشونت آميز خودداری می کنند. در این حوزه نظریه و رویکردهای مختلفی وجود 
دارد اما اگر بخواهيم راجع به خشــونت بصری صحبت کنيم باید خشونت و حد و 
اندازه آن را تعریف کنيم و برای بصری کردن خشونت حد و حدودی درنظر گرفت. 
چرا که می تواند مروج خيلی از رفتارهای خشونت بار باشد. مثلا برای نمایش فيلم ها 
محدودیت سنی درنظر گرفته می شود تا افراد کمتر از ۱۸سال فيلم هایی را که در آنها 
صحنه های خشن وجود دارد نگاه نکنند. چرا که نظریه پردازان معتقدند این تصاویر 
می تواند روی مخاطب کم سن و سال تأثير گذار باشد  و او را به سمت ارتکاب رفتار 
خشن سوق دهد. یا اینکه وقتی تصویر حلق آویز شدن نشان داده شود می تواند این 
ایده را در مخاطبی که زمينه این کار را داشته باشد ایجاد کند. باید برای انتشار چنين 
صحنه هایی حد و حدودی قائل باشيم. این به حد و حدود و زاویه خشونت بستگی 
دارد. چون هم می تواند باعث بازتوليد خشونت شود و از این نظر تهدید باشد و هم 

می تواند افراد را با عواقب خشونت آشنا کند و بازدارنده باشد.

مکث
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روزنامه نیویورک تایمز ]آمريكا[

جهاننما

كيوسك

مرگ کودک مراکشی مردم را متحد کرد
نیویورک تایمز نوشــته که حادثه مرگ کودک 5ســاله 
مراکشی، جامعه این کشور را در بهت فروبرده است اما در 
عین حال باعث شده مردم بعد از مدت ها متحد و در کنار 
هم باشند. امدادگران جسد رایان را بعد از 5روز از قعر چاه 

درآوردند.

روابطتجاریآمریکاوچين،مدتهاســتكهروی
آرامشندیدهاستوچشــماندازروشنینيزبرای
آنقابلتصورنيست.ازسویدیگر،بااینکهبيشاز
یكسالازحضورجوبایدندركاخسفيدمیگذرد،
واشنگتنهنوزنقشهراهمشخصیبرایرقابتباپکن

وحضوراقتصادیدرآسياارائهنکردهاست.
رئيسجمهورآمریکاكــهازمنتقدانجنگتجاری
دونالدترامپعليهچينبود،ماههاستكهاقدامی
برایاصلاحسياستهایاقتصادیكشورشبرای
تنظيمروابطاقتصادیباآســياانجامندادهاست.
تنهااقدامآمریکادراینمدت،ســخنانبایدندر
اجلاسسرانكشــورهایجنوبشــرقآسيادر
آبانامسالاست.اودرایننشســتاعلامكردكه
قصدایجادیــك»چارچوباقتصــادیدرمنطقه
ایندوپاســيفيك)اقيانوسهنــد-آرام(«رادارد.
آمریکاییهامدتهاســتكهمیگویندبایدقدرت
اقتصادیچينرامهاركننداماهرزمانازمقامات
دولتآمریکادربارهبرنامههایشــاندراینزمينه
پرســيدهمیشــود،بههمين»چارچوب«اشاره

میكنند.
نشــریهپوليتيکــودرتحليلینوشــتهاســتكه
طبقگفتههایبایدن،آمریــکابهدنبالهمکاری
اقتصادیباكشورهایآســياییدر6حوزهفناوری
دیجيتال،زنجيرههایتوليد،آبوهوا،زیرساخت،
استانداردهایكارگریوتسهيلحملونقلاست،
اماكاخسفيدتابهحالهيچتوضيحتکميلكنندهای
دراینبارهمنتشرنکردهاســت.بااینحال،شواهد
واسنادنشــانمیدهدكهاینچارچوب،برمبنای
تجارتآزادنيستوقرارنيســتبرایكشورهای
آسياییامتيازهاییمانندامکاندسترسیبيشتربه

بازارهایآمریکادرنظرگرفتهشود.

توجه به داخل یا خارج؟
سياســتبایدندرقبالچين،زیرســایهتعهدات
داخلیدولتشقرارگرفتهاست.رئيسجمهورآمریکا
نمیداندبينآنچهمردمكشورشازاوانتظاردارند،
یعنیرشدبازاركاروچيزیكهمتحدانخارجیازاو
میخواهند،یعنیدسترسیبيشتربهبازارآمریکاكه
بزرگتریناقتصادجهاناست،كدامراانتخابكند.
پيروزیكمرمقبایــدندرمناطقصنعتیقدیمی
آمریکاكهبه»كمربندزنگزده«معروفاست،تاحد
زیادیمدیونوعدههایاوبرایافزایشاشتغالزایی
بودهاســت؛اتفاقیكهمعناییجزادامهسياســت
تجاریسختگيرانهترامپدرقبالچينندارد،امااین
سياست،خودچالشیبزرگبرسرراهآمریکاایجاد
میكند؛زیراكشورهایآسياییبرایاینکهدرجدال
ميانآمریکاوچين،كنارواشــنگتنقراربگيرند،
خواهانمعاملههایتجاری،مشــوقهایصادراتی
وتسهيلدسترســیبهبازارهایآمریکاهستندتا
وابستگیخودرابهچينكاهشدهند.آنهابهویژه
دوستدارندآمریکادوبارهبهپيمانمشاركتترانس

پاسيفيك)كشورهایمنطقهاقيانوسآرام(بپيوندد؛
پيمانیكهترامپدرهمانروزاولحضورشدركاخ
سفيدفرمانخروجازآنراامضاكرد.حملهبهچين
همكهقطعادربرنامهنيســت.هيچكشورآسيایی
دوستندارددریكجنگنظامی،مجبوربهانتخاب

بينواشنگتنوپکنشود.

اختلاف نظر در دولت بایدن
رسيدنبهیكچارچوبجامعتجاریباآسيا،برای
دولتیكههرفردیدرآنســازخودشرامیزند
واتفاقنظردرحوزهسياســتتجاریوجودندارد،
كمیسختاســت.همهاینهاموجبشدهتاكاخ
ســفيدفعلابههمينطرحاوليــهومبهمرضایت
بدهد.كنگرهآمریکاتکليفشمشخصاستوبيشتر
نمایندگان،مخالفقراردادهایتجــاریوموافق
تحتفشارگذاشتنچينهســتند.دربدنهدولت
بایدنامامقاماتازنظرموضعتجاریدر3گروهقرار
میگيرند؛دریكطرف،طرفدارانتجارتآزادقرار
دارندكهمیخواهندازطریــقپيمانهایتجاری،
پيوندعميقتریبينآمریکاوكشــورهایآسيایی
برقرارشود؛ازجملهكورتكمپبلهماهنگكننده
امورآسيادركاخسفيد،آنتونیبلينکنوزیرخارجه،
جينارایموندووزیــربازرگانیوجانــتیلنوزیر
خزانهداری.درســویدیگر،گــروهمدافعحقوق
كارگریقراردارندكهطرفدارتعرفهبندیهستند
تامصونيتكارگرانیكهدرســالهایگذشــتهاز
تجارتباچينضربهدیدهاند،تأمينشود؛افرادی

مانندكاترینتای،نمایندهتجاریآمریکاوجمعی
ازاعضایشورایمشــاوراناقتصادیكاخسفيد.
گروهسوماززاویهسياسیبهموضوعنگاهمیكند.
آنهانگرانهســتندمقابلهاقتصادیباچين،دیگر
اولویتهایدولتمانندكاهشتورمیاتسهيلتوليد
راتحتالشعاعقراربدهد.چهرههاییمانندرانكلين،
رئيسدفتركاخسفيدوبرایاندیز،رئيسشورای

اقتصادملیدرزمرهاینگروهقراردارند.

تلاش های پکن
برخلافآمریکاكهاقدامروبهجلوییدرحوزهتجارت
منطقهاینداشته،چيندسترویدستنگذاشته
است.پکندرماههایگذشتهتلاشكردهكشورهای
بيشــتریرابهعضویتدرطرحجامعمشــاركت
اقتصادیمنطقهای)RCPE(ترغيبكند.چين،
اواخرتابستانامسالنيزدرخواسترسمیخودرا
برایپيوستنبهپيمانمشاركتترانسپاسيفيك
اعلامكرده؛همانتوافقیكهآمریکاازآنخارجشده
بود.ازسویدیگر،باوجودفشارهایآمریکا،چين
هنوزسياستهاییمانندحمایتمالیازصنایعرا
كنارنگذاشتهاســت.پکنبهوعدهخوددرپيمان
تجاری»فازیك«مبنیبرافزایــش200ميليارد
دلاریوارداتازآمریــکاهمعملنکرد.اینپيمان
2سالپيشدرزمانترامپبين2كشورمنعقدشد.
ميراثتجاریدولتقبلیبرایتيمبایدنچيزیجز
آشفتگینبود.دولتبایدننمیداندباكاستیهای
پيمانتجاریفازیكچهكند.ازیكطرف،افزایش

تعرفههابرایتنبيهچينبهتوليدكنندگانآمریکاكه
بهوارداتمحصولاتچينیوابستههستند،آسيب
میزندوازطرفدیگر،كنارآمدنباپکنهمبهانهبه
دستجمهوریخواهانبرایانتقادازدولتمیدهد.

بازگشت به مدل اوباما؟
بهنظرمیرسدبهجاییكتقابلمستقيم،تيمبایدن
درحالبازگشتبهمدلباراکاوباماوتلاشبرای
تحتفشــارقراردادنچينازطریقهمراهكردن
متحداندرمنطقهاست.البتهنبایدفراموشكردكه
ایناستراتژیدرآنزمانچندانجوابندادونفوذ
اقتصادیچين،همچنانبيشترشد.ازسویدیگر،
برخلافاوباما،بایدنپيشــنهادجذابدسترسی
بيشــتربهبازارآمریکارابرایمتحدانشرویميز
ندارد.برایپركردناینجــایخالی،آمریکاقصد
داردنظركشورهایآســياییرابامشوقهاییمثل
اجرایپروژههایمالی،افزایــشتوليدمواداوليه
محصولاتالکترونيکیوتنظيــمتفاهمنامههایی

برایتسهيلتجارتدیجيتالجلبكند.
تادتاكر،مدیربخشمطالعاتحاكميتیمؤسســه
مطالعاتــیروزولــتمیگوید:ازآنجــاكهكنگره
علاقهایبهانعقادپيمانهایتجــارتآزادندارد،
بهتراستسراغحوزههاییبرویمكهمتحدانتمایل
بههمکاریدرآندارند.میتوانكشورهاییمانند
ژاپنراترغيببهامضایتوافقهایجدیدكرد؛مانند
آنچهچندماهپيشبرایكاهشتعرفهوارداتفولاد

بيناتحادیهاروپاوآمریکاامضاشد.
مقاماتدولتآمریکامیگویندكهبهدنبالیكطرح
ابتکاریاقتصادیهستندتاباطرحهایامنيتملی
كهتاكنوناجراكردهاند،همراستاباشد.قراردادتوليد
زیردریاییهستهایبااســترالياوانگليسوجلب
حمایتژاپنودیگركشورهابرایمنعچينازحمله

بهتایوان،ازجملهایناقداماتاست.

آمریکا، جامانده رقابت تجاری با چین
باگذشتیكسالازحضوربایدندركاخسفيد،چشماندازروشنیدربارهسياستتجاریآمریکادرقبالچينوجودندارد

 رمطان لعمامره
 وزیر خارجه الجزایر

بــا وجــود بــروز بحــران سیاســی و قطــع 
روابط دیپلماتیــک با مراکــش، الجزایر 
برنامه ای برای ورود به درگیری مسلحانه 
بــا همســایه خــود نــدارد. مراکــش بــا 
کشــاندن پای طــرف اســرائیلی بــه مرز 
الجزایــر و تــاش بــرای قدرت نمایــی بــا 
کمک تل آویو، مسئول تنش اخیر میان 

2کشور است.

 اولاف شولتز
 صدراعظم آلمان 

نقــض حاکمیــت و تمامیــت ارضــی 
اوکرایــن، عواقــب شــدیدی از نظــر 
سیاســی، اقتصــادی و ژئو اســتراتژیک 
بــرای روســیه خواهــد داشــت و همــه 
متحدان اروپایی در این مورد اتفاق نظر 
دارند. وضعیت بسیار جدی است و این 

می تواند مقدمه جنگ باشد.

نقلقولخبر

هشدار سازمان ملل درباره 
روابط طالبان با القاعده

شورایامنيتسازمانمللدرتازهترینگزارش
امنيتیخودهشداردادهكهنشانههاییدرباره
ادامهارتباطميانطالبانوگروهالقاعدهدیده

میشود.
دراینگزارشآمدهكهعبدالله،پســربنلادن،
4ماهقبــلبرایدیدارباســرانطالبــانوارد
افغانستانشدهاست.درگزارششورایامنيت
همچنينآمدهكهباگذشــت6ماهازحکومت
طالبان،میتوانگفتكهافغانستاناینپتانسيل
راداردكهبهپناهگاهامنالقاعدهودیگرگروههای
تروریستیفعالدرمنطقهآسيایميانهتبدیل

شود.

خبر

سمانه معظمیگزارش
روزنامهنگار

ادامه جنگ تعرفه ای میان آمریکا و چین
آمریکا در دوره ترامپ برای 66.4درصد کالاهایی که از چین وارد می شود، تعرفه تعیین کرد. در 
مقابل، چین نیز برای واردات 58.3درصد کالاهای آمریکایی تعرفه مشخص کرده است. میزان 
تعرفه هایی که در دولت ترامپ برای تجارت با چین اعمال شد از دهه 1930بی سابقه بوده است. 

این جنگ تعرفه ای یک سال پس از پایان کار ترامپ، همچنان ادامه دارد.

مکث

اروپا

خاورميانه

اختلافــاتسياســیدرعــراق،دامنــه
گســتردهتریپيداكردهواكنونبهميان
احزابكرد،برســرتعيينتکليفكرسی

ریاستجمهوریرسيدهاست.
حســنالعذاری،رئيسفراكســيونصدرهــادرپارلمان
عراق،دریكنشســتخبریاعلامكردكــه73نماینده
شــيعهعضواینفراكســيوندرجلســهرایگيریبرای
انتخابرئيسجمهورشــركتنخواهندكــرد.بهگزارش
العربیالجدید،العذاریگفتهاستكهتحریمایننشست
بهدستورمقتدیصدرانجاممیشود.جلسهپارلمانبرای
تعيينرئيسجمهورقراراســتامــروزدرپارلمانبرگزار
شودوعدمحضورفراكسيونوابستهبهمقتدیصدر،باعث
بیاعتباریآنخواهدشد.پارلمانعراق329كرسیداردو
عملاامکانرایگيریبرایتعيينرئيسجمهوروجوددارد
اماهمهمیدانندكهتحریمایننشستازسویبزرگترین

فراكسيونپارلمان،بهمعنایازاعتبارافتادنآناست.
طبققانوناساسیعراق،كرســیمجلسسهمسنیها،
نخستوزیریسهمشــيعيانوریاستجمهوریهمسهم
كردهاست.اماكردهاطیهفتههایاخيردرگيریكجنگ
قدرتبرایتصاحبكرسیریاستجمهوریبودهاندوعملا
برایتصميمگيــریدراینزمينهبهبنبســتخوردهاند.
خبرگزاریفرانســهدیروزبــهنقلازیکــیازنمایندگان
فراكسيونصدرآوردهاستكهتحریمنشستپارلمان،در

واقعپيامیاستبهكردها،بهویژهحزبدمکراتكردستان،
كهبایدروییكنامزدبهتوافقبرسند.

بعدازســال2003،یعنیزمانیكهرژیمصدامســاقط
شد،طبقتوافقمياناحزابشــيعه،سنیوكرد،كرسی
ریاســتجمهوریبهكردهارســيد.2حزباصلیاقليم
كردستانیعنیحزبدمکراتواتحادیهميهنی،همبين
خودبرسرتقسيم2كرسیریاستاقليموریاستجمهوری
عراقتوافقكردند.آنهاتوافقكردندكهریاستاقليمسهم
حزبدمکراتوریاستجمهوریســهماتحادیهميهنی
باشــد.اینرویهدنبالشدتاآنکهدرســال2018،حزب
دمکراتدرپینقضاینتوافقبرآمد.اینحزببهرهبری
مسعودبارزانی،برنامزدیفؤادحسيندررقابتبابرهمصالح
كهازســویاتحادیهميهنیمعرفیشــدهبود،پافشاری
میكرد.درآندوره،حزبدمکــراتكاریازپيشنبردو

برهمصالحدرنهایترئيسجمهورعراقشد.
امسالنيزباردیگربارزانیهاسرناسازگاریباجریانرقيب
گذاشتهاندوهوشيارزیباریرادرمقابلبرهمصالحمعرفی
كردهاند.زیباریداییمســعودبارزانیاســت.غيرازآنکه
روندمعرفینامزدریاستجمهوریازسویحزبدمکرات
كردستانبرخلافتوافقمياناحزابكرداست،بسياری
باحضوردوبارهزیبــاریدرسياســتوحکومتمخالف
هستند.اودرســال2016،پساز2سالحضوردرپست
وزیردارایی،بهدليلفسادمالیبارأیپارلمانازكاربركنار
شــد.زیباریقبلازآنبرایحدودیكدههبهعنوانوزیر
خارجهعراقفعاليتداشتهاست.اواتهامهاراهمچنانرد
میكندومیگویدكهاتهاماتشدرهيچدادگاهیبهاثبات
نرســيدهاســت.دادگاهفدرالعراقروندنامزدیزیباري
رامتوقفكــردهاماحزبدمکراتهمچنــانبرنظرخود
پافشاريميكند.جریانصدرامافارغازاینهياهومعتقد
استكهرئيسجمهوربایدپسازاجماعاحزابكردتعيين
شودوهوشــيارزیبارینمیتواندبهعنواننامزدكردهابه
پارلمانمعرفیشــود.صدریهادرابقایمحمدحلبوسی
دركرسیریاستمجلسنقشكليدیایفاكردندواكنون
بهنظرمیرســدقصددارندتعيينكنندهتکليفكرســی
ریاستجمهورینيزباشند.سرنوشتكرسینخستوزیری
همكهسهمشيعياناست،بدونتصميمجریانصدرممکن

نخواهدبود.

وقت رفتن جانسون
نمایندگانحامينخستوزیرانگليس،خواستار

استعفاياوبهخاطررسوایيمهمانيهايمتعدددرایام
قرنطينهشدهاند

تقلایبوریسجانسونبرایحفظنخستوزیریاش،بعد
ازپيوستنیکیازنزدیكترینحاميانشبهموجدرخواست
اســتعفایاوضربهایمهلــكخوردوحالانخســتوزیر
انگليس،بيشازهرزمــاندیگریدرمعــرضبركناری

بهخاطررسواییمهمانیقرارگرفتهاست.
بهگزارشگاردین،سرچالزواكر،یکیازنمایندگانشناخته
شدهپارلمانانگليسوازحاميانجانسون،درگفتوگوبا
آبزرورگفتهكهبهتراستنخستوزیر،بهخاطرمنافعملی
خودشكنارهگيریكند.اوگفتهاست:»)بركناریجانسون(
یكتراژدیاجتنابناپذیراســت.اوتراژدیهاییونانیو
رومیراخواندهاست.همهچيزدرنهایتبارفتناوبهپایان

خواهدرسيد.«
اوگفتهاستكهجانســونبایدبهخاطربرخیاقداماتش،
ازجملهتوزیعگستردهواكسندرانگليس،دریادهابماند
امابرگزاریمهمانیدردفترنخستوزیریدرایامقرنطينه
سراســریخشــمجامعهملتهبانگليسراچنانبهاوج
رساندهكهفقطبارفتننخستوزیرمیشودجامعهراآرام

كرد؛»اوضاعقرارنيستبهترشود.«

جانسونبعدازگزارشهایمتعددرسانهایدربارهبرگزاری
چندینمهمانیدردفترنخســتوزیراینمســئلهراانکار
میكردتااینکهرسانههاشــواهدوتصاویربيشتریازاین
ماجراروكردند.قراراستبهزودیپليسلندنهمگزارشی
ازاینمهمانیهامنتشركندوجزئياتبيشتریهمدراین
گزارشفاشخواهدشد.درهمينحال،برخیروزنامهها
ورســانهها،همچنانتصاویروعکسهایجدیدیازاین
مهمانیهامنتشرمیكنند.آنهاعکسهایخودرابهعنوان
مدرکدراختيارپليسقراردادهانــداماهمچنانتصاویر
جدیدیبهدستآنهامیرســد.بعدازانتشاراینگزارش،
5نفرازدستيارانجانســون،ازجمله3نفرازآنهاكهدراین
مهمانیهاحضورداشــتنداســتعفادادند.جانسونبرای
پركردنجایخالییكنفــرازآنهامجبورشــدیکیاز
نمایندگانمنتقدخوددرســالهایاخيررامنصوبكند.
رســانههادرانگليسمیگوینداینمســئلهنشاندهنده
ایناستكههيچكدامازنزدیکانجانسون،حاضرنيستند
درچنينشرایطی،وارددولتاوشــوند،بهخصوصاینکه

احتمالاجانسونبهزودیازكاربركنارخواهدشد.
جانسونبراینشــاندادنجدیتخودبرایاصلاحامور،

گفتهاستكهبهفکرتغييراتبيشتردركابينهاست.
اینتغييراتامادرصورتیرویخواهنددادكهنمایندگان،
جانســونرابركنارنکنند.تعــدادزیــادیازنمایندگان
محافظهكار،نامهعدمصلاحيتجانســونرانوشــتهاند.
براســاسقانون،برایبررســیصلاحيتجانســون،باید
54نامهبررسیصلاحيتنوشتهشود.یکیازایننامههارا
نيكگيب،معاونوزیرپيشينكابينهجانسوننوشتهاست.
چندنمایندههمگفتهاندكهدرحالبررسیشرایطهستند
تاچنيننامهایبنویسند.بااینحالیکیازوزرایكابينه
جانسونگفتهكهاكثریتحزبازنخستوزیرمحافظهكار

حمایتمیكند.

اهمیت گفتن حقیقت
جانسونبهاینخاطرباخشمسراسریمواجهشدهكهدر
روزهاییكهبهمهمانیرفتهقانونحتیتجمع2نفرهراهم
ممنوعكردهبود.بسياریگفتهانددراوجقرنطينهسفتو
سخت،درشرایطینمیتوانســتهاندبرایآخرینلحظات
دركنارعزیزانشاندربيمارستانباشــندكهنخستوزیر
كشورشان،درمهمانیشــركتمیكردهوقوانينرازیرپا
میگذاشتهاست.بهگزارشبیبیسی،گيبگفتهاستكه
قوانينقرنطينهدردفترنخســتوزیریبهوضوحنامحترم
شمردهمیشدندوجانســونپيشتردرپارلمانبهدروغ
گفتهاستكههيچمهمانیایدردفتراوبرگزارنشدهاست.
اوگفتهاست:»برخیمیگویندكهخوردنچندتکهغذاو
یكليواننوشيدنیبهسختیمیتوانددليلاستعفاباشد.
اماگفتنحقيقتمهماستودرهيچكجابيشترازمجلس
جاییكهمثلیكصحندادگاهاست،گفتنحقيقتاهميت

ندارد،حتیاگراینكارپيامدهایشخصیداشتهباشد.«
گاردینبهنقلازبرخینمایندگانمحافظهكارنوشتهاست
كهبهعقيدهآنها،حدود40تا45نامهدرحالآمادهشــدن
هستندامافعلاتعدادنامههایدرخواستبررسیصلاحيت
جانسون،كمیبيشاز30نامهاست.آبزرورگزارشدادهكه
برخینمایندگانكهبهصورتعمومیدراینبارهصحبت
نکردهاند،میخواهندقبلازپنجشــنبه،كهپارلمانبرای
10روزتعطيلمیشــود،نامههایخودراارائهدهند.یك
نمایندهگفتهاســت:»تعطيلیمجلسفرصتخوبیبرای
نخستوزیرخواهدبودتاخودشراجمعوجوركندبهخاطر
هميننمایندههامیخواهندقبلازتعطيلینامخودرابه

ليستاضافهكنند.«
استفنهموند،نمایندهمحافظهكاردرپارلمانگفتهاستكه
میخواهدتادوشنبهتصميمخودرابگيردومعتقداستكه

اینوضعيت،آغازیبرايپایانكارجانسوناست.
درصورتــیكــه54نامهدرخواســتبررســیصلاحيت
نخستوزیردرحزبمطرحشــود،حزببعدازمشورتبا
جانسون،زمانیرابرایبررسیصلاحيترهبریاوتعيين
خواهدكرد.اگرجانســوننتواندرأیاكثریترابهدســت

بياورد،بایدازسمتخودكنارهگيریكند.

مقامــاتآمریکایــیگفتهاندكهروســيهحدود
70درصدازالزاماتنظامیبرایحملهبهاوكراین

راآمادهكردهاست.
بهگزارشبیبیسی،اینمقاماتكهنامشانفاشنشده،گفتهاند
كهزميندرمناطقشــرقیاوكراینطیروزهایآیندهكاملایخ
میزندواینمسئلهبهمسکواجازهمیدهدكهتجهيزاتسنگين
خودرابهمنطقهاعزامكند.مقاماتآمریکاییهيچسندیبرای
اثباتاینصحبتهایخودارائهنکردهانــد.آمریکاومتحدانش
هفتههاستروســيهرامتهممیكنندكهمیخواهدبهاوكراین
حملهكند.بااینحالروسيهایناتهامهاراردمیكندومیگوید

كهایناوكراینوغربهستندكهدستبهاقداماتتحریككننده
درمنطقهمیزنند.

رسانههایآمریکاییبهنقلازاینمقاماتنوشتهاندكهاینارزیابی
دربارهآمادگینظامیروسيه،براســاساطلاعاتنظامیبهدست
آمدهامابهخاطرحساســيتمســئله،نمیتوانندجزئياتیازاین

اطلاعاتارائهدهند.
اینمقاماتالبتــهگفتهاندكهنمیدانندكهآیــاولادیميرپوتين
رئيسجمهورروسيهبرایحملهبهاوكراینتصميمگرفتهاستیانه
وبهتلاشهایدیپلماتيکیكهبرایحلبحراناوكرایندرجریان
استاشارهكردهاند.درهمينراســتا،قراراستبهزودیرهبران

آلمانوفرانسهبهروسيهواوكراینسفركنند.
باوجوداین،غربیهاهمحضورنظامیخوددرشرقاروپاراتقویت
كردهاندودرهمينراستا،بخشیازنيروهایتازهنفسآمریکایی
برایتقویتنيروهایناتودرشــرقاروپا،واردلهســتانشدهاند.
دولتبایدنگفتهاســتكه3هزارنيرویجدیدرابهشــرقاروپا

اعزامخواهدكرد.
مسکوگفتهاســتكهنيروهایشبرایانجاممانورهاینظامیدر
نزدیكمرزاوكراینمستقرشــدهاند.مسکومیگویدكهناتونباید
بيشازاینبهشرقاروپاگسترشپيداكندوشدیدامخالفحضور

اوكرایندراینپيماننظامیوامنيتیغربیاست.

آمریکا: روسیه 70درصد آماده حمله به اوکراین است 

اختلاف کردهای عراق بر سر کرسی ریاست جمهوری
احزابكردعراقبرسرانتخاببرهمصالحوهوشيارزیباریبرایپستریاستجمهوریرودررویهمقرارگرفتهاند
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گرينويچ

  تی شرت با  چاشنی سوءاستفاده

پاريس: درحالی كه طی هفته گذشــته كودک 
5ساله مراكشی پس از ســقوط در چاه با مرگ 
دست و پنجه نرم می كرد توليد كننده های پوشاک 
در برخی كشور های جهان تصويری ترحم برانگيز 
از او را روی تی شرت هاي شان چاپ كردند و آن را 

در معرض فروش آنلاين گذاشتند.
 به گزارش گتوتکســت، اگرچه ايــن تصاوير با 
 )Save Rayan( هشــتگ رايان را نجات دهيد
روی تی شرت ها چاپ شــده بود اما بازاريابی با 
اين شــيوه مورد انتقاد كاربر های فضای مجازی 

قرار گرفت. 
برای نمونه برخی به اين موضوع اشاره می كنند كه 
حريم شخصی اين خانواده با اين شيوه بازاريابی 
نقض شده است، اصلا مشخص نيست برای چاپ 
اين تصوير ها از خانواده رايان اجازه گرفته شــده 

بود يا خير.

رفاقت های یکطرفه

کاهش چشمگیر نیروی کار آلمان 
 

برلین: شمار مبتلايان جديد كرونا در آلمان مدام ركوردشکنی 
می كند و پيامدهای اين وضعيت در شركت ها نيز محسوس 
شده اســت. يک چهارم شــركت های آلمانی كمبود نيروی 
كار به خاطر عواقب پاندمی را »قابل توجه« ارزيابی می كنند. 
به گزارش دويچه وله، نتايج پرسشــنامه ای كــه   در اختيار 
370شركت فعال در حوزه های مختلف قرار داده شده نشان 
می دهد يک چهارم اين شركت ها عواقب كمبود نيروی كار را 
»قابل توجه« ارزيابی كرده اند. 4درصد اين شركت ها معضل 
غيبت نيروی كار برای انجام تعهداتشــان را »بسيار جدی« 
توصيف كرده اند. اغلب شركت های آلمانی پيش بيني می كنند 
كه روند تحولات بازار كار در روزهای آينده همچنان منفی باشد 
و مشکلات به زودی كاهش نيابند. بيشترين نگرانی از كمبود 
نيروی كار را شركت های فعال در حوزه مراقبت های پزشکی، 
حمل ونقل و تداركات اعلام كرده اند. كسب وكارهای خرد و 
عمده فروشی ها، به نسبت كمتر نگران عواقب كمبود نيروی 
كار هستند. رئيس اتاق صنايع و بازرگانی آلمان معتقد است كه 
ماه فوريه برای شركت های آلمانی بسيار چالش برانگيز خواهد 
بود. او می گويد در عين حال اين مسئله هم اهميت دارد كه 
تصميم گيرندگان سياسی برای مقررات كرونايی نظير قرنطينه 
از تفکيک قائل شدن ميان شركت های تعيين كننده و ظاهرا 

كمتر مهم صرف نظر كرده اند.

کتاب  سوزی در آمريکا 
 

تنسی: پس از اينکه كشيشی در آمريکا درباره رمان هايی 
مانند هری پاتر، ارباب حلقه ها و گرگ و ميش سخنرانی كرد 
و خلق شــخصيت های جادوگر در اين رمان ها را مورد نقد 
قرار داد مردم با جمع آوری اين كتاب هــا در چند نقطه از 

تنسی مراسم كتاب سوزی به راه انداختند.
 به گزارش تودی، به فهرست كتاب های سوخته شده بايد 

بسياری از كتاب های كودكان را هم افزود.
 »گرگ  لاک« كشيشی كه اين جنبش كتاب سوزی را به راه 
انداخته است به سرعت بدل به يکی از سوژه های توييتر شد. 
برای نمونه يکی از كاربر ها تصوير كتاب ســوزی های سال 
1933ميلادی را با كتاب ســوزی در سال 2022ميلادی 

مقايسه كرده است.
 در ايالت تگزاس هم خارج كردن برخی كتاب ها از قفســه 
كتابخانه های مدارس به رأی اكثريت گذاشته شد و نتايج 

اين رأی گيری هنوز مشخص نيست.

برف در تونجلي ترکیه / عکس: گاردين اول آخر

 باشگاه
نویسندگان

دوشنبه

آیین اعتراض

 شايد اين چيزی كه می خواهم بگويم 
برای خيلی از شماها هم اتفاق افتاده 
باشــد يا اينکه حتی در جريان اتفاق 
افتادن باشد؛ من ذاتاً آدم درونگرايی هستم كه البته خصلت بيشتر 
اهل نوشتن و قلم و شغل هايی از اين دست است. همين امر باعث 
شده بود تا معمولاً نسبت به رنج ها و آسيب هايی كه از ناحيه ديگران 
به من می رسيد، سکوت پيشــه كنم و چيزی نگويم؛ مثلًا كسی 
هل می داد، غالباً چيزی نمی گفتم، مثلًا كسی نوبتم را می گرفت، 
می گفتم رها كن، ارزش اش را نــدارد. اما چرا قدرت اعتراض كمی 
داشــتم؟  بعدها كه در درونم جســت وجو می كردم، می ديدم كه 
علت اين امر 2نکته بوده است؛ اول اينکه تصور می كردم واقعاً دنيا 
ارزش اش را ندارد، حالا سر يک صف يا هل دادن يا هر چيز ديگری 
جر و بحث كنيم كه چه بشود؟ دوم اينکه در ذهنم، يک تفکر صفر 
و صدی داشتم؛ يعنی تصور می كردم اگر من اعتراض كنم، طرف 
مقابل مقاومت كرده و در نتيجه كار به جر و بحث و چه بسا دعوا بکشد 
و بعد كار به زد و خورد بکشــد و چه بسا من آسيب هم ببينم. دقت 
می كنيد؟ ذهن درونگرا و البته بزرگنمای من، يک موضوع ساده را 
اين چنين نور می انداخت و تبديل به سايه و تصويری بزرگ می كرد. 
در نتيجه وقتی حقی از من ضايع می شد، اين تفکرات و باورها هم 
تداعی می شد كه اگر اعتراضی هم كنم، كار به زد و خورد و بدترين 
اتفاق ممکن خواهد رسيد. در نتيجه، ترس از اين بدترين اتفاق، كه 
ترسی طبيعی و در همه انسان ها موجود است، سراغم می آمد. فکر 
می كنيد نتيجه اش چه بود؟ غالباً چيزی نمی گفتم و می خواستم كه 
از كنار اين جور موارد به راحتی بگذرم. آيا اين تصاوير برای شما آشنا 
نيستند؟ آيا اين گفت وگوهای ذهنی برای شما نيز پيش نيامده اند؟ 
مطمئنم كه برای خيلی از شماها هم چنين گفت وگوهايی پيش آمده 
و در نتيجه از كنار چنين مواردی، به راحتی گذر كرده ايد. البته اجازه 
بدهيد در كنار آن دو نکته، يک نکته ديگر را هم خدمت شما عرض 
كنم. شايد بخشی از اين سکوت و بی تفاوت عبور كردن هم، به اين 
باز می گشت كه اساساً بين اخلاق و حقوق، نمی توانستم اشتراكی قائل 
باشم؛ يعنی در ذهنم، نسبت به اخلاق مداری، تصور نادرستی داشتم. 
تصور می كردم كه اخلاق داشتن، يعنی گذر كردن از حق و حقوق 
خودت و همين امر باعث می شد به راحتی از حق ام عبور كنم و اين در 
حالی بود كه اساساً خبر نداشتم شما بايد نسبت به حق و حقوق تان 
محکم باشــيد و به قول روايت های دينی، حتی در احقاق حق تان 
شرم و حيايی نداشته باشيد؛ حتی اگر اين حق و حقوق خيلی كم 
و بی مقدار باشد. در واقع مغز اخلاق مداری، درک اين آگاهی است 
كه كجا بايد از حق تان عبور كنيد و كجا نبايد عبور بکنيد و متأسفانه 
بيشتر مشکلات اخلاقی از همين نداشتن آگاهی لازم پيش می آيد؛ 
يعنی من درک نمی كردم شما می توانيد خيلی محکم از حق تان دفاع 
كنيد، ولی واقعاً اخلاق مدار هم باشيد. بگذريم. اما از كجا بود كه كم كم 
متوجه شدم كه بله، می توان اعتراض كرد و حتی خوب هم اعتراض 
كرد؟ از جايی كه اين تصور صفر و صدی در من از بين رفت؛ اينکه 
واقعاً می توان تذكر داد و اعتراض كرد، ولی كار نه تنها به جای باريک 
نکشــد، كه حتی همه  چيز خيلی محترمانه تمام شود؛ مثلًا طرف 
می خواهد نوبت شما را در استفاده از عابربانک رعايت نکند، خيلی 
راحت به او بگوييد دوست عزيز، لطفاً بعد از من يا انتهای نوبت؛ حتی با 
يک لبخند و حتی با يک نگاه مطمئن. به قول كنفسيوس، مرد بزرگ 
با خوشرويی رد می كند و مرد كوچک، با ترشرويی می پذيرد! پس 
بهتر كه شما هم با خوشرويی، زير پا گذاشته شدن حق خودتان را 
نپذيريد و با آن كنار نياييد. قصه اينجاست كه ما به طور عمومی، حق 
اعتراض فردی را غالباً به رسميت نمی شناسيم. غالباً كسی كه زياد 
اعتراض می كند را فرد نامطلوبی درنظر می گيريم و برای ما نيروی 
خوب، نيرويی است كه سرش را پايين بيندازد و صرفاً كار كند. طبيعتاً 
اين نگاه اجتماعی، باعث شده تا خيلی ها به خاطر خراب نشدن برند 
كاری خودشان هم كه شده، زياد اعتراض نکنند. اما نکته مهم تر هم 
شايد اينجا باشد كه غالباً، تصور می كنند كه بله، اگر اعتراض كنيم 
بدترين سناريوی ممکن اتفاق خواهد افتاد. چنين نگرشی، طبيعی 

است كه باعث عقبگرد شما می شود؛ درحالی كه كاملاً غلط است.
به نظر می رسد كه قبل از هر چيزی، ما چه در فضای واقعی و چه در 
فضاهای غيرواقعی مثل شبکه های مجازی و...، در نوعی ناآگاهی 
نسبت به آيين اعتراض به ســر می بريم. چنين تصوری نداريم كه 
بله، ما نيز حق و حقوقی داريم و اساساً نبايد به پامال شدن حق مان 
عادت كنيم؛ و اينکه می توانيم با لبخند و خيلی محترمانه ولی محکم، 
به ديگران تذكر بدهيم و اين اصلاً منافاتی با اخلاقيات هم نداشته و 
ندارد. در واقع بيش از هر چيزی ما نيازمند يک فرهنگ درســت و 
حسابی برای اعتراض كردن هستيم؛ چه در زندگی فردی و چه در 
زندگی شغلی و سازمانی و چه حتی در زندگی اجتماعی خودمان. 
متأسفانه حتی در زندگی اجتماعی مان، به شدت عادت كرده ايم به 
اينکه به جای اينکه موضوع اعتراض را مورد توجه قرار بدهيم، آدم 
و سازمان و روند مقابل را به كل نابود می كنيم و موجوديت آن را به 
رسميت نمی شناسيم و برای برخورد با آن هر چيزی را برای خودمان 
مباح و درست برمی شماريم؛ كه همه اينها نشان می دهد ما يا آيين 

اعتراض نمی دانيم يا به آن عادت نکرده ايم.
حقيقت امر اين است كه ما بايد بياموزيم از حق و حقوق مان دفاع 
كنيم؛ در دفاع از آن نيز هيچ معذوريت اخلاقی نداشته باشيم و البته 
در دفاع حق مان با آيين درستی از اعتراض آشنا باشيم و در اين مسير 
خدای ناكرده حقی از ديگری ضايع نکنيم. يک لحظه چشمان تان را 
ببنديد و ببينيد كه در زندگی فردی و شغلی و سازمانی و اجتماعی، 
اگر به آيين اعتراضی از اين دســت آگاه و پايبند باشــيد، چقدر از 
مشکلاتی كه داريم رفع خواهد شــد و به قول اين فوتباليست ها، 
پرسينگ سنگين عليه »حق را ناحق كردن« را، از همان ابتدا شروع 

می كنيم؛ تا كار به جاهای باريک تر نکشد... .

تقويم/ رويدادعدد خبر

گاه شمار انقلاب

هجدهم بهمن ماه1357 گزارشی به کارتر 
رســید که پیامد آن، تأکید هرچه بیشتر 
آمريکا در حمايت از بختیــار بود. اين در 
حالی بود که همان شب برخی از شبکه های 
خبری تلويزيونی آمريکا اعلام کردند که 
تا پايان عمر رژيم و دولت بختیار چند روز 
بیشتر باقی نمانده است. همچنین جلسه ای 
با حضور بازرگان، بختیار، قره باغی و ديگران 
برگزار شــد که در آن بختیار شديدا برای 
استعفا از نخســت وزيری تحت فشار قرار 
گرفت. در اين روز بســیاری از گروه های 
دانشجويی و اقشار گوناگون مردم از دولت 
بازرگان اعلام حمايــت کردند. در زنجان 
يــک راهپیمايی چند ده هــزار نفری در 
حمايت از جنبش مــردم و رهبری حضرت 
امام خمینی)ره( برگزار شــد. در پايان اين 
راهپیمايی، قطعنامــه ای مبنی بر انحلال 
نظام شاهنشاهی، مجلسین و دولت بختیار 
منتشر شد. همچنین در اين روز تنی چند از 
نمايندگان مجلس، همانند روزهای گذشته 
استعفا کردند. يکی ديگر از وقايع مهم اين 
روز، خروج جعفر شريف امامی )نخست وزير 
و رئیس پیشین مجلس سنا( از کشور بود. 
افزون بر اين، در اين روز بختیار با همکاری 
برخی نظامیان و سرمايه داران سلطنت طلب، 
تظاهراتی را در هــواداری از دولت خود و 
قانون اساسی در سالن بدمینتون ورزشگاه 

امجديه )شهید شیرودی( برگزار کرد.
در چنین روزی کانال انقلاب توســط يک 
فرستنده سیار در مدرســه علوی شروع 
به کار کرد. از طرفی برژينســکی، توسط 
اردشیر زاهدی )سفیر ايران در آمريکا( و 
اشرف پهلوی پیامی را به ژنرال های حامی 
شاه فرستاد و آنها را مصمم به اجرای کودتا 
کرد. بلافاصله جلســه ای توسط نظامیان 
تندرو و معتقد به کودتا برگزار و تمامی موارد 
پیش بینی شده جهت ضربه قطعی به انقلاب 
مرور شــد. تمامی اين وقايع در حالی بود 
که مردم خود را برای شرکت در سخنرانی 
مهندس بازرگان در روز جمعه19 بهمن ماه 

در دانشگاه تهران آماده می کردند.

حافظ

من همان روز ز فرهاد طمع ببريدم
که عنان دل شیدا به لب شیرين داد

باور كنيد يا نه، رفاقت و دوســتی به آن ســادگی 
كه در ذهن مجســم می كنيد و احتمالا ســينما 
رفتن و بســتنی خوردن و گپ زدن و خنديدن و 
گاهی هم گريه كردن به يادتان می آيد، نيســت و 
پيچيدگی های زيادی دارد. آنطوری كه دانشمندان 
تحقيق كرده اند، دوســتی های خــوب می تواند 
حسابی شما را ســر حال بياورد، باعث خلاقيت و 
شکوفايی شما شود و شادابی و سلامتی را برايتان 
به همراه داشــته باشــد. اما رفاقت ها هميشه هم 
اينقدر جذاب و خواستنی نيست و گاهی به روابطی 
سمی و عذاب  آور تبديل می شود. جامعه شناسان 
معتقدند كه همه دوســتی ها آنطــور كه ما تصور 
می كنيم نيست و گاهی حتی آرام ترين و گرم ترين 

دوســتی ها هم، مانند اغلب روابط انسانی، ممکن 
است دچار تنش و نزاع شــوند. تصور ما اين است 
كه تقريبا همه دوســتی هايمان متقابل است، اما 
پژوهش ها خط بطلان بر اين باور می كشند: فقط 
نيمی از دوســتی ها متقابل اند. توضيحی كه برای 
اين بی تعادلی وجود دارد اين است كه بسياری از 
دوستی ها آرمان گرايانه است، يعنی همه دوست 
دارند با آدم های محبوب دوست شوند، اما اين   افراد 
محبوب، كه از درجه اجتماعی بالاتری برخوردار 
شده اند و توجه بيشتری به  آنها می شود، انتخاب های 
خودشان را دارند. در نتيجه هميشه آدم هايی دور 
و بر ما هستند كه خودشان را دوست ما می دانند، 
اما ما مطمئن نيستيم كه می خواهيم دوست آنها 
باشيم يا نه و برعکس. مثال ديگری كه می توان زد 
اين اســت كه تصور كنيد دوستی داريد كه خيلی 
هم صميمی و وفادار است اما عادت بدی دارد كه 

باعث رنجش شما می شود و گاهی فشار خونتان را 
حسابی بالا می برد. اين دوستی ها دو وجهی است و 
بدتر از آن بعضی دوستی هاست كه كاملا بد هستند 
و می تواند به شما آسيب بزند. مثلا دوست بد مرتب 
از شما انتقاد می كند و اگر شما هم از او انتقاد كنيد 
موضع دفاعی می گيرد. يک روز خوش روســت و 
روز بعد بی اعتنا است. قاعدتا اين مدل دوستی ها 
متقابل نيست و می تواند علاوه بر اينکه در مواقعی 
خوب است، در اكثر مواقع بد باشد و آرامش شما را 
بگيرد. خلاصه اش اينکه سروكله زدن با دوستان بد، 
رها شدن از سوی آنها و نااميدی از آنها بخش هايی 
پراسترس از زندگی اســت كه می تواند به بدن و 
ذهن انسان آسيب بزند. البته كه نداشتن دوست 
سرنوشــتی به مراتب ناگوارتر است. بنابراين بهتر 
است دوستتان را درست انتخاب كنيد و رفاقتتان را 
متقابل پيش ببريد تا روابط سالم تری داشته باشيد.

عیسی محمدی
روزنامه نگار

 الن اوده را ما ايرانی ها 
تنها با كتاب شــعر 
عجيب فارســی ـ فرانســوی »معجزه 
عشق« می شناسيم كه 3سال پيش در 
نشر دانه منتشر شــد؛ می گويم عجيب، 
به اين خاطر كه شاعر در اين كتاب، لفظ 
فارسی را به حروف فرانسوی نوشته. مثل 
برخی از ما كه فارسی را به حروف انگليسی 
می نويســيم و به فينگليــش معروف 
است اما اساسا چرا اين شــاعر كانادايی 
فرانسوی زبان چنين كتابی نوشته است. 
ماجرا به يکی از شب های ماه ژوئن سال 
1957مربوط اســت... به خلوت پارک 

مونسوری در پاريس.
دهه50 ميلادی است كه الن اوده دوران 
دانشجويی اش را در فرانسه می گذراند. او 
آنجا با دانشجويی ايرانی دوست می شود و 
همين آشنايی زمينه ای برای علاقه مندی 
او به زبان شيرين فارسی شده است. اين 
دانشجوی ايرانی فريده رهنماست، خواهر 
فريدون رهنمای شاعر و سينماگر. خب 
همين رابطه خواهربرادری، شــبی پای 
فريدون رهنما را هم بــه جمع دخترانه 
فريده و الن باز می كند. گفت وگوی آنها 
درباره شــعر از همان شب آغاز می شود؛ 
گفت وگويی كه الــن اوده، نيم قرن بعد، 
اينگونه درباره اش می نويسد:»گاه شعر 
را می بينی كه زير و رويت می كند. نامی 
دارد. مزه آن را می چشی. زمانی دراز آن را 
در ژرفای وجودت تکرار می كنی. به آنجا 
می رسد، به پارک مونسوری، در پاريس، 
يک شــب ماه ژوئن1957. شــعر نامی 
دارد كه از خيلی دور آمده، از سرزمينی 
كه نمی شناســی اما نامش تو را به رؤيا 
می كشاند. شــعر از پرِس، پارس می آيد. 
شعر، نام آهنگينی دارد كه در اعماق آدمی 

رخنه می كند. چشمان تيزی كه دهانه 
درونی رودها، دريا را می نگرد. به حافظه ای 
از زمان های بسيار دور. به معرفتی غيرقابل 
شناخت. ]...[ شــعر نامی دارد. فريدون 
رهنما. آن زمان كه در نور پايانی آبی رنگ 
غروب، در كنار پارک مونسوری پاريس با 
او گفت وگو كردم، 27سال داشت. آثاری 
از خود بر جای داشــت. و ســروده های 
گسترده فردوســی، خرد تابان رومی و 
مســتی والامرتبه خيام را با خود داشت. 
همچنين فرانسه را كه آنقدر دوست داشت 
بر زبان الوار، پرِوِر، شار، دِسنُس، اپلينر«. 
اوده چند ســال پيش اين متن را برای 
شکوفه شهيدی، مدير نشر دانه فرستاده 
بود تا در شــب بخارای فريــدون رهنما 
قرائت شود. او در پايان متنش شعری از 
رهنما آورده و پيشنهاد داده بود تا آن را 
بخوانيم:»بخوانيــدش، همانگونه كه به 
چشــمه می رويم، همانگونه كه در آينه 
ابديت خود را می نگريــم، همانگونه كه 
خــاک را برای گام هايمــان باز می يابيم 
و بال را برای در آغــوش گرفتن زمان و 
فضا«. او در نهايت نوشــته كه رهنما را 
بخوانيم»تا آتش عشق، جان گيرد. آنچه 
فری زندگی مرگ می ناميد«. بله ماجرای 
الن اوده و فريدون رهنمــا، يا آنطور كه 
اوده خطابش می كند »فری«، از پاريس 
شروع شد و البته به تهران كشيد. آنطور 
كه از نوشــته های خــود اوده برمی آيد، 
اين شاعر فرانســوی 2بار در سال های 
1959و 1961ميلادی، به ايران ســفر 
كرده و در همين سفرها با سهراب سپهری، 
فروغ فرخزاد، شــاملو و ديگر شاعران از 
نزديک آشنا شده. شکوفه شهيدی درباره 
جزئيات اين ديدارها گفته: »در يادداشتی 
از او كه ترجمــه آن را در كتاب »معجزه 

عشق« چاپ كرده ايم، هم از سپهری و هم 
از فروغ نام می برد. با سپهری و فروغ ديدار 
داشته ولی چون فروغ و سپهری فرانسه 
نمی دانسته اند و اوده هم فارسی، بنابراين 
احتمالا با همديگر ديالوگی نداشته اند و 
گفت وگوهايشــان از طريق ترجمه بوده 
اســت. در همين بحث ها و نشست های 
شاعرانه ای هم كه شركت داشته، يا فقط 
مستمع بوده يا از طريقی ترجمه می كرده 
است. من هم آنجا نبودم، ولی خيلی دلم 
می خواست بدانم كه اين ارتباط چگونه 
بوده. به هر حال ايــن ديدارها برای اوده 
به زبان فارسی انجام نمی شده است. شعر 
فروغ را خيلی دوست دارد، ترجمه های آن 
را خوانده و در يکی از نوشته هايش كه در 
همين كتاب هم چاپ شده، ترجمه ای از 
شعر فروغ را آورده و نوشته اش را با آن تمام 
كرده است«. دوستی اوده و رهنما آنقدر 
عميق می شود كه حتی فريدون رهنما 
در مقدمه يکی از كتاب هايش می گويد 
شعرهای كتاب را فقط به خواست الن اوده 
برای چاپ دوباره فرستاده است. ديدار با 
رهنما برای اوده، معجزه ای است كه در 
دل زبان فارســی رخ داده است؛ او شعر 
فارسی را به گوش شنيده و بعد ترجمه 
آن را می يافته. آنطور كه خود شاعر گفته، 
موقع نوشتن شعرهای فارسی ـ فرانسوی 
»معجزه عشــق«، يک هفته تمام، فقط 
زبان فارسی در سرش جريان داشته، آن 
هم به همين اصوات و شکل لاتين كه در 
كتاب ثبت شده، آن هم تقريبا بدون غلط 
دســتور زبانی... عجيب است. جز اينکه 

اعجاز فارسی است، چه می تواند باشد... .
شرح دو عکس:
الن اوده، سال 1338در تهران
فريدون رهنما، سال 1340در تهران

 فری به عشق می گفت: 
زندگی  مرگ

چهره به چهره

صابر محمدی

طرفین برخورد:         الن اوده ـ فريدون رهنما
نوع برخورد:   دوستانه

تاريخ برخورد:   ژوئن 1957
محل برخورد:    پاريس، پارك مونسوری

عجيب اســت كه می بينيم هر آدمی 
به ناگزير همان رسم و راه زندگی خودش 
را تکرار می كند، حالا هرجا كه می خواهد 
باشد. حد و حدودش را با خودش اين ور 
و آن ور می كشــد و با همين ها محيط 
خودش را تعيين می كند، قواعد بازی 
خودش را وضع می كند و با كســانی 
كه قبولش دارند شريک می شود. اين 
مثل حکم محکوميت زندان است كه 
وقتی صادر شــد فقط می توانی توی 
خيال خودت حق انتخاب داشته باشی 
اما هيچ وقت قادر نيســتی اين حق را 
فعليت ببخشی. نوعی حبس كه در آن 
تظاهر به اين می كنی كه آزادی و امنيت 

می توانند باهم جمع بشوند.

حميد هامون: خب پــدر و مادر و جد و 
آباد اگه مطرحه، خب من مادرم خيلی 
زود رفت، پدرمم انقدر ساده بود كه آسه 
می رفت آسه می اومد كه گربه شاخش 
نزنه. ولی من درست ضد بابامم. من مرتب 
شلنگ تخته می ندازم ولی به هيچ جايی 
نمی رسم دكتر. دارم فرو ميرم، به هيچی 
اعتماد ندارم، دارم هدر ميرم اين يعنی 
چی؟ دكتر من يه زمانی فکر می كردم يه 
چيزی می شم اما هيچ پخی نشدم. چهل 
و خورده ای ازم گذشته بدتر آويزونم. ما 
آويخته ها به كجای اين شب تيره بياويزيم 

قبای ژنده و كپک زده خودمونو؟

بوک مارک

ديالوگ

باغ همسایه

هامون

خوسه دونوسو

داریوش مهرجویی

بی تعارف و تکلف  مثل همین متـــن 
کوتاهی که می بینید. مــا منتظريم تا 
نوشــته هايتان درباره مسائل روزمره، 
مشــکلات و دغدغه هايتان را برايمان 
ارسال کنید. اگر اهل طنز و کاريکاتور و 
طراحی هم هستید جايتان اينجا محفوظ 
است. متن يا طرح تان که آماده شد يک 
تماس  با شماره 23023636 بگیريد تا 
برای رساندنش به ما ، راهنمايی تان کنیم. 

فراخوان

فاطمه عباسينگاه
روزنامه نگار



عددبازی
خانه ای ایمن و راحت برای 

سالمندان
چگونه خانه را برای کهنسالان مناسب سازی 

کنیم
10

 قدرت نمایی ایران 
با زیست فناوری 

باوجود تحریم ها، توانسته  ایم به »عمق فناوری« 
در حوزه زیست فناوری دست پیدا کنیم

11

قطار انقلاب برای کسی 
توقف نمی کند

13
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چراغ قرمز ششم
در ابتدای پیک ششم قرار داریم. با نگاهی گذرا به 
نقشه رنگ بندی کرونا به راحتی متوجه می شویم 
که اســتان ها و شــهرها یکی پس از دیگری با 
سرعت، مانند چراغ هایی که کم کم نه، بلکه سریعا 
قرمز می شوند، روند ابتلاي تصاعدي به اومیکرون 
را طي مي کنند و هر لحظــه بر تعداد مبتلایان، 
بدحالان و فوتی ها افزوده می شود. سازمان جهانی 
بهداشت درباره لغو محدودیت ها، توسط دولت ها 
هشدار داده و اعلام کرده که باید احتیاط های لازم 
در این زمینه در نظر گرفته شــود. مطرح کردن 
کم خطری یا بی خطری بی اساس اومیکرون نه تنها 
باعث روند افزایشــی و عادی انگاری آن هم در 
روزهای پایانی سال شده، بلکه سبب عدم رعایت 
پروتکل های بهداشتی به میزان کمتر از 50درصد 
شده است. کم خطر بودن سویه اومیکرون نسبت 
به  دلتا به معنای این نیســت کــه هیچ خطری 
انسان را تهدید نمی کند؛ مخصوصا زمانی که فرد 
موردنظر 2نوبت واکسن را همراه نوبت یادآوری 
یا همان بوستر دریافت نکرده باشد، بلکه به این 
معناســت که با رعایت پروتکل های بهداشتی 
)فردی و جمعی( و دریافت 3نوبت واکســن، از 
شدت بیماری و احتمال فوت، کم می شود؛ هر 
چند کــه احتمال جهش احتمالــی و پیدایش 
سویه های جدید بیماری ناشی از ویروس کرونا 
هنوز منتفی نیست؛ از این رو افرادی که 2نوبت 
واکســن خود را دریافت کرده اند باید به سرعت 
واکسیناسیون خود را با دوز سوم تکمیل کنند تا با 
ایمنی جمعی، از سرعت غیرقابل تصور اومیکرون 
پیشی گرفته شود. این موضوع، به ویژه در مناطق 

قرمز، اهمیت بیشتری دارد.
قدرت سرایت بیماری به اندازه ای است که این 
روزها شاهد افزایش چشمگیر تعداد مبتلایان، 
بیماران نیازمند مراقبت های ویــژه و متوفیان 
بر اثر این بیماری هســتیم؛ تــا جایی که گفته 
می شود در سویه جدید یعنی اومیکرون هر نفر 
قابلیت مبتلا کردن تا هزار نفر را در کمترین زمان 
ممکن دارد. از جنبه اینفودمیک یا همان هجمه 
و انتشار گسترده اطلاعات نادرست خصوصا در 
شــبکه های اجتماعی و فضای مجازی می توان 
گفت که یک نوع عادی انگاری خطرناک که همان 
آرامش قبل از توفان اســت به چشم می خورد. 
بسیاری تصور می کنند اومیکرون هیچ خطری 
ندارد، اما منطقی است این گونه تصور کنیم که 
هرچه تعداد ابتلا بیشتر باشد، طبیعی است که 
تعداد افرادی که در وضعیت بحرانی و بســتری 
در بخــش مراقبت های ویژه قــرار می گیرند یا 
جانشان را از دست می دهند، هم بالاتر رود. باید 
توجه داشته باشیم که سرایت سریع تر بیماری، 
به دســت نیامدن ایمنی جمعی، رعایت نکردن 
پروتکل های بهداشــتی فردی و جمعی و موارد 
مشابه به معنای مبتلا شدن تعداد بیشتری در 
یک مدت مشخص و همچنین افزایش ریسک 
ابتلا در جامعــه به ویژه در افراد واکســن نزده و 
کسانی است که پروتکل های بهداشتی را رعایت 
نکرده اند. به تبع آن افرادی کــه دارای بیماری 
زمینه ای هستند هم در معرض خطر بیشتری 
قرار دارند و با محقق نشدن ایمنی جمعی، تعداد 
افراد بستری، بیماران نیازمند مراقبت های ویژه و 
فوتی ها هم بالا می رود. آمارها نشان می دهد که 

چنین شرایطی در حال وقوع است.
ایمنــی را در یک نوع تقســیم بندی می توان از 
2جنبه »فردی« و »اجتماعی« مطرح کرد که 
مورد اول باید توسط هر فرد رعایت شود و مورد 
اجتماعی توسط ســازمان های ذیربط شهری و 
مسئولان مرتبط برنامه ریزی و مدیریت شود و 

این دو جنبه  عبارتند از:
ایمنی در ســطح فردی: استفاده از 

ماســک، دریافت واکســن، شستن و 1
ضدعفونی کردن دست ها به صورت مرتب، پرهیز 
از دورهمی ها با توجه به ســرعت سرایت بالای 
ســویه اومیکرون، پرهیز از اماکن دارای ازدحام 

جمعیت و نمونه های مشابه.
ایمنی در سطح اجتماعی: رعایت 

فاصله گــذاری اجتماعــی در فضاها و 2
مکان های شهری، کاهش تعداد استفاده کنندگان 
از وســایل نقلیه عمومی مثل اتوبوس ها، مترو، 
تاکسی و... کاهش استفاده کنندگان از فضاهای 
عمومی مانند رســتوران ها یا موارد مشابه برای 
شکســتن زنجیره انتقال بیمــاری و تعطیلی 
فعالیت های غیرضــروری البته با درنظر گرفتن 

ضرر احتمالی به صاحبان کسب وکار.
تدقیق برنامه ها برای موج ششــم بــا توجه به 
تجربیات به دست آمده از موج های قبلی تاکنون 
و پیشــرفت های علمی به دســت آمده، کنترل 
مضاعف، تسریع واکسیناســیون، ارائه راهکار 
اجرایی برای ضد واکسن ها، درنظر گرفتن تدابیر 
لازم برای دورهمی های خانوادگی و دســتوری 
برای دورهمی هــای اداری، ایجاد محدودیت ها 
در وســایل حمل ونقل عمومی، ایجاد تدابیری 
برای رعایــت پروتکل ها در خرید پایان ســال، 
برنامه ریزی برای کنترل هوشمند سفرها و... هم 

از دیگر برنامه های ضروری است.
واکسیناســیون از دیدگاه فردی باعث افزایش 
مقاومت بدن در برابر بیماری ناشــی از ویروس 
کرونا و کاهش اثرات مخرب و خطرناک و البته 
شدت سرایت سویه اومیکرون می شود؛ از این رو 
باید تلاش مضاعــف کرد تا واکسیناســیون از 
جنبه های مختلف مثل تبلیغات، تسهیل شرایط 
خصوصا برای معلــولان، کارتن خواب ها و افراد 

نیازمند توجه در اجتماع تکمیل شود.
توجه داشته باشیم که ایمنی جمعی به معنای 
واکسیناسیون بالای ۸0درصد جامعه است؛ یعنی 
حداقل 2دوز واکسن. در کنار همه اینها 20درصد 
از مبتلایان به کرونا، کودکان هستند؛ بنابراین 
باید تلاش شــود تا افراد تحت تأثیر روزمرگی  و 

عادی انگاری قرار نگیرند. 

بیژن یاورنگاه
پژوهشگر مدیریت بحران

در جست وجوی تخت خالی برای فرزند بیمار
گزارشی از بیمارستان کودکان مفید؛ افزایش مراجعه از شهرستان ها  برای درمان کودکان مبتلا به کرونا

مریم سرخوشگزارش
روزنامه نگار

85مرگ 
 در 24ساعت گذشته 

به دلیل ابتلا به کرونا ثبت 
شد. از 59روز پیش تا روز 
گذشته، آمار فوتی ها تا 
این میزان صعود نکرده 

بود.

35429 ابتلا 
در شبانه روز گذشته، 
به جمع مبتلایان به 

کرونا اضافه شد. این 
تعداد از ابتلای روزانه 

به کرونا، پیش از این در 
اوایل شهریور ماه ثبت 

شده بود.

19 میلیون دوز
سوم واکسن کرونا در 

کشور تزریق شده است. 
تاکنون ۶۱ میلیون و 

5۶هزار و ۶۱2 نفر دوز اول 
و 54 میلیون و 44۷هزار 

و ۷۳9 نفر دوز دوم را 
دریافت کرده اند.

120 شهرستان 
در وضعیت قرمز قرار 

گرفته اند. ۱5۳شهرستان 
هم وضعیت نارنجی، ۱۶۷ 
شهرستان، وضعیت زرد 
و ۸ شهرستان، وضعیت 

آبی را تجربه می کنند.

80 درصد 
دانشجویان واکسن 

زده اند و 25درصد جامعه 
دانشگاهی هم دوز سوم 
را گرفته اند. گفته می شود 
آمار ابتلای دانشجویان 
به اومیکرون در دست 
نیست اما عدد قابل 

توجهی نیست.

%80

5 میلیون و 
754هزار نفر

در جهان به دلیل ابتلا به 
کرونا جان داده اند و بیش 
از ۳94میلیون و ۶۳۶هزار 

نفر هم تاکنون مبتلا 
شده اند.

بخش پذیرش و اورژانس بیمارســتان 
مفید پرُ شده از کودکانی که در آغوش 
پدر و مادرهایشان منتظر نوبت و خالی 
شدن تخت برای بستری اند؛ کودکانی 
که با علائم تب و تشنج راهی بیمارستان 
می شــوند و باید 12ساعت سخت را تا 
تأیید نتیجه آزمایش PCR سپری کنند. 
همه بیمار کرونایی نیستند، اما از آنجا 
که بیمارستان شــلوغ است، هرکسي 
مراجعه کند، در معــرض ابتلا به کرونا 
قرار دارد؛ آنهم کودکان کم ســنی که 
اغلب واکسینه نشــده اند. ویروس در 
بخش اورژانس بیمارستان، در گردش 
اســت؛ جایی که پر از بیماران مبتلا 
به کروناســت. متخصصان می گویند 
اومیکرون، این بار کودکان را نشــانه 
گرفته، حالا آنها با نشــانه هایی مثل 
آبریزش بینــی، گلودرد، ســردرد، 
گرفتگی صدا، ســرفه، تب، بی حالی، 
لرز و علائم گوارشــی ازجمله اسهال و 
استفراغ و درد شکم به بیمارستان ها 
می رونــد. نه تنها تخت هــای بخش 
کووید-19 بیمارستان کودکان مفید که 
بخش های مراقبت ویژه کودکان در سایر 
مراکز درمانی هم یکی پس از دیگری 
در حال پر شدن اســت و خانواده ها، 
در صف های طولانی برای خالی شدن 
تخت  بستری چشم انتظارند. کودکان 
نه تحمل نگه داشتن ماسک را دارند و 
نه طاقت چند ساعت زیر سرم ماندن 
را. جان به  لب می شوند تا جواب تست ها 
بیاید. صبح روز گذشــته در اورژانس 
بیمارستان مفید، جای سوزن انداختن 
نبود. جمعیت زیادی پشــت دریا روی 
صندلی ها منتظر بودنــد، تخت های 
اورژانس پر است و در بخش کووید-19 
هم از 29تخت مراقبت های ویژه تا روز 
گذشته 25تخت، بیمار دارد؛ اتفاقی که 
تنها شامل بیمارستان مفید نیست و در 
سایر بیمارستان های کودکان و مراکز 
درمانی استان ها هم رخ داده است. از 
مراکز درمانی استان البرز خبر می رسد 
که 15تا 20درصد بســتری های کرونا 
کودکان زیر 14سال اند و در کرمانشاه 
هم تقریبا از مجموع 70بســتری در 
مراکز درمانی، 2۸بیمــار کودک اند. 
در یزد هم پذیرش بخــش کودکان و 
نوزادان 2تا 3برابر شــده و در تهران 
هم به گفته علیرضا زالی، رئیس ستاد 
مقابله با کرونای تهــران، هفته آینده 
تعداد زیادی تخت آی سی یوی کودکان 

به بیمارستان ها اضافه می شود.

روزی 500 مراجعه
برای ورود به بخش پذیرش بیمارستان کودکان 
مفید، بایــد از میان جمعیت زیادی گذشــت، 

ســالن پذیرش پرُ از کودکانی است که بی حال 
با چشــم های ترس خورده، در آغوش  مادر کز 
کرده انــد. اغلب رنــگ پریده اند. تعــدادی در 

انتظار رســیدن جواب آزمایش انــد و تعدادی 
هم بیماری دیگری غیــراز کرونا دارند. به گفته 
یکی از مســئولان بیمارســتان، مراجعه های 

خانواده ها در همین چنــد روز اخیر 2تا 3برابر 
شده و به روزی 500نفر هم رسیده است. البته 
همه مبتلا به کرونا نیستند و برخی مراجعه ها 
به دلایل دیگری اســت. آرمین 2ساله است و 
به دلیل مشــکل کلیوی همراه پدر و مادرش از 
آذربایجان غربی آمده اســت. خانــواده آرمین 
آنجا تنها نیستند، خیلی های دیگر از شهرهای 
دور و نزدیک آمده اند، چرا که در شهرهایشــان 
به دلیل دور و کوچک بودن، تجهیزات ICU کافی 
نیست و همین شده تا آنها مسیرهای طولانی را 
طی کنند تا به خیابان شریعتی تهران برسند و 
منتظر بستری بمانند. سالن پذیرش بیمارستان، 
شلوغ است، در بخش پذیرش الکترونیکی برای 
پرداخت حق ویزیت، تعداد زیادی از خانواده ها 

ایستاده اند، بدون رعایت فاصله گذاری.

بازگشت پوشش ویژه برای پرستاران 
حالا در این وضعیت با شیوع اومیکرون، پوشش 
ویژه پرستاران که در ماه های اول شیوع کرونا در 
مراکز درمانی دیده می شد، بازگشته است. شیوا 
عزیزی، کارشناس پرستاری بخش کووید-19 
مفید در این باره می گوید: »در مدتی که آمار کرونا 
کاهش پیدا کرد ملزم به پوشــیدن این لباس ها 
نبودیم، چرا که پرســنل از وضعیت خسته شده 
بودند. اما دوباره به روال سابق برگشته ایم و با توجه 

به سرعت انتقال بیماری پوشش بهداشتی و ایمنی 
کامل داریم.« در بخش کووید-19 اما وضعیت 
سخت تر است، اســتیصال خانواده ها از شرایط 
کودکان از چشــم ها و صورت های بی رنگ شان 
پیداست. برخی به گفته خودشــان علائم دارند 
اما چاره ای نیست و باید کنار فرزندشان بمانند. 
مادر آیناز روی تخت فرزندش را روی پا خوابانده و 
به گفته خودش تب دارد و فکر می کند که در این 
چند روز ماندن در بیمارستان مبتلا شده است. 

عاطفه هم خواهر یکی از بیماران 9ساله بستری 
در این بخش اســت و می گوید: »با اینکه معلم 
علیرضا خودش مبتلا بود اما باز هم در مدرســه 
حاضر شد و یک روز پس از آن برادر من هم مبتلا 
شــد.« روی تخت دیگر، کودکی بستری است 
که هنوز 3ماهش کامل نشــده است. مادرش نه 
نای حرف زدن دارد و نــه حوصله توضیح دادن، 
می گوید: »برای فرشته کوچک من دعا کنید.« 
در یکی دیگر از اتاق ها هم هر سه بیمار بستری 

روی تخت ها از شهرســتان  آمده اند. یکی از آنها 
مسافر بلوچستان است و دخترش را برای درمان 
کم خونی آورده است: »ما پزشک نداریم، یک ماه 
پیش به تهران آمدیم و چند روز پیش دخترم در 
همین بیمارســتان مبتلا به کرونا شد. به خاطر 
کم خونی حالش خوب نیست و کرونا هم به آن 
اضافه شده.« دختر 9ساله بستری تخت کناری 
هم از ورامین آمده و به گفته مادرش چند شــب 
پیش در خواب تشــنج کرده است: »چند روزی 
بی حال و تب دار بود و دارو و میــوه می دادم که 
شاید بهتر شود اما وقتی تشنج کرد مجبور شدم به 
بیمارستان بیایم.« بیشتر خانواده ها تا همین چند 
روز پیش، شرایط حاد کرونا و درگیری کودکان با 
سویه اومیکرون را جدی نمی گرفتند. برخی هم 
به دلیل نگرانی از مبتلا نشدن فرزندشان به کرونا 
در مراکز درمانی، بــا وجود بروز علائمی ازجمله 
سرماخوردگی، اقدام به درمان خانگی می کردند. 
اما حالا در رفت وآمدها و دورهمی های خانوادگی 
و مدارس که نه خبری از رعایت پروتکل هاست و نه 
پوشش واکسیناسیون کامل برای کودکان، شرایط 

حادی برای این گروه سنی رقم خورده است.

انتظار 12ساعته برای نتیجه تست کرونا
در راهروی ورودی منتهی به اورژانس صدای 
اعتراض از نبود تخت برای بســتری شدن 
بچه ها شنیده می شــود: »باید صبر کنید، 
تخت خالی نداریم.« این پاســخ سرپرستار 
بخش به اعتراض هاســت. تمام تخت ها پر 
اســت و مردم منتظر اعلام شــدن نتیجه 
تست PCR که 12ساعت طول می کشد تا 
پاسخش بیاید. کودکان دارای علائم و بدون 
علامت را کنار هم روی تخت هایی با فاصله 
کم خوابانده اند و به گفته یکی از پرســتاران 
این بخش بیشتر تست هایی که از کودکان 
دارای علامت گرفته می شود، مثبت است و 
برخی از آنها حتما بستری می شوند. دختر 
9ساله ای آماده ترخیص است. او از دیشب 

آمده و چند سرم گرفته و حالش بهتر شده 
اســت. مادربزرگش می گویــد کرونا ندارد 
اما احتمالا از دیشب تا حالا با این وضعیت 

اتاق اورژانس باید مبتلا شــده باشد: »واقعا 
در این بیمارســتان، پزشکان به این مسئله 
فکر نمی کنند که بچه های بدون علامت را 

جدا از دیگران بگذارند. حالا هم به مسئولیت 
خودمان ترخیص می کنیــم و امیدوارم که 

بچه مبتلا نشده باشد.«
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قرار نیست انقلاب خود را برای افراد فدا کند 
چون انقلاب در عقاید افراد زندانی نمی شود
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فضای بهداشتی خانه
  دستشویی، توالت فرنگی و روشویی با 
ارتفاع مناسب برای استفاده سالمندان 

تهیه کنید.
در حمام و زیر دوش، صندلی تاشو نصب 
کنید و کف حمام را کفپوش بیندازید که 

سر نخورند.
می توانید برای جلوگیری از لیزخوردن 
در داخــل حمــام، از دمپایی هــای 

پلاستیکی عاج دار استفاده کنید.
  شیرآب سرد و گرم حمام طوری نصب 
شده باشد که سالمند به راحتی بتواند 

دمای آب را تنظیم کند.
  در مسیر حمام و داخل محیط حمام 
دســتگیره های دیواری کمکی نصب 
کنید تا با آرامش و خیال راحت حمام 
بروند و هنگام نشستن و برخاستن از 

آنها کمک بگیرند.

زیستبهمکث

کفپوش های گرم برای خانه های سرد
از قدیم گفته اند بدن از راه پا گرم و سرد می شود. بیشتر 
اوقات هرقدر هم که لباس بپوشید، تا وقتی کف پا گرم 
نباشد، در کل بدن سرما نفوذ دارد. پیش از این کف بیشتر 
خانه ها مفروش بودند اما سلیقه ساکنان و نوع چیدمان 
بیشتر خانه های امروزی به گونه ای است که بیشتر فضای 
کف خانه خالی از فرش است. بیایید ببینیم با این اوصاف 
از چه کفپوش هایی برای گرم نگه داشــتن فضای زیر 

پایمان استفاده کنیم بهتر است: 

سادهترینراهحلبرایگرمکردنکفخانهاستفادهازفرش،
موکتوگستردنیهایبافتهشدهایمثلاینهاهستند.بهتر
اســتازانواعضدحساســیتوقطورآناســتفادهکنیمکه
البتهدربافتشانازالیافطبیعیوگرماستفادهشدهباشد.
بهخصوصاگرکفپوشخانهتانسنگ،موزائیک،سیمانویا

سرامیکاست.
کفپوشهایچوبی،یکیازانتخابهایزیباوبسیارگرمبرای
کفخانههاهستند.عمرطولانیدارند،نرمهستندوحسیاز
طبیعترامهمانخانههایمانمیکنند.فقطمشکلشاناین
استکهکمیگرانوپرسروصداهســتند.بهتراستموقع

نصب،ازعایقحرارتوصوتدرزیرشاناستفادهکنید.
چندسالیاســتکفپوشهاییباظاهریشــبیهچوبو
جنسیازخردههاوضایعاتچوبتولیدمیشودکهدربازار
بانامپارکتلمینیتشناختهمیشوند.نصبآنهانسبتاً
آسانولایهروییشاننسبتبهآبمقاوماست.البته
بخشمیانیآن)بخشچوبی(درمقابلآبآسیبپذیر
اســت.ایننوعمحصولاتمعمولاًبــاضخامتهای8و

12میلیمتردربازاریافتمیشوند.
کفپوشهایچوبپنبهای،کفپوشهایبسیارنرمواسفنجی
هستند.اینکفپوشحاویمیلیونهاحبابهوایریزاستکه
فضایخانهرانســبتبهصوتوحرارتایزولهوعایقمیکند.
مشکلاساسیایننوعمصالحایناستکهبهدلیلاینکهنسبتاً
نرمهستندممکناستبهواسطهبرخوردپایهمبلمانواجسام
تیز،خراشــیدهشــوندوآســیبببینند،البتهمیتوانآنهارا

بهراحتیتعویضکرد.
کفپوشهایپلیمریگزینهمناسبدیگریهستندکهبهطرز
جالبیمیتوانندظاهریشبیهســنگ،پارکتیاسرامیک
داشتهباشند.اینکفپوشهااگربهخوبینصبونگهداری
شــوندعمرزیادیدارندومیتواننداز10تا20سالعمر
مفیدداشتهباشند.عیببزرگکفپوشهایوینیلایناست
کهبهنسبتبرایمحیطزیستنامناسبهستند،البتهامروزه
ازترکیباتشیمیاییآلیوارگانیکبرایساختاینکفپوشها

استفادهمیکنندکهآسیبکمتریبهمحیطزیستمیزنند.

همین نخودچی و کشمش ساده!
دوستیرفتهبودمشــهدوســوغاتنخودچیوکشمش
آورد.راستیچقدرازاینترکیبساده،تاریخیوخوشمزه
میدانید؟یکیازغذاهاییکهبــرایافزایشقوایعمومی
بدنوپیشگیریازبســیاریبیماریهامؤثراست،همین
نخودچیوکشمشخودماناســت.درکتبطبسینوی
آمدهکــههرروزســعیکنید21عددکشــمش،40عدد
نخودچیو3عددبادامداشتهباشیدوبهمرورمصرفکنید.
اینخوراکیسادهجذببالاییدارد.قدرتزیادیبهتنو
روانمیدهدوحجمکمیدارد.درماههایفصلسرداین
تغذیهسادهباخونســازیمفیدخود،بدنراقویوعضلات
رامحکممیکند.نخودچیوکشمشانرژیزیادیدارداما
چاقیبهتننمیدهد.درمنابعتاریخیهستکهانگوریکه
نخستینبارکشمشازآندرستشدونخودچیدرمصرو
ایرانحدود2000سالقبلازمیلادمسیح،کشتمیشدو
پادشاهاندرلشکرکشیهایطولانیمدتخودبرایتغذیه

لشکریانازنخودچیوکشمشاستفادهمیکردند.

حکیمباشی

رجب؛  ماه پروردگار 
خدایا،برایمادرماهرجبوشعبانبرکتقراردهو
مارابهماهرمضانبرسانوبرروزهرمضانوبیداری
شبونگهداریزبانوفروبستنچشمکمکفرماو
بهرهماراازماهرمضان،گرسنگیوتشنگیقرارمده
»دعایحلولماهرجب«.رسولاکرم)ص(فرمودهاند:
»رجبماهبزرگخداستوهیچماهیدرحرمتو
فضیلتبهپایآننمیرسد.قتالباکافراندراینماه
حراماست.آگاهباشیدکهرجبماهپروردگاراست،
شعبانماهمنورمضانماهامتمنواگرکسیدرماه
رجبحتییکروزروزهبداردخداراازخودخشنود
میسازد.ماهرجبویژهآمرزشومخصوصمغفرت
است.دراینماهخونیریختهنمیشود.خداونداولیا
ومحبانشراموردآمرزشقرارمیدهدوتوبهشانرا

میپذیردوآنانراازدشمنانشانمیرهاند«.

روشنا

خانه ای ایمن و راحت برای سالمندان
چگونهخانهرابرایکهنسالانمناسبسازیکنیم سیدمحمد فخار

مامانی و آقاجان، اصرار دارند خانه خودشان بمانند، همه نگران حالشان هستند اما اوج گرفتن دوباره شیوع کرونا باعث 
شده کمتر بتوانیم به آنها سر بزنیم. سن شان بالا رفته و حواس پنجگانه، قدرت حرکت و تشخیص و سرعت واکنش شان 
نسبت به موقعیت های خطرناک پایین آمده است. همین ما را بیشتر نگران می کند. بماند که مثل خیلی از سالمندان دیگر 
دچار پوکی استخوان، بیماری قلبی و فشار خون و دیگر مشکلات تندرستی هم هستند. پیش از این همیشه حداقل یکی از فرزندان یا 
نوه ها کنارشان بود و به آنها رسیدگی می کرد. بر آن شدیم که حداقل خانه شان را مناسب زندگی بدون همراه کنیم و با چند تغییر کوچک 
و رعایت چند نکته ساده، مراقب تندرستی شان باشیم.  اگر شما هم سالمندانی در اطرافتان دارید و نگران سلامتی شان هستید می توانید 

از این پیشنهاد ها استفاده کنید.

فضای پخت وپز خانه
   آشپزخانه رکن اصلی هر خانه است؛ سعی کنید تمام وسایل و تجهیزات آن مناسب استفاده سالمندان باشد.

   لوازم آشپزخانه، ظروف و مواد غذایی باید در محلی قابل دسترس باشند تا دسترسی به آنها مشکل نباشد.
  بهتر است وسایلی را در قفسه های بالایی کابینت ها قرار دهید که زیاد استفاده نمی شوند. همچنین یک چهارپایه خیلی 

محکم و ایمن برای دسترسی به قفسه های بالا در آشپزخانه قرار دهید.
  اگر شخص سالمند از ویلچر استفاده می کند ارتفاع کابینت و اجاق گاز به گونه ای باشد که به راحتی بر آنها اشراف داشته باشد.

  از استفاده از کابینت هایی که در بالای اجاق گاز قرار گرفته اند، کلا چشم پوشی کنید.

فضای عمومی خانه
 اگردرخانهشیبهایشدیدیاپلهدارید،آنهارابراساسمیزانتواناییفرد

سالمندتغییردهید.
کلیدوپریزهایبرقووسایلبرقیراجاییدردسترسسالمنداننصبواگر

مشکلدارند،تعمیرکنید.
حواســتانبهکفپوشها،فرشهاوهرآنچهرویزمیناستباشد،بیشتر

سالمندانباکمتوانیدرکنترلحرکتمواجهاندوامکان
زمینخوردنشــاندرمواجههباموانعپیشبینی

نشده،زیاداست.
سیمهارااززیرفرشهاوقالیچههاخارجکنیدتا

باعثزمینخوردنفردیااتصالبرقنشود.
قفلودستگیرههایدروپنجرههاراکنترلکنید

کهدرارتفاعمناسببرایســالمندانباشد.به
دستگیرههایدرریســمانینصبکنید

برایوقتــیکهخداینکــردهفرد
ســالمندزمینخوردهاســتو

تواناییایستادنمجددراندارد.

فضای بیرون خانه
درابتداوانتهــایراهپلههاحتمااز
کلیدهــایخاموشوروشــنکردن
چراغهایروشناییاســتفادهکنید.
چراغهایسنســوردارکهبهصورت

خودکارروشنمیشوندمناسبترازدیگرانواعچراغهاست.
برایتشخیصآســانترراهپلههامیتوانیددرلبهپلههانوارهایرنگی

بچسبانیدتاسالمندانبهتربتوانندپلههاراتشخیصدهند.
رویپلههاازکفپوشهایضدلغزشمخصوصپلکاناستفادهکنیدواز

محکمبودنکفپوشهارویپلههااطمینانحاصلکنید.
پلکانمنزلبایدبهنردههایمحکممجهزباشــدتاازســقوطسالمند

جلوگیریکند.
بهتراسترویدیوارازدســتگیرههای)هندریل(ایمنیوکمکیسالمندان
استفادهکنید.سالمندانبااستفادهازایندستگیرههابهراحتیپلههارابالاوپایین

میکنندوبرایجلوگیریازافتادنوحفظتعادلخودازآنهاکمکمیگیرند.
خوباســتدرورودیارتفاعینســبتبهآسانسورنداشــتهباشدیابا

آسانسورهایمخصوصویلچرتجهیزشدهباشد.

فضای استراحت خانه
دراتاقخوابازچراغخواببانورمناسباستفادهکنیدتا
وقتیسالمندعزیزماننیمهشبازخواببیدارشد،بتواند

اطرافشراببیند.
مســیرحرکتیشخصســالمندازاتاقخواببهطرف
حماموسرویسبهداشــتیبدونمانعباشــدوبهوسیله
دستگیرههایکمکیهندریلهایدیواریمناسبسازی

شدهباشد.

ارتفاعتختخوابســالمندبایدمتناسبباقد
ویباشدتاهنگامخوابیدنیابلندشدنازروی

تختمشکلینداشتهباشد.
درکنارتختخوابشخصســالمندحتمایک

دســتگاهتلفنبههمراهبرگــهایکهرویآنشــماره
تلفنهایضروریواقوامنزدیک)باخطدرشــتوخوانا(

یادداشتشدهباشد،قراردهید.
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همانطــــورکـــهازنــــامزیســـتفناوری
)biotechnology(مشــخصاستاینحوزه
ازفناوریدریــکتعریفســاده،بهمعنایبه
کارگیریموجوداتریز)micro organism(یا
اجزایآنبرایتولیدیکمحصولاست.بنابراین
درصورتیکــهچنینمحصولیتولیدشــود،به
یکمحصولزیســتفناورانهدســتیافتهایم.
محصولاتزیســتفناورانهقابلیتبهکارگیری
دربسیاریازحوزههاازجملهمحصولاتغذایی،
پزشکی،کشاورزیونساجیرادارند.تاسالها
پیش،اینفنــاوریتنهادراختیارکشــورهای
صنعتیوپیشرفتهبودکهسودفراوانیازفروش
آندربازارهایجهانینصیبشانمیشد.همین
موضوعباعثشدکهدانشــمندان،متخصصان
ومسئولانکشورتوســعهاینحوزهراهبردی
فناورانهرادردستورکارقراردهند.بایوتکنولوژی
ازاینجهتیکحوزهراهبردیشناختهمیشود
کهمثلنفــتمیتوانددرمعادلاتسیاســیو
اقتصــادیبینالمللیاثرتعیینکنندهداشــته
باشد.بنابراینبرنامهریزیهایکلانبرایاهداف
بلندمدتازویژگیهایبارزاینحوزهبهشــمار
میآید.اگربخواهیمنقطهشروعیبرایتوسعه
حــوزهبایوتکنولوژیوســازماندهینظامملی
زیستفناوریدرکشــورمعرفیکنیم،احتمالا
آننقطــه،شــکلگیری»کمیتهملیزیســت
فناوری«درســال1379بودهاست.اینکمیته
بهعنواننهادملیمدیریتتوسعهزیستفناوری
باعضویتدســتگاههاونهادهایذیربطدرآن
شناختهمیشودکهسندملیزیستفناوریرا
تدوینکردواینسنددراردیبهشتسال1383

بهتصویبهیأتدولتوقترسید.

عمقفناوریدرزیستفناوری
گــزارشعملکــردمعاونتعلمــیوفناوری

ریاســتجمهــوریاز4دههتوســعهعلم،
فناوریونوآوریدرکشــورکهدرســال97
منتشرشدهنشــانمیدهدطبقاینسند،با
ایجادشورایعالیزیســتفناوریبهمنظور
سیاســتگذاری،برنامهریزیونظارتملیدر
حوزههایآموزش،پژوهشوتولیددرزیست

فناوریموافقتشد.
مصطفیقانعی،دبیرستادتوسعهزیستفناوری
معاونتعلمیوفناوریریاستجمهوریچندی
پیشدرگفتوگوباهمشهریبهمفهوم»عمق
فناوری«بهعنوانویژگیبارزحوزهزیستفناوری
اشــارهکرد.ایناصطلاحبهاینمعنیاستکه
اگرمادهاولیهیکمحصولزیســتفناورانهدر
کشورتولیدنشــود،نمیتواننام»تولید«رابر
آنگذاشــت.قانعیدرتوضیحاینویژگیمهم،
تولیدمرغدرکشــوررامثالمیزندومیگوید:
»باافزایشقیمتارز،مرغهمگرانمیشــود.
وقتیسؤالمیشودکهچراایناتفاقافتاد،پاسخ
میشنویمکهمادهاولیهفلانمحصول،وارداتی
بودهوبههمینخاطرگرانشدهاست.اسماین

کارراهممیگذارندتولید!«
آخرینگزارشعملکردمعاونتعلمیوفناوری
کهدربهمن1400منتشرشده،بیانگرآناست
کهستادتوسعهزیستفناوریدرحوزهواکسن،
حوزهدارو،درمانوتجهیزاتپزشــکی،حوزه
کشــاورزیوامنیتغذاییوحــوزهپژوهش،
زیرســاختوتوســعهفناوریبهتوفیقاتقابل

ذکریدستیافتهاست.

واکسن،داروودرمان
ستادتوسعهزیستفناوریدرحوزهواکسن،موفق
بهرونماییازواکسنهایدامیاسپرپتوکوکوزیس
/لاکتوکوکوزیسواکتیمایمُسریشدهاست.
تولیدهزاردوزواکسناســوید-19ورونماییاز
زیرساختتولیدیواکسنتببرفکییکشرکت
داخلیواکسنسازبخشــیدیگرازفعالیتهای

ستادتوسعهزیستفناوریمحسوبمیشود.
همچنینستادتوسعهزیســتفناوریدرحوزه
داروازیکدارویپیشرفتهبهنامپرکینرارونمایی
کرد.باتولیداینداروکهبرایدرمانروماتیسم
کودکاناستفادهمیشود،ایراندرجایگاهدومین
کشورتولیدکنندهایندارودرجهانقرارگرفت.

اهمیتاقتصادیتولیدمحصولاتزیستفناورانه
بهاندازهایاســتکهبهگفتهدبیرستادتوسعه
زیســتفناوری»داروهایزیستیارزشبسیار
بالاییدارندواگربهاینارزشبســیاربالاتوجه
کنیم،متوجهمیشویمکهارزبریبسیارپایینی
دارنــد.«ایندرحالیاســتکهقانعــیبهاین
نکتهاشــارهمیکندکه»بزرگترینفروشنده
محصولاتزیستیکشور،کمترینارزراازسازمان
غذاوداروگرفته،اماکســیکهباهمینمیزان
فروشریالی،دارویشــیمیاییتولیدمیکند،

بیشترینارزرادریافتکردهاست.«
همچنینبهتازگیازمرحلهاولتولیدانســولین
قلمیکهکمبودآندرکشــورمحســوسبود،
رونماییشدهومادهاولیهآنتااواسطسالآینده

درکشورتولیدخواهدشد.

کشاورزیوامنیتغذایی
ستادتوسعهزیستفناوریدرحوزهکشاورزیو
امنیتغذاییهمگامهایمؤثریبرداشتهاست.
بهطوریکــهآخرینگزارشعملکــردمعاونت
علمیوفناوریحاکیازآناستکهبهتازگیاز

چندینطرحدراینحوزهرونماییشده.
طرحتولیددســتگاهپخــتوبازیافتضایعات
پروتئینی،طرحتولید2هزاررأسبزســاننو
مورسیاازطریقشبیهســازیودورگهگیریو
تولیدجنینبــاروشIVF،طرحتولیدصنعتی
آنزیمهایصنایعغذایی،طــرحتولیدمکمل،
کنســانترهوافزودنیهایخوراکداموطیور
)۵محصول(وبومیســازیدانشفنیپرورش
وتولیدتجاریعواملبیولوژیکمؤثردرکنترل
آفاتگلخانهایازجملهفعالیتهایستادتوسعه
زیســتفناوریدرحوزهکشــاورزیوامنیت
غذاییاست.دبیراینستادازجملهوارداتاصلی
کشوررامحصولاتغذاییوخوراکداموطیورو
آبزیانمیداندومعتقداست»تنهاتکنولوژیاي
کهمیتوانــدنیازبهوارداتایــنمحصولاترا
بهطورکامل،ایرانیوداخلیکند،زیستفناوری
اســت.یعنیقدرتاینفناوریبهگونهایاست
کهمیتواندامنیتغذاییرابرایکشورتامین

کند.«

حمایتازپژوهش
علاوهبــراینحوزههــا،پژوهش،زیرســاخت
وتوســعهفناوریراشــایدبتوانازمهمترین
حوزههــایزیســتفنــاوریتلقیکــرد.به
همینخاطرحمایتهایپژوهشــیدرراستای
طرحتقسیمکارملیزیســتفناوریوباهدف
ماموریتمحــورکــردندانشــگاههاومراکز
تحقیقاتــیوایجــادارتباطبینایــنمراکزو
شــرکتهایفعالدرحوزهزیســتفناوریبا
حمایتاز34طرحپژوهشی،3دورهپسادکتری،
40رسالهدکتری،11پایاننامهارشدو60مقاله
بارویکردهایکاربردیومســئلهمحورصورت

گرفتهاست.

قدرت نمایی ایران با زیست فناوری 
باوجودتحریمها،ایرانتوانستهاستطییکبازه21سالهبه»عمقفناوری«درحوزهزیستفناوریدستپیداکند

ودرمنطقهبیرقیبشود

دانش

امیدبرایدرمانبیماریها
بافناوریواکسنکرونا

مدتیبعدازشیوعهمهگیریکووید-19،تلاشبرایساخت
واکسنیعلیهاینبیماریکهجانبازماندگاناینمهلکهرا
نجاتدهد،ازسویدانشمندانآغازشــد.درشرایطیکه
هنوزدارویقطعیبرایدرماناینبیماریشــناختهنشده
بود،انقلابیدرتاریخواکسنســازیرخدادودرسریعترین
زمانممکن،واکســنهاییبرایمقابلهباویروسهمهگیر
کروناساختهشدند.امازمان،تنهامولفهاینبودکهدرساخت
واکسنکووید-19همهراتحتتأثیرقرارداد،پلتفرمجدیدی
ازسوی2شرکتبیوتکنولوژیبرایواکسنتعریفشدهکه
اثربخشیآنازنوعسنتیواکســنهانیزپیشیگرفتهبود.
.mRNAپیامرسانیاRNAواکسنهاییمبتنیبرپلتفرم
اینواکسنهاکهساختشــرکتهایفایزرومدرناست،به
میلیاردهانفردرسراســرجهانکمککردهاستتادربرابر

کووید-19محافظتشوند.
حالادانشمندان،دولتهاوداروسازاندرتلاشاندتاازاین
پلتفرمجدیدبرایمقابلهوپیشــگیریازســایربیماریها
استفادهکنند.بسیاریمعتقدندکهmRNAمیتواندبهعنوان
نسلجدیدواکسنهاوداروهاعلیهبرخیدیگرازبیماریها
مانندســرطانوایدزبهکاربیاید.هماکنونکارآزماییهای
بالینیبرایتولیدواکســنیمبتنیبرپلتفرمmRNAبرای
بیماریویروسیآنفلوآنزادردستانجاموبرایبیماریهای

مالاریا،سلوبیماریهایکبدینیزدرحالتوسعهاست.

MRNAبرایپیشگیریازبیماریها

اینفناوریبهویژهدربرابرکووید-19بهدلایلخاصیتهای
ویروس،مؤثربودهاست.سایربیماریهایکسریچالشهای
جدیدیراایجادمیکنند؛ماننداینکهآیاmRNAمیتواند
بهجاییکــهبایددربدنبــرودوتامدتزمانــیکهبرای
اثربخشیلازماســت،باقیبماند؟اماپتانسیلآنمشخص
است.دروویزمان،ایمونولوژیستدانشــگاهپنسیلوانیاکه
بهتحقیقواکســنهایکووید-19میپردازد،گفت:آنچه
mRNAمیتواندانجامدهدنامحدوداســت.ماواکسنها
راعلیهویروسها،باکتریها،پاتوژنها،انگلها،ســرطان،
بیماریهایآلرژیکوبیماریهایخودایمنیمیســازیمو

اینلیستمیتواندفراترهمبرود.
پیشازهمــهگیری،افرادکمــیخارجازصنعــتداروبا
mRNAآشنابودند.اینفناوریدهههاستکهشناختهشده
است،امامدتهاستکهبهحومهتحقیقاتپزشکیتخصص
دادهشدهاست.درساختواکسنهایسنتی،محققانیک
ویروسیاپروتئینیازویروسرارشــدمیدادندوسپساز
نوعغیرفعالیاضعیفشدهآنبرایتحریکسیستمایمنی
بدنبرایساختآنتیبادیاستفادهمیکردند.واکسنهای
فلجاطفال،سرخک،آنفلوآنزاوبسیاریدیگرازواکسنهادر
ایندســتهبندیقرارمیگیرند.اینواکسنهاینامآشنای
قدیمیدرتخممرغیابیوراکتورهایبزرگدرفرایندیگران،
پرزحمتوزمانبرســاختهمیشدندوسپسبرایتأییدیه
نهایی،بایــددرکارآزماییبالینــیرویجمعیتعظیمی

آزمایشمیشدندکهاینپروسهنیزسالهازمانمیبرد.
RNA.اماتکنولوژیجدیدرویکردمتفاوتیاتخاذکردهاست
پیامرسانیکمادهطبیعیدرسلولهاستکهنقشاصلی
آن،حملدستوراتژنتیکازDNAبهسلولهایبدنبرای
ساختپروتئیناست.دانشــمندانبرایواکسنهاوسایر
روشهایدرمانی،mRNAراتغییرکاربریدادهوازآنبرای
آموزشسلولهابرایساختپروتئینهایابخشهاییازآنها
کهمشــابهپروتئینهایموجوددرپاتوژنهستند،استفاده
میکنند.اینپروتئینهابهنوبهخود،سیستمایمنیرابرای

محافظتازافراددربرابراینبیماریآموزشمیدهند.
ازآنجاییکهmRNAبهطورمستقیمباماشینآلاتمولکولی
خودبدنکارمیکند،بهدانشمنداناجازهمیدهدبهمحض
شناســاییتوالیژنتیک،کارآزماییومطالعــاترازودتر
انجامدهند.اینفناورینویدتوســعهداروهایهدفمندتر
درزمانکمتروهزینهکمتررامیدهدواساساسلولهارابه

کارخانههایکوچککارآمددارویاواکسنتبدیلمیکند.
بهلطفموفقیتواکســنهایکووید-19،دولتهاحالابا
پلتفرمmRNAآشناشدهاندکهمسیرتأییدرگولاتوریها
رابراییکدرخواســتجدیدراحتترمیکند.آلبرتبولا،
مدیرعاملفایزرگفت:اینیکتکنولوژیقدرتمندپزشکی
است؛مافعلافقطسطحاینتکنولوژیراشکافتیموبهعمق
آنچهراکهمیتوانددردنیایپزشکیانجامدهد،نرسیدهایم.

تحولدردرمان؟
واکسنهایکووید-19ازدوزهایکمیازmRNAاستفاده
میکنندکهسلولهایانسانیراتنهاپسازچندروزترک
میکنند،امااینبرایعملکردصحیحواکسنهاکافیاست.
سایرروشهایدرمانیدرحالتوســعه،نیازبهچسبیدن
طولانیترپروتئینهابرایمؤثربودندارندکهازنظرعلمی
بســیاردشــوارتراســت.امامحققانمیگوید:نشانههای
امیدوارکنندهایوجوددارد.کارآزماییهایواکســنهای
آنفلوآنزاکهمبتنیبرmRNAتوســطفایــزروبیوانتکو
همچنینمدرناساختهشدهاند،درحالانجاماست.باتوجهبه
اینکهانتظارمیرودویروسهمهگیردرآیندهبهگردشخود
ادامهدهد،برخیازتولیدکنندگاندرحالتولیدواکسنهایی

هستندکهترکیبیازآنفلوآنزاوکووید-19است.
ایــنروشمیتواندبرایتوســعهســریعتروانجــامبهتر
کارآزماییهایبالینیواکسنHIVنیزبهکاربیاید،هدفیکه

دهههاستدانشمندانآنرامدنظرقراردادهاند.

عیسی زارع پور 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات

عدم توسعه زیرســاخت ها، دلیل اصلی 
کنــدی اینترنــت در کشــور اســت. از 
ســاعاتی بعد کــه ســاعت پیــک مصرف 
است اینترنت کند می شود و این نشان 
می دهــد مشــکل در زیرســاخت های 
شــبکه اســت، در غیر این صورت کندی 
اینترنت در بقیــه ســاعات روز هم وجود 

داشت.

حمید فتاحی
مدیرعامل شرکت ارتباطات زیرساخت

به علــت مشــکلات عدیــده در بحــث 
اینترنت ثابت با اشباع در لایه ظرفیت 
شبکه ارتباطی کشور روبه رو هستیم. 
اما این موضــوع دائمی نیســت. افراد 
می توانند به صــورت لحظه ای و آنلاین 
شاخص ها و کیفیت شبکه زیرساخت 
کل کشــور را مشــاهده کننــد و ایــن 

موضوع در آمارها مشهود است.

نقلقولخبر

عددخبر

تعــداد پرتاب هــای فالکون9 اســپیس 
ایکس از شــاتل فضایی بیشــتر شــد. 
موشــک فالکــون9 تاکنــون 139بــار 
پرتاب شده و از این میان فقط یک بار 
ناموفق عمــل کــرده اســت. فالکون9 
از ســال2020 بــا پشــت ســر گذاشــتن 
موشک Atlas V از نظر تعداد پرتاب، 
باتجربه ترین و فعال ترین موشــک در 

آمریکا محسوب می شود.

139
پرتاب

بــا مــوج متــاورس در جهــان اکنــون 
عربســتان اعــلام کــرده یک میلیــارد 
دلار در ایــن حــوزه ســرمایه گذاری 
خواهد کــرد. وزیر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعــات ایــن کشــور گفتــه اســت 
ســرمایه گذاری هایی  کشــور  ایــن 
را بــه ارزش 6.4میلیــارد دلار روی 
فناوری های آینده آغاز کرده که شامل 
سرمایه گذاری یک میلیارد دلاری روی 

متاورس هم می شود.

 يک  
میلیارد 

سیمکشیجدیدباراهحل
استارتآپی

پیشــنهاداســتارتآپصنعتیQ5Dبسیارساده
است:ازسیستمروباتیکبرایخودکارکردنفرایند
تولیدسیمکشیوسایلالکترونیکیاستفادهکنید.
اینیکیازمواردیاستکهدرکمالتعجببهدلیل
پیچیدگیکلیآناغلببادســتاجرامیشود.به
گزارشتککرانچ،سیمکشــیداخلمحصولات
یکیازخستهکنندهترینقسمتهایتولیداست.
بنینگتون،مدیرعاملاستارتآپQ5Dدرخصوص
ایننســخهمیگوید:»اکنونزمانتغییراتبزرگ
است.برقرسانیسریعسیستمهایحملونقلما
وعملکردفزایندههمهچیز،ازماشــینلباسشویی
گرفتهتاتلفنهایهمراه،بهاینمعنیاســتکه

سیمکشیپیچیدهتروکارفشردهترمیشود.«

نوآوری

بی رقیب در منطقه
مجموعهفعالیتهایسالهایاخیرباعثشدهکهرتبهماازلحاظتولیددرحوزهزیستفناوری
درآسیابینیکتا3متغیرباشد.دبیرستادتوسعهزیستفناوریرقبایماراکشورهایهند،
چین،ژاپنوکرهجنوبیمیداندومیگوید:»ممکناستدریکبازهزمانیماازآنهابهلحاظ

تنوعمحصولپیشیبگیریمودرزمانیدیگرآنهاازماسبقتبگیرند.«
بهگفتهمصطفیقانعی،ایراندرحوزهزیستفناوریرقیبیدرمنطقهنداردوایندرحالیاست

کهاینحوزه،پابهپایحوزههستهایدرحصارتحریمهاگرفتاراست.
باتوجهبهپتانسیلحوزهزیستفناوریکهمیتواندبازاریبهاندازهفروشنفتبرایکشور
داشتهباشد،برایکســبوحفظاقتداردرجهانومنطقه،محکومبهتوسعهفناوریهای

گوناگونوعلومروزدنیاهستیم.

مکث

پهپادهاییکهدرهنگامغروب
رویمریخپروازمیکنندممکن
اســتدرتاریکیبدرخشــند.
بهگزارشوبسایتناسا،یکمطالعهجدیدنشان
میدهدکههواپیماهایبدونسرنشــینمریخ،
مانندبالگردنبوغکهپروازهایدورهایدرسیاره
ســرخانجاممیدهد،ممکناســتباعثایجاد
جریانهایالکتریکیکوچکدرجومریخشود.
جریانهایبالقوهدروهلــهاول،تهدیدیبرای
بالگردنیستند،اماتأثیرجالبیبرایدوربینهایی
کهدرنزدیکیهســتندایجــادمیکند.بهطور
گســتردهتر،اینمطالعهراهیبرایدرکبهتر
انباشتبارالکتریکیرویپرههایروتور،معروف
به»شارژتریبوالکتریک«فراهممیکند.بیلفارل،

نویسندهارشــداینمطالعهودانشمندپلاسما
درمرکزپــروازفضاییگوداردناســادرمریلند،
گفت:»درخشــشضعیفدرساعاتبعدازظهر
کهپسزمینهآســمانتاریکتراســت،بیشتر
مشاهدهمیشود.نبوغیکپهپادآزمایشیاست
کهبرایپروازدرغروبیاســپیدهدمســاخته
نشده،اماممکناســتبتوانیمتأثیرآنراروی
هلیکوپترهایمریخیآیندهمشــاهدهکنیم.«
ناسانیزمیگوید،فرایندیکهطیآنپهپادهای
مریخیممکناستبدرخشند،مشابهاثراترایج
جریانهایالکتریکیرویزمیناست،ازجمله
درخشــشالکتریکیکهگاهیدرهواپیماهاو
یاکشــتیهادرتوفانهایالکتریکیمعروفبه

»آتشسنتالمو«دیدهمیشود.

درخشش پهپادهای مریخی در شب

فضا

عمادالدینقاسمیپناهفناوری
روزنامهنگار
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موســی نجفی در پاسخ به این ســؤال که 70درصد 
جمعیت کشــور، دوره قبل از انقــاب را ندیده اند و 
به دلیل بمباران خبری رسانه های دشمن دچار شبهه 
شده اند و اینطور وانمود می شود که مردم بدون هدف 
انقاب کرده اند، گفت: مردم بــرای اینکه چیزی را 
قبول کنند نیاز نیســت که سرمنشــأ آن را ببینند. 
صرف ندیــدن دلیل بر نبودن نیســت. هر رویدادی 
که سرمنشا داشته باشد و اصیل باشد، جریان دارد. 
ندیدن سرچشمه، سبب ندیدن امتداد نیست و انقاب 
اســامی ایران هم مســتثنی از این موضوع نیست. 
امروز مردم اثرات انقاب و ماهیــت آن را می بینند. 
نباید اینگونه تصور شــود که انقاب صرفا ماهیتی 
مبتنی بر ســرنگونی رژیم شاهنشاهی داشته است. 
بلکه انقاب وجــوه مفصل تــری را در دل خود دارد 
که باید به واکاوی آن پرداخت. وی با اشــاره به اینکه 
انقاب اسامی، جریانی اصیل، بزرگ و دارای هویتی 
کاما مشخص است که نمی توان آن را کتمان کرد، 
افزود: برخی جریان  های معاند یا افرادی که در جریان 
انقاب بودند این روزها چنین ادعا می کنند که مردم 
از سر شکم سیری یا تفنگ بازی انقاب کردند. این ادعا 
از اساس قابل قبول نیست چرا که انقاب مردم نه برای 
سرنگونی یک رژیم بلکه برای براندازی ساختارهای 

غلطی به وقوع پیوست که مردم آن را قبول نداشتند.
نجفی با بیان اینکه انقاب اسامی ایران، دارای ابعاد 
ناشناخته ای بود که انقابیون در آن زمان حتی تصوری 
از وجود آن نداشتند، گفت: در ماجرای انقاب فرانسه، 
انقابیون نمی دانســتند که این رخداد مبدا اتفاقی 
بزرگ مانند تدوین اعامیه جهانی حقوق بشر از دل 
انقابشان خواهد شــد. درانقاب اسامی ایران نیز 

شاهد چنین اتفاقی بودیم و انقابیون نمی دانستند 
در آینده، انقابی که برپا خواهند کرد دارای چه ابعاد 
جهانشمول و چه وسعتی خواهد شــد. وی با تأکید 
براینکه انقابیون و مردم در بهمن 57دنبال انقابی 
بودند که فسادی در دستگاه حکومت وجود نداشته 
باشد، اما درباره ظرفیت ها و ویژگی های انقاب درکی 
نداشتند، گفت: ظرفیتی که دین آزاد کرد در دست 
انقابیون نماند و این ظرفیت به گنجینه 1400ساله 
اســام برمی گردد و انقابیون تصور نمی کردند این 
ظرفیت عظیم را بتوانند انجام دهند. بنابراین مردم 

عمق و ابعاد موضوع را درک نکرده بودند.
رئیس پژوهشگاه علوم انســانی و مطالعات فرهنگی 
با بیان اینکه انقاب اســامی ایران مردمی است اما 
اینکه مردم همه ظرفیت انقاب را درک کرده باشند یا 
بتوانند تمام این ظرفیت را درک کنند، افزود: اکثریت 
انقابیون عظمت انقاب را نمی توانستند درک کنند 
که انقابشان تا آفریقا هم برسد. وی در پاسخ به این 
سؤال که مردم در ابتدای انقاب دنبال جهانی شدن 
انقاب نبودند، گفت: مهم نیست که مردم دنبال چه 
چیزی بودند بلکه مهم این بود که مردم موانع پیش 
روی انقاب را بردارند و ایــن کار را نیز انجام دادند. 
انقاب از ایران شــروع شــد اما به ایران ختم نشد و 
این ویژگی انقاب اسامی بود. وی به این شائبه که 
با گذشت 43ســال از پیروزی انقاب اسامی، این 
احساس دربخشــی ازمردم ایجاد شده که انقاب از 
مسیر و آرمان هایی که برای آن ایجاد شده فاصله گرفته 
است و اکنون کمتر سهمی در انقاب دارند، با تأکید 
بر اینکه چنین احساسی در جامعه به شکل انبوه دیده 
نمی شود، گفت: با وقوع هرانقابی قرار نیست افراد از 

آن ســهم خواهی کنند. هر نظام سیاسی برای خود 
قواعد و قوانینی دارد. امکانات محدود است و باید همه 

امکانات به عدالت در بین مردم توزیع شود.
نجفی ادامه داد: دولت کنونی وارث مخروبه ای است 
که دولت قبل آن را تحویل داده اســت و کار زیادی 
از سوی این دولت باید انجام شود تا ویرانی های قبل 
برداشته شود.اما این به این معنا نیست که دولت باید 
همه مردم را تک تک از خود راضی کند. این کار عما 
شدنی نیست. اما این را باید درنظرگرفت که ایران دهه 
پنجم انقاب با ایران دهه اول انقاب کاما متفاوت 
شده است. وی توضیح داد: عمق انقاب در دهه پنجم 
عمر خود افزایش یافته و رشــد جدی پیدا کرده و به 
شکل عمیق تر با سلطه جهانی در حال درگیر شدن 
است که این خود نشان دهنده آن است که شعارهای 
ابتدای دوره انقاب به ثمر نشسته است. جمعیت ایران 
از 35میلیون نفر به 85میلیون نفر افزایش یافته است. 
به عنوان مثال، در ابتد ای انقاب مردم مطالبه بانکداری 
اسامی نداشتند اما الان این مطالبه را به شکل جدی 
مطرح می کنند. همین مطالبــه در روزهای ابتد ای 
انقاب هم مطرح بود اما نه عمق نداشــت و نه کسی 
درباره آن چیزی می  دانســت اما اکنون این مطالبه 

انقاب دارای ابعاد علمی و عمیق تری شده است.
رئیس پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات فرهنگی با 
طرح به هم ریختگی ساختارهای اول انقاب، گفت: 
در سال های 56و57 به ظاهر مسائل اقتصادی مرتب 
بود و کسی هم مشکلی نداشت اما آن ساختار دارای 
مشکاتی بود. ایران قبل از وقوع انقاب حکم بیماری 
را داشت که برای درمان یک بیماری دیگر نزد پزشک 
رفته و با معاینه پزشــک متوجه غده سرطانی شده 
است. اگر این غده درمان نمی شد می توانست منجر به 
مرگ بیمار شود اما با جراحی انقاب، آن غده سرطانی 

از بدن ایران خارج شده است.
نجفی افزود: کســانی که تصــور می کنند وضعیت 
کشور قبل از سال 57و وقوع انقاب بهتر از وضعیت 
کنونی بود، حکم افرادی را دارند که از بیماری و عمق 
آن خبر نداشتند چون دردی ناشی از بیماری حس 
نکرده بودنــد. این افراد اینگونه تصــور می کنند که 
قبل از انقاب زندگی بهتری داشــته اند درحالی که 
ادامه آن روند می توانســت به مرگ فرد آن هم بدون 
درد منجر شــود. وی با بیان اینکه غده وابستگی به 

قطار انقلاب برای کسی 
توقف نمی کند

موسی نجفی: قرار نیست انقاب خود را برای افراد فدا کند، چون قرار نیست انقاب 
در عقاید و ایده های این افراد زندانی شود

یادداشت

 استقلال ایران 
دستاورد بزرگ انقلاب اسلامی

 یکی از علل وقوع انقاب اسامی را می توان از دست رفتن عزت 
و اســتقال ایران در دوره پهلوی بیان کرد. حضرت امام)ره( از 
همان آغاز نهضت خویش در ســال1341، ضمن مقابله با رژیم 
پهلوی، تقابل با آمریکا را نیز در رأس برنامه های خود قرار دادند 
و تبعید ایشــان نیز به علت همین تقابل همه جانبه با اســتبداد 
داخلی و اســتکبار خارجی بود.  بنابراین یکی از معضات اصلی 
ایران قبل از انقاب، وابستگی و عدم استقال ایران بود که عزت و 
غرور ایرانیان را زیرسؤال برده بود و از طرفی، یکی از دغدغه های 
اصلی حضرت امام)ره( از آغاز نهضت خویش، قضیه استقال ایران 
و عدم وابستگی آن به بیگانگان بود.  اگرچه استقال دارای وجوه 
متعدد سیاسی، فرهنگی، اقتصادی، نظامی و...است، اما حضرت 
امام)ره( استقال اساسی را در استقال فکری و فرهنگی و تربیت 
انسان های مستقل و متکی به خود دانسته و می فرمایند:»فرهنگ 
اساس ملت است، اساس ملیت یک ملت است، اساس استقال یک 
ملت است و لهذا آنها کوشش کرده اند که فرهنگ ما را استعماری 
کنند.« )امام خمینی)ره(، 1378، ج 7: 57( »تا استقال فکری 
برای ملتی حاصل نشود، استقال در ابعاد دیگر حاصل نخواهد 
شد… بزرگ ترین فاجعه برای ملت ما این وابستگی فکری است 
که گمان می  کنند همه چیز از غرب ]اســت [، و ما در همه ابعاد 
فقیر هستیم و باید از خارج وارد کنیم« )امام خمینی)ره(، 1378، 
ج10: 78( در واقع سلطه فکری به همراه سلطه سیاسی بیگانگان، 
باعث خود کم بینی و عدم اعتماد به نفس ایرانیان شده بود و حضرت 
امام)ره( معتقد بودند بدون استقال فکری و تکیه بر توانایی های 
خود، استقال سیاســی، اقتصادی، نظامی و... هم دست یافتنی 
نیســت و تحولی که امام)ره( از لحاظ فکری و فرهنگی در مردم 
ایران ایجاد کرد، منجر به تحول سیاسی یعنی انقاب اسامی و 

استقال سیاسی ایران شد.
اما در مورد استقال و عزت ایران پس از انقاب اسامی چند نکته 

قابل تأمل است:
همگان اذعان دارند که ایران قبــل از انقاب، به ویژه در  دوره پهلوی کشوری وابســته به بیگانه بوده و لگدمال 1
شدن عزت و استقال ایران، یکی از دلایل حضور مردم در صحنه 

انقاب و پیروزی آن بوده است.
اگرچه تا قبل از نهضــت امام خمینی)ره( حرکت هایی  درجهت استقال ایران صورت گرفته بود، اما هیچ کدام 2
به نتیجه مطلوب نرسیده بود و تنها کسی که علم استقال و عزت 
ایران را به طور جدی برافراشت و تا رسیدن به نتیجه مطلوب از پای 
ننشست، ایشان بود و عنوان »رهبر استقال و عزت ایران معاصر« 

زیبنده ایشان است.
یکی از دلایل شکست جریان های استقال طلبی در ایران  معاصر، بی توجهی جدی آنها به اسام به عنوان دین عزت 3
و اقتدار از سویی و مردم به عنوان مهم ترین رکن استقال خواهی از 
سوی دیگر بوده است. در حرکت امام)ره(، این دو رکن عزت، اقتدار 
و استقال در کنار هم قرار گرفته و نتیجه آن عزت و اقتدار ایران 

پس از انقاب شده است که دوست و دشمن نیز به آن معترفند.
نکتــه قابل توجه در حرکت اســتقال خواهی حضرت  امام)ره(، توجه ایشان به اســتقال فکری و فرهنگی، 4
به عنوان زیربنای استقال یک کشور و ملت است و ازنظر ایشان 
بدون استقال فکری و فرهنگی، استقال سیاسی، اقتصادی و 
نظامی نیز به دست نخواهد آمد. همانطور که وابستگی سیاسی، 
اقتصادی و نظامی نیز نتیجه وابستگی فکری و فرهنگی به بیگانگان 
و پذیرش شعار»ما نمی توانیم« است.در واقع حضرت امام)ره( با 
دمیدن روح خودباوری و اعتماد به نفس در ملت ایران و تأکید بر 
شعار »ما می توانیم«، توانست ایران را از سلطه بیگانگان نجات دهد 

و استقال ایران را نهادینه کند.
ایران به هیچ کشوری نیاز ندارد و باید درهای کشور را 5 منظور از استقال ایران پس از انقاب این نیست که 
روی همه ببندد، زیرا در دنیای کنونی بدون همکاری و تعامل با 
دیگر کشورها، امکان پیشرفت وجود ندارد بلکه استقال ایران به 
این معناست که این کشور بدون ماحظه نظر دیگران، به ویژه 
مستکبران و قدرت های جهانی در امور داخلی و سیاست خارجی 
خود، تصمیم گرفته و اقدام می کنــد و روابط خود را با دیگران 
براساس 3اصل »حکمت«، »عزت« و »مصلحت« تنظیم می کند. 
به تعبیر رهبر حکیم و فرزانه انقاب، امروز هیچ قدرتی در دنیا 
نمی تواند ادعا کند که بر نظام سیاســی کشور ما حاکم است و 
اشــاره، تصریــح، نهیب یــا تهدیــد او می تواند اثــری روی 
تصمیم گیری هــای مــا بگــذارد.)1383/10/19- بیانــات 

رهبرمعظم انقاب در دیدار مردم قم(

نسبت  سنجی انقلاب اسلامی و 
مشکلات کشور

در تحلیــل دســتاوردهای انقــاب و وضعیــت کشــور، 
برخی)به طور عمده ضدانقاب( معتقدند که بعد از پیروزی 
انقاب اســامی، مردم ایران همواره دچار مشکل بوده و در 
43سال گذشته، به تعبیر عامیانه، خوشی ندیده اند. در پاسخ 

به این دیدگاه و نقد آن می توان به نکات زیر اشاره کرد:

ابتدا باید مفــروض اصلی نهفته در این شــبهه را  زیرســؤال برد؛ زیرا مشــکات موجود تنها وجه 1
سیمای کشور نیســت، بلکه در کنار این مشکات، باید به 
پیشــرفت ها و دســتاوردها هم توجه کرد. در این صورت 
متوجه می شویم که اگرچه در برخی حوزه ها مانند اقتصاد 
هنوز مشــکات جدی وجود دارد، اما در حوزه های دیگر 
مانند علم و فناوری، حوزه دفاعی، پزشکی، خدمات رسانی 
عمومی و... پیشــرفت های قابل توجهی انجام شده است. 
خطای تحلیلی است که اگر به مشــکات توجه کنیم، اما 

دستاوردها را نبینیم.
اتفاقاً اگر نیک بنگریم، میان انقاب و مشکات کشور  نسبتی وجود ندارد، بلکه میان انقاب و دستاوردها و 2
پیشرفت ها نسبت وجود دارد؛ بدین معنا که در حوزه هایی که 
ارزش ها و روش های انقابی حاکم بوده، با وجود همه موانع، 
پیشرفت حاصل شده است، اما در حوزه هایی که به ارزش های 
انقابی کم توجهی شده، آسیب تولید شده است. براستی چرا 
در کشــور باید میان حوزه های دفاعی و اقتصادی این قدر 
تفاوت باشد؟ مگر همه این حوزه ها تحریم نبوده اند؟ دلیل این 
امر را باید در رویکردهای حاکم بر این حوزه ها جســت وجو 
کرد.این سؤال مطرح اســت که چرا برخی حوزه ها همچون 
حوزه نظامی یا هسته ای با وجود تحریم های بی سابقه توانسته 
از پیشــرفت های غیرقابل توصیفی برخوردار شود ولی در 
حوزه هایی که محدودیت کمتری داشته اند، ما نتوانسته ایم 

رشد خوبی را داشته باشیم.
مشکات موجود دو منشــأ مهم دارد؛ فشارهای  خارجی و ضعف هــای داخلی کــه در رأس آنها، 3
بی توجهی به ارزش ها و شیوه های انقابی و امید بستن به 
دنیای خارج قرار دارد. قابل ذکر است که دشمنان خارجی 
مایل اند مناسبات خود با دولت و ملت ایران را همچنان در 
قالب های اسارت بار گذشته تعریف کنند، انقاب اسامی 
مانع این کار بوده و بنابراین، طبیعی است که آنها به انواع 
فشارها برای تسلیم انقاب متوســل شوند. این در حالی 
است که راه مقابله با این فشــارها نیز عمل به شیوه هایی 
چون اتکا به درون، قوی شدن و... است که انقاب اسامی 
از همان ابتدا منــادی آن بوده اســت. بنابراین، انقاب 
اسامی به مکانیسم های خنثی کننده فشارها هم مجهز 
است، اما آنچه مسئله ساز است نه اصل این فشارها، بلکه 
بی توجهی به اتخاذ راه حل های درست برای خنثی سازی 
آنها است که اتفاقاً تمسک به ارزش های انقابی، راه عبور 

از این فشارها است.
بنابراین، درحالی که هم عمل به ارزش ها و شیوه های  انقاب اسامی دستاوردآفرین بوده و هم انقاب راه 4
عبور از مشکات و فشارهای خارجی را به ما نشان می دهد، 
منصفانه نیست که انقاب را در معرض اتهام مشکل آفرینی 
برای کشور و مردم قرار دهیم. اتفاقاً از کسانی که این بحث ها 
را مطرح می کنند باید پرســید که کجا شما به ارزش های 
انقاب عمل کردید و موفق نشدید؟ اتفاقاً عمل به ارزش های 
انقاب سبب شد تا تهاجم همه جانبه دشمن در طول هشت 
سال دفاع مقدس شکست بخورد، توان دفاعی بازدارنده ایجاد 
شود، پیشرفت علمی صورت گیرد، با وجود همه فشارها در 
سال های اخیر، حوادث رقت بار گذشته در ایران تکرار نشود، 
دروازه های قدرت، سیاســت، علم آموزی، فضیلت مندی، 

خدمت گذاری و... به روی توده های مردم باز شود.

روشنگری
 محمدصادق ساسان

کارشناس مسائل سیاسی
مصطفی قربانی
کارشناس سیاسی

خارج از ایران خارج شده و با این اتفاق، سطح زندگی 
مردم رشد چشــمگیری پیدا کرده است تأکید کرد: 
وضعیت معیشت مردم نسبت به ســال های قبل از 
انقاب اسامی بهتر شده است. آمارها نشان می دهد 
بسیاری از مردم تهران قبل از انقاب گاز نداشتند و 
در روســتاها نیز بحث برخورداری از گاز تقریبا صفر 
بوده است اما الان بسیاری از روستاییان ما خانه هایی 
مانند شهرنشینان دارند و روستایی ها همان چیزی 
که دنیای مدرن به شهرنشینان داده است در اختیار 
دارند. این سطح پیشرفت زندگی را در ایران بعد از وقوع 
انقاب نشان می دهد و نمی توان به سادگی از کنار این 

پیشرفت ها گذشت.
این استاد دانشگاه، با بیان اینکه نباید یک واحد یا یک 
رویداد را با یک رویداد دیگر مقایســه کرد و باید یک 
مجموعه را با یک مجموعه مقایسه کرد، با بیان اینکه 
معاندین این شــائبه را ترویج می کنند که با گذشت 
زمان اگر رژیم پهلوی در مصدر امور بود می توانست 
خدمات بیشــتری به کشور نســبت به انقاب ارائه 
کند، گفت: خاطرات هایزر را بخوانید و ببینید که او 
با شــاه چگونه مانند یک نوکر برخورد می کند و این 
را با امامی که اجازه خواندن پیام نخســت وزیر ژاپن 
را نمی دهد ببینید. این برای ایرانی که مستقل است 
بدون هزینه نیست. می خواهند سیاه نمایی کنند. این 
حرف ها اثری بر واقعیت ندارد. نجفی امنیت پایدار را 
محصول انقاب دانست و با بیان اینکه برخی دنبال این 
هستند که احساس ناامنی را در جامعه ترویج کنند و 
اشتباهاتی که در برخی حوزه ها از سوی مدیران رخ 
داده است را گردن انقاب بیندازند، گفت: جامعه امروز 
از امنیت نسبی خوبی برخوردار است که در هیچ کدام 
از کشورهای منطقه شاهد آن نیستیم. ممکن است در 
کشور سوء مدیریت هایی وجود داشته باشد اما ضعف ها 
و مشکاتی که داریم را نباید پای ذات انقاب گذاشت 
چرا که ضعف های افراد ارتباطی به دین و انقاب ندارد.

او ذات انقاب اسامی را ذاتی تحولگرا دانست و گفت: 
لازم نیســت انقابی از درون انقاب دربیاید. انقاب 
مدام در حال تازه شدن اســت و این موضوع به این 
دلیل است که برهه هایی از زمان شاهد این هستیم که 
انقاب از عده ای عبور می کند. این عبور کردن از نام ها 
و افراد خود تصدیقی برای تحولگرا بودن انقاب است.

رئیس پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات فرهنگی، 
در ادامه در پاسخ به این ســؤال که در سال های بعد 
از انقاب اســامی روســای جمهوری با شعارهای 
انقابی بر ســرکار آمدند اما در نهایت از قطار انقاب 
پیاده شدند این اتفاق را طبیعی خواند و گفت: انقاب 
مانند خودرویی اســت که هر یک از روسای جمهور 
بعد انقاب غیر از بنی صدر، به شکل مؤثری آن را به 
سمت جلو هل دادند. این خودرو حرکت کرده است 
و این افراد تا زمانی که در خدمت انقاب و اصالت آن 
بودند همراه آن بودند اما هر وقت خودخواهی کردند و 
اجتهاد خود را داشتند زمین خوردند و انقاب از آنان 
عبور کرد. قرار نیست انقاب خود را برای این افراد حالا 
هر عنوان یا سمتی که داشته باشند فدا کند و برای 
آنان بایستند. قرار نیست انقاب در عقاید و ایده های 
این افراد زندانی شــود. نجفی با بیان اینکه این افراد 
ممکن است طرفدارانی داشته باشند اما اسام برای 
این افراد و طرفداران آنها متوقف نمی شــود، گفت: 
این افراد می توانند زاویه نگاه خود را به کل بیان کنند 
اما قرار نیست کل به این افراد محدود شود. مردم اگر 
از چیزی عبور کنند حتی اگــر از آن هم به نیکی یاد 
کنند دیگر به گذشته بر نمی گردند. مردم اگر چیزی 
را بخواهند انجام می دهنــد. در موضوع بنزین مردم 
ناراحت شدند نه اینکه در این ماجرا گروهی بیاید و 
بخواهد به سرنگونی نظام فکر کند. وی توضیح داد: 
مردم هر مقداری که از نظام شاهنشاهی عبور کردند، 
کرده اند و اگر می خواستند نظام شاهنشاهی برگردد 
این کار را تا الان انجام داده بودند و کسی هم نمی تواند 
جلوی مردم را بگیرد. اگر مردم از هاشمی عبور کردند 
و به خاتمی رأی دادند یعنی از هاشمی عبور کردند و 
اگر از خاتمی به احمدی نژاد رسیدند و به او رأی دادند 
یعنی از خاتمی عبور کرده اند. وقتی هم احمدی نژاد 
رد صاحیت شــد، آب از آب تکان نخورد و اتفاقی را 
ندیدیم. الان این وضع برای روحانی تکرار شده است 
و مردم هم از این فرد عبــور کرده اند. این به آن معنا 
نیست که این افراد آدم های حتما بدی هستند اما به 
این معناست که مردم دیگر اینها را نمی خواهند. این 
عبورها از نظر من مثبت است و این تکامل انقاب و 

مردم و نشانه آگاه شدن مردم است.

موسی نجفی، استادتمام علوم سیاسی و رئیس 
پژوهشگاه علوم انســانی و مطالعات فرهنگی 
اســت. او در زمینه تاریخ و فلسفه سیاسی و 
همچنین نظریه پردازی انقلاب اسلامی، کتب و مقالات متعددی را به رشته تحریر درآورده است. او 
در گفت وگو با همشهری بر عبور انقلاب از نام ها و عنوان ها به دلیل ذات تحول گرای انقلاب سخن به 
میان می آورد و معتقد است انقلاب خود را در زندان عقاید و نظرات برخی محصور و زندانی نکرده و 
نمی کند. نجفی در عین حال بر این عقیده است که وضعیت زندگی مردم در ایران 1400بسیار بهتر از 
دوران پهلوی است و برای این مدعای خود گزاره هایی را نیز بیان می کند. در این گفت وگو که در محل 
پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات فرهنگی انجام شد بیشتر به ماهیت انقلاب و آسیب شناسی آن 

در جواب شبهات دهه پنجم از عمر جمهوری اسلامی پرداختیم.

حمیدرضا بوجاریان گزارش
روزنامه نگار
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سعیدخطیبزاده
سخنگویوزارتامورخارجه

یــکهموطــنمقیــمفرانســه۱۰تابلوی
نقاشیاستادحســینبهزادرابهوزارت
میــراثفرهنگــیاهــداکــرد.ایــنآثــار
اهدایــیمرحــومایــرجمجلــل،بــهمــوزه
بهــزاداســتکــهنشــاندهندهاعتمــاد
هموطنــانخــارجازکشــوربــهدســتگاه

دیپلماسیووزارتامورخارجهاست.

عباسچراغچشم
رئیسادارهمیراثفرهنگیدزفول

مســجدمقداد)ملاحاجــی(دزفــولبــا
۷۰۰ســالقدمــتبهدلیــلفرونشســت
زمیــندرحــالتخریــباســت.ســقف
مسجدهمبهدلیلپرشدنسردابهها،
شــبکهفاضلابفرســوده،لولههایآب
قدیمیوآسیبدیدهکهموجبنشست

زمینمسجدشدهفروریختهاست.

خبرنقلقولخبر

عددخبر

هکتارازاراضیطبیعیاستانتهران
درپاییــزســالگذشــتهآتــشگرفت.
اماامســالهیچموردآتشسوزیدر
عرصههــایطبیعــیاســتانرخنداد.
فرهادزندی،فرمانــدهیگانحفاظت
محیطزیســتاســتانتهــرانگفتــه
اســت.بــهطــورطبیعــیآتشســوزی
درپاییزکاهشیافتهودرزمستانبه

صفرمیرسد.
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خیابــاندرکشــوربــاهــدفارجنهادن
بهمقامجنگلبانهــاوایثارگرانمنابع
طبیعــیازابتدایســالتاکنونبــهنام
جنگلبــاننامگــذاریشــد.مســعود
منصــور،رئیــسســازمانجنگلهــا
ومراتــعبــااعــلامایــنخبــرگفــت:
۱۳۶۰پستسازمانینیزبهجنگلبان،
سرجنگلبانوجنگلبانرانندهتغییرنام

یافتهاست.
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عسلویه و کیش، رکوددار  آلودگی 
به میکروپلاستیک  در کشور

نتایجمطالعاتمحققانپژوهشگاهاقیانوسشناسیوعلومجوی
نشــانمیدهدکهعســلویهآلودهترینمنطقهکشــورازلحاظ
پراکندگیپلاستیکومیکروپلاستیکاســتوکیشبهدلیل

توریستپذیربودندارایمقادیربالاییازاینآلایندگیاست.
بهگزارشایسنا،تیمیبهسرپرستیکمالالدینکر،عضوهیأت
علمیپژوهشگاهملیاقیانوسشناســیوعلومجوی،پژوهشی
باهدفبررســیتوزیعوفراوانیوترکیبمیکروپلاستیکهادر
آبهایخلیجفارسانجــامدادهاندونمونههای15ایســتگاهاز
»خورموسی«تا»تنگههرمز«و»ابتدایدریایعمان«راارزیابی
کردهاند.بهگفتهاینعضوهیأتعلمیبراینمونهبرداریازتوری
باسایز۳۰۰میکرومتراستفادهشدهاست.آنالیزموادبهدستآمده
نشانمیدهدازلحاظتراکم،ایستگاه5واقعدر»عسلویه«بیشترین
تراکممیکروپلاستیکراداردوبعدازآنایستگاههاییکهدرابتدای

تنگههرمزوابتدایدریایعمانقراردارد،آلودهاست.
اومیگوید:عســلویهبهعنواننزدیکتریننقطهکــرهزمینبه
بزرگترینمیدانگازیجهانمعروفاســتوهریکازصنایع
اینمنطقهمیتواندمنبعانتشارمیکروپلاستیکهامحسوبشوند.
منطقهپارسجنوبییکیازآلودهترینمناطقصنعتیدنیاستکه
آلودگیناشیازفعالیتصنعتیدراینمنطقهدردنیابینظیراست.
مطالعاتمحققانکشوردربارهارزیابیمیکروپلاستیکهاومیکرو
رابرهادرسطحخیابانهایعسلویهنشانمیدهدکهدرهرگرم
خاکخیابانهایعسلویه۶۰ذرهپلاستیکیبودهاستوایننتیجه
بانتیجهایکهمادراینمطالعاتبهدستآوردیم،مطابقتدارد.
اینذراتپلاستیکیموجوددرســطحخیابانازطریقروانابها
بهآبهایزیرزمینیسرازیرمیشوند.ویدومینایستگاهآلوده
دراینمطالعاتراایستگاهنزدیککیشاعلاممیکندومیگوید:
میتوانمیزانبالایپلاستیکومیکروپلاستیکدراینجزیرهرا
بهفعالیتگستردهتوریستیدرآننسبتداد.بیشاز۷۰درصداز
میکروپلاستیکهایجمعآوریشــدهدراینجزیرهازنوعفیبر
وفیلماستکهعمدتاناشیازفاضلابهایشهریاست.پساز
کیشجزیرهلاوانقراردادکهیکیاز۴پایانهاصلیصادراتنفت
کشوراست.اینجزیرهمرکزعملیاتی۴میدانشاملسلمان،بلال،
رسالتورشادتاست.پلاستیکهایموجوددراینجزیرهازنوع
فیبراستوازآنجاکهجمعیتآنکمتراز۲هزارنفراست،میزان
کمبودنفیبرهامنطقیاست.امادرسالهایآیندهساختوساز
توسطشرکتنفتفلاتقارهدرلاوانبهشدتتوسعهمییابدواین
امریکیازدلایلافزایشمیکروپلاستیکدراینایستگاهخواهدبود.
بررسیوضعیتآلودگیایســتگاهجزیرهشیلاتیخورموسیدر
اینتحقیقنشانمیدهدکه۶۷درصدمیکروپلاستیکهایاین
منطقهبهصورتفیبروفرگمنتبودهکهفاضلابشهریوصنعتی

پتروشیمیمنطقهعاملاینآلودگیاست.
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کمتراز۲مــاهدیگرتاآغازممنوعیــتجدیتردد
موتورســیکلتهایکاربراتوریباقیماندهاســت.
اینوســایلنقلیهکهطیدهههــایاخیرآزادترین
وســیلهنقلیهدرهمهطرحهایکنترلیبودند،انواع
آلودگیهایهوایی،صوتیوهنجارشکنیرابهخود
اختصاصدادندوقوانینیکهدستکم15سالدرمورد
سواریهااجراشد،برایاینوسایلغیرقابلاجرابود.

تابستانسال1۳95هیأتوزیران،ممنوعیتتولیدو
شمارهگذاریموتورسیکلتهایکاربراتوریراتصویب
کرد.خردادماهامسالنیزمصوبهدیگریازسویهیأت
دولتبهتصویبرسیدکهبراساسآنازابتدایسال
1۴۰1موتورسیکلتهایکاربراتوریبهعنوانوسیله
نقلیهفرسودهتلقیمیشــوندوپلیسراهوربایداز
ترددآنهاجلوگیریکند.تهران،مهمترینناوگانتردد
موتورسیکلتهایکاربراتوریکشوررادراختیارداردو
ازهرچهارموتوردرکلایران،یکیدرتهرانتردددارد.
سیدمحمدمهدیمیرزاییقمی،مدیرعاملشرکت
کنترلکیفیتهوایتهراندراینبارهبههمشهری
میگوید:اینکههنوزموتورسیکلتهایکاربراتوری
آزادانهترددمیکنند،نتیجهمعطلماندنبحثاسقاط
است.اسقاطوسایلنقلیهبراساسقانونهوایپاکو

مصوبههایقبلیهنوزبهطورکاملپیادهسازینشده
کهعلتعمدهآنگرهزدناسقاطموتورسیکلتهای
فرســودهبهوارداتخودروهایخارجیبودوپساز
ممنوعشدنوارداتخودروهایخارجیتوسطهیأت
وزیران،نبضاسقاطوسایلنقلیهفرسودهنیزازحرکت
ایستاد.البتهدرقانونهوایپاک،مواددیگریهمبرای
اسقاطوسایلنقلیهدیزلی،خودرووموتورسیکلتهای
کاربراتوریوجوددارد.ایراندرداخلهمتولیدخودرو
وموتورسیکلتدارد،امامتأسفانهاسقاطفرسودهها
صورتنمیگیرد.پسبایدبرپروژهجایگزینیوسایل
نقلیهنووفرسودهمتمرکزشدواستانداردوسایلنقلیه

موجوددرمعابرارتقایابد.

مصوبات واضح
براساسآییننامهماده8قانونهوایپاک،ازابتدای

ســال1۴۰1ترددموتورســیکلتهاوتاکسیهای
کاربراتوریدرکلانشــهرهایدرگیرآلودگیهوااز
جملهتهرانممنوعاســت.اینمصوبهرا1۲خرداد
امســالهیأتوزیرانپسازآنبهتصویبرساندند
کهآییننامهقبلیماده8ابطالشــدوهیأتوزیران
آییننامــهجدیــدیراتصویبکــرد.بدینترتیب
موتورســیکلتهایکاربراتوریازابتدایسالآینده
فرسودهتلقیمیشوندوبایدازترددآنهاجلوگیری
شود.ازطرفی،طبقمصوبه۲تیر1۳95هیأتوزیران،
تولیدوشمارهگذاریموتورسیکلتهایکاربراتوری
ممنوعشدهاست.جدیدترینمصوبهدراینخصوص
هممربوطبهآییننامهماده8قانونهوایپاکاست.
براساستبصره۲ماده۲آییننامهماده8قانونهوای
پاکمصوب1۲خردادامســال،موتورســیکلتهاو
تاکسیهایکاربراتوریدرکلانشهرهاازابتدایسال

نفس   بریدند
ترددموتورسیکلتهایکاربراتوریازابتدایسال1۴۰1درکلانشهرهاممنوعاست

ارقام عجیب موتورها

21.3درصد سهم موتورسیکلت ها در تولید آلاینده های گازی

 10درصدسهم موتورسیکلت ها در تولید ذرات آلاینده 

 6درصد سهم موتورسیکلت ها از تردد روزانه در ساعات عادی

13درصد سهم موتورسیکلت ها از تردد در ساعات اوج ترافیک

90کیلومتر متوسط پیمایش روزانه موتورسیکلت ها 

2.5میلیون دستگاه شمار موتورسیکلت های پلاک گذاری تهران )طبق آمار پلیس راهور(

سیدمحمد فخارگزارش
روزنامهنگار

1۴۰1فرسودهتلقیمیشوندکهاینحکممشمول
کلانشهرتهراننیزمیشود.

انتشار بالای آلودگی هوا
مطالعاتشهرداریتهراننشــانمیدهدهرموتور
کاربراتوری15.5گرمآلایندگیدرهرکیلومترتولید
میکند؛درحالیکهموتورهایمشابهانژکتوری۲گرم
برکیلومترآلودگیتولیدمیکنند.اینیعنیهمین
تغییرسیستمموتوری،میتواند۷برابرآلودگیبیشتر
اینهاراکنترلکرد.بدینترتیبتردداینوسایلباید
ازابتدایفروردینســالآیندهممنوعشود،امادر
اینزمینهبایداقداملازمبهکمکســامانهنظارت
مکانیزهتصویریشــهرانجامشــود.برخیراکبان
موتورســیکلتهاامابرایآنکهدردیددوربینهای
نظارتیقرارنگیرندوجریمهنشــوند،قســمتیاز
پلاکخودرویخودرامیپوشانندیاآنرامخدوش
میکنند.انجاماینکاربراساسقوانین)بهاستنادماده
۷۲۰قانونمجازاتاسلامی)تعزیرات(جرممحسوب

شدهومستوجبمجازاتاست.
محمدمهدیمیرزاییقمی،رئیسشــرکتکنترل
کیفیتهوایتهــرانالبتهدربارهســازوکارقانونی
اجرایممنوعیتترددموتورسیکلتهایکاربراتوری
بههمشــهریمیگوید:بایدمرحلهبــهمرحلهاین
قانونرااجراکــردویکبارهنمیتــوانجلویهمه
موتورســیکلتهاراگرفت.چونباایناقدامشــهر
بامعضلجابهجاییکالامواجهمیشــود؛بنابراین
اولویتاولبایدباپیکهایموتوریباشدتاموتورهای
انژکتوریجایگزینکاربراتوریهاشــوندوسپس
جایگزینیبههمهگروههایموتوریشــهرتسری

پیداکند.

مورد استثنای معیشت
سال9۶طرحساماندهیموتورسیکلتهادرمجلس
مطرحشد،اماوقتیبهصحنآمد،یکبارهاعلامشد
یکنهادحاکمیتیاعلامکردهاســتطرحبهعلت
اینکهموتوریهابرایمعیشــتتردددارند،منتفی
اســت،اماباچنینســابقهایآیاهمچنانمیشود
اینطرحرادروسعتتهرانوکلانشهرهااجراکرد؟
مدیرعاملشــرکتکنترلکیفیتهوایتهراندر
اینبارهمیگوید:بایدهمهمسائلدراجرایاینقانون
مهمدرنظرگرفتهشود.قطعابیشترموتورسیکلتها
وسیلهکاروامرارمعاشهستندوزندگیاقشارضعیف
راتامینمیکنند.ازطرفیبعدازتحریمهامســائل
اقتصادیهمبایددرتصمیمگیریهالحاظشود.این
قانونبایدپیادهشود،اماقابلیتها،موانعوچالشهایی
کهسدراهاجرایآناستبایدبرطرفشودتامرحله
بهمرحلهاجراییشود.مسئلهایناستکهجراحی
برایدرمانآلودگیهوابایدشــروعشودوچارهای

جزایننیست.
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به دنبال نزول قیمــت دلار، دیروز 

بورس
شاخص کل بورس تهران هم با افتی 
سنگین مواجه شــد. روز یکشنبه 
ارزش کل بازار سهام 100هزار میلیارد تومان کاهش 
یافــت. دیروز در عیــن حال ســهامداران حقیقی 
1410میلیارد تومان نقدینگی از بازار سهام خارج 
کردند. این سومین رکورد خروج نقدینگی از بورس، 

از ابتدای امسال تاکنون محسوب می شود.
به گزارش همشهری، از ابتدای این هفته، شاخص 
کل بورس تهران بار دیگر وارد فاز نزول شده است. 
این رونــد نزول بعــد از کاهش هــزار تومانی نرخ 
دلار آمریکا در بازار ارز، تشــدید شــد. بسیاری از 
ســهامداران خرد اعتقاد دارند نوسان قیمت دلار 
به طور مستقیم بر روند شاخص بورس اثر می گذارد. 
بر همین اساس دیروز بازار ســهام بار دیگر تحت  
تأثیر نزول قیمــت دلار با افتی ســنگین همراه و 
سهام بسیاری از شرکت های بورس با صف فروش 

مواجه شد.

نزول 100هزار میلیارد توماني 
در مبادلات روز یکشنبه شاخص کل بورس تهران با 
22هزار و 447واحد افت به یک میلیون و 281هزار 
واحد رســید. این نزول 1.72درصدی موجب شد 
ارزش کل بازار ســهام 104هزار میلیــارد تومان 
کاهش یابد و به 6088هزار میلیارد تومان، معادل 
227میلیارد و 500میلیون دلار برسد. شدت نزول 
در مبادلات روز گذشته به حدی بود که قیمت سهام 
81درصد شــرکت های بورس با افت و فقط ارزش 

سهام 17درصد از شرکت ها با رشد مواجه شدند. 
این نزول ســنگین به خروج 1410میلیارد تومان 
نقدینگی از بازار ســهام منجر شــد؛ این رقم بعد 
از رکوردهــای ثبت شــده در روزهای هشــتم و 
21شهریور، بالاترین میزان خروج نقدینگی از بازار 
سهام در سال جاری بوده است. محاسبات همشهری 
نشان می دهد از ابتدای امســال تاکنون 44هزار و 
108میلیارد تومان نقدینگی از بازار ســهام خارج 
شده اســت. از مرداد پارســال تاکنون سهامداران 

حقیقی 150هــزار میلیارد تومــان نقدینگی را از 
بازار ســهام خارج کرده اند. ارزش روزانه معاملات 
خرد به کمترین حد خود طي 2سال گذشته یعنی 
یک دهم میانگین معاملات خرد در ســال گذشته 

رسیده است.

دلایل نزول
به باور بســیاری از سهامداران ریشــه نزول بورس 
به احتمال توافق هســته ای  بازمی گردد. روز شنبه 
آنتونی بلینکن، وزیر امور خارجه آمریکا چند معافیت 
تحریمی مربوط به فعالیت های هسته ای غیرنظامی 
ایران را امضا کــرد. این رویداد روز شــنبه به افت 
سنگین قیمت دلار منجر شد در ادامه این دومینو، 
نوسان قیمت دلار بر بورس تأثیر گذاشت. با این حال 
تحلیلگران بر این باورند که اثر توافق هسته ای و نزول 

قیمت دلار بر بورس موقت است.
هادی حق شناس، کارشــناس اقتصادی در این باره 
می گوید: کاهش احتمالی نرخ ارز و ایجاد تعادل در 

این بازار به  معنای رکود بازارهای مالی نخواهد بود. 
عمده شــرکت های فعال در بورس، صادرات محور 
هســتند، اما به ســبب تحریم ها بــرای صادرات 
محصولات خود با مشکل مواجهند.  تسهیل نقل و 
انتقالات ارزی باعث می شــود صادرات و واردات به 
حال عادی بازگردد و سودآوری شرکت های بورس، 

هم رشد خواهد کرد.
علیرضا قدرتی، کارشناس بازار سرمایه می گوید: در 
صورت تعیین تکلیف نتیجه مذاکرات و بودجه1401 
و تثبیت نرخ ارز، با توجه به اوضــاع تولید و فروش 
شــرکت ها می توان به رونق دوباره بازار ســرمایه 
خوش بین بــود. او با بیان اینکه بــه لحاظ تحلیلی 
بازار سرمایه پتانسیل رشــد دارد، توضیح می دهد: 
مهم ترین مولفه های تحلیلی و بنیادی بازار سرمایه، 
وضعیت تولید و فروش شرکت هاســت و مهم ترین 
فاکتور تأثیرگــذار بر تولید و فــروش و درآمدزایی 
شرکت ها، نرخ ارز است که برآورد می شود تا پایان 

سال نرخ ارز نوسان جدی نداشته باشد.

دنباله روی بورس از چهارراه استانبول
دیروز با خروج 1410میلیارد تومان نقدینگی از بازار سهام یکی از کم سابقه ترین روزها در بازار سرمایه رقم خورد

نایب رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران وضع بازار شب عید را پیش بینی می کند

وزیر جهادکشاورزی از توزیع 2رقم برنج پر محصول ایرانی در سامانه بازرگام برای کاهش قیمت خرده فروشی خبر داد

افزایش فروشنده ها در بازار طلا

آغاز توزیع برنج ایرانی در سامانه هوشمند

بازارها چشــم انتظار مناسبت ها 

طلا
هســتند؛ نیمی از روزهای قرمز 
تقویم برای بازاری ها سبز است و 
فروشنده ها امیدوارند پرسه های اغلب بی هدف مردم 
جلوی ویترین مغازه هــا لااقل در روزهای خاص به 
خرید منتهی شود، اما 2سال است که شرایط مطابق 
انتظار نیست و کرونا و جیب های خالی، رونق را از 
بیشتر بازارها گرفته است. روز زن، شاید مهم ترین 
تاریخ در تقویم طلافروشی ها باشد اما امسال شرایط 
متفاوت بود و به قول نایب رئیس اتحادیه طلا و جواهر 
تهران مشتریان ترجیح دادند در این روز بیشتر گل 

و عطر به همسران و مادرانشان هدیه دهند تا طلا.
در فاصله یک ماه مانده به عید نوروز، فعالان صنف 
طلا و جواهر به رونق بازار شــب عیــد هم چندان 
امیدوار نیستند و با توجه به واقعیت های اقتصادی و 
ابهامات موجود در حوزه مذاکرات، تغییر در شرایط 

بازار را چندان محتمل نمی دانند.

نه کاهش مالیات بازار را تکان داد، نه روز زن
به اجرا درآمدن قانون جدید مالیات بر ارزش افزوده 
طلا اتفاقی بود که فعالان این حوزه را به رونق بازار 
امیدوار کرد. به موجب ایــن قانون که اجرای آن از 
13دی ماه آغاز شد، اصل قیمت طلا از محاسبات 
ارزش افزوده حذف و در نتیجه قیمت تمام شــده 
مصنوعات طلا برای مصرف کننده کمتر می شود. 
کاهش قیمت طلا با محاســبات جدیــد در کنار 

مناسبت مهم روز زن، می توانســت بعد از 2سال 
رکود، دی ماه امسال را به سرآغازی دوباره برای رونق 
بازار به ویژه در حوزه مصنوعات طلا تبدیل کند اما 
این اتفاق نیفتاد و پیش بینی های کارشناســان به 
دلایلی درست از آب درنیامد ؛ دلایلی که نایب رئیس 
اتحادیه طلا و جواهر تهران، مهم ترین آنها را کاهش 
توان اقتصادی و انتظارات کاهشی ناشی از مذاکرات 
می داند. محمد کشتی آرای به همشهری می گوید: 
مناســبت ها معمولا فرصت های مناسبی هستند 
برای اینکه رونقی به همه بازارها داده شود اما شرایط 
اقتصادی موجود در جامعه، اجازه هزینه کردن برای 
بسیاری از کالاها را به مردم نمی دهد و از سوی دیگر 
فعلا همزمانی بحث مذاکرات و نوساناتی که به این 
واسطه در نرخ ارز ایجاد می شود، باعث شده مردم 
به طور کلی از خرید طلا، سکه و ارز خودداری کنند. 
به گفته این فعال صنفی، مــردم تصور می کنند با 
به ثمر رسیدن مذاکرات و برداشته شدن تحریم ها 
قیمت همه اقلام سرمایه ای ازجمله طلا افت بسیار 
زیادی داشته باشد و اگر با قیمت های امروز خرید 
کنند در آینده نزدیک متضرر شــوند، این شرایط 
باعث شده بیشتر مردم نه تنها خریدی در حوزه طلا 
نداشته باشند بلکه به فکر فروش باشند. کشتی آرای 
کاهش حباب قیمت ســکه را نشــانه افت شدید 
تقاضا می دانــد و می افزاید: در ماه های گذشــته، 
حتی ماه های ابتدای امسال سکه به دلیل افزایش 
تقاضا 400 تا 500هزار تومان حباب داشــت اما 

الان حباب سکه بعد از 2سال به زیر 100هزار تومان 
رسیده و این نشان  می دهد تقاضا برای خرید سکه و 
همچنین مصنوعات طلا به شدت کاهش پیدا کرده 

و مردم چشم انتظار اتفاقات مهم در بازار هستند.

توافق در مذاکرات چقدر قیمت  طلا را کاهش می دهد؟
نگاهی به بازارهای مختلف نشــان می دهد مردم 
برای خرید همه چیز دســت  نگه داشــته اند و این 
انتظار، تمام بازارها را در رکود نگه داشته است. در 
هفته های گذشته قیمت طلا و ســکه نزولي بوده 
و محدوده کنوني قیمت فلز زرد همان اســت که 
کارشناســان آن را محدوده تثبیت  می دانند  اما 
در چنین شــرایطی هم تمایلی برای خرید وجود 
ندارد و ترس از زیان پس از افت شــدید قیمت ها، 
حتی خریدهای مناسبتی طلا و سکه را هم به صفر 
رسانده است. اما کاهش شدید قیمت ها تا چه حد 
امکان تحقق دارد؟ نایب رئیس اتحادیه طلا و جواهر 
تهران معتقد اســت کاهش قیمت طلا تحت تأثیر 
توافق احتمالی، محتمل اما محدود اســت و حتی 
درصورت توافق نیز نباید انتظار افت شدید قیمت ها 
را داشته باشیم. کشــتی آرای با بیان اینکه اتفاق 
شــگفت انگیزی در قیمت ها رخ نخواهد داد، ادامه 
می دهد: شــاخص های اقتصادی حکم می کند با 
توجه به قیمــت دلار در بودجه1401، اگر توافقی 
هم حاصل شود باز تغییرات قیمت طلا و ارز از حد 

مشخصی فراتر نرود.

با توزیع 2 رقم برنج پرمحصول شیرودی و فجر در سامانه 

بازار
هوشمند و برنامه ریزی برای واردات و عرضه برنج معطر 
خارجی به نرخ مصوب دولتی، شمارش معکوس برای 

کاهش قیمت برنج آغاز شد.
به گزارش همشــهری، درحالی که قیمت برنج ایرانــی تا مرز 95هزار 
تومان بالا رفته و نرخ هر کیلوگرم برنج هندی به 34هزار تومان رسیده، 
مسئولان وزارت جهادکشــاورزی از آغاز افزایش عرضه برنج ایرانی و 
خارجی با قیمت مصوب دولتی خبر می دهند. دیروز وزیر جهادکشاورزی 
در نشســت خبری خود از آغاز توزیع برنج ایرانی در شــبکه هوشمند 
خبر داد. او با اشاره به نابسامانی بازار به رغم تولید 2.2 میلیون تن برنج 
در داخل و واردات یک میلیون تن برنج از خــارج توضیح داد: به دلیل 
خشکسالی، میزان تولید برنج تا 30 درصد کاهش یافته که این موضوع 
در افزایش قیمت برنج در بازار خرده فروشــی مؤثر بوده اســت. جواد 
ساداتی نژاد، با تأکید بر اینکه وزارت جهادکشاورزی تلاش می کند تا با 
واردات برنج خارجی، کسری  نیاز بازار برنج را جبران کند افزود: قطعا با 

توزیع برنج خارجی، بازار تنظیم می شود. یزدان سیف، مدیرعامل شرکت 
بازرگانی دولتی ایران نیز در گفت وگو با همشهری از آغاز توزیع نامحدود 
200هزار تن برنج هندی و پاکستانی با نرخ مصوب جدید ستاد تنظیم 
بازار خبر داد و گفت: با ثبت سفارش 100هزار تن برنج معطر تایلندی، 
قیمت انواع برنج ایرانی و خارجی تا قبــل از ماه مبارک رمضان کاهش 

می یابد. به گفته او، از نیمه اسفند امسال برنج معطر تایلندی، موسوم به 
هومالی، با قیمت هر کیلوگرم حداکثر 40هزار تومان در سامانه بازرگام 
عرضه می شــود. او وعده داد: تا نیمه فروردین 1401قیمت انواع برنج 

ایرانی و خارجی کاهش می یابد.
اسماعیل قادری فر، مدیر عامل سازمان مرکزی تعاون روستایی نیز از 
عرضه برنج ایرانی شیرودی به نرخ کیلویی 42هزار تومان و فجر به نرخ 
هرکیلو 32هزار تومان در سامانه کالای اساسی خبر داد و اعلام کرد؛ این 
برنج با واریز الکترونیک وجه و بــدون دریافت هزینه اضافی در منازل، 
تحویل مشتریان می شود. هم اکنون برنج تایلندی ارزان قیمت، کیلویی 
12هزار و 500تومان، برنج هندی 18هزار و 500تومان و برنج پاکستانی 
20هزار و 500تومان در بازار عرضه می شود. ابراهیم زارع، مدیرکل دفتر 
بازرگانی داخلی کالاهای کشاورزی نیز گفت: تاکنون 380هزار تن برنج 
خارجی در محدوده قیمت 12هــزار و500 تا 18 هزار و500 تومان در 
بازار توزیع شده است. به گفته او، تا پایان سال 200 هزار تن برنج خارجی 

دیگر نیز از طریق استارت آپ ها به صورت هوشمند توزیع خواهد شد.

یادداشت

رقابت منفی صنایع رانت خواه
حمایت های دولتــی از صنایع مختلف  با هــدف تقویت تولید 
صورت گرفته و می گیرد. اما متأســفانه این حمایت ها  عکس 
اهداف از پیش تعیین شــده عمل می کننــد. اعطای خوراک، 
مواداولیه و انرژِی ارزان، بزرگ ترین لطمــات را به صنایع زده 
است و لزوم بازنگری در شیوه های حمایتی را بیش از پیش به 
ما گوشزد می کند. بزرگترین لطمه این سیاست های حمایتی، 
ناکارآمد و کم بازده بارآمدن این صنایع بوده است. امروز اگر فقط 
قیمت انرژی را با قیمت های جهانی و حتی درصدی پایین تر از 
آن برای صنایع تعریف کنیم، تعداد زیادی از آنها دیگر توجیهی 
برای ادامه تولید ندارند و به ورشکستگی خواهند رسید. انرژی و 
مواداولیه ارزان باعث شده این صنایع برای بهبود و به روزرسانی 

فناوری خود هیچ   تلاشی نکنند.
آفت دوم این حمایت ها گرایش برخی صنایع به فروش مواداولیه 
در بازار آزاد به جای استفاده از آن در تولید بوده است. بسیاری از 
صنایع وقتی اختلاف قیمت مواداولیه دریافتی شان با بازار آزاد 
زیاد می شود، ترجیح می دهند به جای طی مسیر پردردسر و کم 

سود تولید، از راه فروش مواداولیه کسب سود کنند.
از بین رفتن انگیزه رقابــت بین صنایع از دیگــر مضرات این 
حمایت هاست. وقتی کیفیت بالای تولید و مزیت های مختلف 
باعث شناسایی سود بیشتر شرکت نشود در نتیجه انگیزه ای نیز 
برای بهبود فرایندها وجود نخواهد داشت. در این میان صنایع 
در عوض تلاش برای بهبود بازده خود تمام تلاش خود را برای 
دریافت رانت بیشتر مصروف می کنند. صنایع فولاد به عنوان یکی 
از راهبردی ترین صنایع، مثال مناسبی از این رقابت های ناسالم 
اســت. تمام تلاش بخش های مختلف زنجیره فولاد مصروف 
دریافت رانت بیشتر و تغییر سیاست های حمایتی به نفع بخشی 
است که درآن فعال هستند. این رقابت ناسالم از سنگ آهن تا 
انتهای زنجیره که لوله و پروفیل و مقاطع فولادی است، وجود 
دارد. هر از چند گاهی بخشــی از این زنجیره از حمایت ناکافی 
از بخش مربوط به خود گلایه مند می شــود و با لابی و فعالیت 
گسترده رسانه ای و با هشــدار لزوم حمایت از تولید و اشتغال، 
خواهان سهم بیشــتری از این حمایت های رانتی می شود. هر 
بخش از زنجیره، خواهان رانت بیشتری است و حمایت از یک 

بخش اعتراض سایرین را به همراه دارد.
حتی در مواردی به علت دقت ناکافی در صدور پروانه های تولید، 
محصولات این صنایع مازاد نیاز داخل بــوده و امکان صادرات 
این حجم از کالا نیز وجود ندارد و به رقابت منفی و دامپینگ در 
بازار منجر شده است. به هر حال آنچه مسلم است  بازنگری در 
سیاست های حمایتی امری ضروری است. بهتر است حمایت از 
تولید از روش های دیگری چون تامین مالی با نرخ مناسب، تامین 
تکنولوژی های نو و بازاریابی برای فروش محصولات در خارج از 
کشور صورت گیرد تا مکانیزم بازار موتور محرک این صنایع و 
باعث شکل گیری رقابت مثبت در بهبود فرایندهای تولید شود.

میادین

چهره ها

 روند قیمت
انواع خامه در 

یک سال گذشته
نگاهی به قیمت  اقــلام لبنی در ســوپرمارکت ها و 
مقایسه نرخ های امروز با سال گذشته نشان می دهد 
قیمت انواع خامه ها طی یک سال بسته به نوع افزودنی، 
بین 20 تا 62 درصد افزایش یافته اســت. به گزارش 
همشهری، خامه های ساده بین 20 تا 25 درصد، خامه 
عسلی 30 درصد و خامه های شکلاتی بسته به برند 

50 تا 65 درصد افزایش قیمت داشته اند.

سوپرمارکت

تالار شیشه ای

دیروز 11هزارو 775میلیارد تومان اوراق 
بهادار در بازار ســرمایه دادوســتد شــد 
که از ایــن میــزان 3هــزارو 851میلیارد 
تومان بــه معاملات خرد ســهام و بقیه 
بــه اوراق بدهــی و معامــلات عمــده 

اختصاص یافت.

 3851
میلیارد 
تومان

در مبادلات روزگذشته بازار سرمایه، قیمت سهام 
497شرکت کاهش و 103شرکت افزایش یافت. قیمت 

سهام 11شرکت هم تغییر نکرد.

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

تراز خرید و فروش در بازار سهام

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته

در مبادلات دیروز سهامداران حقیقی هزارو 713میلیارد 
تومان سهام خریدند اما در مقابل حجم فروش 

سهامداران حقیقی به 3هزارو 122میلیارد تومان رسید. 
سهامداران حقیقی دیروز 1410میلیارد تومان نقدینگی 

از بازارسهام خارج کردند.

شاخص کل بورس تهران در مبادلات روزگذشته 
22هزارو 447واحد، معادل 1.72درصد رشد کرد و به 

یک میلیون و 281هزارو 963واحد رسید.

1,310

1,305

1,300

1,295

1,290

1,285

1,280

ارقام به هزار واحد

فروش حقوقی

فروش حقیقی

728

2138

3122

1713

خرید  حقوقی

خرید  حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

ارقام به درصد

مجید عشقی
 رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار

بــرای معاملــه رمزارزهــا در بــورس 
پیشنهاد شــده، رمزارزهای تولیدی در 
داخــل کشــور در قالــب صندوق هــای 
ســرمایه گذاری معاملــه شــوند امــا 
تاکنون تصمیم  نهایی در این خصوص 

اتخاذ نشده است.

حسين قربانزاده
 رئيس سازمان خصوصي سازی

طي 2ماه اخیر جلســات پیوســته ای با 
حضــور نماینــدگان ســازمان بــورس، 
فرابورس، وزارت ورزش، مدیران عامل 
2باشــگاه اســتقلال و پرســپولیس و 
مشاوران پذیرش 2باشگاه برگزار شده 
اســت. امیدواریم تا آخر بهمن امکان 
درج و ثبت نماد این دو باشگاه در بازار 

پایه فرابورس فراهم شود.

سیدعلی حسینی
رئیــس کمیســیون حمل ونقــل اتــاق 

بازرگانی ایران
ایــن خودروســازها هســتند کــه بایــد 
کاهــش  را  خودروهــا  آلایندگــی 
دهنــد، چــرا بایــد مصرف کننده هــا 
پــول آن را پرداخــت کننــد؟ حتــی اگــر 
مصرف کننــدگان هــم ایــن مالیــات را 
بپردازنــد، قــرار اســت درآمــد آن کجــا 
هزینه شود و کجا سرمایه گذاری شود 

که آلایندگی به کمترین حد برسد؟

پیش بینی بازار شب عید
طلافروش ها بازار شب  عید را پیش رو دارند 
و بعد از 2سال رکود به دلیل کرونا امسال این 
انتظار وجود دارد که روزهای پایانی سال 
روزهای پررونقی باشد. کاهش بهای هر انس 
طلا طی هفته های اخیر و نوسان قیمت دلار 
در ایران، بازار طلا را فعلا در ابهام نگه  داشته 
و غیرقابل پیش بینی کرده است. کشتی آرای 
در پیش بینی بازار شب عید می گوید: امسال 
در بازار شب عید 2عامل را پیش  رو داریم 
که می تواند بازار طلا را با شــرایط خاصی 
مواجه  کند؛ نخســتین عامل خیزش موج 
ششم کروناست که می تواند رفت وآمدها و 
مراسم مناسبتی را با محدودیت مواجه  کند 
و بحث دوم تأثیر مذاکرات است. به اعتقاد 
این عضو هیأت مدیره اتحادیه طلا و جواهر 
تهران، امروز نه فقــط قیمت طلا بلکه کل 
اقتصاد قفل مذاکرات است و همه منتظرند 
ببینند آیا تغییری در زمینه تحریم ها ایجاد 

می شود یا خیر.

مکث

ران

139.500
190.000

راسته با 
استخوان
125.600
190.000

گردن

111.700
140.000

راسته بی 
استخوان
177.000
250.000

ماهیچه

162.500
220.000

خورشتی

220.000
230.000

 قیمت
در میادین

 قیمت
در سطح شهر

اختلاف قیمت گوشت گوسفندی 
در میادین و سطح شهر

بر اســاس نرخنامه میادین میوه و تره بار تهــران قیمت اجزا و 
قطعات گوشت تازه گوســفندی از آذرماه تاکنون در میادین 
بدون تغییر بوده و تنها گوشــت خورشتی گوسفندی افزایش 
قیمت داشته است. هر کیلو گوشت خورشتی گوسفندی ابتدای 
آذرماه 160.800 تومان بود که از دی ماه با 13 هزار تومان رشد 

به 173 هزار تومان رسیده است. 

کیلوگرم/ تومان

قیمت ها به تومان

119.800
180.000

 سردست 
با ماهیچه

قلوه گاه بی 
استخوان

87.500
124.000

پارسال 
امسال

پارسال 
امسال

پارسال 
امسال

پارسال 
امسال

پارسال 
امسال

پارسال 
امسال

پارسال 
امسال

پارسال 
امسال

کاله 200 گرمی

میهن 200 گرمی
کم چرب

شکلی 100 گرمی
کاکائویی

پاک 100 گرمی
عسلی

میهن 200 گرمی
30 درصد چربی

کاله 150 گرمی
کاکائویی فندقی

کاله 200 گرمی
خامه ترش

رامک 100 گرمی
30 درصد چربی

12.000
15.000

8.000
13.000

12.000
15.000

12.000
16.000

11.500
15.000

5.000
6.500

5.000
6.000

5.000
7.500

محمد حسنی سعدی
کارشناس اقتصاد اجتماعی

2

81
17



سوپر گلات؟
عصر امروز در سیرجان 2تیم پرسپولیس 
و فولاد به دنبال بردن جامی هستند که در 
5سال اخیر فقط پرسپولیس آن را برده است
 دیدار ســوپرجام فوتبــال ایــران در فصل

1400-1399عصر امروز در سیرجان برگزار 
می  شود تا یکی از 2تیم پرسپولیس و فولاد این 
جام را به خانه ببرد. پرسپولیس فصل گذشته 
برای پنجمین بار متوالــی قهرمان لیگ برتر 
ایران شد و فولاد هم با شکست دادن استقلال 
در فینال جام حذفی توانست این جام را برای 
نخستین بار تصاحب کند. این دو تیم قرار بود 
قبل از شــروع فصل جاری، بازی سوپرجام را 
برگزار کنند اما این مسابقه به نیم فصل موکول 
شــد تا عصر امروز در ســیرجان برگزار شود. 
ورزشگاه شهید ســلیمانی سیرجان از ساعت 
17:15امروز میزبان آخرین بازی ســوپرجام 

ایران در قرن چهاردهم خواهد بود.

جاماختصاصیپرسپولیسازسال96
پرســپولیس و فولاد امروز برای بردن جامی 
تلاش می کنند که در 5سال اخیر هیچ تیمی 
جز پرسپولیس موفق به بردن آن نشده است. 
سرخپوشان دقیقا از همان سالی که با برانکو 
قهرمانی های مکرر خود را در لیگ اســتارت 
زدند، سوپرجام را هم هر ساله به خانه برده اند. 
پرسپولیس 4بار ســوپرجام را برده اما برای 
بردن این 4جام فقط 2بار در بازی سوپرجام 
به میدان رفته است. سرخپوشان در سوپرجام 
96 نفت تهــران را با 3گل بردند، ســال 97 
اســتقلال مقابل آنها حاضر نشــد و 3بر صفر 
باخت، سال 98 به خاطر بردن هر دو جام به طور 
اتوماتیک قهرمان سوپرجام شدند و نهایتا سال 
گذشــته با برتری یک بر صفر مقابل تراکتور 
سوپرجام را بالای سر بردند. به جز این 4دوره، 
سوپرجام ایران فقط 2بار دیگر برگزار شده که 
سال95 ذوب آهن با بردن استقلال خوزستان 
قهرمان شــد و ســال84 هم همیــن فولاد 
به عنوان قهرمان لیگ برتر با 4گل مغلوب صبا 
شد تا قهرمان جام حذفی سوپرجام را به خانه 
ببرد. در مجموع از 6ســوپرجام فوتبال ایران 
2جام به قهرمان حذفی، 3جام به قهرمان لیگ 
و یک جام هم بدون بازی بــه قهرمان دوگانه 

رسیده است.

فولادجدیدبا5تغییر
فولاد فعال تریــن باشــگاه در نقل وانتقالات 
زمستانی بوده و احتمالا امروز با چهره ای کاملا 
جدید مقابل پرسپولیس خواهد ایستاد. جواد 
نکونام که به خاطر پنجره بسته فولاد در یکی 
دو ســال اخیر هیچ گاه فرصت جذب بازیکن 
را پیدا نکرده بود، در یکی دو هفته گذشــته 
تلافی همه پنجره های بسته را در آورد و چهره 
تیمش را کاملا دگرگون کرد. شهاب گردان، 
عارف آقاسی، آرش رضاوند، علیرضا کوشکی 
و محمدرضا خلعتبری خریدهای جدید فولاد 
هستند که جواد نکونام اعلام کرده اگر مجوز 
بازی آنها به موقع صادر شود، از این بازیکنان 
در بازی سوپرجام اســتفاده خواهد کرد. این 
جابه جایی های پرتعداد، شمشــیر دولبه ای 
برای تیم فولاد خواهد بود، چون از یک طرف 
توانایی های فردی این ستاره ها می تواند قدرت 
این تیم را بالا ببرد امــا از طرف دیگر ممکن 
اســت ناهماهنگی بازیکنان جدید و قدیم به 

تیم نکونام لطمه بزند.

با3مصدومبهدنبالسومینبرد
بر خلاف فولاد که نیمــی از ترکیب اصلی اش 
را دگرگون کرده، پرســپولیس از کم کارترین 
تیم هــای نقل وانتقــالات بــوده و فقط یک 
دروازه  بــان ذخیره بــرای خــودش خریده 
است! باشگاه پرســپولیس این روزها شرایط 
نابسامانی دارد، بازیکنان هنوز به خواسته های 
مالی شان نرسیده اند، خریدهای جدید انجام 
نشده و سرمربی مستعفی بدون اینکه شروط 
سه گانه اش برآورده شود، به اجبار سر کارش 
برگشته است. به همه اینها مصدومیت میلاد 
سرلک، ســیامک نعمتی و عیسی آل کثیر را 
هم اضافه کنید که یحیی را از حضور 3بازیکن 
اصلی اش محروم کرده اســت. پرسپولیس در 
شرایط خوبی به بازی ســوپرجام نرسیده اما 
نباید فراموش کرد که در این فصل بازی های 
زیادی را در شرایط مشــابه برگزار کرده و به 
پیروزی رسیده است. پرسپولیس امسال 2بار 
فولاد را در اهواز و تهران شکست داده و امروز 
در سومین شــهر به دنبال ســومین پیروزی 

مقابل این تیم خواهد بود.
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لطف وارونه  به سیاوش
تمجید اغراق آمیز فرهاد مجیدی  از یزدانی ممکن 
است به سود این بازیکن تمام نشود و سرنوشت او 

را تغییر دهد

سعید افروز پس از کسب طلا در توکیو هم 
عنوان بهترین ورزشکار جهان را می خواهد و 
هم می خواهد به طلای المپیک پاریس برسد

فحش خور؟ اسکوچیچ!
دست کم یک نکته در مورد سرمربی تیم ملی 
قطعی به نظر می رسد؛ اینکه فحش خور مربی 

کروات حسابی ملس است
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اشکان دژاگه صعود تيم ملی را دستاورد بزرگی می داند و به همه اعضای اين تيم تبريک 
می گويد، اما در عين حال معتقد است رقبای ما در اين مرحله، نسبت به گذشته ضعيف تر 

شده  بودند و ما بايد به دنبال بازی تدارکاتی با تيم های قوی تری باشيم

نباید گول بازی های 
مقدماتی را بخوریم

وعده دادند اما اتفاقی نیفتاد
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لااقل اینطوری نباز برادر!

نقل وانتقالات متفاوت سرخابی ها

سایر تأکیدات گل محمدی

در یکی از مســابقات هفته هفدهم 
لیگ قطر، الغرافه با استراماچونی 
و تازه در حضور سعید عزت اللهی 
با نتیجــه 5 بر یک برابر الســد 
شکست خورد. این باخت عجیب 
در شــرایطی رقم خورده که الســد از 
حوالی دقیقه 10با اخراج اکرم عفیف 10نفره شده و 80دقیقه 
با یک بازیکن کمتر بازی کرده اســت. با این حال باز هم تیم 
اســتراماچونی حرفی برای گفتن نداشــت. به طور کلی این 
هفتمین شکست الغرافه در 17بازی این فصل بود که از همه 
آنها هم بدتر به شــمار می آمد. نتایج مربی ایتالیایی در لیگ 
قطر در شــرایطی رقم می خورد که نام اســتراماچونی برای 
مدت ها یکی از جنجالی ترین کلیدواژه های فوتبال ایران بود. 
با این تفاسیر کاش او طوری نتیجه نگیرد که فکر کنیم همه 

آن دعواها بیخود و بی جهت بوده است!

در روزی که استقلالی ها برای پست 
دفاع راست تیم شان صالح حردانی 
را خریدنــد و او را به وریا غفوری و 
کوین یامگا افزودند، پرسپولیسی ها 
هم با محمود خوردبیــن به توافق 
رســیدند! محمودخان البتــه یکی از 
بزرگ ترین بازیکنان تاریخ پرسپولیس به شمار می آید که سال ها 
در همین تیم سرپرست بوده، اما عکس یادگاری او کنار درویش 
در روزهایی که استقلال حردانی را گرفته و با هافبک ازبکستانی 
به توافق رسیده، فضای جالبی به وجود آورده است. به هر حال 
مدیرعامل سرخ ها تحت فشار است و تحرکات باشگاه رقیب، 
فضا را علیه او تنگ تر هم می کند. درویش باید دستی بجنباند و 
خودی نشان بدهد. تا لحظه تنظیم این مطلب، پرسپولیس تنها 
احمد گوهری را به عنوان دروازه بان جذب کرده و حفره های این 

تیم در سمت راست یا خط حمله همچنان پابرجاست.

در آستانه بازی پرسپولیس و فولاد، 
یکی از روزنامه های ورزشــی تیتر 
زده: »تأکیــد یحیی گل محمدی 
به بازیکنانش؛ سوپرجام یک بازی 
اســت با یک جام.« یک چیزی تو 
مایه های شعر معروف »شیره را خورد 
و گفت شیرین است!« خب برادر انتظار داشتی سوپرجام یک 
بازی باشد بدون جام؟ یا مثلا 20 بازی باشد با یک جام؟ احتمالا 
یحیی قصد داشته انگیزه بازیکنانش را بالا ببرد، اما جمله ای که 
از قول او تیتر شــده خیلی باحال است. حتما گل محمدی در 
ادامه هم گفته: »بچه ها یادتان باشد فوتبال 90 دقیقه است و 
با 11 بازیکن بازی می شود. داوران بعد از 45دقیقه اول سوت 
می زنند و 15دقیقه استراحت خواهیم کرد. همچنین نیمه دوم 
هم با 11نفر برگزار می شود و تیمی پیروز خواهد شد که بیشتر 

از حریف گل بزند. خیلی مراقب باشید!«

امید عالیشــاه از پرســپولیس و مجتبی 
نجاریان از فولاد بــا میانگین 1.8دریبل 
موفق در هر بــازی، موفق ترین بازیکنان 
لیگ بیســت ویکم در این بخش بوده اند. 
آمار دریبل های موفق در 16هفته ای که از لیگ برتر گذشــته نشان از 
برتری سپاهان نسبت به سایر تیم ها دارد اما در بین 3نفر برتر این بخش 
اثری از بازیکنان سپاهان نیست. تیم سپاهان در هر بازی به طور میانگین 
6.5دریبل موفق داشته و تراکتور )5.5(، آلومینیوم )5.0( و پرسپولیس 
)4.9( بعد از این تیم قرار دارند. اما در رکوردهای انفرادی این عالیشاه و 
نجاریان هستند که با 1.8دریبل موفق در هر بازی تکنیکی ترین بازیکنان 
فصل جاری بوده اند. محمد بلبلی هم در ترکیب نفت مسجدســلیمان 

1.7دریبل موفق در هر بازی داشته و در رتبه سوم قرار گرفته است.

هیچ بازیکنی در نیم فصــل اول به اندازه 
ســروش رفیعــی همبازی هایــش را در 
موقعیت گلزنی قرار نداده اســت. هافبک 
خلاق سپاهان به طور میانگین در هر بازی 
3پاس کلیدی برای هم تیمی هایش صادر کــرده و خلاق ترین بازیکن 
نیم فصل اول لقب گرفته اســت. البته پاس های کلیدی ســروش فقط 
2بار تبدیل به پاس گل شــده اند. امید عالیشــاه، مهدی ترابی و میلاد 
جهانی دیگر بازیکنان خلاق نیم فصل اول بوده اند و بعد از سروش رفیعی 
بهترین آمار را دارند. عالیشــاه در هر بازی 2.6پاس کلیدی داده و ترابی 
و جهانی هم به میانگین 2.4پاس کلیدی در هر بازی رســیده اند. از این 
جمع، مهدی ترابی با مجموع 6پاس گل در نیم فصل اول بهترین گل ساز 

لیگ شده است.

ســعید جلالی راد با میانگین 3.4مهار در 
هر بازی پرکارتریــن دروازه بان نیم فصل 
اول بوده و بالاترین تعداد مهار را در میان 
تمامی دروازه بان ها دارد. جلالی راد یکی از 
4دروازه بان پدیده در نیم فصل اول بوده و کلا 7بازی برای این تیم انجام 
داده است. البته بابک ســلامت، یکی دیگر از دروازه بان های پدیده هم 
میانگین 4.6مهار را ثبت کرده اما او فقط در 2بازی به میدان رفته و نامش 
بین رکورددارها ثبت نمی شود. بعد از جلالی راد، پرکارترین دروازه بان های 
نیم فصل اول احمد گوهری )نفت آبادان( و داوود نوشی صوفیانی )مس 
رفسنجان( بوده اند. گوهری که در پنجره نیم فصل به پرسپولیس پیوسته، 
در دور رفت 12بازی برای صنعت نفت انجام داد و به میانگین 3.2مهار در 

هر بازی رسید. نوشی صوفیانی هم 3مهار در هر بازی داشته است.

لیگ فوتبال ایران در فصل جاری هر چقدر 
از نظر فنی و تاکتیکی تهی است، در عوض 
تا دل تــان بخواهد حاشــیه و جدل دارد. 
عمدتا هــم تیم ها دنبال این هســتند که 
یک گزک از هم بگیرنــد و روی آن مانور 
بدهند. این فضا مخصوصا بعد از داســتان 
گل گهر سیرجان و 3 بر صفر شدن 3 بازی 
این تیم به سود رقبا تندتر هم شده است. 
الان بازیکنان وسط زمین فوتبال چندانی 
بازی نمی کنند و فقط مشغول کشیدن زیر 
توپ هستند، اما بیرون از میدان 200 نفر 
مثل شــکارچی مترصدند که یک گاف از 
تیم حریف بگیرند و الم شنگه راه بیندازند.

آخرین مصداق این داســتان هم اعتراض 
باشگاه هوادار به اســتقلال است در مورد 
اینکه چرا امیرحســین حســین زاده که 
تعویــض شــده بــود، هنــگام گل دوم 
آبی ها چند قدم داخل زمین بوده اســت! 
حســین زاده لحظاتی پیش از گل ارسلان 
مطهری تعویض شد، اما درحالی که داشت 
به سمت نیمکت می رفت، گل دوم به ثمر 
رسید و او به حلقه شادی بازیکنان پیوست. 
بنابراین این ادعا مطرح شده که استقلال 
در زمان به ثمر رسیدن گل 12نفره بوده و 
کمیته انضباطی باید به داستان ورود کند. 
100 تا هم فیلم از 100 زاویه بیرون آمده 

که نشــان می دهد تمام آتو بگیرها دنبال 
ثبت وقایع بوده اند. لابد آقایان انتظار دارند 
بازی به همیــن دلیل 3 بر صفر به ســود 
هوادار شــود، اما گویا قانون چنین چیزی 
نمی گوید. خلاصه اینکه هــر تیمی بازی 
دارد، 200 دوربین به دســت باید اطراف 
زمین به کار بگیرد، شاید بامبولی، چیزی 
پیدا شد و باشگاه توانست براساس آن بازی 

را 3- هیچ کند!

نكته بازی

متريكاآماربازی

لشکردوربینبهدستها
دنبال آتو باشید؛ شاید بازی3 - هیچ شد!

فحش خور؟ اسکوچیچ!

 جمله معروف 
»یک انگشت 
سیاوش به کل 

مدافعان تیم 
ملی می ارزد« در 

حافظه فوتبال 
ایران آرشیو  
شد. احتمالا 
مجیدی همه 

این کارها را برای 
حمایت از یزدانی 

انجام داده، اما 
شاید نتیجه کار 
آنطور نشود که 

سرمربی استقلال 
انتظار دارد

1/8

3

3/4

رسولبهروش|  دراگان اسکوچیچ شــاید از نظر فنی مربی خوبی باشد، 
شاید هم نه. شاید از نظر حرفه ای آدم سالمی باشد، شاید هم نه. همه اینها 
در جای خودش قابل بحث است، اما دســت کم یک نکته در مورد او قطعی 
به نظر می رسد؛ اینکه فحش خور مربی کروات حسابی ملس است! دراگان 
بخشی از اعجاب برانگیزترین نتایج تاریخ فوتبال ایران را به دست آورده، اما 
دیواری چنان کوتاه دارد که هر کسی به هر بهانه ای، هر چه دلش می خواهد 
نثار او می کند. آخرین نفر از این جماعت هم فرهاد مجیدی است؛ سرمربی 
محترم استقلال که صرفا به خاطر یک تصمیم فنی، سرمربی تیم ملی را به 
خاک و خون کشــیده و در انظار عمومی تحقیرش کرده است. داستان این 
است که با وجود محرومیت شــجاع خلیل زاده از بازی با امارات، اسکوچیچ 
تصمیم گرفت از امید نورافکن در پســت دفاع وسط سود ببرد و به سیاوش 
یزدانی اعتماد نکند. این موضوع آقا فرهاد را برآشــفته و به این جمع بندی 
رســانده که اســکوچیچ مربی خوبی برای تیم ملی نیست. استاد مرحمت 
کردند و بعد از بازی با هوادار هر چه از دهان شــان در آمد نثار اســکوچیچ 
کردند. بعد هم فرمودند: »یک انگشت سیاوش یزدانی به کل مدافعان تیم 
ملی می ارزد.« ادبیاتی ممتاز و درخشان در مورد دوازدهمین تیم راه یافته 

به جام جهانی قطر!
سیاوش یزدانی در 30سالگی نخستین بازی ملی اش را در تیم خود اسکوچیچ 
انجام داده، اما مربی کروات به خاطر همین بازیکن بد و بیراه می شــنود. اصلا 
مهم نیست چه اتفاقی رخ می دهد؛ مهم این اســت که دراگان فحش بخورد. 
مصر با کارلوس کی روش به فینال جام ملت ها ی آفریقا می رســد، اسکوچیچ 
فحش می خورد. وحید امیری در تیم ملی بازی می کند، اســکوچیچ فحش 
می خورد. مهدی ترابی در تیم ملی بازی نمی کند، اسکوچیچ فحش می خورد. 
اوقات مهدی طارمی تلخ است، اسکوچیچ فحش می خورد. گروه مان در انتخابی 

جام جهانی آسان از آب در می آید، اسکوچیچ فحش می خورد. استقلالی ها 
کرونا می گیرند و مهدی مهدی پور به همین دلیل از فهرست تیم ملی 
خارج می شــود، اســکوچیچ فحش می خورد. تیم ملی عراق بحران 
دارد، اسکوچیچ فحش می خورد. عربستان با هروه رنار موفق است، 
اسکوچیچ فحش می خورد. دلار پایین می آید، اسکوچیچ فحش 

می خورد. نفت بالا می کشد، اسکوچیچ فحش می خورد و...
بعدها داســتان مربی کروات را باید در کتاب ها نوشــت؛ مردی 
که از لحظه اول انتخابش به عنوان ســرمربی تیم ملی روی آنتن 
تلویزیون استهزاء شد و با وجود کســب نتایج معجزه آسا، روند 
تحقیر و تمسخر او ادامه یافت. همین هفته گذشته بود که یکی از 
پیشکسوتان فوتبال ایران گفت: »در این گروه اگر یک دبیر ورزش 
هم سرمربی تیم ملی بود به جام جهانی می رسیدیم« و لابد مارک 
ویلموتس دبیر تاریخ و جغرافی بود که با فاکتور 8 میلیون یورویی 
داشت اوت مان می کرد! طوری راحتی گروه را چماق کردند و بر سر 
این بدبخت کوبیدند که انگار دوره های قبلی در انتخابی جام جهانی 
با آلمان و فرانسه هم گروه می شدیم. خدا را شکر فهرست بازی ها 
موجود است و همه می دانند تنها تجربه هماوردی ایران با یکی از 
3 تیم عربستان، ژاپن و استرالیا در 10سال گذشته، یک شکست 3 
بر صفر برابر سامورایی ها بوده است. وقتی دیوار دراگان اینقدر کوتاه 
اســت، باید هم فرهاد مجیدی مثلا در دفاع از مدافع تیمش آنطور 
بی محابا به مربی کروات یورش ببرد. این وسط فقط خدا خیلی خیلی 

اسکوچیچ را دوست داشت که او تیم ملی را با بهترین نتایج تاریخ و فقط 
2 گل خورده به جام جهانی رساند. اگر غیراز این بود، لابد تا الان زنده زنده 

قورتش داده بودند!

بهروزرســایلی|ترکشهایکنفرانسخبریعجیبو
غریبفرهادمجیدیبعدازپایانمســابقهاستقلالو
هوادارهمچنانادامهدارد؛نشستیکهفرهاددرآنبابت
بهبازینگرفتنسیاوشیزدانیدرترکیباصلیتیمملی،
بهتندیبهدراگاناسکوچیچحملهکرد.ایناظهارات
مجیدیحتمابرایمدتطولانیباجملهمعروف»یک
انگشتســیاوشبهکلمدافعانتیمملیمیارزد«در
حافظهفوتبالایرانآرشیوخواهدشد.احتمالامجیدی
همهاینکارهارابرایحمایتازیزدانیانجامداده،اما
شایدنتیجهکارآنطورنشودکهسرمربیاستقلالانتظار
دارد.درحقیقتممکناستسیاوشیزدانیتحتتأثیر
اظهاراتاغراقآمیزمجیدی،بافشارتوقعاتبیشازحد

مواجهشودوبخشیازکاراییاشراازدستبدهد.

قاسمینژادورضااسدیرادیدید؟
به طور طبیعی بازیکنانی که انتظارات فنی گزاف از آنها وجود 
دارد، بیش از سایرین در معرض کاهش کارایی قرار می گیرند. 
بهترین و به روزترین مثال ها در این مورد شاید امین قاسمی نژاد 
و رضا اسدی باشند. قاســمی نژاد پارسال فصل درخشانی در 
پدیده مشهد پشت سر گذاشت، اما امسال تحت عنوان »بمب 

نقل وانتقالات« به استقلال پیوســت و همین مسئله کار او را 
دشوار کرد. پس از اینکه آبی ها دوئل بر سر جذب قاسمی نژاد 
را از پرسپولیس بردند، فرزاد مجیدی این لقب را به امین داد و 
انتظاراتی از او به وجود آورد که برای خود این بازیکن هم مخرب 
بود. نمونه مشــابهش در پرســپولیس هم رضا اسدی است؛ 
بازیکنی که همه می دانند سطح کیفی اش بالاتر از نمایش های 
نیم فصل اول بوده، اما او هم تحت تأثیر هیاهوی رسانه ای هنگام 
حضورش در پرسپولیس به مشکل برخورد. بعد از آن همه سر 
و صدا، همه انتظار داشتند رضا اسدی وسط زمین پرسپولیس 
فرماندهی کنــد، بنابراین هر توپی که او لو می داد، به ســیل 
واکنش های منفی علیه این بازیکن تبدیل می شد. در نتیجه 
نرمال ترین شرایط برای خودنمایی بازیکنان زمانی است که 
آنها بدون توقعات غلوشده و فشارهای روانی، به آسانی کارشان 
را انجام بدهند. سیاوش یزدانی تا امروز چنین شرایطی داشت، 

اما شاید از فردا قصه برای او عوض شود.

یزدانیزیرذرهبین
پس از اظهارات اخیر فرهاد مجیدی، طبیعتا نگاه ها به سیاوش 
یزدانی سنگین تر خواهد شد و او فرصت هیچ لغزشی نخواهد 
داشت. از حالا به بعد همه انتظار دارند بازیکنی را در خط دفاعی 

استقلال ببینند که بدون هیچ اشتباهی، کاملا مطمئن و مؤثر 
عمل می کند. سیاوش در نیم فصل اول چنین شرایطی داشت، 
اما حالا کار برای او سخت تر خواهد شــد؛ حالا که قرار است 
ثابت کند یک انگشتش به کل مدافعان تیم ملی می ارزد. شاید 
دوراندیشانه نبود که فرهاد مجیدی بهترین مدافع تیمش را زیر 
بار چنین فشاری قرار بدهد؛ آن هم در شرایطی که استقلال 
عارف آقاسی را هم در همین خط به فولاد داده و بیش از پیش 
به یزدانی متکی است. چه بسا اگر مجیدی واکنش ملایم تری 
نشان می داد و آرامش اطراف یزدانی را به هم نمی ریخت، هم 
استقلال و هم خود این بازیکن سود می کردند. شاید هم این 
تحلیل ها درست نباشد و ســیاوش زیر فشار عملکرد بهتری 

ارائه بدهد.

واکنشاسکوچیچچیست؟
از همه اینها که بگذریم، سرمربی تیم ملی هنوز به سخنان تند 
و تیز فرهاد مجیدی واکنش نشــان نداده است. این بخش از 
داستان هم خیلی مهم است و چه بسا برخلاف آنچه سرمربی 
استقلال درنظر داشــت، رابطه دراگان اسکوچیچ با سیاوش 
یزدانی بدتر هم بشود. در این مورد باید تا پایان سال و تشکیل 

اردوی جدید تیم ملی منتظر بمانیم.

 لطف وارونه
 به سیاوش

 تمجید اغراق آمیز فرهاد مجیدی
  از یزدانی ممکن است به سود

 این بازیکن تمام نشود

جوادنکونــامدرکنفرانــسمطبوعاتیپیشاز
ســوپرجاماینچنینگفت:»خوشحالیمکهاینجا
حضورداریموباعثافتخاراستکهدرسوپرجام
حضورداریم.تنهاتیمایرانیهستیمکهدر4جام
امسالحضورداشتیم.برایهر4جامتلاشکردیم
وتاآخرادامهخواهیمدادتابهموفقیتبرســیم.
سوپرجامبازیسختوسنگینیبرایهردوتیم
است.یکبازیاســتویکجام،همینموضوع
باعثمیشوداهمیتبازیخیلیزیادشود.2تیم
درآخرینبازیشانمقابلهمدرلیگبازیکردهاند
وشــناختکافیازهمدارند.دراینبازیبایداز
اشتباهاتحریفوفرصتهایماناستفادهوهمانند
بازیقبلبایدخیلیباتمرکزوخوببازیکنیمتابه
نتیجهبرسیم.بهبازیکنانگفتمکهبایددراینبازی
تمرکزداشتهباشندومقابلتیمحرفهایحریفخوب
بازیکنیمتادرآخرخوشحالباشیم.بازیکنانیکه
جذبکردهایمجزوبهترینهاهســتندودرکنار
دیگربازیکنانخوبمانبهتیمکمکمیکنند.در
سوپرجامقطعاازآنهااستفادهمیکنیموامیدوارمبا
حضورشانبهموفقیتبرسیم.آنطورکهشنیدمامروز
آقایاکبریانقضاوتآخرشراخواهدداشتوقرار
استبعدازاینبازیبههمراهکمکهایشانازدنیای
داوریخداحافظیکنند.ازهمینجابرایسالها
قضاوتخوبشــاندرفوتبالایرانازآنهاتشکر
میکنمتنهاخواهشماایناستکهامروزبهترین
قضاوتشانرامثلدیگرقضاوتهایشانداشته
باشند،چوننگاههابهبازیتیمهایبزرگمتفاوت

استوامروزنیزهمینطورخواهدبود.«

جدول گلزنان

لیگ برتر ایران

گادوین منشا )مس( 10

مهدی عبدی)پرسپولیس( 5

کوین یامگا )استقلال( 7
لوسیانو پریرا )فولاد( 7

لیگ برتر ايران)جام خلیج فارس( -فصل بیست ويكم
امتیاز تفاضل گل گل خورد ه گل زد ه باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه

2662038-16115استقلال1

16105122101235پرسپولیس2

169252091129سپاهان3
167542415926مس رفسنجان4
165101159625آلومینیوم اراک5

166731815325پیكان6

222-165741416گل گهرسیرجان7

222-166461214صنعت نفت آبادان8
21-164931515نساجی مازندران9

221-165651214فولاد10

618-16538814ذوب آهن11

514-163581318تراکتور12
514-16358813هوادار13

713-16277714فجر سپاسی14

1311-16259720نفت  مسجدسلیمان15

195-511625-16پديده مشهد16

نقل قول

گلمحمدیکهپیشازایــنیکبارباذوبآهن
ویکبارباپرســپولیسفاتحســوپرجامبوده،
درخصوصبازیامروزگفتهاســت:»اینبازی
زحماتیکسالقهرمانلیگوجامحذفیاست.
زحماتزیادیکشیدهشدهاستتابهاینمرحله
برســیم.تلاشها،عرقهاوخوندلهایزیادی
ریختهشدهاستتا2تیمبهاینمرحلهبرسندو
درسوپرجاممقابلهمقراربگیرند.بههرحالاین
بازییکیازجامهایفوتبالماست.امیدواریم
بتوانیممقابلتیمخوبفولادبازیخوبیانجام
دهیم.فولادهمیشــهتیمقابلاحترامیبودهو
امســالباحضورنکوناموضعیتاینتیمخیلی
بهترشدهاست.منشخصاعلاقهزیادیبهسبک
مربیگریجواددارمومطمئنمدرآیندهمیتواند
حرفهایزیادیبرایگفتنداشــتهباشد.این
تیمتشکیلاتوسیستمخیلیخوبیداردودر
نیمفصلخیلیخوبتقویتشــدند.فولادیها
5بازیکنخوبگرفتندوبرایاینبازیتقویت
شدند.درمقابلازشرطهاییکهمناعلامکردم،
تقریبافقطقراردادزمینتمرینرابستندکهآنرا
همهنوزتحویلنگرفتیم.بقیهشرایطومشکلات
هنوزحلنشدهاســت،خصوصادربحثجذب
بازیکنمنلیســت13-12نفرهبهباشگاهدادم.
اگر2بازیکنهمازاینلیستبرایمامیگرفتند
راضیبودم،ولیهیچکدامشــانتا10درصدهم
درمذاکراتپیشرفتنداشــتهاند.خیلیبعید
استحتییکنفرازاینلیسترابااینشرایط
جذبکنیم.بههرحالشرایطمالیباشگاهخیلی
خراباست.هربازیکنیکهبخواهیمجذبکنیم
بایدپولبدهیمکهاینپولمتأسفانهدرباشگاه
نیست.بازیکنانمدنظرمانراهمبااینشرایط
نمیتوانیمبگیریم.مجبورمازرویفیلمبازیکنانی
کهفرستادهمیشــود،انتخابکنمکهواقعاکار
خیلیسختیاستوهیچتضمینیوجودنداردکه
اینبازیکنانخوبازآبدربیایند.درهرصورتبا

اینشرایطمجبوریمادامهدهیم.«
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   برای نخستین بار از ســال2۰۰۵، میلان در 2 فصل پیاپی در 
داربی های دلامادونینا به عنوان میهمان اینتر را شکســت داد؛ 
17 اکتبر2۰2۰ با 2 گل زلاتان 39ساله که در بازی پریشب غایب 
بود و پیروزی در هفته24 این فصل با 2 گل اولیویه ژیروی 3۵ساله. 

اینتر در داربی ها خوب از بازیکنان سن بالا گل می خورد!
   آمار ژیرو در این فصل سری آ؛ 1۵بازی، 7گل. این آمار نشان 
می دهد میلانی ها در خرید این ستاره فرانسوی اشتباه نکرده اند.
   هاکان چالهان اوغلو که بار دیگر مقابل تیم سابقش که به آن 
خیانت کرده بود بازی می کرد، یک پاس گل دیگر هم ثبت کرد. او 
حالا در این فصل سری آ 13 تأثیرگذاری روی گل های اینتر داشته 

که 7تای آنها مقابل 1۰تیم بالای جدولی بوده است.
   اینترمیلان در حالی شــهرآورد را واگذار کرد که در 18 بازی 
اخیرش در سری آ باخت نداشت. بازی عقب افتاده این تیم مقابل 

بولونیا برگزار خواهد شد.
   برای اولین بار از فوریه2۰۰4، آث میلان در داربی دلامادونینا 

بازی باخته را با برد عوض کرد تا در کورس باقی بماند.
   برای نخســتین بار از اکتبر2۰2۰، اینتر در ســری آ در خانه 
شکست خورد. آخرین باخت هم مقابل همین میلان رقم خورده 

بود.
   زوج لائوتارو - ژکو چند وقت اســت جواب نمی  دهد. این دو 
از زمان بازی خارج از خانه در زمین ساسولو در 2 اکتبر کنار هم 
گل نزده اند؛ یعنی 4 ماه و 4 روز پیش! لائوتارو از 17دسامبر که 
به سالرنیتانا گل زده بود، موفق به گلزنی نشده؛ یعنی یک ماه و 

21 روز پیش.
   در ســال2۰22 از بین مهاجمان فقط ژکو تنها 2 گل در لیگ 

مقابل رم و ونتزیا به ثمر رسانده است.

نباید گول بازی های مقدماتی را بخوریم
اشکان دژاگه صعود تیم ملی را دستاورد بزرگی می داند و به همه اعضای این تیم تبریک می گوید، اما در عین حال معتقد است رقبای ما در این 

مرحله، نسبت به گذشته ضعیف تر شده  بودند و ما باید به دنبال بازی تدارکاتی با تیم های قوی تری باشیم
بازگشت به ایران

هر جا بازی کردم با افتخار بازی کردم. آن 3سالی 
هم که در تراکتور بازی کردم، بــا افتخار بازی کردم. 

هنوز هم برخی مواقع با آقامســعود شــجاعی درباره 
روزهای خوب و خاطرات شــیرین آن روزها حرف 
می زنیم. الان هم نمی توانم بگویم می آیم یا نمی آیم! 
معلوم نیست. الان در قطر با باشگاه الشحانیه 

 قرارداد دارم و تمام ذهنم فقط اینجاست.
 بعد از آن هم هر چه خدا بخواهد، 

همــان اتفــاق می افتد.

فوتبال ایران

موقعیت اعاده حیثیت
چرا رشید مظاهری در سپاهان محکوم به موفقیت است؟

ســرانجام انتقالی که همه انتظارش را می کشــیدند رخ داد و رشید 
مظاهری از استقلال جدا شد. با شــرایط نیم فصل اول روشن بود که 
او در این تیم ماندگار نخواهد بود. در مورد مقصد رشید البته حرف و 
حدیث های زیادی وجود داشت. برخی از پرسپولیس هم به عنوان تیم 
بعدی مظاهری نام می بردند که البته این اتفاق رخ نداد. رشــید حتی 
فاصله ای تا پیوستن به فولاد اهواز نداشت، اما درنهایت راهی سپاهان 
شد؛ تیمی که ابتدای فصل پیام نیازمند را از دست داد و کریستوفر 

کنت هم نتوانست این جای خالی بزرگ را پوشش بدهد.
حضور در سپاهان اما موقعیت کاملا ویژه و مهمی برای مظاهری به 
شمار می آید؛ جایی که گلر 32ساله باید از اعتبار حرفه ای اش دفاع 
کند. دوران حضور او در استقلال مطلقا ناموفق بود. او در این تیم با 
محمود فکری و کادرش به مشکل برخورد و پس از آن در دوران فرهاد 
مجیدی هم نتوانست خودش را نشان بدهد. فراموش نکنیم رشید با 
برچسب »دروازه بان سوم« اســتقلال را ترک کرد؛ جایی که حسین 
حسینی و علیرضا رضایی را به او ترجیح می دادند. مظاهری قبل از آن 
هم با دعوا و دلخوری از تراکتور جدا شد. در تیم تبریزی، او فینال جام 
حذفی را به دلیل لجبازی هایش از دست داد و در استقلال هم همین 
اتفاق در مورد بازی با الهلال عربســتان رخ داد. مجموعه اینها، روی 

تصویری که از مظاهری نزد افکار عمومی ساخته شد تأثیر گذاشت.
با اوضاعی که رشید در باشگاه هایش داشته، چندان عجیب نبود که او از 
فهرست تیم ملی هم کنار برود. مظاهری در گذشته برای مدت طولانی 
به عنوان یکی از 3 دروازه بان تیم ملی به اردو فرا خوانده می شد، اما حالا 2 
سالی هست که شرایط در این مورد تغییر کرده. بنابراین روشن است که 
حضور در سپاهان، موقعیتی خاص و متفاوت برای این سنگربان به شمار 
می آید و او باید از اعتبار خودش دفاع کند. از قضا تیم اصفهانی با مشکلاتی 
درون دروازه مواجه بوده و اگر رشید به این وضعیت سروسامان بدهد، 

حتما عملکردش بازتاب بیشتری هم پیدا خواهد کرد.

ســری آ با شکســت غیرمنتظره اینترمیلان در داربی دلامادونینا قشنگ تر شد. حالا لیگ 
ایتالیا تنها لیگی است که فاصله بین تیم های اول و دوم آن در کمترین حالت ممکن یعنی 
یک امتیاز است. البته میلان یک بازی نســبت به اینتر بیشتر انجام داده و یک امتیاز 
کمتر از این تیم دارد. این هفتادوهفتمین برد میلان در داربی این شهر بود، در برابر 
84پیروزی اینتر. سیمونه اینتزاگی برد را در مشت داشت اما 2 تعویض اجباری 
و خروج چالهان اوغلو و پریشیچ و ورود آرتورو ویدال که سمبل شکست است 
و الکسیس سانچس که روی گل اول میلان اشتباه داشت، ورق را برگرداند. 
ویدال بار دیگر نشان داد فقط به درد دعوا می خورد. او بعد از باخت با انتشار 

جدول برای رقیب کری خواند که آنها این بازی را برده اند اما جنگ را نه.

آماربازی

چلســی در آســتانه جام جهانی 
باشــگاه ها کــه چهارشــنبه در 
چارچوب آن در امارات بازی دارد، 
در جام حذفی به دردســر افتاد و 
به زور توانســت با گلزنی 2 مدافع 
یــا درواقع وینگ بــک کناری اش 
کام بک بزند و صعــود کند. در همیــن چارچوب 
تیم های منچستریونایتد و آرسنال حذف شده بودند. 
مارکوس آلونسو و آسپلیکوئتا زننده 2 گل چلسی در 
این برد 2 بر یک بودند و به ایــن ترتیب تعداد گل هایی که 8مدافع 
این تیم در این فصل برای لندنی ها زده اند را به عدد 22گل رساند؛ 

8 مدافع، 22 گل و 20 پاس گل. 

بایرن مونیخ در روزی که 
لواندوفسکی عادت به 
گلزنی اش را ترک نکرد، 
لایپزیش، تیم ســابق 
ســرمربی فعلی خود 
را 3 بر 2 شکســت داد. 
مانوئل نویر در این بازی بــه رکورد 310پیروزی در 
بوندس لیگا دست یافت، هر چند نتوانست کلین شیت 
کند. این دروازه بان 35ســاله در این رکورد با اولیور 
کان برابری کرد، البته با 99بازی کمتر؛ اولیور کان )کارلســروهه و 
بایرن ( با 557بازی و 310 برد، مانوئل نویر )شالکه و بایرن( با 458 بازی 

و 310 برد، 78 برد با شالکه و 233 برد با بایرن.

ژوزه مورینیو در بازی با 
جنوا برای یکصدمین بار 
سرمربیگری در سری آ را 
تجربه کرد و البته آقای 
خاص نتوانســت در این 
روز خاص برنده باشــد. 
او اگر به جای تســاوی بدون گل آاس رم را برنده می کرد، 
می توانســت به رکورد آنتونیــو کونته بــا 62پیروزی در 
100بازی برسد اما داور گل دقیقه90 زانیولو را خطا گرفت.

کپا در غیاب ادوارد مندی که در ترکیب ســنگال 
در فینال جام ملت ها حضور داشت، باز هم پنالتی 
گرفت. آمار پنالتی هــای اخیــر دروازه بان دوم 
چلسی که توسط او مهار شده، به این شرح است؛ 
سیو پنالتی در لیگ اروپا، سیو پنالتی در سوپر جام 
اروپا، مهار پنالتی در جام اتحادیه و یک مهار دیگر 
در جام حذفی. حالا کپــا در همه رقابت های ممکن 
غیر از لیگ برتر و لیگ قهرمانان برای چلسی پنالتی 

گرفته است.

با تغییراتی که در تیم هــای اروپایی در 
پنجره نقل وانتقالاتی نیم فصل رخ داد، 
ارزش برخی بالاتر رفت و قیمت ترکیب 
بعضی تیم ها پایین آمد. منچستریونایتد 
بیشترین افت ارزش را در ترکیب داشت. 
در زمســتان از این تیم بازیکنانی مثل 
مارسیال جدا شدند که این تغییرات 71میلیون ارزش 
تیم را کاهش داد و قیمت بازیکنان را به 794.3میلیون 
یورو رســاند. تاتنهام با اینکه ورودی زیاد داشــت اما 
به دلیل خروج دله آلی، با 62میلیون یورو افت در رده دوم قرار گرفت 
و آرســنال با خروج رایــگان اوبامیانگ به مقصد بارســلونا با کاهش 
51میلیون یورویی ارزش بازیکنان حاضر در ترکیب در رده سوم ایستاد. 

سری آ قشنگ تر از بقیه
لیگ ایتالیا فعلا تنها لیگی است که فاصله تیم های اول و دوم آن زیاد نیست

محمد زارعی|   اشکان دژاگه، یکی از مهم ترین بازیکنان 
تیم ملی ایران در دهه گذشــته بود. او بعد از پرورش در 
فوتبال آلمان درحالی که می توانســت برای تیم ملی آن 
کشور بازی کند، تصمیم گرفت برای ایران به میدان برود 
و خیلی زود به یکی از مهره های تأثیرگذار در تیم کارلوس 
کی روش بدل شــد. بعد از انتخاب اسکوچیچ به عنوان 
سرمربی تیم ملی، دژاگه و مسعود شجاعی دیگر به تیم ملی 
دعوت نشدند. این موضوع در ابتدا باعث دلخوری اشکان 
شــد و بابت اینکه حتی یک تماس با او گرفته نشده، از 
مسئولان تیم ملی و فدراسیون گلایه کرد. اما الان دیگر 
به گفته خودش به این مســائل فکر نمی  کند. همشهری 
ورزشی به بهانه صعود تیم ملی به جام جهانی، گفت وگویی 
خودمانی با اشــکان دژاگه انجام داده و دیدگاه کاپیتان 

سابق تیم ملی را درباره مسائل مختلف جویا شده است.

    به عنوان بازیکنی که سال ها در تیم ملی بودید 
و در 2دوره جام جهانی حضور داشتید، درخصوص صعود 

تیم ملی به جام جهانی قطر برایمان بگویید.
اول از همه به تیم ملی تبریک می گویم. بچه ها عالی بودند و خوب 
بازی کردند و جا دارد به آنها خسته نباشید بگویم. به مردم ایران هم 
تبریک می گویم. تا جایی که می توانستم بازی ها را دنبال کردم و 
معتقدم بچه ها به حق شان رسیدند. آنها بازی های خوبی کردند و 

خیلی زودتر از اینکه بازی ها تمام شود، صعود کردند.

    ما یکی از سریع ترین صعودها را داشتیم اما 
از لحاظ فنی انتقاداتی به تیم اســکوچیچ وارد می شود. 
ضمن اینکه خیلی ها می گویند باید به فکر صعود از مرحله 
گروهی در جام جهانی باشیم. به نظر شما تیم اسکوچیچ 

توان این کار را دارد؟
الان تیــم خوبی داریــم و بازیکنــان خیلی 

پیشــرفت کرده اند. ما در هر پست دو 
ســه بازیکن خوب داریــم و فکر 

می کنم چیز عجیبی نیست که 
به جام جهانــی صعود کردیم. 
تیم ملی بــا ایــن بازیکنان 
باکیفیتــی کــه در زمین 
مسابقه دارد، باید هم صعود 
کند. گــروه مقابل را وقتی 
نگاه می کنیم با حضور ژاپن، 

استرالیا، عربستان و... خیلی 
گروه قوی تری است. حالا خدا 

دوست داشت و کمک کرد که ما 
در این گروه باشیم. البته اگر در آن 

گروه هم بودیم، تیم مان اینقدر قوی 
هست و بازیکنان خوبی دارد که اگر صعود 

نکنیم، عجیب است. از الان باید تمام فکر و ذکرمان را 
بگذاریم که در جام جهانی از گروه مان صعود کنیم. البته کار سخت 
است و باید ببینیم در چه گروهی قرار می گیریم، ولی در کل نباید 
فقط از این خوشحال باشیم که صعود کردیم و بگوییم در قطر هر 
نتیجه ای که بگیریم، مهم نیست. به نظر من با این کیفیتی که ما 
داریم، شانس داریم در جام جهانی از گروه خود صعود کنیم. برای 
بچه ها دعا می کنیم و فکر می کنم این هدف خیلی بزرگی است که 
باید روی آن کار کرد. ما جام های جهانی روسیه و برزیل را پشت 
سر هم رفتیم و توانستیم بازی های قابل قبولی در این دو تورنمنت 

انجام دهیم. حتی نزدیک بود از گروه مان صعود کنیم ولی متأسفانه 
نشد و این اتفاق نیفتاد. الان دیگر باید پله بعدی برای تیم ملی این 

باشد که تمرکزش را بگذارد و به مرحله حذفی صعود کند.

    دوست نداشتید در این صعود نقشی داشته 
باشید؟

یک نقش کوچکی که داشتیم، ولی حقیقتش را بگویم من چند ماه 
پیش خیلی درباره این موضوع صحبت کردم و دیگر نمی خواهم 
در مورد آن حرفی بزنم. فقط خوشــحالم که تیم ملی توانست به 
جام جهانی صعود کند. ما به این پرچم و این کشور افتخار می کنیم. 
هر وقت هم با پیراهن تیم ملی بازی کردیم ســعی کردیم پرچم 

کشورمان را بالا نگه داریم.

    قبلا بابت رفتاری که با شما و مسعود شجاعی 
شد، از مسئولان تیم ملی گلایه کرده بودید. هنوز هم از این 

بابت دلخور هستید؟
من آن حرف را چند دفعه گفتم و به نظرم دیگر موقعیتش نیست. 
من پیغامم را به مردم ایران دادم و باید بگویم دیگر از چیزی ناراحت 
نیســتم. کلا آن را از ذهنم بیرون آوردم. معمولا آن اوایل که آدم 
ناراحت اســت، یک چیزهایی می گوید ولی الان دیگر از کســی 
ناراحت نیســتم. ناراحتی را از ذهنم بیرون آورده ام و به روزهای 
خوب خودم در تیم ملی فکر می کنم. دیگر فقط روزهای شیرین 

در ذهنم است و زیاد نمی خواهم راجع به این موضوع حرف بزنم.

    در سال هایی که برای تیم ملی بازی کردید، 
به نظر خودتان خاطره انگیزترین بازی هایتان کدام بازی ها 

بودند؟
فکر می کنم چند بازی بود که همیشه در ذهن مردم ایران می  ماند، 
همینطور در ذهن خودم و خانواده ام. مثلا بازی اولی که 
آمدم و به تیم ملی ایران اضافه شــدم. بازی با 
قطر بود و من خیلــی هول هولکی از تیم 
وولفسبورگ به تیم ملی ایران ملحق 
شدم. فقط دو ســه روز وقت بود 
که با تیم آشنا شــوم اما خدا را 
شکر بازی خوبی انجام دادم 
و در نخســتین بازی ام برای 
تیم ملی توانستم 2گل بزنم. 
به نظرم این مسابقه همیشه 
در خاطره هــا می ماند. بعد 
از آن هــم مســابقه ای که 
در جام جهانــی برزیل مقابل 
آرژانتین داشــتیم، به نظرم تا 
مدت ها در خاطر مردم بماند. هر جا 
می روم مردم همیشه راجع به این بازی 
صحبت می کنند. امروز وقتی به آن بازی فکر 
می کنم با خودم می گویم اگر آن موقع VAR بود، 
پنالتی را به سود ما اعلام می  کردند و شاید نتیجه بازی یک جور 
دیگر تمام می شد. فکر می کنم همه بازیکنان در آن بازی بیشتر 
از صددرصد جانشان را در زمین گذاشتند. واقعا مسابقه ای بود که 

آدم هرگز نمی تواند آن را فراموش کند.

    تیم فعلی با دوره های قبلی که خودتان بودید، 
چه تفاوت هایی دارد؟

خیلی از بازیکنانی که الان هستند آن موقع هم بودند و چند بازیکن 

جوان اضافه شــده اند. من همیشــه گفتم، در سال های 
فوتبالم در خیلی جاها بودم و بازیکنان خیلی از کشورها را 
از نزدیک دیدم اما انگیزه ای را که بازیکنان ایرانی دارند، 

هیچ جای دنیا ندیدم. الان هم تأکید می کنم خیلی از 
بازیکنانی که بیرون از ایران بازی می  کنند، موفق 

هستند و این خیلی به تیم ملی کمک می کند.

    در بازی های مقدماتی 
جام جهانی شــاهد درخشش 

طارمی، آزمون و جهانبخش 
بودیــم و در کل خط حمله 

خوبــی داشــتیم. امــا 
به نظر می رسد در دفاع 
ضعف هایی داریم که در 

زمان کی روش نداشتیم.
بله، در خط حمله بازیکنان 
خوبی داریم. من بازی های 

طارمی و جهانبخــش و... را 
همیشه دنبال می کنم. سردار 

آزمون هم به لورکوزن رفته و من 
خیلی خوشحال شــدم که دوباره 

یک بازیکن ایرانی در بوندس لیگا بازی 
می کند. فکــر می  کنم بعــد از من دیگر 

بازیکنــی از ایران به بوندس لیــگا نرفته بود. 
الان صد درصد بیشــتر بازی هــای لورکوزن را 

دنبال می کنم و دوست دارم ببینم سردار در آنجا 
چه شــکلی بازی می کند. البته ما در خط دفاع هم 

بازیکنان خیلی خوبی داریم، فقط باید حواسمان باشد. 
ما در مقدماتی با عراق، امارات، سوریه و... بازی کردیم. 

نباید گول این تیم ها را بخوریــم، چون آنها از نظر کیفی 
واقعا ضعیف تر شده اند. وقتی مقایسه می کنم با دوره هایی 
که ما بازی می  کردیم، واقعا بازی های ســختی مقابل این 
تیم ها داشتیم. امیدوارم تیم ملی بتواند چند بازی دوستانه 
با تیم های قوی تر انجام دهد و گول این بازی های مقدماتی را 
نخورد. البته امیدوارم حرفم را اشتباه برداشت نکنند و نگویند 
اشــکان تأکید کرده ما در گروه آســانی قرار داریم. نه اصلا 
حرفم این نیست. همچنان تأکید دارم که بچه ها این گروه را 
فوق العاده تمام کردند. ولی ما باید بازی های دوستانه بزرگ 
برگزار کنیم. مشکلی هم نیست اگر در این بازی های دوستانه 

ببازیم ولی متوجه شویم در چه شرایطی قرار داریم.

    دوســت نداشــتید در استقلال و 
پرسپولیس بازی کنید تا محبوب تر شوید؟

من هیچ وقت به این چیزها نگاه نمی کردم که بروم به 
تیمی تا محبوب تر شــوم. می دانم خیلی از باشگاه ها 
در ایران بزرگ هســتند. همانطور که اســتقلال و 
پرسپولیس بزرگ هســتند، تراکتور هم با آن همه 
هوادار، باشگاه بزرگی اســت. من همیشه به همه 
تیم ها احترام می گــذارم و هیچ وقت دنبال این 
نبودم که مثلا به فلان تیم بــروم که محبوب تر 
شوم. هرجا که دلم بگوید انتخاب می کنم. وقتی 
نخستین قراردادم را در ایران با تراکتور امضا 
کردم، چند پیشــنهاد دیگر هم بود ولی من 

تراکتور را انتخاب کردم.

پیگیر لیگ برتر
همیشــه ســعی می  کنم همه بازی ها را دنبال 

کنم. تا جایی که وقت داشــته باشــم، بازی ها را نگاه 
می کنم. من هنوز با مسعود شــجاعی ارتباط دارم و سعی 
می کنــم بازی های او را در تیم نســاجی ببینم. مســابقات 
تیم قبلی ام تراکتور را هم نــگاه می کنم. تیم های دیگر را هم 
ســعی می کنم ببینم. به هرحال من 3ســال در ایران بازی 

کردم. کلا در همه جای دنیا مســابقات تیم هایی را که 
یک زمانی برایشان بازی کرده ام، نگاه می کنم. از 

وولفسبورگ و هرتابرلین در بوندس لیگا 
تا فولام انگلیس و...
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زمین بسکتبال

وزارت ورزش با تعویق مجمع انتخاباتی فدراســیون بسکتبال 
)2 بار(، بازی انتخاباتی را از روند عادی خود خارج کرد. بسکتبال؛ 
مدال آور در بازی های آسیایی است و تیم ملی در جریان برگزاری 
بازی های انتخابی جام جهانی 2۰2۳ قــرار دارد. بلاتکلیفی در 
سطح ریاست به بی ثباتی در روزهای سخت آینده دامن می زند و 
به سود این ورزش نیست. بهتر است وزارتخانه نامزدهای نهایی را 
به دور از هرگونه جهت گیری و دسته بندی افراد به مجمع بفرستد 
تا جامعه بســکتبال در مورد آینده این ورزش تصمیم بگیرد و 
در مسیر درســت جریانات و اتفاقات انتخابات، بازی در »زمین 

بسکتبال« را به همگان یادآوری کند.

دوران شجاعی

فریده شجاعی بعد از استعفا از نایب رئیسی فدراسیون بسکتبال، در 
مصاحبه های سریالی خود از مظلومیت خودش و دخترش دفاع کرده. 
او به یکی از خبرگزاری ها گفته: »شما )خبرنگاران( پدر من وعسل را 
درآوردید! عسل از5 سالگی بسکتبال را تمرین و بازی می کرد، در 
آمریکا بازی کرد ولی از وقتی به تیم ملی رفت مدام می گفتید دختر 
نایب رئیس فلان«! شجاعی نگفت در 4 سالی که او نایب رئیس بود 
چرا دخترش از گلف به بسکتبال آمد و پیراهن تیم ملی را هر دوره با 
ضعیف ترین آمار برتن داشت؟ یا چرا معیار سرمربیگری تیم ملی در 
دوران او به شرط حضور عسل در تیم ملی تعیین شده بود؟ اینکه او در 

آمریکا کجا و چه سطحی بازی کرد، بماند برای بعد.

کرونا زنگ اردوی تیم ملی بســکتبال را به صــدا درآورد و 2 
ملی پوش قرنطینه شدند. البته پیش بینی کادر فنی با دعوت از 
25 بازیکن، تعداد کرونایی های بیشتری بود اما فعلا فقط تست 
2نفر مثبت شده؛ ارسلان کاظمی و سجاد مشایخی. هر دونفر در 
پنجره اول جام جهانی بازی کردند. ارسلان 2بار به میدان رفت 
و در ریباند پنجره های فیبا از سال 2۰17رکورد زد. سجاد بازی 
نخست را از دست داده بود اما در بازی تکراری با بحرین در منامه 
به میدان رفت. هر چند تا 5اسفند، شروع بازی های پنجره دوم 
با سوریه و قزاقستان، برای بازگشت کرونایی ها فرصت هست 
اما در وضعیت قرمز شهرها و بالا رفتن موج  روزانه همه گیری، 

احتیاط شرط عقل است.

پنجره  دوم

زیر حلقه
 وعده زیاد دادند افشین رضاپور | کارشناس بسکتبال

اما اتفاقی نیفتاد
سعید افروز پس از کسب طلا در توکیو هم عنوان بهترین ورزشکار جهان 

را می خواهد و هم می خواهد به طلای المپیک پاریس برسد

منهای فوتبال

مدال تاریخی بوکس در رقابت های جهانی پس از 
4 ماه دوباره به صدر اخبار رسانه ها بازگشته است. 
نخستین مدال تاریخ بوکس در رقابت های جهانی 
برای ایران توسط دانیال شه بخش در صربستان 
به دست آمد. مدالی که حالا حرف و حدیث هایی 
پیرامون آن درست شده است. داستان از فضای 
مجازی شــروع شــد و خیلی زود به سایت های 
خبری هم رسید. فرشید رســتمی عضو کمیته 
برگزاری مسابقات آیبا )فدراسیون جهانی بوکس( 
که ایرانی الاصل و در کشور جمهوری آذربایجان 
زندگی می کند، شــروع کننده حاشیه ها بود و به 
مهر گفت: »دوستان ادعا می کنند در رقابت های 
جهانی به مدال تاریخی بوکس دست پیدا کرده اند 
ولی مکالمات و مســتندات خرید جدول بازی ها 
و تلاش برای فینالیست شــدن 2 نماینده شان از 
راه های غیرورزشی موجود است. مدرک مربیگری 
علیرضا استکی تا رقابت های آسیایی دوبی جعل 
شده بود و در آنجا برگه امتحانی ایشان با کورش 

ملایی عوض شد.«
این صحبت هــا درحالــی مطرح می شــود که 
استوری های رستمی توســط یکی از قهرمانان 
ســابق بوکس که هم اکنون در تیم ملی حضور 
ندارد بازنشر شــد. حالا علیرضا استکی سرمربی 
تیم ملی درباره حواشی به وجود آمده به همشهری 
ورزشــی می گوید: »نه این افراد را می شناسم و 
نه می خواهم در مــورد آنها صحبت کنم. فقط به 
مردم عزیز می گویــم. گفته اند مدرک من جعلی 
است بروند از AIBA استعلام بگیرند. آقای ایکس 
که نمی خواهم نامــی از او ببرم بایــد با واقعیت 
کنار بیاید که ورزشــکار دارنده مــدال جهانی و 
مربی تاریخ ساز مشخص هستند. اگر نمی داند با 
یک ســرچ می تواند متوجه شود. از طریق مراجع 
قانونی پیگیر این ماجرا هســتم و قطعا نتیجه را 
به اطلاع مردم می رســانم.« گفته شــده مبلغی 
که برای چیدن جدول به نفــع نماینده ایران به 
مسئولین برگزاری مســابقات جهانی داده شده 
بین 5تا 1۰ هزار دلار است و این در حالی است که 
جایزه نفر سوم 25 هزار دلار بوده و همین موضوع 
یک مقدار ماجرا را غیرقابل باور می کند. از اتفاقات 
اخیر بوکس مشخص است که همدلی و وفاق بین 
اهالی این رشته به حداقل رسیده که هرروز یک 

حاشیه پیرامون این رشته ایجاد می شود.
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افقي:
 1- کافي- تشنه نیست- برابر

2- ابــزار نجــاري- قــوم 
سفید پوســت بومــي اروپاي 

شرقي- رستني
۳- نوعــي کم خونــي حاد- 

الفباي تلگراف- زندانیان
4- از توابــع اســتان گیلان- 
ســوغات کرمان- حـــــرف 

محرمانه
5- ســومین قله بلند ایران- 
حربه اي شــبیه شمشــیر- 

خالکوبي 
6- ابزاري براي سوراخ کردن- 

دلبر- همسر اسکندر مقدوني
7- قیمت بازاري- ریاضي دان 
نابغه فرانسوي در قرن نوزدهم 

با عمري کوتاه- از فروع دین
8- میانه- مژدگاني- اســب 

سیاه
9- پشت گرمي- نوعي بافته 

زینتي- نوعي حلوا
1۰- پیوســته- نوعي اختلال 
رواني-  ساز استاد جلیل شهناز
11- از حروف مقطعه قرآن- 
مهم بودن- اثري به قلم شاتو 

بریان فرانسوي
12- میوه خوب- چند وزیر- 

نوعي اسلحه کمري
1۳- مــردان عــرب- صدا- 
میزبــان جام جهانــــــــي 

1994فوتبال
14- منــزل آذري- بچــه 

کنجکاو و پرتحرک- گرامي
15- شــجاع- مانند هم- این 
ویتامین به جذب کلســیم در 

بدن کمک مي کند
  

عمودي:
1- مجموعه داستاني نوشته 
پیمان اسماعیلي که در فضایي 
سرشــار از وهم و ترس روایت 

مي شود
2- روشــنایي- از باشگاه هاي 
فوتبــال اســپانیا- غذایي از 

پیاز داغ و کشک و گردو
۳- زمینــي که نبــش کوچه 
یا خیابان قرار گرفته اســت- 

آسمان- پاسخ مثبت
4- نامي دخترانــه- جهان- 

نویسنده رمان فلسفي کاندید
5- هنر قرن بیستم- بیماري 
ناشــي از ورود باکتري خاک 

به بدن
6- آسودگي- اندیشمندان- 

پیشتاز لشکر
7- شــالوده- پریشــان- از 

ملزومات طبخ چاي
8- نوعي قایق چوبي- ساخت 
اشــیاي فلزي به روش سرد- 

فرمانده کیاني
9- خواربــار- چراغ آویــز 

تزئیني- جام جهان نما
1۰- پیاز ســفت و یــک تکه اي- 

رقیبان- براق کننده کفش
11- سالک- آکنده

12- واقــف و مطلع- صفــت باد- 
سرزمین افراسیاب

1۳- همداستان رامین- از واجبات 
نماز- تیره و ظلماني

14- توانستن-  ماه نو- از اقوام ایراني
15- نویسنده مشهور ژاپني و خالق 

15رمان جنگل نروژي

هسمخاضريلعميرف
رينسوكيجاناضر
كرادميرببيجوي
اكتاهنخرليساب
رلنوتتورمينا
هليرلوكشكزبو
اهاطرنوتاليف
گبيهانهيدهاي

لياسنيماهدنب
پلتخمتبغرخوا

ولاويرغلهاجي
نوتاشاياوتيبد
هسهدنزرسنوراه
همانلوقيهاسرا
ايوگچيردوماكول
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ساده

متوسط

128465937
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سخت
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حواشی يك مدال تاريخی

محســن محمودصفری|  اگر یادتان باشد 
افتخارآفرینی سعید افروز در رشته پرتاب نیزه 
بازی های پارالمپیک توکیو در ذهن تان هست 
که این ورزشــکار در 3 پرتاب نخست خود، 
3 مرتبه رکورد جهان را شکست و به مدال طلای 
توکیو2020 رسید. همان عملکرد برای افروز 
30ساله دستاوردهای دیگری هم داشت که یکی 
از آنها قرار گرفتن در فهرست نامزدهای جایزه 
بهترین ورزشکار جوان سال2021 آسیا است. 
افروز در گفت و گو با همشــهری از وعده هایی 

حرف می زند که داده شد اما عملی نشد.

 پیش بینی می کردی بین نامزدهای 
بهترین ورزشکار سال2021 قاره آسیا باشی؟

راستش اصلا فکرش را نمی کردم. وقتی این خبر 
را شنیدم خیلی خوشحال شدم و به نوعی فهمیدم 
که زحمات و عملکردم در دنیا دیده شــده است. 
سه چهار سال فقط فکرم کسب مدال طلای توکیو 
بود و خوشحالم که بالاخره نتیجه زحماتم را گرفتم. 
مسیر سختی بود ولی نتیجه دلچسب و شیرینی 

داشت.

  چقدر برای خودت شــانس قائل 
هستی که نهایتا به عنوان نفر نخست انتخاب 

شوی؟
با اینکه اصلا انتظار نامزد شدن نداشتم، برای خودم 
شانس بالایی قائلم. نام رقبایم را که می بینم، به نظرم 
می رسد شانس بیشتری نسبت به آنها دارم. خودم 
تخمین می زنم شانسم حدود 7۰تا 8۰درصد باشد. 
من پیش از المپیک در یک جام بین المللی امارات 
شرکت کرده بودم که به مدال نقره رسیدم. توکیو 
میدان بزرگی برایم به حـسـاب می آمد و نخستین 

تورنمنت بزرگ و رسمی 
بود که در آن شرکت می کردم. فکر 

می کنم برای همین کارم دیده شد و 
خوشحالم حالا برای کسب عنوان بهترین 
ورزشکار ســال2۰21 نامم مطرح شده 

است.

  گویا هم اکنون مصدومیت 
داری.

بله، یک مصدومیت دارم و مشغول درمان 
آن هستم. برای خودم هدفگذاری کرده ام 
تا دربازی های آسیایی چین2۰22 مدال 
طلا بگیرم. بعد از المپیک حدود یک ماهی 
اســتراحت کردم و بعــد از آن تمریناتم را 
استارت زدم. در این مدت در یک اردو هم  
که کمیته ملی پارالمپیــک برگزار کرد، 
حاضر شــدم. غیبتم در این مرحله که در 
حال برگزاری است برای درمان مصدومیتم 

است و به محض بهبود به جمع ملی پوشان اضافه 
خواهم شد.

  باز هــم به رکوردشــکنی فکر 
می کنی؟

می روم که بهترین عملکردم را داشــته باشم ولی 
نخســتین هدفم کســب مدال طلاي بازی های 
آسیایی است و بعد از آن اگر شرایط مهیا باشد به 
رکوردشکنی هم فکر می کنم. من اگر بهترین پرتابم 

را داشته باشم رکورد هم می شکند.

   شرایط بعد از کسب مدال 
طلای توکیو برایت تغییر کرد؟

مردم که همیشه به من لطف داشتند و 
خوشحالم که باعث شادی مردم حتی 

برای لحظه ای شدم.

معمــــولا    
مسئولان بعد از کسب مدال 
وعده هایی می دهند ولی 
بعد از مدتــی همه  چیز 
فرامــوش می شــود. 
شرایط برای شما چطور 

بود؟
من هم دقیقا همین شرایط را 
داشتم. یکسری وعده به من دادند که بعد 
از مدتی همه  چیز فراموش شد و تا این لحظه اتفاق 
خاصی رخ نداده است. با این حال من امیدوارم که 
مشکلات حل شود. رهبری همیشه به ورزشکاران 
پارالمپیکی عنایت و لطف داشــته اند ولی برخی 

مسئولان یک مقدار کم لطفی می کنند.

  بــه المپیــک 
فکر  هــم  پاریس2024 

می کنی؟
قطعا هــدف اصلی ام 
کســب مدال طلا در 
پاریس اســت. این 
مســیری که برای 
خودم ترسیم کرده ام 
با مدال طلای پاریس 
تمام می شــود. تمام 
تلاشم این است که در 
پاریس طــلای توکیو را 

تکرار کنم.

با اینکه اصلا 
انتظار نامزد شدن 

نداشتم، برای 
خودم شانس 
بالایی قائلم. 

نام رقبایم را که 
می بینم، به نظرم 
می رسد شانس 
بیشتری نسبت 

به آنها دارم
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 مرز ی ناپیدا 
میان واقعیت و مجاز

 علی حضرتی از ساخت  
فیلم »شهرک«  می گوید

 جنوب شهر 
پر از قصه است

امید شمس، کارگردان فیلم »ملاقات 
خصوصی« ازعشق و جنوب شهر  می گوید

 در شرایط سخت
 پای تئاتر ایستادیم

 علیرضا بهرامی
 از نمایش »سگک« می گوید

سجادپور 
درگذشت

  

ســجادپور،  علیرضــا 
تهیه کننده و مدیر سابق 
سینما بر اثر تومور مغزی 
درگذشــت.این خبر را 
روح الله سجادپور، فرزند 
این ســینماگر در صفحه 
شخصی خود تأیید کرد.
سجادپور از عارضه تومور 
مغزی رنج می بــرد. او به 
تازگی فیلم ســینمایی 
»مســتطیل قرمــز« به 
کارگردانــی حســن و 
حسین صیدخانی را تهیه 

کرده بود.

 واکنش بیرانوند
 به »بیرو«

  

علیرضا بیرانوند، دروازه 
بان تیم ملــی فوتبال با 
تعــدادی از هنرمندان و 
ورزشکاران به تماشای 
فیلم» بیرو« نشســت. 
علیرضــا بیرانونــد که 
به دلیل بیمــاری کرونا و 
تیم  بازی های  همچنین 
ملی فوتبال، موفق نشده 
بود این فیلــم را ببیند، 
شنبه، 16بهمن، در سینما 
هروی سنتر به تماشای 
»بیرو« نشست.بیرانوند 
بعد از تماشای این فیلم 
با تشــکر از کارگردان و 
تهیه کننــده آن، گفت: 
زحمــت زیــادی برای 
ساخت این فیلم کشیده 
شده و بسیار به زندگی 
واقعی من نزدیک است. 
به  نظر من مخاطب اصلی 
این فیلــم، نوجوانان و 
جوانانی هســتند که به 
هدف خود فکر می کنند 
و امیدوارم بعد از تماشای 
این فیلم، تلاش و انگیزه 
خود برای رســیدن به 
جدی تر  را  هدفشــان 
دنبال کنند و همه حرف 
فیلم این است که هرگز 

دست از تلاش برندارند.

معرفی، نقد و تحلیل فیلم به رغم اینکه واژگانی نزدیک 
به هم هستند، اما متفاوتند. معرفی فیلم چیزی مانند 
شناســنامه اســت که برای هر فرد صادر می شود. در 
شناسنامه هر فرد اطلاعات ســاده و اولیه ای از آن فرد 
ارائه شده است. اطلاعات اولیه و ساده از هر فرد شامل 
شخصیت، منش، وضعیت اقتصادی  و دیدگاه های آن 
فرد است. در واقع شناسنامه یک اطلاعات اولیه درباره 
هر فرد ازجمله نام پدر، مادر و تاریخ تولد است و به عنوان 
مثال، در شناسنامه درباره اینکه فرد ازدواج کرده و نکرده 
و فرزند دارد یا خیر نیز اطلاعات پایه ای ارائه شده است. 
معرفی فیلم هم معرفی اجمالی، اولیه و سردستی یک 
فیلم است. در واقع نوعی شناسنامه است که به ما درباره 
فیلم اطلاعاتی نظیر اینکه این فیلم درباره چیســت و 
سازنده آن کیست و از چه کشوری است و در چه تاریخی 
اکران خواهد شــد، ارائه می دهد. در شناسنامه فیلم، 
عمقی وجود ندارد و ازاطلاعات ســاده و اولیه تشکیل 

شده است.
نقد فیلم و تحلیل فیلم تشابهات و تفاوت هایی دارند که 
ذکر آنها ضروری به نظر می رسد. نقد فیلم نتیجه نهایی 
تحلیل فیلم است. تحلیل در اینجا به معنای تحقیق است. 
نقد صفحه آخر تحلیلی هزار صفحه ای اســت؛ چیزی 
شبیه یک پرونده حقوقی. اگر بخواهیم مقایسه ای صورت 
دهیم، می توانیم بگوییم که نقد، مشابه حکم قاضی است 
که نتیجه نهایی یک پرونده حقوقی محسوب می شود. 
حکم قاضی در لباس نقد فیلم اســت. حکم قاضی یک 
خط، 5خط و در نهایت یک صفحه A4 است. اما پشت 
حکم قاضی حداقل هزار صفحه مدرک درباره صحبت 
شــهود و تفحص بازجویی از متهم و اســناد و مدارک 
زیادی از تحقیقات جنایی وجود دارد. این هزار صفحه 
تحقیقاتی در نهایت قاضی را در صدور حکم به نتیجه 
رسانده است. نقد در واقع قضاوت نهایی درباره یک فیلم 
است، نگارش نقد زمانی میسر است که تحقیق و تحلیل 
جامعی از فیلم صورت گرفته باشد. تحلیل کامل نیازمند 
تحقیق همه جانبه است و برای تحقیق نیز به سواد نیاز 
است و نمی توان به صورت سر سری تحقیق انجام داد. نقد 
به دلیل اینکه ریشه در تحلیل و تحقیق دارد، هر چند تند 
و گزنده باشد، گوارا، مطلوب و پذیرفتنی است. تند بودن 
یک نقد چندان اهمیتی ندارد؛ چراکه نقد از دل تحلیل و 
تحقیق بیرون می آید. خام دستی در تحلیل فیلم، منتقد 
را به بیراهه می کشاند. هر چقدر تحقیق و تحلیل قوی تر 
باشد، در پایان نیز نقد غنی تری ارائه خواهد شد. تا منتقد 
به تحقیق نپردازد، تحلیل مهمی از او به دست نمی آید و 
لاجرم به قضاوت مهمی درباره فیلم هم نمی  رسد، کسی 
هم که نتواند قضاوت کند قادر به نقد نوشــتن نیست. 
نقد فیلم در پایان مسیر تحلیل فیلم، معنی خود را پیدا 
می کند. نقد فیلم به مثابه یک نظام سیستمی چیست؟ 
نقد فیلم در چارچوب یک سیستم حرکت می کند، نقد 
فیلم را نمی توان باری به هر جهت انجام داد. نقد فیلم 
کاملا حساب شده، بهنجار و اصولی شکل می گیرد. به 
هر پدیده ای می توان نگرش سیستمی داشت. نقد فیلم 
و منتقد فیلم را هم می توانیم با نگرش سیستمی ارزیابی 
کنیم. برای ســهولت در بحث، از یک نمونه معاصر به 
نام پی سی یا رایانه)کامپیوتر( شخصی، مثال می زنیم. 
کارکرد نقد منتقد با سیســتم کامپیوتر شخصی قابل 
مقایســه اســت. اطلاعات از طریق صفحه کلید وارد 
سیستم شده و در مرحله اول پردازش می شود و سپس 
نتیجه یا روی صفحه )مانیتور( نمایش داده می شــود 
یا توسط دســتگاه چاپگر چاپ و رویت خواهد شد. اما 
مراحل نقد در سیســتم منتقد چگونه است؟ اطلاعات 
با دیدن و مطالعه به ذهن و حافظه منتقد وارد می شود. 
سپس شــخص منتقد داده ها را در ذهن خود پردازش 
می کند. در نتیجه این اطلاعات پردازش شده به عنوان 
نقد فیلــم در قالب چند ورق کاغذ از سیســتم ذهنی 
منتقد خارج می شود. اینجا نظام سیستمی منتقد دارای 
کارکردی مشابه با سیســتم کامپیوتر شخصی است. 
کامپیوتر نمی تواند همین طوری و به طور بداهه چیزی 
را روی چاپگر خود بیاورد، مگر اینکه از واحد قبلی خود 
خوراک و مواد پردازش را دریافت کرده باشد. چیزی در 
سی پی یوی کامپیوتر پردازش نمی شود، مگر اطلاعاتی 
از صفحه کلید آمده باشد. نقد فیلم نیز در ادامه یک سری 
اطلاعات و پردازش این اطلاعات معنا پیدا می کند. در 
نظام نقد، اطلاعات بسیار مهم است، تا اطلاعات نباشد، 
حرکتی هم اتفاق نخواهد افتاد، از همین رو منتقد باید 
خود را موظف به جمع آوری اطلاعات کند و اطلاعات 

سمعی و بصری را به جان و دل و ذهن خود بسپارد.
شخصیت و اینکه منتقد کیست و دارای چه پیشینه ای 
است، از اهمیت ویژه ای برخوردار است. جایگاه اجتماعی 
نگاه منتقد، عقاید سیاسی و سواد و تجربه منتقد در زمینه 
دیدن فیلم، بسیار مهم است. در اینجاست که منتقدان از 
یکدیگر جدا می شوند و هر کدام مسیر خود را می پیمایند. 
زندگی خصوصی، شخصیت و رفتار و هزاران نکته دیگر 
در ساخت روح و روان آدمی مؤثر است. این خصوصیات 
که در هر فرد متفاوت است، در سازوکار پردازش اطلاعات 
از ســوی منتقد دخیل اســت. احتمال دارد اطلاعات 
یکسانی وجود داشــته باشــد، اما اطلاعات یکسان در 
افراد مختلف، کارکردهای متفاوتی دارد. طبعا اطلاعات 
یکسان در آدم ها نتایج یکسانی به بار نمی آورد، چون این 
اطلاعات در سی پی یوی افراد مختلف پردازش می شود. 
اگر نقد به عنوان مرحله نهایی را مرحله ای ساده  بدانیم، 
چندان اشتباه نکرده ایم، آماده شدن نقد روی چند ورقه 
کاغذ کار چندان مهمی به نظر نمی رسد. مراحل قبل تر 
از مرحله نهایی سخت بوده است. 2مرحله پیش از نقد 
مهم ترین مراحل هســتند؛ یکی مرحله به دست آوردن 
اطلاعات و دیگری پردازش آن در ذهن اســت. در واقع 
رد کردن اطلاعــات از ذهن، شــخصیت و صافی آدم، 

مشکل ترین مرحله پیش از نقد محسوب می شود.
اگر تقلبی در کار نباشــد، 2 نقد بر یک فیلم نمی تواند 
شبیه یکدیگر باشــد؛ چرا که راز آفرینش بر تولید یگانه 
است، اگر دقت کنیم هیچ دو برگ چنار با یکدیگر شبیه 
نیستند. هیچ دو موجودی در آفرینش شبیه نیستند و 
نمی توانند یکصدا و یکه باشند. تنوع و زیبایی نقد منتقد 
از این استقلال حرکت از دست دیگری است. جدا بودن 
یکی از دیگری اســت و اینکه مــا می خواهیم از نظرات 
متفاوت دیگران آگاه شویم. هر  ســازی  یک نوا دارد و ما 
به دنبال نقد جدیدی از منتقد هســتیم. کسی به دنبال 

نظرات یکســان در جهان نقد و منتقدنیست 
و هر نقــدی لبــاس و فــرم متفاوتــی دارد.

یادداشت 1

منتقد
خسرو دهقان

نقد یا تحلیل   

وقتی تیزر »موقعیت مهدی« قبل از اکران 
فیلمش پخش شد، خیلی ها معتقد بودند 
که حجازی فر به سبک و سیاق دوست 
قدیمی اش)محمدحسین مهدویان( فیلم 
ساخته است؛ اما تماشــای فیلم به این 
حدس و گمان پایان می دهد. نخستین 
فیلم هادی حجازی فر فیلمی در 6پرده 
از زندگی شــهید مهدی باکری است، 
برادرش حمید و ناگفته هایی از فرماندهی 
باکری در روز های دفاع مقدس. اما نکته 
قابل توجه در این فیلم زندگی شــهید 
باکری و لحظاتی است که حجازی فر به آن 
پرداخته و با تماشای »موقعیت مهدی« 
می تــوان ردپای حجازی فــر به عنوان 
نویسنده قصه و حتی مشورت دادن در 
اجرا و کارگردانــی در »آتابای« را کاملا 
حس کرد. گفت وگــو پیش تر از نمایش 

فیلم انجام شده است.

گفت و گو

روزنامه نگار
فهیمه پناه آذر

ی سیمرغ
سودا

ی سیمرغ
سودا

     
بازیگــران فیلم باید کســانی مي بودند کــه علاوه 
بــر ترک زبــان بــودن شــباهت بــه کاراکترهــای ما 
داشته باشــند. انتخاب بازیگران پروسه سختی 
بــود؛ از فراخوان تــا معرفــی و انتخــاب بازیگران 
کــه به نظــرم پــروژه مســتقلی به حســاب می آمد

30درصد ظرفیت 
برای جشنواره 

موسیقی

  

محمد الهیاری، رئیس سی و 
هفتمین جشنواره موسیقی 
فجر در نشست خبری این 
دوره از جشنواره، با اشاره 
به ایــن نکته کــه برای 
برپایی این جشنواره چند 
ماهی است که مسئولان 
برنامه ریزی کرده اند، اظهار 
کرد: »سال گذشته با توجه 
به پاندمــی کرونا، از پیش 
مشــخص بود که امکان 
حضور مردم وجود ندارد. 
برای سال جاری هم با توجه 
به گسترده تر شدن روند 
واکسیناســیون و کاهش 
پیک های قبلی، این امید 
به  وجود آمده که جشنواره 
می تواند بــا حضور مردم 

برگزار شود«.
وی یادآور ی کــرد: »در 
ماه های اخیر بــا توجه به 
همه گیری ســویه جدید 
اومیکرون، مشابه اتفاقی که 
برای تئاتر فجر و همینطور 
فجر سینما شاهد هستیم، 
در جشنواره موسیقی فجر 
نیز با ظرفیــت 3۰ درصد، 
پذیرای مردم در سالن های 
اجرای جمعــی خواهیم 
بود.« جشنواره موسیقی 
فجر امسال، میزبان 16۹۰ 
هنرمند در قالب 1۷۰ اجرا 
ـ 13۰4 هنرمند مرد و 3۸6 
هنرمند زن ـ خواهد بود 
که برنامه های خود را اجرا 
می کنند. ســی وهفتمین 
جشــنواره موسیقی فجر 
از تاریخ 22 تــا 26 بهمن 
ماه 14۰۰ به دبیری حسن 
ریاحی در بخش های رقابتی 
)جایزه باربد( و غیررقابتی 
برگزار می شــود و جایزه 
ترانه، جایزه موســیقی 
و رســانه و نشست های 
پژوهشی،برنامه های دیگر 
ایــن دوره از جشــنواره 

خواهد بود.

علاقه مند به بازی در نقش مهدی باکری بودید، چطور شد 
که علاوه بر بازی،  کارگردانی »موقعیت مهدی« را هم قبول 

کردید؟
اولین پیشنهادی که به من شد، بازی در نقش شهید مهدی باکری 
بود. صحبت های اولیه زمانی بود که هنوز کارگردان کار قطعی نشده 
بود و همان زمان خیلی صریح و واضح اعلام کردم که نقش مهدی 
باکری را برای کسی بازی نمی کنم. دلیلش این بود که خودم به اندازه 
کافی درباره این شخصیت شناخت و اطلاعات لازم را داشتم و از 
مدت ها پیش در ذهنم بود تا برای مهدی باکری و رزمندگان لشگر 
عاشورا فیلمی بسازم. کارگردانی کار را پیشنهاد دادم و با تلویزیون 
در این باره صحبت هایی شد و دوستان پذیرفتند. به نظرم با پذیرش 
این پیشنهاد سیما فیلم هم ریسک بزرگی انجام داد و البته دلیل و 

چرایی اش را نمی دانم.

بعد از قبول کارگردانی کار، فیلمنامه را تغییر دادید؟
آن زمان با فیلمنامه ای روبه رو بودیم که فیلمنامه جذابی 
نبود به همین دلیل آن را به طور کامل کنار گذاشتیم و با یک تیم مجزا 

شروع به تحقیق و پژوهش و در ادامه به نگارش سناریو پرداختیم.

فیلمنامه جدید چطور شــکل گرفت؟ چقدر تحقیق و 
پژوهش بوده و چه اندازه با خانواده باکری صحبت کردید؟

از گفت وگوهای میدانی در شهرهایی چون تبریز، ارومیه و زنجان 
تا منابع صوتی و تصویری را که درباره شهید باکری بود جمع آوری 
و همه را دیدیم.قرار بود که مینی سریالی ساخته شود. قصه هایی 
را که داشتیم انتخاب و به اولویت بندی و اعتبارسنجی پرداختیم. 
در این میان هم قصه هایی را برای مخاطبان غیرتخصصی گفتیم و 
درمجموع امتیازبندی و در نهایت به ســاختاری که می خواستیم 

رسیدیم.

وقتی خبر ســاخت زندگی باکری رسید، ابتدا صحبت از 
ساخت سریال بود، بعد نسخه سینمایی آن رو شد؛ نسخه 

سینمایی )موقعیت مهدی( تا چه اندازه با سریال متفاوت است؟
از همان ابتدای کلید خوردن سریال، صحبت از تولید یک نسخه 
سینمایی بود. یک سری قصه ها و خط داســتانی را برای نسخه 
سینمایی نگه داشتیم. البته برخی مشترک بود اما به لحاظ فرمی 
امکانش وجود نداشت که برخی سکانس های سریال را برای نسخه 
سینمایی استفاده کنیم؛ مثلا راوی در سریال، کس دیگری است 
که ما نمی توانستیم در فیلم سینمایی سراغ او برویم که در نسخه 
سینمایی شــخصیت فرعی بود. بنابراین از همان ابتدا برخی از 
سکانس ها به 2شکل و مدل گرفته شد و پروسه زمانی حدود یک 
سال را طی کرد تا وارد تولید شدیم. ســریال با نسخه سینمایی 

خیلی فرق دارد. چه در قصه ها و چه در اجرا کاملا متفاوت هستند. 
تلاش کردیم احترام به مخاطب را حفظ کنیم و اینطور نباشد که 
کسي که نسخه سینمایی را می بیند بتواند سریال و قصه اش را هم 

حدس بزند.

درباره انتخاب نام فیلم برای مدیوم سینما )موقعیت مهدی( 
بگویید .به نظر اسم جذاب و خاصی است. چطور به این اسم 

رسیدید؟
اســم های مختلفی مدنظرمان بود؛ حقیقت این است که در فیلمی 
که به زندگي شــهید مهدی باکری می پردازد حساسیت های زیادی 
وجود دارد. طبعا خیلی گزینه ها داشتیم و در نهایت احساس کردیم 
دراماتیک ترین و خاص ترین اسم به لحاظ انسانی و همچنین نظامی 
همین اسم )موقعیت مهدی( است. اسم جذابی که شاید در نگاه اول 
به نظر می رسد موقعیت هایی است که مهدی باکری در طول فیلم در آن 
قرار می گیرد و در پایان فیلم متوجه می شویم که شاید موقعیت نظامی 
و یا اسم رمز باشد.  با کسانی که در این پروژه با من همکاری داشتند، 
ازجمله ابراهیم امینی که در نگارش نسخه سینمایی کنارم بود به این 

اسم رسیدیم و به نظر خودم جذاب است.

با توجه به آذری صحبت کردن شخصیت ها در فیلم، انتخاب 
بازیگران از خود مهدی باکری گرفته تا دیگر نقش ها چگونه بود؟
بازیگران فیلم باید کســانی مي بودند که علاوه بر ترک زبان بودن 
شباهت به کاراکترهای ما داشته باشــند. انتخاب بازیگران پروسه 
سختی بود؛ از فراخوان تا معرفی و انتخاب بازیگران که به نظرم پروژه 
مستقلي به حســاب می آمد. تلاش این بود که بازیگران انتخابی به 
شخصیت نزدیک شوند اما نمی شد و حتی بعد از یک یا دو سکانس 
کاراکترها را تغییر دادیم. از ابتدا مبنا بر بازی خودم بود و پیشنهاد بازی 
ابتدا داده شده بود؛ به همین دلیل این موضوع در ذهنم بود و گزینه 
خاصی به خاطر شباهت و ترک زبان بودن نداشتیم. البته اگر الان این 
پیشنهاد بود این کار را نمی کردم چرا که کارم به مراتب سخت تر می شد 

اما باز هم فکر می کنم گزینه دیگری نبود.

با توجه به مینی سریال بودن و تصمیم درباره ساخت فیلم 
ســینمایی چرا تولید کار طول کشید؟ چه مشکلاتی در 

مدت تولید وجود داشت؟
وقتی عنوان مینی سریال ۷قسمتی مطرح می شود، به ذهن همه 
می رسد که چرا این همه طول کشید، اما حقیقت این است که ما 
تعداد جلساتی که کار کردیم خیلی پایین بود و در مابین هم وقفه 
در کار داشتیم،  به خاطر مسائل مالی ، نظامی و به خاطر ملاحظاتی 
که وجود داشت راستش ترجیح می دهم که دیگر به گذشته فکر 
نکنم؛ هنوز تلخی اتفاقات افتاده در پروسه تولید در بدن و روحم 
هست. آرزوي صبر می کنم برای کسانی که در دل تولید کارهایی 

شبیه »موقعیت مهدی« هستند.

حضور »موقعیت مهدی« در جشنواره به تصمیم چه کسی 
بود و خودتان چه پیش بینی برای حضور و نمایش فیلم در 

جشنواره داشتید؟
پیشنهاد سیمافیلم بود که این مینی سریال نسخه سینمایی داشته 
باشد. راستش اگر دست خودم بود به خاطر فشار و حجم کار ترجیح 
می دادم در جشــنواره فیلم فجر حضور نداشته باشم اما به خاطر 
گروه فوق العاده اي که داشتیم و از گرمای 5۰درجه بالای صفر تا 
سرمای منفی 2۰درجه یک سال و نیم همراه هم بودیم تصمیم بر 
این شد که در جشنواره باشیم؛ بنابراین درخواست پروانه ساخت 
دادیم که گفتند برای تلویزیون است و فقط نیاز به پروانه نمایش 

دارد.

پخش سریال از تلویزیون چه زمانی است و آیا صحبتی 
شده؟

هنوز زمان پخش سریال مشخص نیســت و بستگی به تصمیم 
مدیران سازمان دارد.

یکی از سختی هاي ســاخت فیلم درباره شخصیت های 
تاریخ معاصر، به خصوص اگر مرتبــط با جنگ و انقلاب 
باشد، اظهارنظرها از سوی افراد یا ارگان هاست، شما با این موضوع 

روبه رو شدید؟
تا دلتان بخواهد ســر شخصیت هاي معاصر مشــکلات داشتیم. 
در پروســه تولید این نوع فیلم؛ خانواده ها در اولویت هســتند و 
حساسیت هایشان قابل درک است. با توجه به تجربه های نه چندان 
موفق قبلی گاهی هم نگران می شدند.تمام خانواده ها با پروژه های 
مختلف مصاحبه مي کنند و دچار تردید می شوند. موانع سختی در 
تولید زندگی شخصیت های معاصر چه در سینما و چه در تلویزیون 

وجود دارد. خوشحالم که خانواده های شهید مهدی و حمید 
باکری دوباره اعتماد کردند و با من و گروهم همکاری کردند.

موقعیت هادی
هادی حجازی فر در نخستین فیلم سینمایی خود به عنوان کارگردان  

زندگی و شهادت برادران باکری را دستمایه قرار داده است
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در این جامعه  بیش از حد سیاست  زده  ما آنقدر همه  چیز با 
هم قاطی شده که خواسته یا ناخواسته باعث می شود نگاهی 
منصفانه و واقع بینانه نسبت به برخی رویدادهای تاریخی، 
فرهنگی، اجتماعی و سیاســی این دوران نداشته باشیم. با 
هر نگرش، سلیقه و جهان بینی نمی توان منکر این واقعیت 
شد که »سینمای جنگ« شکل گرفته در این 43سال اخیر 
مهم ترین و متفاوت ترین ژانر ســینمایی ما )با همه  اوج و 
فرود و انقطاع هر از گاهش( بوده است. در امتداد حضور کم و 
بیش متنوع شماری از فیلمسازان در گستره  این نوع سینما، 
جولان دهی پایمردانه و موقعیت تشخص یافته فیلمسازانی 
چون ابراهیم حاتمی کیا، رســول ملاقلی پــور، احمدرضا 
درویش و محمدعلی باشــه آهنگر را داریم. در این دهه نیز 
نرگس آبیار با »شیار143« و منیره قیدی با »ویلایی ها« و 
همین »دسته  دختران« وارد این حوزه استحفاظی شدند 
تا نشان دهند »سینما سینماست« و زن و مرد نمی شناسد.

 اما در این یادداشــت کوتاه می خواهم از فرصت اســتفاده 
کنم و با مقایسه اجمالی دو فیلم »موقعیت مهدی« هادی 
حجازی فر و »دســته  دختران« منیره قیدی و ذکر برخی 
بایدهــا و نبایدها، به آسیب شناســی »ســینمای جنگ« 
بپردازم. به نظر می رســد هادی حجازی فر در نخســتین 
تجربه بلند سینمایی اش با دستمایه ای جنگی، تکلیفش را 
با خود روشن کرده است. هدف اصلی او این بود که یک فیلم 
مستند داســتانی »پرتره« با محوریت شهید مهدی باکری 
بسازد و لحن و قالب و شیوه بیانی اش را بر همین پایه استوار 
کرده است. نگاه کنیم به فصل بندی های هشت گانه ای که 
حجازی فر با عنوان »پرده« برای شیوه روایت پردازی انتخاب 
کرده  یا در کنار پرداختن به شهید حمید باکری، بر مرکزیت 

نمایشی مهدی باکری تأکید داشته است.
با این پیش فرض، شــهادت حمید باکری را در لانگ شات 
می بینیم، ولی دوربین در مورد مهــدی باکری مواجهه ای 

متنوع تر و تأثیرگذارتر دارد.
 نکته مهمی که به موقعیت مهدی ارزشــی والا و جایگاهی 
متفاوت می دهد، نقش و اهمیت »خانواده« در کلیت فیلم 
است. این هوشــمندی و برنامه ریزی از پیش تعیین شده 
می خواهد که تو با خانواده به ســراغ فیلــم جنگی بروی و 
شــخصیت اصلی منتخب ات را در نقطه  وصــل به خانواده 
تعریف کنی و با این تمهید فکر شده فیلم ات را از آن حالت 
مردانه غالب در فیلم های جنگــی خودمان خارج کنی و به 

یک مخاطب شناسی گسترده تر برسی.
این نشــانه های موفقیت آمیز را مقایسه کنیم با بلاتکلیفی 
آشــکار خانم منیره قیــدی در دومین تجربــه جاه طلبانه 
جنگی اش دردسته ی دختران؛ فیلمی که می خواهد نگاهی 
نو و متفاوت به مقطعی حساس و ملتهب از تاریخ معاصر این 
سرزمین در اوایل شــکل گیری جنگ داشته باشد، بیش از 
همه نیاز به یک فیلمنامه منســجم و پروپیمان دارد اما به 
عکس، می بینیم که خانم قیدی با دســت خالی وارد یک 
فضای پرتنش جنگی شده و درتلاشــی ناموفق خواسته تا 
این خلأ را با ایجاد موقعیت های حســی و عاطفی و صفیر 
بی امــان گلوله و بمباران پیاپی دشــمن متجــاوز جبران 
کند. روی همین اصل، به جای بهــا دادن به قصه و روایت 
و شــخصیت پردازی، قرار بوده از ابتدا تا انتها بیننده شاهد 
بمباران بی وقفه شهر خرمشهر و مقابله نیروهای بسیجی و 
افراد بومی با دشمن باشد)به یاد بیاوریم یک نمونه موفقش 
را درفیلــم »کیمیا« احمدرضا درویش که فقط ســکانس 
افتتاحیه را به نمایش چنین شــرایط مهیب و پراضطرابی 
اختصــاص داده و به دنبال آن قصــه اش را در فضایی دیگر 
تعریف می کند(. متأسفانه این روانشناسی بصری و صوتی 
نادیده گرفته شده که ایجاد اینگونه موقعیت های هولناک 
در یک جنگ نابرابر هــر چقدر هم تأثیرگــذار و جذاب و 
مرعوب کننده باشد، از یک جا به بعد)با حجم انبوه و مداوم 
انفجار،  بمباران و تیراندازی( می تواند دافعه آمیز و تکراری 
شــود. اتفاقی که در دســته  دختران افتاده و به جای آنکه 
این »تجمع زنانه« حضوری ســازماندهی شده، دراماتیک 
و حماسه ساز داشته باشــد، پراکندگی و سردرگمی بر آن 
غالب شده و در نهایت وقتی از سالن خارج می شویم به دنبال 

مکانی آرامش بخش می گردیم تا روح و روانمان را با 
خوردن یک قرص اعصاب تسکین دهیم.

یادداشت

منتقد
جواد طوسی

نمایش همزمــان »موقعیت جنگ عاشقانه
مهدی« )هادی حجازی فر( 
و »شــب طلایی« )یوسف 
حاتمی کیــا( که به شــکل 
عجیبی در برخی سینماهای 
مردمی جشنواره، 2سانس پشت سر هم را نیز به خود اختصاص 
داده اند، شاید به ظاهر رخدادی اتفاقی و مثلًا از سر قضا و قدر 
به نظر برســد اما در عمق خود، یک موقعیت طلایی به وجود 
آورده و حامل پیام نهفته ای اســت که پوست اندازی و تغییر 
بنیادین جامعــه امروز ایران را به  وضــوح و با دقت به نمایش 
می گذارد؛ جامعه ای که با وجود اوج گیری شــعله جنگ )در 
دهه1360( در حال پوست انداختن و گذر از دوران معصومیت 
بود و امروز به چنان وضعیتی رسیده که اگر خانه محل داستان 
»شــب طلایی« را نماد ایران، و آدم های آن را اشــاره ای به 
شهروندان سودا زده و وابســته به انواع و اقسام وابستگی های 
دنیوی بدانیم، باید پذیرفت به جاده و پیچ خطرناکی رسیده 

است. براساس آنچه در فیلم موقعیت مهدی و درباره زندگی 
شــهید مهدی باکری به تصویر درآمده، بــا اینکه ایران آن 
روزگار )گویی از یک قرن پیش حرف می زنیم!( درگیر جنگی 
نابرابر، تحریم های کمرشــکن و البته انبوهی از مشکلات و 
گرفتاری های پیش بینی نشــده بود اما سربازان جان بر کف 
وطن، بی هراس از فردا، با خدا معاملــه کرده و به قلب آتش 
می زده اند؛ آدم هایی که پاســداری از مرزهای آتش گرفته را 
حتی بر ماندن در خانه و کنار نوعروس خود ترجیح می داده اند. 
اما شب طلایی نشان می دهد نســل یا نسل های  بعدی  )که 
شــاید اصلًا همان روزها قدم به این دنیا گذاشــته باشند( 
کمترین شــباهتی به آنها ندارند و برای رسیدن به نیازها و 
خواسته های خود هر کاری انجام می دهند؛ حتی اگر به قیمت 

نابود شدن خانه و از هم گسستن کانون خانواده باشد.
نگاه حیرت زده و غمگینانه مــادر )در همین فیلم( به حفره 
بی قواره ای که فرزندانــش در کف زیرزمیــن کنده اند )تا 
شاید به گنج برســند!( و تنها ماندن او از پی پراکنده شدن 

مهمان هایی که حرمت را به ســخره گرفته اند، اشــاره به 
وضعیت غریبی اســت که ایران امروز ما با آن روبه رو است؛ 
جامعه ای که به شــهادت همین 2 فیلم حتی با تصویرهای 
به جا مانده از دهه1360 هم قابل مقایسه نیست. در همین 
زمینه کافی است ســکانس خواستگاری مهدی ]باکری[ از 
همسر آینده اش که در یک میزانســن نشسته )با فاصله ای 
مشــخص و اگر نگوییم پشــت به هم، با کمی زاویه نسبت 
به یکدیگر( انجام می شود را با عاشــقانه های زیرپوستی و 
مخفیانه ای که در شــب طلایی جریان دارد مقایسه کنیم 
تا به چشــم ببینیم جامعه ایران در گذر دهه های گذشته 
با چه تلاطم هایی دســت به گریبان بوده است؛ خانه ای که 
آدم هایش در تقلا برای نزدیک کــردن اندوخته های مادی 
به ارزش پول ملی، گوهر وجود خود را به حراج گذاشته اند و 
زمانی که آرام  آرام نقاب از چهره برمی دارند، تصویر دردمند 
و رقت انگیز شــهروندانی را به نمایش می گذارند که حتی 
در وظیفه، عشــق و فداکاری هم صداقــت ندارند؛ خانه ای 
نیازمند تعمیر و بازســازی که با خطرهایــی کاملًا جدی 
روبه رو اســت؛ خانه ای که با جا ســازی  کردن انواع و اقسام 

وردهــا و ادعیه محافــظ جان )در گوشــه و کنار 
اتاق هایش( حتی دیگر دعا هم از آن بالا نمی رود.

موقعیت طلایی

یادداشت

منتقد و مستند ساز
امید نجوان

همزمانی نمایش »موقعیت مهدی« و »شب طلایی«

دومین فیلــم بلند علی حضرتی 
در مقام کارگردان در مقایســه با 
نخســتین فیلم اش تفاوت های 
متعددی را نشان می دهد؛ تفاوت 
در ســبک، کارگردانی و جزئیات 
کار. از این نظر می توان »شهرک« را جهشی اساسی در کارنامه کاری 
او در نظر گرفت. حضرتی که کارش را با تهیه کنندگی آغاز کرد، حال 
بیشتر در جایگاه کارگردان نشسته است که با دومین تجربه فیلم 
بلندش در بخش مسابقه چهلمین جشنواره فیلم فجر حضور دارد. 
در این گفت وگو علاوه بر صحبت در مورد فیلم شهرک به تجربه کاری 
حضرتی به عنوان تهیه کننده و کارگردان پرداخته ایم. بخش هایی از 
گفت وگو به این دلیل خلاصه و حذف شد که ممکن بود خط روایی را 
برملا کند. گفت وگوی زیر حاصل گپی است که در شلوغی روزهای 

منتهی به جشنواره انجام شد.

  چه در فیلم قبلی تان )»سازهای ناکوک« 1398( و چه در 
این فیلم محیطی بسته را تصویر می کنید که شخصیت ها 

در آن گرفتار شده اند؛ به چنین فضاهایی علاقه مندید؟
به شکل مجزا و مشخص بر این موقعیت تأکید ندارم ولی احتمالاً برایم 
اهمیت دارد که در پس ذهنم حضور دارد و با وجود تفاوت قصه ها و فضاها 
یک محدودیت را برای شخصیت فیلم هایم پیش می آورم. این محدودیت 
در اینجا ابعاد و نقش مهم تری دارد و صرفاً یک محدودیت جغرافیایی یا 
مکانی نیســت. به نظرم بازی کردن با این محدودیت ها به پیشبرد درام 

کمک می کند.

باز در فیلم قبلی تان، شــخصیت هلیا )با بازی هنگامه   
قاضیانی( با اعمال قدرت قصد دارد بر دیگران سلطه پیدا 
کند. در اینجا هم کارگردانی که در فیلم نمی بینیم باز هم نفوذش را بر 
کل فضای فیلم حاکم کرده است. به نظرم آمد که موضوع تلاش برای 

گریختن از این سلطه برایتان جالب بوده و هست.
زمانی که فیلمنامه ســازهای ناکوک به پایان رسید اتفاق جالبی افتاد؛ 
کسانی که فیلمنامه را می خواندند یا با نقش هلیا همذات پنداری می کردند 
که سلطه گر بود یا با نقش هدیه که غزل شــاکری بازی می کرد و تحت 
سلطه بود. تصور بیشتر آدم ها این بود که تحت سلطه هستند ولی حتی 
متوجه شدم که چند نفر در زندگی شخصی شان سلطه گرند و تقریباً همان 
کاری را با نزدیکانشان می کنند که هلیا می کرد. در آنجا مسئله دوگانه 
سلطه گر / تحت سلطه مطرح بود ولی اینجا قضیه فرق می کند؛ در اینجا 

بیننده خیلی این امکان را ندارد که به جای شخصیت سلطه گر بنشیند.

چون حضور ندارد؟  
چون حضور ندارد و از طرف دیگر وقتی در قصه پیش می رویم و 
ابعاد و جنبه های مختلف زندگی را می بینیم خودبه خود با شخصیت اصلی 
همراه می شویم، چون نمی دانیم که کارگردان غایب چه خصوصیاتی دارد 
و چه شکلی است و... . به همین دلیل حس همذات پنداری ما با آدم های 
داخل شهرک و به شکل خاص با قهرمان، نوید یا فرهاد )ساعد سهیلی( 

عجین می شود.

شخصیت کارگردان به همین دلیل حذف شد که امکان   
همذات پنداری از بین برود؟

نه به این دلیل. همه آدم ها انگار در این موقعیت همین واکنش را نشان 
می دهند. در ضمن کارگردان بیش از آنکه فرد باشــد بیشــتر یک جور 
سیستم اســت انگار که دارد پیش می رود. در واقع ما تصمیمات فرد را 
نمی بینیم ولی آنچه اهمیت دارد این است که تصمیماتش چقدر جاری 

است.

  قصه بر مبنای گرفتار شدن قهرمان در این موقعیت آغاز 
شد؟

ایده اولیه با قرار گرفتن شخصیت در چنین فضای قراردادی شکل گرفت؛ 
بعد قصه توسعه پیدا کرد.

موضوع دیگر که می شد ردش را در فیلم قبلی هم دید و   
اینجا به نظر خیلی اهمیت دارد واقعیت و مجاز در مقابل 
همدیگر است. به خصوص در شــهرک که مجاز با سینما هم پیوند 
می خورد. به نظر می رسد که نســبت میان واقعیت و مجاز برایتان 

جذاب باشد.
بله، اما برخورد با این نکته مشترک در این دو اثر با هم متفاوت بود. در اینجا 
مهم است که بدانیم شخصیت اول را داریم با کدام اسم می بینیم؛ نوید 
یا فرهاد. این انتخاب تصمیم مان را برای هر لحظه از قصه تغییر می دهد. 
به نظر من تبدیل شدن انسانی به انسان دیگر مهم ترین نکته است؛ حال 
یا به واسطه سینما یا به واسطه خیال یا هر چیز دیگر. مخدوش کردن مرز 
میان این دو همیشــه برای من جذاب بوده؛ چه واقعیت و  رؤیا و چه هر 

تصویری که کم کم به واقعیت تبدیل شود.
فیلمنامه این فیلم را به تنهایی نوشتید. فیلمنامه فیلم   
قبلی را با مشارکت و همراهی زنده یاد اصغر عبداللهی 

نوشته بودید؛ تفاوت این تجربه با تجربه همکاری مشترک به خصوص 
با یک فیلمنامه نویس باسابقه تر چه بود؟

اصغر عبداللهی فقید برای مــن - هم در مقام کارگــردان و هم همکار 
فیلمنامه نویس - همکار درجه یکی بود و جدا از این، غیراز رابطه خیلی 
دوستانه ، ما با هم ارتباط اســتاد و شاگردی داشتیم. من از ایشان خیلی 
چیزها یاد گرفتم که محدود به فیلمنامه نویسی هم نمی شد بلکه شامل 

ابعاد مختلف هنر یا حتی جنس نگاه به زندگی هم بود.
من پیش از این هم به تنهایی فیلمنامه نوشته اما فیلم نکرده بودم. سعی 
می کردم که آقای عبداللهی فیلمنامه ها، قصه ها، فیلمنامه های کوتاه یا 
داستان هایی را که می نوشتم بخواند. او هم وقت می گذاشت و با یک نگاه 
همدلانه و همراه نکات و نقدهایش را می گفت و در این مباحث خیلی با 
هم بی تعارف بودیم. ایده این فیلم که به ذهنم رسید در یک جلسه به شکل 
شفاهی برای او تعریف کردم ولی متأسفانه وقتی خواستم قصه را توسعه 
دهم و فیلمنامه را بنویســم، آقای عبداللهی از میان ما رفته بود. در آن 
لحظات - به خصوص - خیلی متأثر می شدم و جای خالی شان را به شدت 
احساس می کردم. دوست داشتم که در بخش های مختلف کار نظرشان 
را بدانم. اما فکر می کنم که همکاری با اصغر عبداللهی، ایرج کریمی، فرزاد 
مؤتمن، ژیلا ایپکچی از من آدمی ساخت که توانستم این فیلمنامه را با این 
اعتماد به نفس بنویسم و ساختش را شروع کنم. همکاری با این استادان 

خیلی به من کمک کرد که بتوانم مسیر خودم را پیدا کنم.

به نسبت فیلم قبلی، شــیوه و سبک کارتان در فیلم   
شــهرک خیلی تغییر کرده اســت که من را به یاد 
فیلم هایی مثل »خرچنگ« )یورگوس لانتیموس، 2015( انداخت 
که شخصیت ها را در همین موقعیت قرار می دهد. چقدر از این 

فیلم و فیلم های شبیه به آن تأثیر گرفتید؟
بعد از اینکه فیلمنامه را تمام کردم مشخصاً رفتم و فیلم هایی که در 
این فضا ساخته شده اند، دیدم. تعدادی را قبل از نوشتن فیلمنامه دیده 
بودم و تأکیدی بر این نداشتم که نبینم. اتفاقاً ارتباط خوبی با فیلم های 
لانتیموس برقرار کرده بودم و فضایی که اشــاره کردید مثلًا در فیلم 
»دندان نیش« )2009( او هم به چشــم می خورد. وقتی از تماشای 
فیلمی لذت می برم، این حس در من برانگیخته می شود که ای کاش 
من این فیلم را ساخته بودم. ولی فیلم های لانتیموس جزء این دسته 
برایم قرار نگرفت. اما وقتی قصه تمام شد دوباره رفتم و فیلم هایی را 
که در این فضا )فضای بسته، جبر بیرونی، فضایی که امکان خلاصی از 
آن نیست( ساخته شده بودند، دیدم. به شکلی دیگر فیلم های دیگری 
نظیر »نمایش ترومن« )پیتر ویر، 1998( یا »خانه خالی« )کیم کی 
دوک، 2004( هم هست که به شکل دیگری همین فضا یا موقعیت 
را تصویر می کنند. طبیعتاً بیننده تأثیر کلی در پس ذهن از این قبیل 

فیلم ها می گیرد؛ مثل همه خوانده ها، دیده، نوشته ها و چیزهای دیگر. 
ولی اگر قرار باشد که در جایی از قصه از فیلمی که دیده ام استفاده کنم 

تاکنون برایم رخ نداده.

  در فیلم قبلی تان می شد تأثیر زنده یاد اصغر عبداللهی 
را بیشــتر حس کرد، اما در اینجا به نظر می رسد که 
عناصری نظیر تصحیح رنگ، قاب بندی ها و... تغییر محسوسی 

کرده. این تغییر چگونه رخ داده؟
در حین پیش تولید من تصویری از شکل بصری و حتی صوتی فیلم 
در ذهن داشتم، اما خودم را کاملًا نبســته بودم تا هم امکان توسعه 
و  هم امکان بهترین اجرا را داشته باشــم. همین موضوع و شیوه هم 

خیلی کمکم کرد. ســرتیم های مختلف خیلــی در همفکری و 
هم افزایی کمک کردند. با علیرضا برازنده )مدیر فیلمبرداری( 

جلسات زیادی داشتیم و عکس  و تصاویر مختلف را برای هم 
می فرستادیم تا به نقطه جدید سومی برسیم.  همکاری با 

شورا کریمی آهنگساز از مرحله فیلمنامه آغاز شد و او 
حتی در این مرحله قطعاتی ســاخت که البته بخش 
عمده این قطعات را ما در فیلم اســتفاده نکردیم. این 

قطعات اما در شکل گیری فضای فیلم خیلی کمک کردند؛ 
هم به خود من حین دکوپاژ و میزانسن و هم به عوامل برای 

رسیدن به حسی که می خواستیم.

  همکاری تان با علی ســرتیپی به عنوان تهیه کننده 
چگونه بود؟ اینطور به نظر می رسد که فیلم شهرک به 

شیوه کاری او خیلی نزدیک نیست.
اتفاقاً از لحظه ای که فیلمنامه فیلم شــهرک به پایان رسید فکر 
کردم که فیلم محدود به یک گروه یا به مخاطب خاص نمی شود 
و می تواند طیف وســیعی از مخاطبان را بدون هیچ پیشــوند یا 

پســوندی را دربر بگیرد. برایم خیلی اهمیت داشــت که شخص 
حرفه ای مثل آقای ســرتیپی در مورد ایــن فیلمنامه چه 

نظری دارد و اتفاقاً واکنــش اش برایم خیلی جالب بود. 
وقتی فیلمنامه را خواند خیلی مفصــل با هم صحبت 

کردیم. برای آغاز کار بسیار انگیزه داشت و با علاقه وارد 
شــد. من هم برای اینکه بتوانم با فراغ بال به کارگردانی 

و رتوش های نویســندگی برسم به پشــتوانه ای مثل 
او نیاز داشــتم و آقای ســرتیپی با حضــور حرفه ای 
خیلی  همدلانه با من همراهی کردند و اتفاقاً این فیلم 

نتیجه ســلیقه هر دوی مان اســت. فکر می کنم که نتیجه 
این اشــتراک را طیف وســیع تری از مخاطبان هم ببینند.

مرز ی ناپیدا میان واقعیت و مجاز
علی حضرتی از ساخت  فیلم »شهرک«  می گوید

گفت و گو

روزنامه نگار
حافظ روحانی

     اصغر عبداللهی فقید برای 
من - هم در مقام کارگردان و هم همکار 
فیلمنامه نویس - همکار درجه یکی بود 
و جدا از این، غیراز رابطه خیلی 
دوستانه ، ما با هم ارتباط 

استاد و شاگردی داشتیم
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در جشنواره امسال، تعدادی نشســت به ظاهر تخصصي برگزار 
می شود كه گويا قرار است وزن و اعتبار جشــنواره را بالا ببرند، 
اما اگر كسي شخصا در اين نشست ها حضور داشته باشد يا متن 
حرف های ردوبدل شده در اين جلسات را بخواند، اين سوال برايش 
به وجود می آيد آيا برگزاري اين نشســت ها واقعا براي جشنواره 
حيثيت آور است؟ نشست هاي جشنواره ذيل 4عنوان اصلي برگزار 
مي شود: »سينما دانش« )نشست های دانشگاهي(،  »نشست های 
تخصصي«، »شبي با انديشــمندان  ـ نقش ماندگار« )نكوداشت 
هنرمندان فقيد( و »قاب های ماندگار« )نشست های آثار گنجينه(. 
عناوين برخي از نشست های برگزار شده در روزهاي گذشته در نوع 
خود بسيار جالب است. براي نمونه، عنوان اولين نشست در پنَِلِ 
»سينما دانش« كه با همراهي مراكز دانشگاهي برگزار می شود، 
»جوان گرايي در سينماي ايران« بود. سينماي ايران، از يک سو با 
حمايت هايي كه از تعدادي فيلمساز جوان در سال های گذشته 
صورت گرفته و از ســوي ديگر با كم كار شدن تعدادي فيلمساز 
قديمي، چهره جديدي پيدا كرده است. قضيه پيچيده ای نيست. 
اين جوان شدن نتيجه سياست گذاري ها و حمايت ها و البته بالا 
رفتن سن كارگردانان قديمي و كم كار شدن آنها بوده است. اما 
»جوان گرايي« كه بيشتر در ورزش و علی الخصوص فوتبال از آن 
استفاده می شود، اين طور تلقين می كند كه نسلي از فيلمسازان 
مسن كنار گذاشته شده اند تا در عوض جوانان به جای آنها روي 
كار بيايند. اين عنوان شايد به طور ناخواسته بخشي از واقعيت را 
ـ كه شامل كنار گذاشتن برخي فيلمسازان است ـ در خود داشته 
باشد، اما اگر چنين چيزي ممكن بود، احتمالا سال ها پيش اين 
اتفاق می افتاد؛ يعني نســلي از فيلمسازان جوان زودتر به عرصه 
می آمدند. بررســي اين موضوع تحت عنــوان »جوان گرايي در 
سينماي ايران« نشان دهنده فضاي ذهني ترتيب دهندگان اين 
نشست ها و ناآشنايي عميق آنها با مناسبات سينماي ايران است. 
مثلا در پنل »شبي با انديشمندان ـ نقش ماندگار« نشست هايی 
چون »آموزش ماندگار در سينما« )نكوداشت زنده ياد اكبر عالمي( 
يا »سينما و موسيقي« )نكوداشت زنده ياد خسرو سينايي( واقعا 
با چه رويكردي ترتيب داده شــده اند؟ »آمــوزش ماندگار« در 
سينما چه صيغه ای است؟ ماندگارترين آموزش ها، آموزش های 
بد هســتند كه هيچ وقت از ذهن دانشــجويان و فراگيران پاك 
نمی شــوند. طبيعتا آموزش بايد به روز و متناسب با مقتضيات 
زمان باشد. در دوره ديجيتال، مثلا آموزش فيلمبرداري با دوربين 
ســوپر8 يا آموزش مونتاژ روي ميز موويلا، »آموزش ماندگار« 
محسوب می شود؟ يا نشست »سينما و موسيقي« كه نكوداشت 
مرحوم خسرو سينايي است، واقعا چقدر به آن مرحوم ربط دارد؟ 
اسم خسرو سينايي در سينماي ايران با مستند تداعي مي  شود يا 
با موسيقي؟ انگار ترتيب دهندگان اين جلسات صرفا خواسته اند 
به هر شيوه اي كه شده نام خســرو سينايي را در برنامه هاي شان 

جاي دهند.
حالا در اين نشست ها چه حرف هايی زده می شود؟ كساني كه به 
اين نشست ها می آيند چه می گويند كه مي تواند براي جشنواره 
و سينماي ايران مهم باشد؟ مخاطب اين نشست ها چه كساني 
هستند؟ نمی شد به جای هزينه ای كه براي اين نشست ها شده، 
همچون سال های دور به انتشارات بنياد سينمايي فارابي ماموريت 
داده می شد تا همزمان با جشــنواره از يكي دو كتاب سينمايي 
آموزشي يا تئوري رونمايي كند؟ سال ها پيش، بنياد سينمايي 
فارابي، همزمان با جشنواره فجر، كتاب يا كتاب هايی خواندني و 
مفيد منتشر می كرد كه هنوز محل مراجعه استادان و دانشجويان 
و علاقه مندان به سينما هستند. آموزش ماندگار اين است؛ بدون 
نمايش و تحميل هزينه اضافه به بودجه عمومي. نشست های فعلي 
جشنواره نه به كار فعالان سينما می آيد يا نه چيز درخوري براي 
پژوهشگران جدي دارد. نشست هاي جشنواره چهلم خود نيازمند 

آسيب شناسي است تا مشخص شود چرا دست اندركاران 
جشنواره تا به اين حد به كارهاي نمايشي علاقه مندند.

یادداشت

منتقد
ايوب ربيعي

آسیب شناسی نشست
نشست هاي تخصصي نيازمند آسيب شناسي جدی هستند

نشســت خبــری فيلم های 
حاضر در جشنواره فيلم فجر 
يكــی از مهم ترين بخش های 
اين رويداد سينمايی به شمار 
می آيد كــه هر ســال توجه 
زيادی معطوف به آن است. باتوجه به پخش اينترنتی اين برنامه، 
يكی از نخستين مواجهه مخاطبان با فيلم های حاضر در جشنواره 
در اين نشست ها بوده كه تأثير به سزايی در استقبال مخاطبان از 
فيلم مورد نظر دارد اما متأسفانه در دوره چهلم اين كارايی از بين 
رفته اســت. روزگاری نه چندان دور اجرای نشســت های خبری 
برعهده مجريان با سابقه ای همچون فرزاد حسنی گذاشته می شد و 
چه بسا شور و هيجانی كه به واسطه همين نشست ها در جشنواره 
فيلم فجر به وجود می آمد اما در اين دوره شرايط عجيبی حاكم 
شده. متأسفانه اين بخش از جشنواره چهلم با بی نظمی بسياری 
همراه است. حتی اگر از اتفاق های تلخ و زننده نشست خبری 

فيلم های روز اول چشمپوشی كنيم، انتخاب مجری اين نشست ها 

چندان مناسب نيست. در شرايط فعلی بايد گفت كه نشست های 
خبری فيلم های حاضر در جشنواره كارايی خود را از دست داده و 
چه بهتر كه برگزار نشود. ســال ها پيش خبرنگاران می توانستند 
سؤال خود را به صورت شــفاهی طرح كنند. مدل پرسيدن سؤال 
بعد از مدتی به شكل مكتوب درآمد اما باز هم خبرنگار ميكروفونی 
داشت كه درصورت تفهيم نشدن سؤال می توانست سؤال خود را 
مجددا طرح كند. در اين دوره برای نخســتين بار شاهديم كه راه 

صدای اصحاب رسانه نيز بسته شده اســت. اعتراض های روز اول 
و دوم نتيجه همين فشار بوده كه نتيجه عملكرد ضعيف مديريت 
اين بخش از جشنواره چهلم فيلم فجر است. به نظر می رسد مدير 
روابط عمومی جشــنواره چهلم فيلم فجر تلاش بســياری برای 
برگزاری بدون حاشيه اين رويداد ســينمايی انجام داده كه قابل 
تحسين است اما او بايد در انتخاب مجريان بخش های مختلف دقت 
بيشتری به خرج دهد. حداقل درباره مجريان بخش نشست های 
رسانه ای فيلم ها می توان گفت كه گزينه انتخاب شده فاقد صلاحيت 
لازم برای اين كار است. باتوجه به عدم برگزاری نشست خبری در 
چهلمين جشنواره فيلم فجر تا امروز و نحوه مديريت نشست های 
خبری فيلم ها، می توان اينطور نتيجه گرفت كه مسئولان جشنواره 
فيلم فجر به هيچ عنوان نمی خواهند پاسخگوی پرسش های مطرح 
شده از سوی خبرنگاران باشند. قرار است جشنواره چهلم با كمترين 
چالشی مواجه نشود. استراتژی آنها پاك كردن صورت مسئله است. 
به گونه ای كه نشست خبری دبير جشنواره برگزار نمی شود، سؤال 
محتوايی و چالشی خبرنگاران پرسيده نمی شــود و هيچ امكانی 
برای انتقاد از جشنواره نيز فراهم نيســت. شاهد حاشيه های اين 
برنامه در دو روز اول بوديم و بايد ديد كه دســت اندركاران 

مهم ترين رويداد ســينمايی كشــور در ادامه 
راه چــه راهــكاری را در پيــش می گيرند.

وقتی راه صدای رسانه بسته می شود

یادداشت

خبرنگار
نوشين دانشی

نگاهی به نشست فيلم ها در جشنواره فيلم فجر 
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»ملاقات خصوصی« نخستین 
فیلم بلند امید شمس است که 
در جشنواره چهلم مورد توجه 
قرار گرفته. شــمس جنوب 
شــهر را محیطی می داند که 
سرشار از قصه ها و شــخصیت های جذاب است و او دوست 
دارد در فیلم هایش هم به این آدم ها و داستان هایشان بپردازد 
و هم نگاهی آسیب شناســی به آنها داشته باشد. با شمس 
درباره فیلمش، جنوب شهر و شناختی که از این محیط دارد، 

گفت وگو کردیم.

چه در سالن رســانه ها و چه در سالن های مردمی   
استقبال از فیلم شما خوب بوده است. انتظار چنین 

استقبالی را داشتید؟
راستش، آنقدر نه! فكر می كردم فيلم ديده بشود و مورد توجه قرار 
بگيرد، ولی خب، خدا را شكر خيلی بيشتر از تصورم اين اتفاق افتاد 

و اميدوارم اين استقبال همينطور ادامه پيدا كند.

جشنواره دارد به روزهای پایانی اش می رسد و تعداد   
فیلم  هایی که چنگی به دل بزنند، زیاد نبود. با توجه 
به اســتقبالی که از فیلم تان شده، برای خودتان بختی برای 

سیمرغ می بینید؟ 
بالاخره ما خيلی برای اين فيلم زحمت كشــيديم و اميدوارم كه 
اين اتفاق بيفتد. چون فيلم اولم هست، دوست دارم ديده شوم تا 
بتوانم فيلم  های بعدی ام را راحت تر كار كنم و بيشتر و بهتر فيلم 
بسازم. ولی اينكه بخواهم نسبت به جايزه ادعا كنم، واقعا درست 

نيست. بايد ديد داوران و تماشــاگران به اين نتيجه 

می رسند كه فيلم ارزش جايزه دارد يا نه.

چند ســالی اســت که در ســینمای ما دوربین   
کارگردانــان جوان به ســمت گروه های خلافکار 
چرخیده و به این آدم ها و زندگی  هایشان می پردازند. فکر 

می کنید دلیل توجهی که به این قشر می شود، چیست؟ 
فكر می كنم در جنوب شهر هميشه قصه های جذابی وجود دارد. 
شايد مردمی كه با اين قصه ها آشنا نيستند، برای شان عجيب است 
و وارد جهان ديگری می شوند كه شايد فقط درباره اش شنيده اند 
يا چيز زيادی راجع به آن نمی دانند. وقتی با چنين قصه های پر 
تب وتابی مواجه می شوند، قطعا برای شان جذاب است. هميشه 
در جنوب شهر قصه های بيشتر و جذاب تری وجود دارد. من خودم 
بچه جنوب شهرم و در اين چند سال اخير وقتی به عنوان فيلمساز 
نگاه می كنم، می بينم واقعا جنوب شهر پر از سوژه و پر از قصه و 
پر از آدم های جالب و جذاب و يک جاهايی دردناك و يک جاهايی 

اميدواركننده است. اينها برای مخاطب جذاب است.

فکر می کنید سخت شدن معاش مردم در چند سال   
اخیــر و اینکه هــر روز بر تعــداد آدم هایی که 
زندگی شان با سختی بیشتری می گذرد افزوده می شود، در 
اینکه مردم همذات پنداری بیشــتری با شخصیت های این 
فیلم ها داشته باشند، تأثیری دارد؟ انگار در چند سال اخیر 
تعداد افرادی که حال شــخصیت های این فیلم ها را درک 

می کنند، بیشتر شده است.
من تا قبل از اينكه با مخاطب فيلمم را ببينم، نمی توانستم اين را 
بگويم، اما از وقتی كه در سالن های مردمی همراه تماشاگران فيلم 
را ديده ام، می بينم اين همذات پنداری و ترس و نگرانی از اينكه 
اين اتفاقات برای خودشان رخ بدهد - چون خيلی ها در معرض 

اين شرايط قرار دارند - برايشان بسيار ملموس بوده و اين را به من 
انتقال داده اند. برايم خوشايند است كه توانسته ام در فكر و ديدگاه 
مردم تأثير بگذارم و تلنگری بخورند و بدانند دوروبرشان چه خبر 
است و بيشتر مراقب باشند. موقعی كه شرايط بد است، آدم بايد 

خودش تلاش كند تا تغيير ايجاد كند.

به فیلم هایی کــه به زندگی این قشــر از جامعه   
می پردازند ایراد می گیرند کــه صرفا از موقعیت 
جذاب و دراماتیک موجود در زندگی این افراد اســتفاده 
می کنند و به مسائل ریشــه ای و عمده ای که سبب به وجود 
آمدن این وضعیت شده، اشاره ای نمی کنند. فکر می کنید این 
انتقاد وارد است؟ یک فیلم وظیفه دارد علل و زمینه های رشد 
خلاف و فساد را هم نشان دهد یا همین که داستانش را بگوید، 

کفایت می کند؟
اين خيلی نسبی است. نمی  شود تعيين كرد كه يک فيلمساز حتما 
بايد در فيلمش آسيب شناســی اجتماعی كند. وظيفه فيلمساز 
اين اســت كه قصه جذابی بگويد و مخاطب را سرگرم كند. حالا 
عمق فيلم نسبت به هر فيلمساز و انديشــه اش متفاوت است و 
نمی شــود اين را تعيين كرد چون اساس سينما سرگرمی است. 
ولی خب، سليقه من آسيب شناسی و تأثيرگذاری هم هست. من 
فيلمســازانی را كه تلاش می كنند مخاطب جذب سينما شود، 
تحسين می كنم. خودم در »ملاقات خصوصی« سعی كردم اين 
بستری كه از نظر فضاســازی، آدم ها و خلاف هايی كه می كنند 
خيلی جذاب است، به لايه های زيرين برود و آسيب شناسی شود 
و در لايه اصلی، داســتان عاشقانه ای باشــد كه آن فيلم را پيش 
ببرد، نه بزهكاری كه من صرفــا بخواهم به خاطر جذب مخاطب 

در فيلمم قرار دهم.

من از شــما یک فیلم کوتاه دیدم به نام »گذر« که   
درباره رزمنده ای بود که موفق می شود با یادآوری 
خاطراتش از میدان مین رد شود ولی وقتی رزمنده بعدی که 
گمان می کند معبر باز شده وارد میدان می شود، مین منفجر 
می شود. این فیلم سروشکلش به ژانر جنگی می خورد اما در 
واقع آن رزمنده با یادآوری عشقش به زندگی و خانواده اش 
می تواند از میدان مین بگذرد. در »ملاقات خصوصی« 
شــما عشــق را در محیطی خلافکاری روایت 
کرده اید، اما در کارهای قبلی شــما هم 
می شود دید که دغدغه »عشق« 

را دارید.
فيلم كوتاه »قرار« هم - 

كه در فضای جنوب شهری می گذرد - راجع به عشق است. خب، 
بالاخره بعضی حس وحال ها در فيلمســاز حاصل زيست اوست. 
الان حال من اين جوری است، ولی شايد چند سال ديگر در ژانر 
جنايی فيلم بسازم. در اين چند سال اخير، فكر می كردم در جنگ، 
در فضای تلخ، در فضای زندان و در جنوب شــهری كه مسائل و 
مشكلات خودش را دارد و اصلا در اين حالی كه در جهان هست و 
حال خوبی نيست، عشق می تواند نجات دهنده باشد. اين مختص 
ايران هم نيست. در كارهای كوتاهم به اين اشاره كردم و حالا در 

فيلم بلندم سعی كردم بيشتر به آن بپردازم.

فیلم عاشقانه مورد علاقه خودتان چه فیلمی است؟  
»كازابلانكا« را خيلی دوست دارم.

اميد شمس، كارگردان فيلم »ملاقات خصوصی« ازعشق و جنوب شهر می گويد
جنوب شهر پر از قصه است

در دوره قاجار، مستر خدابخش می كوشد دبستانی در يزد 
داير كند. مســتند »دبستان پارســی« روايتی است از اين 
تلاش. داســتان تلخ تجدد و روايتی تاريخی كه بر مبنای 
تعدادی عكس بنا شــده است. حسن نقاشــی با كوششی 
قابل تحسين، با همين مجموعه عكس ها كه به دست آوردنش 
كار دشــواری بوده و زمان و انرژی زيادی صرفش شــده، 
مستندی جذاب و روشنگر ساخته اســت. آنچه به تصاوير 
يافته شده و عكس های غبارروبی شده جان می بخشد، گفتار 
متن متناسب و دقيقی است كه نقاشــی از آن بهره گرفته 
است. دبستان پارسی يک شخصيت اصلی هدفمند دارد كه 
فيلمساز جسارتش در مبارزه با جهل را می ستايد. استفاده 
از تصاوير آرشيوی به صورت گسترده، معمولاً در مستند های 
ايرانی به ملال و اطناب می انجامد ولی در اينجا كارگردان 
موفق شده با طراحی دقيق و هوشمندانه به روايتی پر كشش 
برسد. دبستان پارسی به عنوان يكی از خوش ساخت ترين 
مســتند های ســال های اخير، در روايت ماجرای تاسيس 
نخستين مدرسه مدرن شــهر يزد در دوران قاجار، عناصر 
دراماتيک را از دل مقابله جهل و تجدد به دســت می آورد. 

داستان گويی در غالب فيلم مستند، يكی از بهترين 
جلوه هايش را در دبستان پارسی عرضه می كند.

داستان تجدد

مستند فجر

روزنامه نگار
ناهيد پيشور

      فیلمساز حتما لازم نیست 
زندانی باشد تا این فضا را بفهمد. خیلی 
از بازیگرانی که در فیلم بودند، یک هفته 

قبل از شروع فیلمبرداری فیلم ما آزاد 
شدند

مکث
در بعضی نقدها به شباهت فضای زندان 
فیلم شما با فیلم »پیامبر« ژاک اودیار 
اشاره شده. آن فیلم را دیده بودید که از آن تأثیر 

بگیرید؟

آن فیلم را دیدم. قطعا آدم هر فیلمی که می بیند از آن تأثیر 
می گیرد، ولی اینکه بخواهم آن فیلم را ترجمه کنم، نه. در 
برنامه »هفت« اشاراتی درباره فیلم شد که خیلی مغرضانه 
بود. گفتند کارگردان فیلم زندان ندیده یا فضاسازی اش 
خوب نیست و.... من بچه جنوب شهرم و بیست وچهاری 
پای ام در زندان بوده و کلی دوست زندانی داشته ام و درباره 
زندان مستند ساخته ام و با جزئیات کامل به این موضوع 
پرداخته ام. این فیلم در خود زندانِ فشافویه فیلمبرداری 
شده که بند بغلی اش پر از زندانی بود. یعنی فریم به فریم 
فیلم با واقعیت تطبیق داده شــد. حالا بعضی ها خودشان 
آگاه نیستند و نقد مغرضانه می کنند و می گویند فیلم من 
از فیلمی خارجی ترجمه شــده است. من 3-2 سال پیش 
درگیر مستندی بودم که در زندان های مختلف می گذشت 
و با زندانیان زیادی مصاحبه کردم و این فضا را درک کردم. 
درک کردن این فضا خیلی مهم است. آدم حتما لازم نیست 
زندانی باشد تا این فضا را بفهمد. خیلی از بازیگرانی که در 
فیلم بودند، یک هفته قبل از شروع فیلمبرداری فیلم ما 
آزاد شدند. یعنی آنقدر به فضا مسلط بودم و در این فضا کار 
کردم. کسی که می گوید از فیلمی خارجی تقلید کرده ام، یا 

مغرض است یا زندان ندیده است.

گفت و گو

روزنامه نگار
محمدناصر احدی
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مدیر رفت و دبیر بازگشت
اگر نام رحیم نجفی برزگر را جست وجو کنید، اطلاعات چندانی 
درباره این چهــره پیش تر مؤثر در عالم تئاتــر نمی یابید؛ مردی 
که در دوران ســازندگی برای مدت کوتاهی مدیر مرکز هنرهای 
نمایشی می شــود، یک دوره رایزن فرهنگی ایران در کانادابود. 
البته آقای نجفی برزگر دستی بر قلم هم داشت. اگر در نشریات 
دهه 70جست وجوی مبســوطی داشته باشــید با مجله ای با 
عنوان »فصلنامه هنر« روبه رو می شوید که در یک بازه دوساله، 
نجفی برزگر در کنار سیدمصطفی میرســلیم و علی لاریجانی، 
مقالاتی در باب هنر می نوشــت و از جان کیج در حوزه موسیقی 
ترجمه می کرد. آقای نجفی برزگر، دبیر پانزدهمین دوره جشنواره 

تئاتر فجر هم بود.
دوره پانزدهم برخلاف رویه برگزاری جشنواره در ایام فجر یا ماه 
بهمن، از سوم اسفند آغاز شــد و از دوره هایی به حساب می آید 
که در آن جدول رقابت دچار انبســاط می شود. حجم بالای آثار 
دریافتی نشان از رشــد تئاتر در سراسر کشــور داشت. ورودی 
دبیرخانه در سال 1375، 750متن و 310نمایش بود تا در نهایت 
330متن خوانش و 158نمایش بینش شود. جدول از 24نمایش 
به 38نمایش ارتقا پیدا می کند تا در 7روز و شــب، جشنواره ای 
به نام تئاتر فجر در تهران برگزار شــود. نجفی برزگر در گزارشی 
اعلام می کند در این جشــنواره 4میلیون و 760هزار نفرساعت 
اوقات فراغت پر شده است. فارغ از واحد عجیب نفرساعت، به نظر 
می رســد نگرش مدیران در اواخر دوران ســازندگی به سمت 
ســرگرمی بودن هنر پیش رفته بود. او در پیام خود می نویسد: 
»هرچه در چنته تئاتر کشور داشتیم، در قاب آینه این جشنواره 

نقش بست.«
با وجود نگاه کمی گرای برزگر، هیأت داوران فجر پانزدهم نظری 
کیفی داشتند. در بیانیه ای که ایرج راد در اختتامیه می خواند، او 
از وجود آثار ضعیف گلایه می کنــد و علت موفقیت آثار مقابل را 
بهره گیری از متون ایرانی و گرایش به شــیوه های نمایش ایرانی 
می داند. او البته از نقصان در امکانات نیز می گوید که شرایط گروه ها 
برای تولید اثر هنری را با نابرابری مواجه کرده است. راد از حضور 
مونودرام ها گلایه می کند و آن را برخلاف جمعی بودن هنر تئاتر 
برمی شمارد؛ البته نمایش »شعبده و طلسم« چیستا یثربی که 
یک مونولوگ بود، در چند بخش نامزد دریافت جایزه می شود. اما 
جالب ترین نقد او به آثار جشنواره، تقلید نمایش ها از سریال های 
تلویزیونی است. در آن سال ها ایرج راد خود با »در پناه تو« چهره 

تلویزیونی شناخته شده ای بود.
برخلاف رویه مرسوم این سال ها که مراسم اختتامیه با استندآپ 
کمدی و موسیقی دنبال می شود، در آن دوره اختتامیه با نمایشی 

با عنوان »عروج« از دکتر محمود عزیزی برگزار می شود. البته 
مشخص نیســت این نمایش درباره چه بوده و آیا جز آن هم 
اجرایی داشــته اســت یا خیر، ولی محمود عزیزی شخصیت 
محبوبی در دوره میرسلیم به حساب می آمد. نمایش »سردار 
سازندگی« با یک شب اجرا در تابستان 1376در تالار وحدت، 

نمونه ای از این محبوبیت بود.
جشــنواره پانزدهم در بخش مهمــان، میزبــان برخی از 
آثار پرفــروش آن زمان شــد. ازجمله »عشــق آباد« داوود 
میرباقــری کــه در اختتامیه فجــر نیز بخشــی از آن اجرا 
می شــود یا »بینوایان« بهروز غریب پور کــه رکورددار اجرا 
در ایران به حســاب می آیــد.  در دوره پانزدهــم به صورت 
روزانــه خبرنامــه ای نیــز منتشــر می شــد کــه حاوی 
گفت وگوهای مهم شــده برای امروز ماســت. در شــماره 
 دوم این خبرنامــه گفت وگویی با پرویز پرســتویی ترتیب 
داده شده است. پرســتویی با »عشــق  آباد« در فجر حاضر 
می شــود و در نقد جشــنواره فجر می گوید: »بدون تعارف 
بگویم در طول جشــنواره همه در حال و هوای جشنواره ایم، 
اما متأســفانه پس از آن دیگر از آن شــور و هیجان ها خبری 
نیست. چرا نباید آثار برگزیده جشنواره به طور وسیع در سراسر 

کشور اجرا شود؟« این صحبت های پرستویی پس از 
25سال هنوز مورد بحث در میان اهالی تئاتر است.

اجرای ۱۱نمایش فجر در یزد و رشت
مدیر اجرایی چهلمین جشــنواره بین المللــی تئاتر فجر اعلام 
کرد در مجموع 11 نمایش فجر استانی در شهرهای یزد و رشت 
اجرا می شــوند. اتابک نادری، مدیر اجرایی چهلمین جشنواره 
بین المللی تئاتر فجر درباره تعداد نمایش هایی که قرار اســت 
در بخش فجر استانی جشنواره و در شهرهای یزد و رشت اجرا 
شوند، گفت: »طبق برنامه ریزی انجام شده 5نمایش صحنه ای 
و 4نمایش خیابانی برای اجرا در شهر یزد پیش بینی شده است. 
بر این اساس قرار اســت نمایش های صحنه ای »خاموشان« و 
»تلفات« از تهران و »مصریه« از اندیمشک، »استرالیا« از شیراز 

و »همه برادران من« از گچساران در شهر یزد اجرا شوند.«
به گفته نــادری 4نمایــش خیابانی »مدافع آخــر«، »آخرین 
اولی«، »یــک کروموزم بیشــتر« و »به دنبال خورشــید« نیز 
برای اجرا در شهر یزد معرفی شــده اند.نادری درباره اجراهای 
فجر استانی در شهر رشــت نیز گفت: قرار است در شهر رشت 
فقط 2نمایش صحنه ای »مانستر« و »داستان باغ وحش« روی 
صحنه بروند. مدیر اجرایی چهلمین جشنواره تئاتر فجر درباره 
اجرای آثار فجر اســتانی با توجه بــه محدودیت های ظرفیتی 
تعیین شــده برای اجراهای جشنواره در شــهر تهران، یادآور 

شد: قرار است ســالن های نمایشی شــهر یزد نیز با 
استفاده از 30 درصد ظرفیت میزبان مخاطبان باشند. 

آغاز پخش ویدئو اجراهای بخش صحنه ای 
به دلیل روند افزایــش کرونا، ویدئو اجراهــای بخش صحنه ای 
)رقابتی و غیررقابتی( چهلمین جشــنواره بین المللی تئاتر فجر 
از تلویزیون تئاتر ایران و سایت تیوال بخش می شود. به گزارش 
همشهری، روابط عمومی، اطلاع رسانی و تبلیغات جشنواره تئاتر 
فجر اعلام کرد:»به دلیل بالا رفتن تعداد مبتلایان به  سویه جدید 
کرونا، طبق پیش بینی هایی که بــرای پخش ویدئو نمایش های 
جشنواره صورت گرفته بود، تصویربرداری همزمان با اجرای تمامی 
نمایش های بخش صحنه ای )رقابتی و غیررقابتی( انجام می شود و 
ویدئوی نمایش ها بعد از 48ساعت آماده سازی و طبق جدول ویژه 
نمایش های ویدئویی از ساعت 20 هر شب در تلویزیون تئاتر ایران و 
سایت تیوال قرار خواهند گرفت.« طبق جدول پخش، تمامی آثار 
بخش صحنه ای تنها به مدت 24ساعت از زمان پخش در دسترس 
تماشاگران قرار خواهند داشت .از سه شنبه 1۹بهمن ماه ویدئوی 
نخستین اجراهای صحنه ای چهلمین جشنواره بین المللی تئاتر 

فجر در دسترس علاقه مندان به تماشای آثار قرار خواهد گرفت.

جوایز نهادها  به فیلم و تئاتر فجر
معاونت فرهنگی بنیاد شهید و امور ایثارگران به 2 فیلم چهلمین 
جشنواره فیلم فجر و 3 تئاتر چهلمین جشنواره بین المللی تئاتر 
فجر جایزه می دهد. به گزارش همشهری، سیدمرتضی حسینی، 
مدیرکل امور هنری بنیاد شــهید و امور ایثارگران و مدیر گروه 
تلویزیونی شاهد اعلام کرد معاونت فرهنگی بنیاد شهید با حضور 
داوران این معاونت به چند اثر از چهلمین جشــنواره فیلم فجر 
و چهلمین جشــنواره بین المللی تئاتر فجر که مرتبط با مفاهیم 
ایثار، مقاومت و فرهنگ شهادت هســتند، جایزه اهدا می کند. 
بر این اســاس 2 فیلم بخش تجلی اراده ملی چهلمین جشنواره 
فیلم فجر و 3تئاتر چهلمین جشــنواره بین المللی تئاتر فجر به 

انتخاب داوران تعیین شده، جایزه نقدی و لوح سپاس 
معاونت فرهنگی بنیاد شــهید را دریافــت می کنند.

خبر

»شــاهرخ ضرغام پشــت علامت 
طیب گم می شود... و مادرش هنوز 
منتظر است «؛ این خلاصه ای یک 
خطی از نمایش »سگک« است که 
بهار امسال در تماشاخانه ایرانشهر 
اجرا شد؛ نمایشی به کارگردانی رضا بهرامی و براساس متنی از کهبد 
تاراج،که برای تولیدکنندگانش 6جایزه در زمینه های کارگردانی، 
طراحی صحنه، بازیگری زن، بازیگری مرد، طراحی لباس و طراحی 
گریم از جشنواره تئاتر مقاومت به همراه داشــت. این اثر، روایتگر 
زندگی شهید شاهرخ ضرغام اســت که از او به عنوان حُر انقلاب یاد  
می کنند؛ پرتره ای از کسی که قبل از انقلاب »لات« بود، اما متحول 

می شود و در جنگ به شهادت می رسد.
رضا بهرامی درباره تولید این تئاتر در اوایل سال۹۹ و در روزهای اوج 
کرونا، گفت: آن روزها در شرایط خیلی سختی بودیم؛ به دلیل اینکه 
نه واکسنی بود، نه داروی تثبیت  شده ای برای درمان بیماری کرونا. 
آن روزها حتی از یک دقیقه بعد خودمان خبر نداشتیم؛ اینکه یک 
دقیقه بعد، مملکت به تعطیلی می خورد یا شما مریض می شوی یا هر 
اتفاق دیگری که اصلا نمی توانستی راجع به آن فکر یا پیش بینی اش 
کنی. ما در چنین شرایطی پای هنر تئاترمان ایستادیم و کار کردیم.
این نویسنده و کارگردان تئاتر ادامه داد: بدون هیچ کمک هزینه ای، 
بدون حمایت هیچ سازمانی و به صورت مستقل سعی کردیم با ارائه 
تئاترمان، چراغ ایــن هنر را در حد خودمان روشــن نگه داریم. در 
کنارمان چند گروه دیگر با اهدافی نزدیک یا مشــابه ما هم بودند؛ 
همگی کار کردیم تا جشــنواره تئاتر مقاومت با هر ســختی ای که 
بود، به دبیری آقای حمید نیلی برگزار شــد؛ کسی که به نظر من، 
یکی از مهم ترین و بهترین مدیریت های تئاتری را در آن شــرایط 

بحرانی توانست نشان دهد و جشنواره را با کیفیتی مناسب و درخور 
برگزار کند.

بهرامی خاطرنشان کرد: در آن جشنواره ما 6جایزه گرفتیم و به طور 
مستقیم به جشنواره تئاتر فجر معرفی شدیم، اما متأسفانه نه آن کار 
و نه نمایش »جوادیه« که سال۹۹ اجرا کرده بودم، در آن سال وارد 

جشنواره نشدند.
وی ادامه داد: پس از تعطیلی های طولانی مدت تئاتر به دلیل کرونا، 
در نخستین دوره ای که در سالن های نمایشی روی تماشاگرها باز 

شد، ما و گروه مان جانمان را کف دست مان گذاشتیم و در مجموعه 
تئاترشهر روی صحنه رفتیم. آن روزها کمتر کسی از اهالی تئاتر، تن 
به اجرا می داد که جای گلایه هم دارد. البته بعضی ها دلایلی منطقی 
مثل بیماری های زمینه ای یا هم خانه بودن با پدر و مادرهاي مسن و 
بیمارشان را داشتند و برای همین بیرون آمدن از خانه را خطرناک 
و تهدیدی برای سلامت عزیزان شان می دانســتند که منظور من 

هیچ کدام از این عزیزان نیست.
کارگردان نمایش »ســگک« ادامه داد: هنرمندان مورد اشاره من، 
همکارانی هستند که تماما شعار بودند، شعار هستند و خواهند بود 
و هنر تئاتر را برای شعار و ارضای بخشی از کمبودهای خودشان در 
دست گرفته اند. می خواهند از این طریق، کمبودهایشان را با شعار، 
خودنمایی و برون ریزی هایی به صورت ناهنجار جبران کنند، اما اگر 
آن دوســتان واقعا اهل هنر تئاتر بودند، باید در آن دوران سخت به 
جای بیانیه  دادن و به جای صحبت های بیراه، دست به عمل می شدند 
و کاری اندک و درخور انجام می دادند؛ از اجرای فیلم  تئاتر یا اجرای 
آنلاین تا هر چیز دیگری که به ذهن خلاق دوســتان می توانست 

انجام شود.
بهرامی با تأکید بــر اینکه »اما ما و گروه مان ایســتادیم، تئاتری به 
صحنه بردیم و در جشــنواره هم شــرکت کردیم.« گفــت: بعد از 
جشنواره و در اسفندماه ســال۹۹ قرار بود نمایش »سگک« را در 
تماشاخانه ایرانشهر و سالن سمندریان اجرا کنیم که به دلیل شرایط 
کرونایی متأسفانه سالن ها دوباره تعطیل شد و ما در یک آماده باش 
قرار گرفتیم تا اینکه در فروردین و اردیبهشــت امســال که دوباره 
سالن ها باز شد، توانســتیم این نمایش را به صحنه ببریم و بعد هم 

در فراخوان جشــنواره چهلم تئاتر فجــر ثبت نام کردیم و 
پذیرفته شــدیم و اکنون آماده اجرا در جشنواره هستیم.

»یک ماه، هزار آسمان« نمایشی به نویسندگی و کارگردانی »حمید 
ابراهیمی« است که در بخش غیررقابتی آثار صحنه ای چهلمین 
جشنواره بین المللی تئاتر فجر حضور دارد. ابراهیمی درباره این اثر 
نمایشی که به موضوع شــهدای مدافع حرم می پردازد، می گوید: 
»قرار بود سال گذشته این نمایش را اجرا کنم، اما متأسفانه به دلیل 
عدم همراهی، این اتفاق نیفتاد. هرچند که امســال هم حمایتی صورت نگرفت، اما چون همیشه 
نسبت به این موضوع عِرق داشتم، با کمک بازیگران کار و همراهی و از خود گذشتگی شان، نمایش 

را به جشنواره رساندیم.«
وی که قرار است در طول جشــنواره این نمایش را در برج آزادی اجرا کند، درباره داستان نمایش 
توضیح می دهد:» داستان، قصه یک نامه از »حاج مجتبی« شــهید مدافع حرم است که به دست 
همسر او می رسد. این نامه در ظاهر امر یک نامه عاشــقانه است، اما این خانم ستاره شناس است و 
پس از مدت ها کار روی این نامه متوجه می شود که همسرش در نامه ای عاشقانه، کدهایی قرار داده 
که محل دفنِ جمعی از مدافعان حرم را نشان می دهد که به دســت داعش به شهادت رسیده اند. 
حاج مجتبی نامه را عاشقانه نوشته که کدها لو نرود اما به کمک همین نشانه ها، پیکر او و همرزمان 

شهیدش پیدا می شود.«
وی همچنین یادآور می شود:» علاوه بر این خط اصلی قصه، داستان »حسنعلی هدایت« پدر این 
خانم را هم می بینیم که مرام و مسلکی خلاف همســر دخترش دارد و می خواهد نماینده مجلس 

شود. همسر شهید و دختر حسنعلی هدایت، معتقد است که مبارزه فقط در خارج از مرزها نیست، 
 باید داخل کشور هم با بدهی ها، مشکلات، اختلاس و با آدم هایی که به کشور ضربه می زنند مبارزه 
کرد. بنابراین خودش هم مبارزه ای را آغاز می کند و با برملا کردن ماجراهایی بالاخره موفق می شود 

و نمی گذارد پدرش رأی بیاورد.«
 ابراهیمی با ابراز گلایه از مدیران و مســئولان که از چنین آثاری حمایت نمی کنند، تصریح می کند:
» باید این جنس  کارها را حمایت کنند تا یکســری واقعیت ها گفته شــود. به هر حال تاریخ ما پر از 
ماجراهایی است که خیلی ها درباره شان چیزی نمی دانند. وقتی ما داریم با دست خالی این مسئولیت 
را انجام می دهیم، انتظار داریم مسئولان هم ما را حمایت کنند. با اینکه بارها حضرت آقا فرموده اند این 

جنس آثار هنری باید در جامعه رونق پیدا کند، اما متأسفانه انگار گوش شنوایی نیست.«
این بازیگر با بیان اینکه »امیدوارم دست اندرکاران هنری ما روزی به این نتیجه برسند که این جنس 
کارها تماشاگر خودش را دارد و اتفاقا تعدادشان خیلی هم زیاد اســت.« اضافه می کند: »در 2 شبی 
که این نمایش اجرا رفت، مادران و خواهران شــهیدی را در ســالن دیدم که به پهنای صورت اشک 
می ریختند و دلتنگ شــهدای خود بودند. شور و شوقی که درون شــان بود، واقعا برای من عجیب و 
قابل ستایش بود.در این2 سال کرونایی، فرهنگ و هنر بیشترین آســیب را دید؛ چه در سینما و چه 
در عرصه تئاتر، بیشترین آسیب ها را فعالان هنری متحمل شــده اند و تئاتر بسیاری از مخاطبانش را 
از دست داد؛ مخاطبانی که با سال ها تلاش به سالن و تماشــای تئاتر عادت کرده بودند اما متأسفانه 
کرونا باعث شد این عادت ها از بین برود و بخش عظیمی از مخاطبان را از دست بدهیم.« ابراهیمی به 
جشنواره تئاتر فجر و فضایی که ایجاد کرده، اشــاره می کند:»دوستان تئاتری ما حتی شده به عنوان 
مهمان وارد این فضا بشوند و از نزدیک کارها را ببینند و شــوق و ذوقی بین شان دوباره شکل بگیرد، 
مردم و مخاطبانی که علاقه مند به هنر تئاتر هستند هم می توانند از این فرصت استفاده کنند و دوباره 
تعدادی تئاتر ببینند. من فکر می کنم بیشترین تأثیری که جشنواره دارد، تشویق به دیدن تئاتر است؛ 

تشویق مردم عادی، هنرمندان، دانشجویان و هر کسی که دل در گرو این هنر دارد و می تواند 
در این 10روز، کارهای نو و گلچینی از آثاری را که در یک ســال روی صحنه بودند ببیند.«

تشویق به تماشای تئاتر، ماحصل جشنواره فجر
برج آزادی میزبان نمایش »یک ماه، هزار آسمان« می شود

     
پس از تعطیلی های طولانی مدت تئاتر به دلیل 

کرونا، در نخستین دوره ای که در سالن های 
نمایشی روی تماشاگرها باز شد، ما و گروه مان 

جانمان را کف دست مان گذاشتیم و در 
مجموعه تئاترشهر روی صحنه رفتیم 

     
من فکر می کنم بیشترین تأثیری که جشنواره دارد، تشویق 

به دیدن تئاتر است؛ تشویق مردم عادی، هنرمندان، 
دانشجویان و هر کسی که دل در گرو این هنر دارد

گفت وگو

روزنامه نگار
سبا حیدرخانی

گفت وگو

روزنامه نگار
شکوفه ابدی

در شرایط سخت، پای تئاتر ایستادیم
علیرضا بهرامی از نمایش »سگک« می گوید

تئاتر فجر

روزنامه نگار
احسان زیورعالم

تئاتر شهرستان

جشنواره بیست و چهارم تئاتر فجر با وجود غیررقابتی بودنش، 
نتوانســت از کنار بعضی آثار همچون نمایش »دن کامیلو« 
نوشــته و کار کــورش نریمانــی بگــذرد. جایــزه دادن یا 
جایزه ندادن، بحثی است که سال هاست در جشنواره تئاتر 
فجر مطرح بوده و همچون ماجرای مرغ و تخم مرغ هنوز هم 
به نتیجه مشخصی نرسیده و این چنین است که جشنواره 
تئاتر فجر در عمر 40ساله خود، اشکال گوناگون برگزاری را 

آزموده است و هنوز هم در حال آزمون و خطاست.
در جشنواره بیست و سوم تئاتر فجر زور کسانی که مخالف 
رقابتی بودن جشنواره بودند، چربید و این جشنواره به صورت 
کاملا غیررقابتی برگزار شد ولی در جشنواره بیست و چهارم، 
فضایی محدود هم برای رقابت آثار درنظر گرفته و چند جایزه 
انگشت شمار ارائه شد. در همین جشنواره نمایش دن کاملیو، 
نوشته و کار کورش نریمانی توانست 2جایزه از چند جایزه 
محدود جشنواره را از آن خود سازد. کورش نریمانی البته جزو 
جایزه بگیرهای جشنواره تئاتر فجر است و نمایش های قبلی 
او یعنی »شب های آوینیون« و »والس مرده شوران« جوایز 
گوناگونی را نصیب گروه اجرایی خود کردند. حالا نوبت دن 
کامیلو بود که بخت خود را بیازماید. این نمایش سال83 ابتدا 
در تالار چهارسو مجموعه تئاتر شهر در قالب اجرای عمومی 
روی صحنه رفت و از آنجا که جشــنواره بیســت و چهارم با 
تمرکز بر بخش مرور )ویژه آثاری که در طول ســال گذشته 
اجرای عمومی خود را انجام داده بودند( برگزار شد، دن کاملیو 
هم یکی از آثاری بود که در همین بخش روی صحنه رفت. 
این نمایش هم در اجرای عمومی و هم در جشــنواره تئاتر 
فجر موفق شد نظر تماشــاگران و منتقدان تئاتر را به خود 
جلب کند. نریمانی نمایشنامه دن کاملیو را براساس کتابی 
به همین نام که نوشته جووانی گوارسکی، نویسنده ایتالیایی 
اســت، به نگارش در آورده است. دن کامیلو، کشیشی است 
که از قدرت کلیسا سوءاســتفاده می کند و با شهردار هم بر 
سر قدرت رقابت دارد. ماجراهای طنزآمیز رقابت این دو در 
یکی از شــهرهای کوچک ایتالیا، هم به خوبی جدال قدرت 
میان کلیسا و شــهرداری را روایت می کند و هم برای عموم 
تماشــاگران نمایشی است دوست داشــتنی که در لحظات 

بسیاری، لبخند بر لب شان می آورد.

متن طنزآمیز و بی نقص این نمایش در کنار بازی شیرین و 
طنازانه سیامک صفری که در آن دوره اوج حضور خود را در 
تئاتر تجربه می کرد، در نقش کشیش دن کامیلو این نمایش 
را در ذهن تماشــاگران کاملا ماندگار ساخته است. شهرام 
حقیقت دوست در نقش شــهردار و  رؤیا میرعلمی در نقش 

همسر شهردار، دیگر بازیگران این اثر نمایشی بودند.
نمایش دن کامیلو ابتدا ســال83 در تالار چهارسوي مجموعه 
تئاتر شهر روی صحنه رفت و نریمانی سال۹3 همین نمایش را با 
گروه دیگری از بازیگران در تالار اصلی مجموعه تئاتر شهر روی 
صحنه برد. اما تماشاگرانی که نگاه های تیزبین تری به وقایع این 
نمایش نداشتند و تنها هدف شان سرگرمی نبود، حتما صحنه 
پایانی این اثر نمایشــی را به یاد می آورند؛ صحنه ای که مسیح 
چمدان خود را جمع می کند و از کلیســا بیــرون می زند چون 

در کلیسایی که کشــیش سوءاستفاده گری نظیر دن 
کامیلو دارد، دیگر جایی برای ماندن مســیح نیست.

رکورد داران
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